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Prclscdnik Stevan Ćirić: Ima li ko od gospode 
narodnih poslanika kakvu primedbu na zapisnik? 
(Nema!) Primedaba nema, zapisnik je primljen. 

Prelazimo, gospodo, na dnevni red. Na dnevnom 
ie redu: Nastavak pretresa u pojedinostima i/.veštaja 
Finansiiskog odbora o predlogu budžeta državnih 
rashoda i prihoda sa predlogom Finansijskog zako- 
na za budžetsku 1938/39 godinu i to: 

1 - - Nastavak pretresa budžeta rashoda — VII 
razdeo — Ministarstvo unutrašnjih poslova. 

Reč ima narodni poslanik g. Milivojc Rafailovid 
Миливоје Paibai^oBHli* Господо народни no- 

сланициЈ како у геиералној буџетској дебати, која 
даје omiiTv слику владине политпке no спима ре- 
сорнма како у цслини тако и у деталлима, нисам 
због болести могао учествовати, ja молим Нарол- 
ну cKvnnmiiiv да мп дозволи да се у најкраћим 
потезима вратим на полптпку јелпога рссора, чија' 
je лебата већ прошла и то на политнку Мпиистар- 
стна правде, a изјавл.ујем да премс којс ми je no 
Пословнику дозвољеио за говор у специјалној де- 
бати нећу прекорачити. Надам се ла ми Иаролна 
скупштина ono neke ускратити у толнко прс што 
ja Народну скупштину нисам замарао много сво- 
јим говорпма, a ппсам никада ни госполу колсге 
сметао да сс чују у овом Дому. 

Осврпуо бих се, госполо народни послаиици, 
само на једиу ствар из ресора Мпипстарства прап- 
де, и то, као што рекох, у најкраћим потезима. Ла 
hy, господо, да ианесем само оно што се примећује 
у свима судовима, na и у Среском суду, мога из- 
борног среза у Мионпци и Вал.евском Окружном 
суду, у чије полручје спада Cpeciai суд у Миони- 
ци,—-дајесудска правда спора, па и сувише спора 
и порел миогобројних закона no свима праттм 
материјама. Услед овога КОД странака, које сс 
овим судовима обраћају за ту судску правду, врло 
често лолазн до сумње да им се ствари кол cv- 
дова не свршавају из каквих паптпјскпх разлога 
илп каквнх других што je за Суд као n за cv- 
лијску незавишост и њихов углед врло штетно, 
јср je nam парод, услел оваквих увсрс11,а. почео 
ла губи всру v изреку паших предака ла ..Правда 
држн земл.у и градове". 

Кал се обратпте надлежпим старешипама cv- 
дова, опи се због one спорости изгопарају na прс- 
трпапост посла и малобројан сулскп персппал. 

Ja nenvicM , росподо, ла има судова, нарочито 
срескпх, кбји немају ловол.ан број судија и су- 
дијских штпраппика, али што се тпчс ппжег ne- 
квалифитсованог судског особља, ja мислим ла нм 
један сул са нуИма ne би оскудевао. кал би то 
особље било способпо за рад, a могло би бпти 
способно кад би се и na та звања, v овом случају 
званичника na и дневничара, постављали лнпломи- 
paun праиппци чпјс молбе и no лве године лежс 
перешене у Министарству правде, лок се cna упра- 
жњена места пижег судског особља скоро редовно 
попуп.авају са лпцима, чпјс квалификације нпсу 
всће од два разреда гимназије илп какве пајниже 
стручне пгколе, али зато имају квалификације 
друге врсте, a које су те квалпфпкације, imje по- 
требно да наглашавам. 

Ja ne замерам Господину Мннистру правде 
IHTO на поменута места no сулоиима поставља npn- 
паднике партије, којој и сам припала, али онда 
нека бар поставл.а one своје партпјске пријате.т.е, 
који  су дипломирани  правппцп, чија  би  стручна 

спрема могла бити искоришћена код оних судова 
где нема донол.ио судпја за пзраду судских од- 
лука, као што се то Beli упражњава у судовима 1"ДС 
мма службеника и na ипжим звањима, али са пот- 
пуном правничком спремом. 

Kao прпмер мојпх горљих иавода, cnoMenvliV 
само Срески суд у своме изборпом срезу у Мио- 
ници, који, уз старетину и једног судију, има само 
једног судијског приправника и TO једну девојку, 
a шест или седам пижих службенпка са непотпу- 
ном срелњпм школом, од мојих :е, нарзвно, ne 
може ни тражити да раде и one судске послове, 
који изискују стручну правпичку спрему. 

Кад сам већ код овога ресора xoh\; да поме- 
нем  како се у Министарству правде у  извесним 
случајевима  води  много вишс рачуна o партији 

.пеголи o пптсресу државс, кад je  у пптап.у npe- 
мештај судија, које нс уживају независност no У- 
ставу и то код судпја   за   грунтовне   послове.   У 
Мионици je од npc ;me годипе био повереник за 
грунтовне послове јелап судија који  je био врло 
сгаособан и врло исправан у сваком погледу и који 
je те грунтовне послове,.no уверавап>има својпх 
претпоследпЈИх старешина, врло успспшо обављао 
и требало му je jom пајвише 4 до 5 месеци да тај 
грунтовни  посао  де(|)11пптнвпо  заврши.  Ме1)утпм, 
утицајем пеких политпчкпх личности тај je човек, 
и   порел   све   своје   исправпости   и   способностп, 
уклоњен опомад са свога положаја и прсмештен 
за судпју Окружпог суда чак у Прпзрсп, a лове- 
ден један други судија пз редовпог сула, који je, 
no сазнању, такође исправан судија, али неструч- 
њак за ове грунтовне послове и коме he требатп 
толико времепа да се упозпа са овим пословима, 
колико би досадањем грунтовном судији било по- 
требпо да тај посао n заврши. Taj лосадап.и rpvn- 
товпп  судија  уклоп.еп  je  из  Mnomme   и   против 
вол>е организације Радикалне заједнице у Mnonn- 
ци. Позпато ми je, да je прстселнпк среске Ради- 
калне организацпје долазио код Мппистра правде 
г. Оимоновића и молио га да тај премештај рбу- 
стави  с обзиром да je дотпчпп грунтовпи судија 
исправан како у политичком тако и у сваком лру- 
гом  погледу. Господип Мипистар правдс je тада 
наредио да се тај премештај  обустави, али само 
после неколнко дана, na тражење бив. миппстра 
r. Ђурс ЈанковиНа, он je попово паредио да се тај 
судпја  смени и указом  преместп чак у Прпзреп. 
Ja, господо, мислим да није потребно да вам на- 
глашавам колико je пеопортупа и штетна оваква 
полшчжа г. Мипистра правде како no државни-ии- 
теоес тачч! и  no  интерес тамошњег народа, кад 
кога Министар правде удалЈује  са  места  na  комо 
je  био   потпуно  псправпо  делао  na  задовољство 
n  својих  претпоставл^чих  старешипа  a  и  самога 
тамошњег парода. 

Обећао сам, господо, ла будем кратак код 
овога ресора, чнја je дебата већ прошла, na према 
томе пемам шта витс o овом ресору да кажем, a 
сада да пре^ем na буџет pecnpa Министарства уну- 
трашп.пх  послова. 

Господо, ja сам у ресору Министарства vnv- 
трашших послова провео као чпповппк пунпх mec- 
najecT n no годипа. Лелпо време као начелник сре- 
скп, око две године, a све остало време у самој 
централи. Био сам у томе рссору и 1928 гол. када 
je дапапт.п мппистар господип др. Корошец та- 
кође   био   Министар   унутрапшзих   послова.   Ла o 
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гоме човеку не могу да говорим опако, како су по- 
једина господа са левице говорпли. (Одобравање 
на дешици). Алн нека се ово ис схвати као неко 
попушташе мога опозиционог става што сам ja 
тога човека иоштовао у оно време када je раније 
био Министар, a и за време шестојануарског ре- 
жима, због кога са.м у го време чак као чиновник 

u једио изјашњеље a поводом његовот кон- 
финирања. 

За време шестојануарског режима, a прводом 
коифинирања г. др. Корошца једна група Слове- 
иаца, већином чиновника, одржала je у Београду 
једаи састанак којој Je приликом одобрила одлуку 
оидашње владе да сс г. др. Корошец интернира. 
Уз извештај o к>ме састанку један je лист донео 
и фотографију те групе Слоненаца. Ja сам једном 
од учесника тога састанка, кији je тада био чи- 
iiuiiiinK Министарства унутрашњих послова, заме- 
{)И(), што je бпо на томе састанку a хвалио г. Ко- 
рошца, осуђујући одлуку ондашње владе o интер- 
иирап.у. Неко je то доставио олда Кабинету Ми- 
иистарстиа и ja сам давао no томе своје нзјаппи - 
n.с. (Један глас са левице: Био си онда у опози- 
цији). Ja сам увек био у опозицијн. Био сам у ono- 
зицији и 5 маја, a н многе колеге писланицп знају 
кактзу сам муку и какве remKolie пмао за каидида- 
цију, јер ми исту као активном чинровнику о«да- 
iiiibn' Миинстар унутрашњих послова mije одобра- 
,;:,,, и само, благодарећи ондашњем Министру no- 
л.оприврсде r. др. Драгутину Јшковићу, KOJU ме je 
превео у свој ресор, na ме пвнзианисао, мени je 
омогућема кандидација. (Глаоови са деснице: Овај 
човек noiiiTciio говори. — Војпслап Лазић: Али he 
сс у новинама објавити да си хвалио г. Корошца!) 
Иека објаве! Чекај мало, биће мало и других ства 
ри за г. др. Корошца. 

Али данашња полптнка у Министарству уну- 
трапш.их послова није оно што je била када je г. 
др. Корошец ono раније Министар тога ресора 
(Сава Микић: Данас je боље!). 

Ja не могу за сваку ствар, за коју сс од стране 
левице ocyl)yjc господип Министар унутрашњих 
послова, да осудим лично Мпиистра г. Корошца, 
иако je он na челу тога Министарства. Врло чссто 
се дешава да му његови сарадиици у Mifflncrap- 
ству подметну нешто што с« личжз иожда не би 
учинио, али то ипак може да сс десн у једном ra 
киом иажпом и разгранатом ресору као mro je 
Министарство унухрашњих послова. 

Ja морам да похвалим овде n некадањег Ми- 
иистра унутрашњих послова и г.Петра Живковића 
(Гласови: Oxol) и ако шисам бпо никада ви при- 
јатељ и.егои im пријатсљ п.сгоие странке, али ни 
јелаи Мкнистар viiVTpaiim.iix послоиа, a то зна и 
колега MHKIIII, није учппио за полииијску струку 
roniKo колико j". Петар И&шковић кад je био Ми- 
нистар vii\ трапт.пх послоиа, којом je приликом 
донео Закон o унутрашњој управи, којим je по- 
r.iomm.e унутрашње управе и полиције било no- 
дипнуто иа један виши ступап.. (Жагор rfa деспи- 
iin). To je, господо, факат. (Гласови na десници: A 
ona насиља?) Ja, господо, говорим o подизању 
сгруке за време министровања г. Петра Живкови- 
ha, a ne o његовим полипичким метода.ма, које сам 
;i сам осуђивао и осуђујем. Послс доношења За- 
коиа o упутрашњој управи кадар чиновника уну- 
ipanin.e упранс почео je се nonyibaBaTn ca лицима 
ca  потпупом  правнпчком  спремом,  na  je n  један 

врло велики број судија и адвоката прелазио на 
положаје среских начелника, алп, нажалосг, кад 
je се положај судија поправно, те судије, које су 
on.ie дошле на аоложаје среских начелника, по- 
nuua су сс враћали у суд, услед чега су се na ме- 
сто срескнх начелника попова угњездили људи без 
сгручне спремеи са врло сумњивим моралпим ква- 
лификација.ма. Дапас, ако бпх узео у обзпр само 
мој срез, пзгледа да n нема добрих среских na- 
челника. Од избора na овамо код мене су се у 
срсзу промепила трн среска начелшка. Ja пх nn- 
еам мењао нптп сам имао могућносш да пх ие- 
ibaM, алп je љпхово држање било такио, да их je 
Минисгар унутрашњих послова иорао мењатн баш 
na захтев  својпх политичких  пријатеља.  11a кад 
нису вал.алп  за п.пх, како могу  ваљатп  за  мепе 
n моје прпјатеље! (Жипота Милановић: To je Сава). 
Д iiiihe ред a на n.ei a. Ilnje ту ГОСПОДИН Mimiiciap 
Boja Ђорђевић, који  гакође Саву добро познаје. 
lipe избора преместише једнога, a после избора 
ji m двојицу n доведоше четвртога који je песум- 
и.иио гори од свију досадашњих и кога добро по- 
зпају как > Министар г. Boja Ђорђевић тако и цео 
Сељачки клуб, који помаже даиашњу Владу и којп 
се je цео бно заложпо да буде премештен са Руд- 
ппка, изборпог среза нашег колеге r. Ђорђа Јев- 
гића, којп je би i np цвилио од недела и злоупо- 
треба тога среског пачслппка — Саве Тапасијеви- 
ha, кога успеше да преместе у Кавадар, a после 
врло краткот времема г. др. Министар Корошец, 
na захтев г. Ђуре Јанковића бив. мпнистра, усрећи 
мој  срез  са  овнм   среским   пачелипком  n  протии 
вол.е Среске радпкалпе  оргапизације у Мишици. 
Господо, тај Časa Taiiacnjcmih својим држањем и 
злоупотребама ne заслужује да буде у опште др- 
жавни чиновник, a мамо  m срески начелник, који 
v срезу cnojiiM положајем  преставља Крал.евску 
иладу. 

Tora срсског пачслпика позпајем само no ње- 
говнм разнпм кривицама, које сам no тужбама из- 
виђао као саветник Министарства унутрашњих 
послова, али га ни оида na mi данас дично не 
познајем, a све ово, mro сада изноогм, чиним no 
доставама које од грађана из среза добијам. Он и 

дговара к<д суда у Великој Кикинди за два 
мпта, за два издага пасоша некоме Франкешу Ma- 
inju од Kora je узео 1.000 динара n некој Ирми 

1 [ечвар од које je узео 3.000 динара. Оптужба je 
подшшута, on je дело прпзпао код истражпог су- 
дије, a ni сада пикако да до1)е до суђења. Buhe да 
му суд упућује позив, алм он, као iiie(|) падлештва, 
успева, да тај позив никако не прими, On je у мом 
срезу свега 4 до 5 месеци. Био je кратко време, 
после одласка са Рудаика, у Кавадару где je *д- 
говарао за кривично дело' пзвршспо отварањем 
нехих писама. Суд je повео нстрагу и тражио нека 
акта од Мшисгарства унутрашших дела која се 
гамо налазе, али Министарство mije пристало да 
та акта изда, na, према гоме, n судски поступак je 
обустављеп. Молим вас да ме ne схватите тако као 
да сам се ja овде обориоиа среског начелника, јер 
ja се na њих не ослап.ам n тешко опоме којп се mi 
п.пх ослопп, јер omi дапас ne зиаче mune ono, ШТО 
су пекад зпачиm. Али у мо.ме срезу бију се је- 
трве преко свекрве, Тамо пма два кандидата ЈРЗ. 
једап je претседппк ореске оргаппзације — идво- 
кат Радикалне заједкице, a лруги je извозник из 
Ваљева. Onaj  из Ваљева се бори парама,  a овај 
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адвокат, сасвим природно — адвокатском вешти- 
ном. 1 Iei<a се боре, нмају право да се боре, алн ту 
борбу, у којој секуиднра овај срески начелник, ис 
сме na својим леђима да ocelja иарод како из опо- 
зиције гако и владине присташе. 

Iberou привагаи живот je страховит. Често се 
oiiiija, лумиујс и разбија чаше, a можете мислити, 
како то нзгледа код гра1)ана којнма je on срески 
иачелиик и који у среском начелнику внде шефа 
уиравне власти и претставника Краљевске владе. 
Он je, на пример, na други дан Божића лумиовао 
до зоре у Мноници, затим je отишао у Љнг, су- 
седно место где je раније служиовао, na и тамо, 
сутрадан, на забави некој лупмовао и чуда чинио. 
Кад он држи цигане да му свирају не да никоме 
;фугом цнгана. Скоро je опет у једној кафаии у 
пићу — било je то приликом неке забаве — седео 
са иеким чиновннцима Катастарске управе и том 
ирнлнком je увредио дрско једпог од ових чииин- 
иика. У друштву je бно једаи ифицир авија-гачар- 
ски, који нма једну ногу noBpeljciiy услед чега je 
na иоловашу код своје Kylie. Када je официр узео 
у заштиту тог увре^епог чиновника, срескн пачел- 
пик му je одједанпут рекао: a, Bn сте тај којп 
грдите Краља, иако тај офнцпр ни једном речју 
nnje поменуо ни Краља нитн имог другог сем увре- 
Ijcnor чиповника, и да je тај офицпр имао при себп 
оружје, како je ono узрујап овом клеветом, тај 
срески начелник данас не бн био у животу. 

Ореол његовог држања и псправности у слу- 
жби je непослушпост и неизврше1ве ,наре1)ења која 
му издаје под личним потпнсом сам господил Мн- 
иистар др. Корошец, a та je ствар врло добро већ 
позната и r. Мипистру. 

To je наре1)ење г. Министра да срески начел- 
пик извршн предају бање у Гор. Топлицп, према 
извршној судској одлуци, Здравственој задрузн у 
Гор. Топлици, која je добнла надлежним путем 
коицесију за експлоатацију те oaibe, a која je бнла 
ометана у уживању те концеснје од стране неких 
сељака, те je ствар услед овог сметања у поседу 
дошла пред суд, којп je својим одлуком потврдио 
право Здравствене задруге, a које прапо срескн 
начелник неће да извршењем судске одлуке ефек- 
гуира. Тврдио je, да иако je добио лаређење под 
личним потписом r. Корошца да предају шврши 
ОДМах, псту nelie да изврига li nelie je пзпрпипи, 
док je он срескн начелник у Мионпци. Он je дао 
no томе изјашњење у Мшшстарству унутрашњнх 
послова, али шта je даље no том било ие знам. 
(Ћор1)С Jeimih: A плаћа ли рачуне?) Добро си ue 
потсетио na то. Te всчери кад je лупмовао nonno 
je 450 динара, али сутра дан тај цех од 450 ди- 
иара платио je Анђелко Мпхапловнћ, буду11И кан- 
дидат, у чија се кола срески иачелник потпуно 
упрегао. Ja ne тражим од г. Миннстра унутрашњих 
послова да мени верује. Нека сс обрати na прет- 
седника среске Радпкалие заједнице у Мпоппцп, 
na he се уверити. Ja бих учинио још једну кон- 
статацију. 

Господа колеге са левице оптужују често жан- 
дарме за разпе поступке, за које они можда и пнсу 
криви. И г. Радивоје Николић говорио je како 
жаадарми подносе пријаве против разних лица и 
полициска власт после их кажњава, али морате 
знати да често пута жандарми то раде no nape- 
1)ењу свога претпоставлзеног, no napel)eiby среског 
иачслника или полициских писара да подносе ре- 

ферате. И у моме срезу има жаидарма и у односу 
према овоме срсском иачелнику,  којп  треба  да 
одржава јавну безбедност, ja бих npe сваком жан- 
дарму  дао да води бригу  o јавиој  безбедности 
него среском начелнику Атанасијевићу. Да жан- 
дарми пису криви често пута, ja hy навестп при- 
мер. Ha општинским нзборима у Миоиици једна 
батипама наоружапа руља лупала je дућане, из- 
логе и главе грађана и то na очиглед ондашњег 
среског начелника и кад су жандарми изашли да 
пнтервенишу, срески начелппк je казао: У касарну, 
ако треба да интврвенишете, ja hy зватп. Све до 
G caru, д<жле су трајали изборн, on nuje хтео да 
зове жандарме, тако да je руља могла да  ради 
шта xolie. Ja верујем да има n таквих случајева, 
где су жапдарми у вршењу своје дужностп груби 
n оснопи, али такви могу бити само у оним ме- 
стима,  где  претпостављенн  управни  opranu  нису 
(a а-.л] месту BCII им или  гаква наређења издају 
или не контролишу службу таквнх жандарма. 

Ha крају молим господина Министра унутра- 
шпуих послова да изведе закључак из овог мог 
излагања, a пзјанљујем да hy гласатп против пред- 
ложеног буџета овог Мпппстарства. (Одобравање 
и пљескање на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. Jovan Jovanović. (Glasovi: Nije prisutan!) 
Pošto g, Jovanović nije prisutan, smatra se da je 
odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik g. Manfred Paštrović. 
Manfred Paštrović: Gospodo, narodni poslanici, 

uvaženi Ministar unutrašnjih dela g. dr. Korošec, u 
svome jučerašnjem ekspozeu rekao nam je nešto, o 
čemu ja želim sada da govorim i svratim vašu po- 
zornost. 

U .svome ekspozeu on je rekao ovo: „Hrvatska 
pljačka stranka ne postoji kao stranka, ali se ne 
može kazati da ne deluje. Naprotiv, politička akcija 
se sprovodi u cilju grupisanja što veće^ broja Hrvata 
na bazi poznatog sporazuma sa Udruženom opo- 
zicijom". 

Ako malo analiziramo ovaj pasus g. Ministra 
unutrašnjih dela, otimali ćemo uočiti dve misli na 
koje treba  da  svratimo pozornost. 

Prvo, gospodo, on priznaje da Hrvatska seljačka 
stranka postoji, a drugo on kaže, da se Hrvati tek 
sada grupišu, nakon sporazuma sa Udruženom opo- 
zicijom. 

Gospodo, priznajte... (Glas sa desnice: Nisi sve 
citirao!) ...da Hrvatska seljačka stranka postoji. 
to nije trebalo da nsledi, jer mi svi znamo da Hrvat- 
ska seljačka stranka postoji, kao što postoji i demo- 
kratska strank.i, zemljoradnička stranka, radikalna 
stranka itd. Možda organima g. Ministra unutrašnjih 
dela to nije poznato, jer u štampi nigde ne sme da 
piše Hrvatska seljačka stranka bez onog »biv.«, pa 
pošto ti organi izveštavajn g. Ministra, verujem da 
njemu to nije bilo ni poznato da postoji Hrvatska 
seljačka stranka, nego je mislio da postoji samo bivša 
1 Irvatska seljačka stranka. 

Ima jedna druga stvar, gospodo, kod ovoga. 
G. Ministar unutrašnjih dela otkriva ilegalnost te 
Hrvatske seljačke stranke. G. Ministar unutrašnjih 
dela kaže, da je Hrvatska seljačka stranka ilegalna 
stranka. Za mene, gospodo, nije to ilegalna stranka, 
jer postoji u svakom selu i U svakoj varoši i slo- 
bodno deluje, pa, prema tome, ne može biti ilegalna. 
Ali ako je za g. Ministra unutrašnjih dela ta stranka 
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ilegalna,  tada  ga  niolim  da  nam  izjasni,  kako on 
.■o, kao Miiiistai- unutrašnjih dela, da razgovara i 

pregovara preko svojih emisara sa jednom ilegalnom 
organizacijom, za uređenje ove zemlje i podelu Mi- 

starskih fotelja. 
Ja bih hteo da pitam g. Ministra unutrašnjih 

dela, št a ima da znači onaj drugi pasus, gde kaže: 
„U cilju gmpisanja što većeg broja Hrvata na bazi 
poznatog sporazuma sa Udruženom opozicijom". 

Da li ima to da znači, da se optužuje Udružena 
opozicija da je ona kriva što se sada Hrvati okuplja- 
ju, jer (i.i pr.fi nisu bili okupljeni? Da li to ima da zna- 
či, da se tek od sporazuma sa Udruženom opozicijom. 
Hrvati kupe oko Hrvatske seljačke stranke? (Glasovi 
sa desnice: Oho!) 

Tako, gospodo, izgleda analiza govora g. Mi- 
nistra unutrašnjih dela. G. Ministar unutrašnjih dela 
rekao nam je i priznao još, da je i Hrvatska zaštita 
jedna ilegalna organizacija, ali da ne raspolaže 
oružjem. 

Gospodo, vi ste svi čuli tn izjavu i ja ju primam 
do znanja, čak sa zadovoljstvom, da Hrvatska za- 
štita nije naoružana. Ali onda moramo konstatovati, 
da je istina, kao što se govori s druge .strane, da su 
u Senju žandarmi pucali na goloruke seljake, isto 
tako kao što su pucali na mirne građane kod Viro- 
vitice, koji su bili bez oružja. To znači, da su žan- 
darmi teško ranili narodnog poslanika Mesarova i 
ubili nekoliko ljudi bez ikakvog ozbiljnog povoda. 
Ako Hrvatska zaštita nije imala oružja, to znači, da 
je žandarmerija prosto pucala na mirno građanstvo. 
(Ministar bez portfelja Dr. Miko Кгек: Nisu to zbo- 
rovi Zaštite!) Molim, ali to je konstatacija prema 
onome što je tvrdio g. Ministar, a Vi sami dobro 
znate da je to bila baš Zaštita. 

Gospodin Ministar u svome govoru rekao je 
dalje: »Mi želimo da svojim radom i postupcima 
Stvorimo u Hrvatskoj takvu atmosferu da bi svaki 
Hrvat mogao, ako hoće, biti konstruktivan, sa nama 
sarađivati u korist narodnih masa u našoj državi . 
Prema ovoj izjavi g. Korošca, Hrvati mogu biti kon- 
struktivni tek Onda, kad rade zajedno sa g. dr. Ko- 
rošcem, inače Hrvati nisu konstruktivni. To znači, 
Hrvat može da bude kontsruktivan jedino tada, ako 
saraduje sa ,ur. dr. Korošcem. Inače on je destrukti- 
van. To je logički zaključak! Sad mi je razuihjivo, 
gospodo, zašto smo mi Hrvati, koji sedimo ovde na 
OVOJ levoj strani, destruktivni elementi, a Banić, na 
primer i drugi, koji sede na desnoj strani konstruk- 
tivni  elementi. 

Gospodin Ministar Korošec, — neka mi oprosti 
§tO analiziram njegov gOVOr, — rekao je u jednom 
momentu još i ovo: „Treba mnogo strpljenja da b 
prebrodile' poteškoće, za koje su krivi ona gospoda 
iz opozicije. Хе znam koliko vredi romantizam u 
politici ali je sigurno da je realizam koristan i ispro- 
ban". Da budemo objektivni, grešili smo i mi sa le- 
vice i oni sa desnice. Nema čoveka koji radi a da 
ne greši. Mi na levici nosimo odgovornost n. pr. 
za diktaturu koje  nije bilo. 

Ja prvi ne bežim od odgovornosti za ono Što 
je faktično bilo. Ali vi dobro znate da diktature 
nije bilo, iako se ona nama imputira. Ali. gospodo, 
kad se govori o gresima levice, neka izvini uvaženi 

Ministar Korošec, neka on malo bolje pregleda 
ono što je radio, neka se seti svoje prošlosti, pa 
neka analizira tu svoju političku prošlost, pa kadveć 
nalazi grehova na levici, neka prizna, da kod njega 
ima  mnogo  težili grešaka nego na levici. Hrvatsko- 

srpski spor, po mome dubokom uverenju, ne bi bio 
toliko zaoštren i ne bi se došlo do ovoga stanja sa- 
dašnjeg', da nije bio dr. Korošec taj, koji je stajao 
po .redi između Hrvata i Srba. Hrvati i Srbi mnogo 
ranije bi se sporazumeli da nije bilo nekoga koji 
je od te svađe faktički uživao koristi. (Protesti u 
centrumu i na desnici). Prema tome, on je Hrvate 
gurao u politiku romanticizma a on je provodio po- 
litiku realizma, isprobanu politiku Ministarskih fo- 
telja, i živeo je na račun dvojice koji se svađaju. 

Dalje je g. dr. Korošec kazao: „Ovih dana či- 
tamo, da je jedan emisar Mačekove stranke na putu, 
da opet obide pariške i londonske krugove i da se 
opet obave.-ti o naklonosti tih anonimnih krugova 
na>pram Mačekovim  ciljevima." 

Kad nam je ovo gospodin Ministar rekao, zašto 
nam liije rekao i koji su ti ciljevi? Bolje bi bilo da 
da nam je gospodin Ministar unutrašnjih poslova 
obrazložio kakvi su ti ciljevi Mačekovi, jer on kao 
slarivpolitičar i kao Ministar untrašnjih poslova si- 
gurno  to zna. 

Ali, gospodo, ОП dalje nadodaje i kaže: 
. oput  onih Geteovih stihova »Warum in die 

te  sclnveifen, sieh, das  Gute liei,rt. so nah«. - 
•Zašto u nepoznate krajeve kada imaš u domovini 

sve  preduslove  za  pametno  uređenje   svog   života«. 
Naravski, zašto ideš u druge krajeve, kad imaš 

mene, koji isto hoće šlo i ti? Zašto ideš obijati ne- 
poznate pragove, kad sam ja ovde, koji sam spreman 
sprovadati ono što ti hoćeš? Zar nije bolje sprovadati 
te ciljeve sa ministarske, nego sa tvrde, opozicione 
klupe? Hodi sa mnom skupa, pa ćemo mi, sa vlasti, 
da dekomponiramo nacionalno jedinstvol 

Taku dr. Korošec poručuje dr. Mačeku. 
Gospodin Ministar dr. Korošec govorio je nada- 

lje ovde i o tome belom konju. Gospodo, ja moram 
da odam jedno priznanje gospodinu Ministru unutra- 
šnjih dela, da je svakako govorio kao Ministar, a ne 
kao partijski agitator. Jer g. Cvetković, kada je sa 

a mesta govorio o tome belom konju, izgleda da 
je zaboravio da se nalazi pred ovom Skupštinom. 
Mislio je sigurno da je negde u Nišu na zboru Jereze, 
pa je govorio na takav način, koji nije dostojan 
gospodina Ministra. 

Gospodo, mi nismo nikada prigovarali ni Vladi, 
niti ma kome, radi toga belog konja. Ш smo prigo- 
varali Vladi radi anarhije koja vlada, ne samo u onim 
krajevima, nego u čitavoj zemlji. Mi smo prigovarali 
OVOJ Vladi radi spremanja psihoze na terenu, koja je 
dovela do belog konja. To smo mi prigovarali Vladi, 
a ne belog konja. 

Gospodo, ja vam izjavljujem odavde: da je dr. 
rošec kao Ministar unutrašnjih dela preduzeo 

Oštre mere protivu le proslave i da je došlo do krvo- 
prolića, makar i do kani krvi, ja bih ga prvi odavde 
osudio, jer on nema moralnog prava, ni on ni ova 
Vlada, da išta preduzima protivu onih krajeva tamo, 
a kamo li jaku ruku, jer je on ovu psihozu stvorio, 
i tako raspoloženje stvorio, da je moglo doći do 
beloga konja. (Žagor i prigovori u centrumu i na 
desnici). 

Gospodo, nas su optužili sa ove govornice da mi 
tražimo hrvatske krvi. Gospodin Ministar Cvetković 
sa ovoga mesta govorio je u tom smislu. Zato sam 
.se ja, onoga dana, ua seduici Narodne skupštine, 
bunio i tražio ovde reč da se ogradim protivu toga. 
Jer ja vam ovdje izjavljujem, gospodo: kada bi .lu- 

li 
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goslovenska nacionalu;! stranka, ili iko iz Jugoslo,- 
venske nacionalne stranke, tražili da se proliva nevi- 
na hrvatska krv, ja ni jedne sekunde ne bih ostao u 
Jugoslovenskoj nacionalnoj stranci. 

Jugoslovenska nacionalna stranka traži samo 
zakonitost, i to zakonitost u svima krajevima pod- 
jednako. To traži Jugoslovenska nacionalna siranka! 
(2ivo odobravanje na levici). A, gospodo, ako ovi 
zakoni smetaju, za koje navodno nosimo-mi odgo- 
vornost, i ne bežimo od te odgovornosti, pa zašto ih 
ona ne menja? Ko sprečava Vladu da menja zakone 
i da nosi odgovornost za promenu istih? 

Ako ovi zakoni smetaju Vladi za pravednije de- 
mokratije, zašto ih odmah ne menja? Barem njoj 
stoji na raspoloženju ne samo ova desnica koja 
glasa sve, nego i onaj paragraf, kojim je ova Skup- 
ština ovlastila Vladu da može putem uredaba menjali 
sve zakone. (Prigovori u centrumu i na desni 
Odobravanje na levici). 

Pa, gospodo, neka menja onda  i  neka nosi  od- 
govornost,   ali   imamo   pravo   tražiti,   da   se  p( 
zakon svuda jednako, pa bilo to U Splitu bilo u 

du, Zagrebu, Nišu ili Skoplju, - imo, da jedan 
zakon vlada u ovoj zemlji, jer ili je OVO jedna zemlja, 
ili su ovo pašaluci pojedinih ministrira! 

G. Ministar unutrašnjih dela govorio nam je i o 
senatskim izborima, pa je kazao: .-»senatski izbori 
izvršili su se pošteno i strogo po zakonu kao što će 
se provesti i idući izbori za Narodnu skupštinu«. (Je- 
dan glas sa desnice: Naravno!) 1 ako se sećate, ja 
sam se onda slatko nasmejao, jer kad je g. Ministar 
unutrašnjih dela rekao, i »idući izbori za Narodnu 
skupštinu« onda se on okrenuo prema levici i to 
rekao jednim smeškom i malo ironičnim tonom. 
Gospodo, ja sam uvaženog Ministra unutrašnjih dela 
lazmneo, razuineo naročito kad je rekao, da Će se ti 
izbori voditi »pošteno« kao i senatski izbori. Gospo- 
du, mi znamo kako su se vodili senatski izbori, mi 
znamo da su banski vecnici imenovani i da su baš 
oni odlučili pobedu Jugoslovenske radikalne zajed- 
nice. 1 ako skupštinske izbore mislile da sprovedete 
sa unapred imenovanim glasačima, pa da tako dobi- 
jete većinu, onda ja vam čestitam. (Graja i protesti 
na desnici. - - Jedan glas: Tebe je izabrala policija). 
Mene nije policija, izabrala i ja nemam većinu, ali ja 
sam dobio više hrvatskih glasova nego i jedan Hrvat 
koji sedi na vašoj sirani. Dalje, gospodo, naša grupa 
u Dalmaciji' ima više i dobiče vile hrvatskih glasova 
nego čitava Jugoslovenska radikalna zajednica u 
Savskoj i Primorskoj banovini. (Odobravanje na le- 
vici). Ali to ništa ne znači, jer uz sve te glasove, ja 
opet po sistemu g. dr. Korošca mogu biti neizabran. 
(Prigovori sa desnice). Gospodo, ja sam dobio preko 
5.000 hrvatskih glasova, a nađite mi i jednog posla- 
nika sa vaše strane koji ima 2000 hrvatskih glasova! 

Gospodo, sa razne strane prigovara nam se, da 
smo ini prisiljavali činovništvo da se upisuje u Jugo- 
slovensku nacionalnu stranku i da smo gonili sve on 
činovnike koji nisu Meli da pripadaju Jugoslovenskoj 
nacionalnoj stranci, i čak da smo tražili od tih či- 
novnika da prisiljavaju narod da se upisuje u Jugo- 
slovensku nacionalnu stranku. (Jedan glas: To je 
tačno!) Jel'te, to je tačno, takvi su prigovori? Sad, 
gospodo, da vam ja na to odgovorim. 

Ja sam imao čast lično da votlim sekretarijat 
stranke u Dalmaciji i, prema tome, poznate su mi bile 
prilike vrlo dobro u čitavoj Dalmaciji. Odavde pozi- 

vam, — čak molim štampu neka to napiše, — sve či- 
novnike iz Dalmacije od 1931 do danas, od kad je 
počeo ponova partijski život, neka jave koga smo mi 
pozivali ili silili da se upiše u Jugoslovensku nacio- 
nalnu stranku, ili koga smo mi pozivali da radi za 
Jugoslovensku nacionalnu stranku. Kad se pak nama 
to prigovara, biti ću tako slobodan, da vam ovde 
pročitam jedno pismo, koje smo mi, tj. PretsedništV( 

nje banovinske ugranizacije, poslali tadašnjem 
pretsedniku stranke g. Uzunoviću. Gospodo, slušajte 
ovo pismo: 

»Štovani gospodine pretsjedniče. 
Prijatelji iz Splita me izvješćuju, da je gospodin 

Ban pozvao neke od njih i tražio da pristupe osniva- 
nju   Jugoslavenske   radikalne   seljačke   demokracije. 

Ja najodlučnije protestujem da se organizacija 
novo zamišljene stranke u našoj banovini i našim 
srezovima provada na ovaj način. Ako se bude postu- 
palo na takav način i pomoću upravnih organa stva- 
ralo novu stranku, onda Vam mogu garantirati da ni 
jedan neodvisan čovjek u našim krajevima ne će u 
tu stranku stupiti. 

Ujedno Vas molim, da kao pretsjednik kluba, 
poduzmete nužne korake kod g'osp. Ministra unutra- 
šnjih djela, da svojim područnim organima u pojedi- 
nim banovinama dade upute, da se ne mješaju u pita- 
nja koja su van njihove kompetencije. U protivnom 
slučaju bio bi prisiljen jednim upitom stvar iznijeti 
pred Narodnu skupštinu«. 

1, gospodo, evo vam dokaza, da smo mi bili oni, 
koji smo protestirali protiv Bana koji je to radio. 
1 taj je Ban onda bio iz uverenja član Jugoslovenske 
nacionalne stranke. Kako se vidi i/, ovog pisma U 
decembra 1934 g., upućenom meni: »Jugoslovenska 
nacionalna stranka za mene je više nego stranka, 
ona je narodni pokret i nosilac sadašnje državne i 
nacionalne politike«, a zatim: »Ja sam član ove stran- 
ke i saradnik ovog narodnog pokreta najpre kao 
građanin i Jugosloven, pak i onda kad ne budem 
vršioc dužnosti Bana Primorske banovine ulagači; 
sve svoje sile službi ovog narodnog pokreta kao 
prost redov. „Gospodo, on je to iz dubokog uverenj. 
radio, kao što radi iz uverenja i sada kad nagovara 
činovnike da se upišu u Jugoslovensku radikalnu 
zajednicu i propagira Jugoslovensku radikalnu zajed 
niču iz istog uverenja. Ali vidite, kad se nama ovako 
prigovara tla smo mi pomoću vlasti stvarali stranke 
onda dozvolite da vam još nešto kažem. (PrigOVOi 
sa desnice). 

Pretsedtiik Stevan Ćirić: Molim gospodu narodno 
poslanike da ne upadaju u reč a gospodina govornika 
opominjem da mu vreme ističe. 

Manfred Paštrović (nastavlja): Da vidite, gospo- 
do, razliku između nas i vas. Dok smo mi pisali Pret- 
sedniku stranke i protestvovali protiv toga šta je 
ovaj Ban radio, dotle vi, gospodo, u »Samoupravi« 
pišete, na primer, ovako: »Uspela konferencija narod- 
nog poslanika g. Ljubomira Pantića u Bjeljini. N 
dan 26 avgusta ove godine pre podne održana je U 
Bjeljini uspela konferencija Jugoslovenske radikalne 
zajednice za Srez bjeljinski, kojoj je prisustvovao i 
Ban Drinske banovine g. Predrag Lukić. 

Odmah po dolasku Bana g. Lukića otpočela Џ 
konferencija rad u svečanoj sali gradske opštine, koja 
je bila prepuna seljaka i građana iz celoga sreza 
Konferenciju-je otvorio narodni poslanik g. Ljubo- 
mir Pantić, davši reč Banu g. Lukiću. U vrlo lepon; 
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govoru koji je trajao čitav sat, izložio je Ran Lukić 
prisutnima ekonomsko i političko stanje u Drinskoj 
banovini i celoj Kraljevini, izloživši najprc sve po- 
slednje događaje koji su bili u vezi sa donošenjem 
Konkordata a zatim je opširno izneo dosadanji rad 
Kraljevske vlade i njenog Pretsednika g. dr. Milana 
Stbjadinovica, čiji su se rezultati u ekonomskom po- 
dizanju svih privrednih grana osećaju na svakom 
koraku i kod svih staleža, (Sima Budimir: Sta je 
mogao drugo da govori). 

Gospodo, ja sam vam rekao malo ore, da smo 
mi protestvovali kad smo bili na vlasti zbog toga 
što i: meša u jednu stranačku organizaciju, a 
sada sam vam dokazao kako vi to mešanje Hana odo- 
bravate pa čak i iznosite u svome organu »Samoupra- 

i hvalite se time. To je razlika između nas i vas. 
Gospodo, ovaj režim i ova Vlada prebacuje 

nama. a ona je ta koja traži baš od činovnika da 
nose čak i značke, kao što ie naš drug gospodin 
[vančević konstatirao, pa čak vidimo da načelnici i 
Ministri nose značke jedne stranačke organizacije. 
.Mislim, gospodo, da vi treba nainre da nometete pred 
svojim vratima, pa tek posle da drugom nešto kažete 
i prebacite. 

Gnsnodo. ako su činovnici članovi Jugoslovenske 
radikalne zajednice, onda oni mogu da budu i nei- 
spravni činovnici Ja sam primio od mojih orijatella 

u nišama u kolima se »lepo« prikazuju visoki 
■: po raznim banovinama, ali koji su proteži- 

i od ovoc režima. Pomenuti ću samo dva do tri. 
/^an mi ie što nije ovde ETO podin Ministar Kaluđer- 
,-;,-. pa ■'- vam on potvrdi, da li ie ono što ja budem 
jzneo i tina ili ne Gospodo, proMv Krečković Miha- 
jla, pomoćnika Bana a sada i vršioca dužnosti Bana 
Drinske banovine п Sarajevu. Пг/avno tužioštvo u 
Novom Pazaru, kao deleerirano, ier ie nadležno u 
Prijepoliu bilo izuzeto, nodiglo je optužnicu za sle- 

zločine i nečasna dela: 
1) Sto ie u l^' 'rodini kao okružni načelnik 

okruea Plevaljskog. BjelonoliskoR i Priienoljskoc! 
protiv pravno prisvoiio iedan automobil marke ;>Sc- 
vrolet« svojinu okruga čiia je vrednost -ЈП.ОПО dinara, 
K-oii mu ie automobil bio dat na poslugu čime. je 
izvršio zločin iz ? 319 stav 1 k. z. 

2) Sto ie u 109П irodini na nezakonit način na- 
platio svotu od dinara 3748.- iz kase pomenutog 
okrugđ, nak tom sumom plaćao šofera koji ie terao 
auto pod 1). a koji na ovu platu niic imao pravo, ier 
ie u isto vreme u jednom drugom državnom nadle- 
Stvti bio kao državni službenik, čime je izvršio kri- 
vično delo iz 5 389 k. z. 

3) Sto ie 2 jula 1926 godine kao naredbodavac 
potpisao nalog za isplatu računa glasećeg na ime 
Janićijevića trgovca iz Plevlia a na svotu od dinara 
1.172. ma da je znao da je ovaj račun fiktivan, a 
zatim nakon isplate otišao danu'iieviću i od njega 
uzeo naplaćenih mu 1.172 dinara koju ie svotu zatim 
sebi zadržao, čime ie izvršio krivično delo zločina 
iz § 397 k. z. 

4) Sto je u 1926 godini na priznanicu primio 
dinara 5.000 iz kase okruga Plevaljskog naime pre- 
voznih sretstava, na koje po zakonu niic imao pravo, 
čime je izvršio krivično delo iz § 389 k. z. 

to je u decembru 1926 primio na priznanicu 
15.000 dinara iz. kase !,rore pomenutoga okruga, na 
koju sumu nije imao pravo, čime je učinio delo iz 
§ 389 Kazn. zakonika. 

Državno pravobranioštvo u Skoplju uzelo je u 
postupak pitanje utaje iz tačke 1 optužnice gore 
citirane. • 

Krečković je i ranije kod mnogih sudova odgo- 
varao za dela i/. § 213, 391, 104, 122, 125 Srp. kazn. 
zakona, pa kako se skrivao od suda i nije sledovao 
sudskim pozivima, Ministar pravde u svome aktu 
upućenom gospodinu Ministru unutrašnjih poslova 
pod Pov.Br. 1746 od 26-Х1-1934 god., moli ovbga 
da izvoli skrenuti pažnju Krečkoviću da slednje sud- 
skim pozivima i da svoja krivična dela ne rešava 
zastarelošću. 

Gospodo, evo ovako izgleda jedan visoki tunk- 
cioner koga protežira današnji režim i koji vrši 
dužnost  bana Drinske banovine! 

Gospodo, da vam navedem samo još jedan klasi- 
čan primer. Sveštenik i bivši narodni poslanik Para- 
hućski Dorde uhvatio je sreskog načelnika Gojka Vu- 
kovića, da nema mature, da se je lažnim uverenjem 
upisao na pravni fakultet u Beogradu I oktobra 1919 
godine i zbog toga ga je optužio državnom tužiocu 
ц Novom Sadu, hanu Dunavske banovine. Ministru 
unutrašnjih poslova g. dr. Antonu Korošcu i rektoru 
Univerziteta g. dr. Jovanoviću. 1 na ove četiri tužbe 

mislite, ko je jedini reagirao? Hram nauke, Pravni 
fakultet, koji se uverio, da je tužba istinita, poništio 
je sreskom načelniku apsolutoriuni i odu/eo mu in- 
deks, Пок, ni državno tužioštvo, ni Ban, ni Ministar 
unutrašnjih poslova nisu ni mrdnuli. Pošto je ovaj 
skandal izbio i pročuo se ne samo u Titelu i u oko- 
lini, nego u celoj Vojvodini, na jedvite jade je dr. 
Korošec tada ipak premestio Gojka Vukovića u Kla- 
dovo. Nije teško zamisliti, kakav je u službi ovaj 
sreski načelnik. On je, što je i „Politika" u dva 
maha donela, poništio presudu i sva akta, po kojoj 
je firma žitarska „Komloš i Sckelj" iz. Novog Sada 
bila osuđena na 3,515.000 dinara po Zakonu o žitnom 
režimu i na takav način je propalo državi preko 
3,000.000 kazne, jer je firma meduvremeno pobegla 
i izbegla da tu pinti kaznu. 

Pretsednik Stevan ćirić:   Gospodine govornice, 
molim Vas da završile, jer Vam je vreme već pro- 
teklo. 

Manfred Paštrović (nastavlja): Ovaj moj prijatelj 
mi otvoreno kaže da pozovem gospodina dr. Korošca 
kao Ministra unutrašnjih dela za svedoka, jer je on, 
na temelju poslale, mu tužbe, poslao inspektora ban- 
ske uprave u Novome Sadu da izvidi stvar i ovaj 
je svojim izvidajima utvrdio, da je sve ono, što je 
protivu ovoga načelnika dostavljeno, potpuno isti- 
nito. Međutim, ovaj sreski načelnik, kao što vidite, 
još je i danas ostao u službi, jer i danas vredi ona 
stara poslovica: »Kome je BOLJ ujak, lako mu je po- 
stati svetac«. 

Sem ovih slučajeva, ima još jedan karakterističan 
slučaj, za koji gospodin Ministar unutrašnjih poslova 
također zna, a koji ja neću ovde da u tančine citi- 
ram. To je slučaj sa šefom Splitske policije, o kome 
sam ja govorio i u Finansijskom odboru. Ja sam u 
Finansijskom odboru umolio gospodinaMlnlstra unu- 
trašnjih dela, da u interesu svoga ugleda pošalje u 
Split jednoga komesara Ministarstva koji će tamo 
pregledati i računski deo i politički deo rada tamo- 
šnjeg upravnika policije, jer je taj upravnik policije 
optužen od strane jednoga činovnika, doktora prava. 
da je bio nesavesan u svome radu i inkrimiran je 
radi' utaje neke sume. Ja sam molio gospodina Mini- 
stra   unutrašnjih   poslova,   da   odredi   jednog  svoga 
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inspektora iz Ministarstva da on ovu istragu izvrši, 
jer znam ko ovoga upravnika policije tamo čuva i 
zašto. Ali gospodin Ministar se o tu moju molbu 
oglušio, i mi možemo ved nnapred znati kako če se 
ova istraga svršiti. To možemo još sada pouzdano 
predvideti po tome, što je onaj činovnik, koji je po 
nalogu Bana određen da vodi ovu istragu, već tražio 
od pretsednika opštine, da opština izjavi, da nije 
oštećena od strane policije. E, gospodo, kad se 
ovako radi, onda se zna ko ima zato da podnese 
odgovornost. 

U splitskom slučaju, gospodo, nisam ništa drugo 
tražio nego da istina izide na videlo: ili je taj visoki 
službenik kriv ili nije; ako je kriv, neka se prema 
njemu postupi po zakonu, a ako nije kriv, neka se 
postupi prema onome činovniku, doktoru prava, koji 
je stavio svoj potpis na tužbu. Ali već prema onome, 
kako se vodi ova istraga, zna se već, kakav će biti 
kraj te istrage: taj doktor prava platiće glavom kao 
što je platilo glavom i 13 drugih kvalifikovanih 
činovnika, a on, nekvalifikovan, ostaje i nadalje za 
upravnika. I, gospodo, kad se ovakve činjenice imaju 
pred očima, onda ja, nažalost, moram da konstatujem, 
da za takav rad neko mora biti odgovoran, a zato 
mora biti odgovoran g. Ministar unutrašnjili dela, 
jer je to njegov resor i on odgovara za svoje 
činovnike. 

Gospodo, kako se tereti sa vaše strane činovni- 
štvo i kako se malo pazi na moral njegov, neka vam 
bude slika i primer za to ovaj broj »Vremena« od 
2fi decembra. Taj broj »Vremena« donosi fotogra- 
fije iz poplavljenih krajeva na kojoj fotografiji, 
ništa manje, nego sreski načelnik jaše na narodu, 
formalno jaše! Ja bar iz stida i srama ne bih puštao 
ovakve fotografije u javnost, jer mesto da sreski 
načelnik bude sluga narodni i da pomogne narodu, 
ovde se pokazuje fotografija kako sreski načelnik 
jaše na narodu. Eto, gospodo, to je slika i prilika 
vašega režima, koja pokazuje knko državni činovnici 
postupaju sa narodom za vreme ovoga režima samo 
radi toga, da vama uzmognu da dođete ovde kao 
narodni poslanici i da vam uzmogne organizovati 
JRZ. (Odobravanje na levici). 

Prefscdnik Stevan Ćirić: Ima reč narodni posla- 
nik g. Dorde Petković. 

Тзорђе Петковић: Господо napo; ш посланици, 
разлози, који су ме упутили и који ме упућују да 
се одлучим, како hy поступати u како hy ла изне- 
сем своје мишљење у погледу овога буџета, јесу 
слелећи: 

Пстомајски избори остапплп су тежак и мучан 
утисак na све крајеве na и na парод у мом срезу, 
и докле су ти петомајски избори остали само као 
једна тетка успомсна у народу, дотле се и дал.с 
у срезу ресавском продужава стап.е којс je било 
пре петога маја и за време петога маја. Ситуација 
политичка прсд петим мајем била jt таква да je 
морала изазвати опдашњу Владу да за старешииу 
у Срсзу ресавском постави једнога човека, који 
he учинити све да Владин кандидат прође. У Cpesv 
ресавском за начелиика среског постављеи je А- 
лександар Игротапац, којн je као такав имао да 
спроведс посланичке изборе у Ресави. И као та- 
кав он их je спрове, све у жел^, да кум тадашњег 
Миппстра унутрашњих дела буде изабрап. Го- 
сподо, посланички избори у Ресави изведсни су 
под пајтежпм приликама: око 50 л.уди похапшено 
je, преко 100 људи било je кажи.ено затвором и 
новчано, преко 50 људи из села Кушилзева опту- 

жено je за nporimciajau.c власти. Једном речју, 
ипитпсак од стране полиције био je такав какав 
се ne памти, само даби се угушпо народни покрет, 
који сс тада појавио у Ресави и да Владчн кан- 
дидат npol)e. He само батине, не само новчане 
казне и затвор, него и све друге полициске мере 
гаредузимане су да би се спровело ono што je та- 
дањи Министар Веља Поповић хтео да изведе. 

Господо посланици, тих дана, пред саме из- 
боре, пала je и крв у Срезу ресавоком; v Грабовцу 
убијен je Милутин Или!'! и његов убица није cnpo- 
веДен 3 маја државном тужиоцу, него je остао код 
полпције и "npalieii je у село да би гласао и да би 
могао да кортешује за Владину листу. У Витежеву 
убијсн je Никола Илић. Он je убијен од жандарма 
v сред села на заједнпчком састанку. И Никола 
Илић пије бсвећен, за п.сгово убиство нико није 
одговарао. Тужба je била упућена од стране ту- 
жиоштва војној власти и војна власт допела je 
peiueihe, no коме жандарм није одговоран, a ње- 
гова фамилија iraje добила никакво задовољење, 
али се je ипак успело, да се од фнмнлије наплати 
ono IHTO je убијсни дуговао! Ja имам опдо једн\| 
оригиналну признакицу, из којс he те видети, како 
се и na који пачин исплатио н<ивот пок. Николс 
Илића. (Чнта једну „квиту" власти којом се по- 
тврђује да je од фамилије убијеног наплаћено 3.65 
динара за пушчани метак). 

Господо, као што виднте маса пок. Николе 
морала je да плати метак, али Никола кије осо- 
ћеи, за Николу нико ттје одговарао, п>сгова жеам 
и деца остали су без хранноца иако je то био 
млад човек, тек регрут,   нико  пије   одговарао за 
ИјСГОПО убиство. 

Па не само што je такпо стап.с било у целон 
Срезу ресавском, него je требало да и ja, као кан- 
дидат, будем лишен  слободе. Мене  je  начелнм 
срески 3 маја ухапсио иако na то није имао права. 
C обзиром na мој ранији положај и с обзиром на 
мој садати.и положај и да сам носиоц ордена Кл 
рађорђеве Зоезде био je дужан, да затвор, npeui 
полицијској уредби, замспи новчаном казном, ал 
то он пије хтео учинити, nero ме je протсрао v мл 
сто становања у Ћуприји. Taj Алсксапдар Игрошв" 
иац, који на npim поглед изгдеДа да mije велим 
грешник, и сувише  je  много  rpeinaii.  On je прел 
државним тужиоштвом олговарао за неколико кр* 
вичпих дела и пресула je пала, којом je кажњев 
Али iiiTo je најтеже и највише боли, то je то да :. 
on нс само лншавао поједиие л>удс слободе, неп 
их je и тукао и то их je тукао тако бездушно, SI 
je његова жепа морала да чупа из његопих nv:- 
његове   жртве   и   спасава  nx  од тешких   повреД! 
које je учинио. Пред Окружним судом v Јагодаиа 
Божидар Јанковић, из Суботице, прича овако св 
догађај:  „Преко претседннка општине позвао Mi 
je начелиик срески. Следујући позиву дошао cal 
к њему. Уведеп сам преко пандура v каппслариг 
и npnv  n.croBV  реч   ,,јсси ли дошао"  завршио : 

једном кишом песница no моме лицу, да сам урл« 
u иикао као мечка. Ha моју вику дошла je њего 
жека и вукла  га са речима  „Ацо, уби  човека" 
баш  у том  моменту, када су. сипалс песнице п 
моме лицу и ja ставио руку на очи u погнуо се i 
заклоппм очи,   тога   момента .ритнуо ме je ного 
да сам се преврнуо." 

ETO, такав човек требало je као срески наче 
ник да спроведе петомајске изборе. 
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И баш зато, што je na петомајским изборима 
нзгубио, mio mije добио већину да покаже своме 
Министру резултат, који трсба да покаже, он je 
продужно и после пстомајскнх избора да прогоич 
one, за којс je мпслио да иису гласали за владиног 
кандидата. Колико су л>уд11 били изложеии и послс 
избора затвору и нопчаиим казнама eno због из- 
борног резултата, види се no гоме, mro je схпози- 
ција добила ссда.м хил>ада и пеколико стотина 
гласопа, против хиЛ)аду и стотину гласова за вла- 
дагаог кандидата, збот чега je прогонио и дал.е 
све оне л.уле, за које je веровао да су криви 
неуспеху тадање владине политике, 

И господо, кад се видело, да се може са тим 
огићи у бесконачност нашло сс пута и начина, да 
се он премести и он je отшпао. И замислите таквог 
једног чгжскп премештају у срез Лебане, ла би 
\-брзо затим отишао у срез Босиљград, a одмах 
затим у срез струмички. И ако узмете да су сре- 
зопи босил.градски и струмичкн наша нова теко- 
вима, и кад помислите да у тим крајевима људи 
црукчлје гледају на нас уопЈцте, —да сад такав је- 
дан човек, под таквим приликама, спррводи и 
лал.е владину политику и да буде начелни« срески 
у Струмици! Рад Игрошанца v Pecanu најбољи je 
доказ, какав живот мора да je тамо и како он 
спровпди владину политику. Ja сам имао прилике 
да разгопарам са људима из Струмицс, a и самп 
сте чули од народиог послапика Др. Аћимовића, 
пгта сада тај начслник ради у срезу струмнчком. 

Господо; 1919 године ja сам као судија при- 
мио струмички суд од Bvrapa и познајем добро 
raj крај. Ja жалим, mro Игрошанац и даље ниЈе 
остао код нас да нас мучи и гњави, a не тамо да 
КОД онога парода стпара мерасположсп.е 

Господо, мислите ла сс задржао само на овоме 
г. Игрошанац и да се променило стање у Pecanu 
п.сгпим "л.ласком? Не, mije, то стање и сад траје. 
ГТоилик ' »пштинских нзбора Удружеиа опоаиција 
27 актобра 1936 добила je већину. Али ти избори 
цпипштени су и, mro ie иајжалс^пије, иопа оп- 
штинска управа, која ie ппимнла власт у своје 
руке, после ништења избора, морала je старој упра- 
пи предати власт противно Закону o општинама. Пд 
тога момепта настало je ново roii>cH>e, само овога 
пута иачелипк орески mije батниао и затварао, 
исго ударао no кеси. Ja имам списак од 68 лица, 
списак од 68 прссуда, кпјс сам могао да прикупим. 
no којима je за иступне кривице кажп.ено HS лица. 
Мн?ам могао све да прикупим, iep je велики бпој, 
али н onai број јасно спелочи, како cv спповелепи 
накнадни општински изоори и какво je време било 
између првих и других општинских избора. 

Ja ћу рећи само ово, господо. Између осуђе- 
них иматс јсдног пинтера, који je осуђен само зато 

- a ви зпатс. камо стоји данас тај занат -   mro 
mije у подне  затворио  своју  радњу и кажњен je 
ca петстотина динара. A после неколико даиа исти 
ie   за   исти   случај   кажи.еи   опет   са   500   дннара. 
Цмате обућаре или, боље рећи, копаче, који су при- 
'nlicmi да кпоз свој дућан npoiiv v coov, и за то 
се кажњавају са ППО динара. Имахе, даље, случај, 

•!-v;ui   mrcv   метнули   на   фирми   очево   кме 
кажњеии cv Ca  120 липапа. илп јелан што ie про- 
innao помаду такође кажтеи са 2ri0 динара. 

Дакле, господо, ono неколико примсра које 
сам навео, јасно упућују каква je тенделција била 
ових   казни, и зашто je било   потребно  да   сс  na 

овакап нлчин опходп једаи срески начелник у 
Свилајииу. ()во јасно урућује на то, да му je била 
тенденција та, да на тај начин затварањем и нов- 
чаиим казнама створи уперење код онога свста, 
да на идућим изборима, који су били заказаии за 
6 децембар, да na тим изборима застрашивањем 
протури владиног кандидата. 

Господо, други избори, који су дошли нак- 
надно, спроведени су под истим знаком као и ne- 
томајски. Ja сам био сведок и био сам присутан 
тим нзборима, и могу да потврдим да се једна 
чета жандармерије скинула у Свилајнцу да одр- 
жава поредак, na ие само то да су ти жандарми 
дошли н одржавалн, као бајаги, неки ред, него je 
чак из нишке општине послаи nehii број градских 
стражара. (Новица Попопић: Боље то него да се 
гучете!) Не гуче се нихо! A ти градскн стражарн 
дошли су да и omi уредују. A карактеристично je 
да cv omi били необично крупни, n ми смо се ч\'- 
дили, откуд Hum ла иам ii\ пошаље. Поновно мо- 
рам и то да додам да je кандилат опозиције био 
један инжењер агрономије г. Драшкоци који je 
шурак г. Марка Новаковића, тадашњег бана Мо- 
равске баиопине. Taj породнчии однос између 
бана и кандидата опозиције био je незгодан.. Свет 
je перовао, да je то зет послао своме шураку да 
Mv сс iiaiiv. И избори су изведеин на rai начии 
mro je полиција заједно са жандармеријом др. 
жала кордон пред биралиштем, и грађаии cv спре- 
чавани да врше enoje право гласап)а. A за то 
време, под окриљем жандармерије и самог начел- 
ника cpecKor и полициског писара, убацивани су v 
биралиште сељаци из околиих села, који cv v име 
Спнлајичаиа гласали. Ja имам једну фотографију 
из тога доба, na којој се види како жандарми 
CToie ca ножем на пушци пред биралиштем и не 
цају грађаиима да гласају. (Прпико Тодоровџћ: Тп 
je одржавање реда!) Рн познајете то, били сте 
војник као н ja! И, господо, благодарећи такпом 
вршењу општиноких избора, благодарећи томе 
mro je ометано грађанство да гласа, опозиција \б 
изгубила. Али miie изгубила због тога што Сви- 
лајнчани mtcy гласали, него je изгубила због тога, 
mro жандармерија са писарима и начелником сре- 

i nije спречавала сел>аке, којп cv гллсалп v место 
Свнлајнчана, a доказ пам je за то бпло ono вече, 
када се чуло крхан.е ограде, Kojv cv прескакали 
сељаци и гласалп за владнну листу. 

Господо, ja морам да се осврнем na политм\т 

и да кажем да смо ми, који чешће пута долазимо 
v вез\' no своме noaiinv ca иолицијом, срдачно по- 
здравилн спровођење коивичвог судског поступка 
и одузимање од полиције истраге. која je волр че- 
сто служила као једно згодно сретство и Влади и 
полицији ла споје противнике uporan.a, трпа пп 
апсама, Koie смо морали 4eiiilic nvia, благодарећи 
судовима, да mmmiMo, a често пута морали смо да 
ништимо и оиемогућавамо паковања која cv вр- 
mena. Ми смо исто тако поздравили и поздоавл»а- 
мо n сам повп Закоп o извршењу и обезбећењу, 
који тако исто од полиције одузима извршење и 
на тај iiamin одузима јсдно моћно оруђе, са ко- 
јима су се чешће гтута полициске власти служиле. 
Ja сам тала, iom онда кад сам био посланик 102R 
ro-nme. a г. Корошец бно и тада мипистар уиутра- 
шших дела, ja сам под испим приликама са њим 
водио јелап разговор и жалио се на овакво стање, 
које  постојн код нас иВМеђу  полиције и народа. 
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Господин Мииистар унутрашшнх дела г. Kopomcu 
je тада казао да  се чудн  да  код нас у  Србији 
мма   јеДну такву моћ полиција, тврдећи, да код 
њега у Словеначкој :не може то да буде. .Ta сам 
му објаснио да га разумем, јер je onaj њихов 
друкчијн, a друкчији je наш свет. To je једно. A 
друго,  њихови људи тамо  полицијски чииовиици 
не знају начине, како треба владати народом, кад 
се дође npe.i изборе. Ннје било то први пут, a ja 
много памтим, кад су полицијскн чнновници за чс- 
iupii општине попели no 200 до 300 предмета пред 
посланичке нзборе, седели у селу и зивкалн људе 
који imcv уа п.их, ислеђивали кривице и претили 
затвором и на тај начии стпарали већину. Кад ми, 
господо, све то  знамо,  ми  смо лепо поздравнли 
оба закона, која су то одузела од полиције, ону 
судску власт и истрагу, које су раније имали. Али 
upu свем том, код полиције су остала миога иступ- 
на дела no Закону управпс пластп и no специјал- 
иим законима, којима полицијске власти могу да 
врше притисак na л>уде и да под таквим прили- 
кама стварају код народа пометњу, да не може да 
се изјасни, како жели. Свакако рекло би сс, да 
je овога пута олакшано полицијскпм властима да 
сада вишс немају тако много посла и да немају 
шта да раде. Али опет зато, one су нашле пута и 
начииа. Има за п.их рада. Има за п.их рада у то- 
лико, mro доклс су рапијих годпна стварали гла- 
саче за владине   групе,   овога   пута   раде   нешто 
више. Оне стварају члановс за поједипе naprnic. 
Omi иду тако далско, да у тој својој дужности ne 
само mro cM.emvjv појсдиие претседнике општииа, 
који нису њихрви, иего чак иду и стварају чла- 
нове партије  и то na тај пачип што их уттпсују 
било милом било силом. Ja hy, господо, да вам 
наведем два примера из Свилајнца, na no томс cv- 
дитс (Глас са деснице: Само два?) Два примера 
врло еклатантна, господо. Молим nac, господо, je- 
дна јака извозиичка кућа у Свилајнцу дала je из- 
јаву да прелази у владину странку, јер joj jo став- 
л>епо до знања, да ни један вагоп пшенице, im je- 
дан вагоп свиња ne може извссти. To je једна ве- 
лпка  n врло јака извознпчка радп.а.  Члап  другс 
фирме изјавио je да прилази лругој  групи спмо 
због тога, mro je na лист.и покажњаваних   и   on 
кажњсп већ пеколико пута. И баш због тога, казао 
je отворепо прп последњем састапку, нисам могао 
Hitine да издржпм: или ме терадте v сиромахе, или 
да останем ono, што јесам. Морате се зачудити, 
господо, откуда толико нерасположеше властп иад 
Свилајнцем и да се у Свплајпцу спроводи рвака^ 
режпм n овако стап^. To je збпл.а за чуђење. Али 
ja liv вам објаонити од куда je то. Иза начелаика 
среза ресавоког u иза Игрошанца и иза садашњег 
Славољуба Поповића стоји  Мирко Ралчић.  (Глас 
оа лесппцс: To je врло добар чиновник!) Сад hv да 
иам кажем. Мирко Ралчић добар je поаианик Ве b( 
rionoimlia.   Ja  ne  знам,  може  бити   му  je  n  кум, 
он га je и довео за тсфп кабинета, верујући да 
iie  му врло добро послужити,  да  бп  каидидата 
свога кума Пел.е Поповића лр. Димитријевића Mo- 
rao да протури. Ja Ралчића аиам кад je бпо писар 
v среском суду v Спилајппу  1923 n  1924  године. 
И Вел^а Поповић га je узео као спога пријатеља 
за шефа, верујући да he му бити веран. И on му 
je, ja мислпм, верно служио. Али смо ието тако ве- 
повали,  да  he   Мирко  Ралчић   огићи,  али   Мирко 
Ралчић   није   отишао.   (Лелаи   глас   са   деснице; 
Остао je као савестан чиновпик). Вн рекосте: као 

савестан  чиновннк, али ja сумп.ам. Он je нашао 
пута n начина, да остане код господина Минис   i 
Корошца na истом положају. 

Ja сам размишљао, na који je начин он могап 
доћи n остати na томе положају. (Жагор n граја 
na десници). Мнрко Ралчић je био срески начел- 
ник. Господии Корошец je био интерниран у Врш- 
цима и Мпрко Ралчић личи на опога Смедеревског 
проту, који je оида, кад je Кпез Милош Обрено- 
вић отеран v изгаанство у Влашку. бдцио за Ma- 
лошем у Дунав камен и рекао: „Кад овај камен 
иза1)е, и Ти ћеш доћи натраг!" Али je после уви- 
део да je погрешно, n за ono време кад je Miuoni 
био v изгаанству, слао му je шл>ивовицу. Кад се 
je вратио Милош, цело Смедерево je веровало, да 
he прота ла настрада, али прота je остао жив и 
са Мплошем ге пољубио! Чак му je Мплош казао: 
„Хвала ти, пр   i       a ону ракију, mro си je c.iao!" 

Ja верујем, да je Мпрко Ралчић, нашао такав 
nvT и пачнп n нашао могућности да се задржи na 
положају. (Жагор и протести na леспици: To je 
р1)аво упорсђеше!) 

Признајем, господо, али говоре^и вам ово o 
Мирку Ралчићу, ja Вам говорим у пме Свилајн- 
чапа, и расположете пелога Свилајпца овакво je. 
(Милаи Лазаревић: To mije истина! - Жагор на 
десници и добацивања); Пи he бити изабран, ако 
буде само овако радпо, као mro je до сада радио, 
сигурно he га изабратн „народ", јср много пати 
1)д њега! (Граја na десници и извици: Xolie, иза- 
браће гп народ! — Др. Часлав Никитовић: Изаћп 
мало из Свилајнца!) Излазим! 

Што се тиче јавпе безбедаости, ja морам ла се 
пожалим n да констатујем овле, да nam крај има 
доста кримипалитета. И полиција за сада no тим 
стварима ништа готово ne ради. Ja зпам, ранијих 
гОдииа, то je било увек, да cv полицијски органи 
имали своје повереппкс n да cv тп поверениии 
увек знали, где се ко кроз срезове креће. Нажа- 
лост, тај континуитет, та веза изјлеђу поверсиика 
и полицттЈе ичтс ис постојп. 11 баш због тога nrro 
ne постоји. пије чудо, што се могло да деси, да 
na пет километара лалеко ол Ћуприје буде убијен 
Бабешћ после лпалесет годипа, каотпто unio чу 
ла Дража хајдук стојп v близини Tivnpnjo, к 
mro сс чуло пре неколико' дана, да je Јоргован 
долазио из Млаве. (Лр- Часпав Никитовић: Још 
мало, na ти у лруштву са .Торгопаном!) 

Omi, којп треба дп воде контролу над ја^ном 
безбедношћу, тр cv жандарми. Ja морам прпзнати 
ie;uio, да сс жандармима пребацује, ла много ттку. 
To je тачно, госполо. Али, шта можемо да ура- 
димо? Шта могу ти људи, недовољно васпитани, 
да ураде него ла, v недостатку разлога, туку ба- 
типама. И nnje чудо што, спроволе1т истрагу. 
чешће пута кривца или осумњпчепог ne предају 
судским властима, nero задрже га код себе и после 
три четири дапа спроводе суду под таквим при- 
ликама ла cv тп л.уди премлаћеии. 

Свв зиамо, којп сс бавимо послом код Окруж- 
пог суда v Јагодини, да cv тамо довели једнога 
кривца, који io дошао са табанима исеченим на 
кајпше. To je јелап пов пачип који до сала nn- 
смо познавали. Знали смо за „ђувече", али ово je 
еошло са севера. 

Pretseđnik Stevan ćirić: Gospodine govornice, 
obraćam Vam pažnju da je vreme vašeg govora 
proteklo. 
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Ђорђе Петковић (наставља): Tv сс човек обеси 
o једиу штанглу са табанима rope, онда му се 
ударе no 50 батина, тако да не може да стапе na 
иоге и дешава се, да у Окружни суд у Јагодипн 
оптужени иису могли другачијс да уђу, иего су их 
na рукама уиосили у судску салу. Ималн смо још 
теже слчајеве. Још тежи су пачини употребљавани, 
a то je mro ce оптужспом иежу тестикулн и оида 
се трагопи лекарима утпрђују, na и поред свега 
тога не дође ло онога, што je потребно суду, и 
ne до1)е до рсуде. 

Господо,   са  тих  разлога  ja  палазим  да  je 
овакап начин вођења истраге како ce сада приме- 
шујс   исзгодан   n   недорастао.   Иедорастао   пре 
свега за one,  који спроводе ту истрагу, јер  су 
жандарми прости људи из народа, војиици, груби 
и у томе погледу много пута страдају недужни за 
ствари за које ne  би  страдали.  C тих  разлога ja 
налазим да би требало код тих жандармеријских 
одреда створити ситуатицу бољу за њих и стип- 
ритти   могућност  да  дођу до  бол.ег  спровођења 
службе, који би користили у погледу прикупљања 
материјала за истрагу, јер ове  садање  школе не 
дају довољно тога знања, Исто тако налазим да 
би   полицијским  органима требало  створити  мо- 
ryiinocTn што хитнијег изласка na место кривич- 
ног  дела,  и  дати  могућпости  за употребу  upe- 
возних   сретстава,  како би одмах   пошто ce деси _ 
пеко кривнчпо дело, моглн изићи na лице места и 
извршити потребне извиде. Место што ce повећава 
Прој жандарма, тако да нх има сувише и у малим 
селима no жапдармеријским станицама, трсбало би 
обезбедпти овнм путем y4enilie полиције у пред- 
ходној пстрази. 

Све ово, господо, утаче да под оваквим при- 
ликама, са оваквим распоре1)СИ.см ових лових no- 
Beiiahba na буџет Министарства унутрашњих п 
гласам против истог. (Одобраваше и плЈескаше на 
левици). 

Pretsednik Stcvan Ćirić: Reč ima Ministar unu- 
trašnjih poslova g. dr. Anton Korošec. 

Ministar unutrašnjih poslova dr. Anton Korošec: 
Gospodo narodni poslanici, sada treba da izrečem 
završnu reč. Ja ću biti kratak kao uvek. Gospodi sa 
desnice iskreno zahvaljujem na dobronamernoj kri- 
tici. (Burno pljeskanje u centrumu i na desnici). O 
njihovim primedbama najsavesnije ću voditi računa. 
Kritika sa leve strane bila je ili lična ili stvarna. O 
ličnim ispadima i napadima neću govoriti. Hoću da 
ih zaboravim. Sto se tiče njihovih stvarnih primedaba, 
njih ĆU ispitati. Opravdane ću uvažiti i po njima po- 
stupiti. A sada molim gospodu sa desnice da glasaju 
za predlog budžeta Ministarstva ununtrašnjih poslo- 
va. Pošto se danas, kao što ste čuli pre podne, Opo- 
zicija žalila da je ne zovemo da glasa sa nama, to 
molim i uvaženu opoziciju da glasa za predlog bu- 
džeta Ministarstva unutrašnjih poslova. (Dugotrajne 
i burno pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, pošto je lista govornika iscrpena to je pretres 
u pojedinostima predloga budžeta rashoda ■ VI! 
razdeo - Ministarstvo unutrašnjih poslova, završen. 
Prelazimo na glasanje. Glasače se po partijama sede- 
njem i ustajanjem. Gospoda narodni poslanici, koji 
primaju pročitane partije izvoleće sedeti, a koji ne 
primaju, Izvoleće ustati. Molim izvestioca g. dr. Jure 
Kocea da izvoli pročitati partiju 373. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 373 
VII razdeo — Ministarstvo unutraSnjih poslova. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima ii Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 373? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem da je 
pročitana partija 373 većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 374. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu Cl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda VII 
razdeo — Ministarstvo unutrašnjih poslova od par- 
tije 374 do partije 379 zaključno. — 

Pretsednik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 380 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 380 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

VII RAZDEO — MINISTARSTVO UNUTRAŠNJIH POSLOVA 

GLAVA LXIII — MINISTARSTVO 
Redovni rashodi 

li.  Materijalni  rashodi 
Part, Poz. 
380 l'ovcrljivc policijske potrebe: j 

U subpoz, 3 ii.i kraju dodati re£i: „po Cl. 22 Zakona 
o državnom računovodstvu'. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 3S0 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome objav- 
ljujem da je partija 380 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 381. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o ppslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
VII razdeo — Ministarstvo unutrašnjih poslova od 
partije 381 do partije 384 zaključno. — 

Pretsednik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 385 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 385 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

GLAVA LXIV - - BANSKE UPRAVE 
Redovni rashodi 

A.   I. i č n i   r a s lio d i 
Part, Poz. 

385 Lične prlnadležnosti: 
Plate      periodske povišice Ud. 

V) Drinska banske uprava 
a)  Činovnici 

Mesto: ,,'''i upravno-kance- 
larijskih činovnika itd." 
staviti: „U4" a u razvrsta- 
vanju mesto: „7-VII1-1" 
stavili: Ji-VIIM", mesto: 
„12-1Х-1" staviti: „11-1Х- 
1"  mesto:  „21-1Х" stavi- 
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ti: „20ЛХ"] mesto: „8-Х- 
1" staviti: „6-Х-Г' i sumu 
siiKinjiti  sa — 53.280.— 

VI) Zetska banska uprava 
a)  činovnici 

Mestd:  „64 upravno;kance- 
lar. čin. itd." staviti: „45" 
a n razvrstavanju mesto: 
„7-VIIl-r staviti: „1- 
VIII-1", mesto: „14-1Х-1" 
staviti: „8-1Х-1" mesto: 
„20-1Х" staviti: „16-1Х" i 
mesto: „7-Х-1" staviti: 
„4-Х-1" i sumu smanji- 
ti sa     -220.380. 

VII) Dunavska banska uprava 
a)   Činovnici 

Mesto: „93 upravno-kance- 
larijska einovniUa itd" 
staviti: „86" a u razvrsta- 
vanju mesto: „IS-VlI-l" 
staviti: „14-VI!I-I", me- 
sto: „16-Vin" staviti: 
„15-VIII" mesto: „23-1Х. 
1" staviti: „22-1Х-1", me- 
sto: „19-1Х" slaviti: „18- 
IX", mesto: „8-Х-1" sta- 
viti: „()-X-I", mesto: „11- 
X" staviti: „10-Х" i sumu 
smanjiti  sa — 74.940.— 

VIII) Moravska banska uprava 
a) Činovnici 

Mesto: „()7 npravno-kance- 
larijskih činovnika itd." 
staviti: „59" a n razvr- 
stavanju mesto: „4-VIII- 
1" staviti: „3-VIIi-l" me- 
sto: ,.16-VIH" staviti: 
,.15-VIH". mesto: „10-1Х- 
1" staviti: „9-1Х-1" mesto: 
„24-Х" staviti: „23-Х", 
mesto: ,,5-X-l" staviti: 
,,2-X-l" i mesto: „8-Х" 
slaviti: „7-Х" i sumil sma- 
njiti sa - 83.640. 

IX) Vardarska banska uprava 
a) Činovnici 

Mesto: „92 npravno-kance- . 
larljska činovnika itd." 
staviti: „73" a u razvr- 
stavanju mesto: „14-V11I- 
1" staviti: „S-VII1-1", IIIL'- 
Sto: „10-1Х-Г staviti: 
„6-1Х-Г, mesto: „24-1Х" 
staviti: „23-1Х", mesto: 
„б-Х-l" staviti: „3-Х-1" 
i mesto: „8-Х" staviti: 
„3-Х" i sumu smanjiti -sa      209.580. 

i Dodaci lični i porodiCni 
V) Drinska  banska  uprava 
a)   Činovnika,   lični   smanji- 

ti  sa     - 
porodični,  smanjiti  sa    . - 

VI) Zetska   banska   uprava 
.n  činovnika, lični  smanji- 

ti sa    - 
porodični,  smanjiti   sa    . -■ 

VII) Dunavska banska  uprava 
a)   Činovnika,   lični   smanji- 

ti sa      
porodični,   smanjili   sa     . - 

Vili) Moravska banska uprava 
ai  Činovnika, lični smanji- 

ti sa    - 
porodični,  smanjiti   sa     . - 

IX) Vardarska banska uprava 
a)   Činovnika,  lični  smanji- 

ti sa      
porodični,   smanjiti   ,sa 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Prima 11 Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 385 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne pri- 
ma!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka i/vole 
ustat;. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome ob- 
javljujem da je partija 385 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primlje- 
na. Izvolite čuti partiju 386. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 38G. 

Prctsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 386? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je proč lana partija 386 većinom glas 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 387 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 387 ssi 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
Klasi: 

Part. Poz. 
387 Nagrudc kontraktualiiim či- 

novnicima i dnevničarim 

IV) Primorska banska uprava 
Mesto: '„88 dnevničara itd." 

Staviti:     „S0    dnevničara: 
(74     Itd.)"     suma     ostaje 
ista 

IX) Vardarski: banska uprava 
Mesto: „182 dnevničara 

itd." staviti: „194 dnev,- 
niCara: (119 dnevničara- 
zvaničnika i 75 dnevni- 
čara-služitelja)" i sumu 
povećati si  

041.820. 

31.500. 
22.000. 

120.000. 
90.000. 

44.100. 
23.000. 

50.400. 
22.000.- 

■120.000.- 
- (15.000. 

И30.000.- +   130.000 

Svcgu gl. LXIV, smanjiti sa IJ)!),) (J 

-   588.1111(1 

1,229.S20 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 387 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne pri-, 
ma!) Ona gospoda narodni poslanici koji poimaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati. (Večina sedi). Većina sed:, prema tome objav- 
ljujem da je partija 387 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 388. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 388, 
Prctscdnik Stevan Ćirić: Pr'ma li Narodna skup- 

ština pročitanu partiju 388? (Glasovi: Prima! — Ne 
inima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvele sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome objav- 
ljujem da je pročitana ((artija 388 većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 389. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 389. 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 389? (Glasovi: Prima! - - Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome ob- 
javljujem da je pročitana partija 389 većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 390 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 390 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 
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GLAVA LXV - ŽANDARMERIJA 

Redovni rashodi 
A.   Lični   rashodi 

Part. Poz 
IjiiO Lične primulle/.nosti: 

l    Plate       perlodske povišice 
i položajni dodaci 
Kod 2 iii/.,i vojna činovnika 

1 klase Itd. mesto: .„slu- 
žbe 3" slaviti; „službe 
2/3" 

Kod 2 niža Vojna činovnika 
III klase itd. mesto: „kla- 
se   3"   staviti:   klase   2/3" 

4    Dodaci lični i porodični 
Oficira   i   Činovnika,   lični, 

smanjiti sa -      665. 
porodični, povećati sa    . -|- 92.760. 

Podoficira,    kaplara     itd., 
lični,  smanjiti  sa    .    ... — 32.392.-- 

porodični, smanjiti sa .   . — 93.960.— 
Zvanlčnlka i služitelja, lič- 

ni, povećati sa    .    .    .   . +   9.540.- - 
porodični,   povećati   sa    . +    1.200.— 

Razlika plate po Cl. 386 itd., 
povećali   sa     ...    .    ■ + 23.101. 416- 
i iznos partije smanjiti sa —      416.— 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 390 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sodi, prema tome 
objavljujem da je partija 390 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 391 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske viade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 391 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

Part. Poz. 
391 Nagrade đnevnlčarima itđ. 

Subpoz.   2   Dnevničar-slnži- 
telj, povećati sa   .... + 
iznos   partije   povećati   sa 

Svega gl LXV   .   .   .   .   . 

41G.~- 
4- 416,- 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Pr'ma li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 391 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi prema tonu' 
objavljujem da je partija 391 sa predloženim amand- 
manom kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 392. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § fi7 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvo- 
jila u pojedinostima sve partije predloga budžeta 
rashoda VII razdeo - Ministarstvo unutrašnjih po- 
slova od partije 392 do partije 399 zaključno. 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 
400 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 400 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

GLAVA LXVI -    UPRAVA GRADA BEOGRADA 
Redovni rashodi 

A.   Lični   ras li, o d i 
Pari 
400 

Poz. 
Lične prlnađležnostl: 

Plate-perlodske povišice itd. 
a) Činovnici 

Mesto: „25 upravno-kance- 
larljska činovnika itd," 
staviti: „23" a U razvrsta- 
vanju mesto; ,',5-VlII-l" 
staviti: „4-VI11-1" mesto: 
„e-VIH" staviti: „4-VIir 
i   sumu   smanjiti  sa    .    . 

Dodaei  lični  i  porodični 
a)  Činovnika, lični,  sma- 

njiti  sa  
porodični,   smanjiti    sa 

b)   Zvanlčnlka,   lični,   sma- 
njiti sa  

Svega ni !.XVI, smanjiti sa 

— 27.840.- 

18.600.— 
8.000, 

150.000. 176.600.— 
—204.440 — 

20 U Kl. 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 400 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sed'.) Većina sedi, prema tome 
objavljujem, da je pročitana partija 400 sa predlo- 
ženim amandmanom Kraljevske vlade većinom gla- 
sova primljena. Izvolite čuti partiju 401. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102" Ustava i § 67 Zakona 0 poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da VII razdeo — Ministarstvo unutrašnjih poslova 
od partije 401 do partije 405 zaključno. — 

Prctscdnik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 
406 sa predloženm  amandmanom  Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Jure Koce pročita partiju 40Г) sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

GLAVA LXVII    - POLICIJA 
Redovni rashodi 

A,   Lični   i a s li o d i 

Lične prlnadlcinosti: 
Plate-perlodske poviJice itd, 
II) Savska  banska  uprava 
li)   Činovnički   pripravnici 
Mesto:   „2   upravno-kance- 

larljska  pripravnika itd." 
staviti:   „3   upravno   kan- 

liska        pripravnika 
itd.' suma se ne men |a. 

IX)  Vardarska  banska  uprava 
a)  Činovnici 

Mesto; „19 upravno-kance- 
larijskih činovnika itd." 
staviti; „16" a u razvrsta- 
vanju mesto; „2Л HM" 
staviti; ,,i-Vlil-i", mesto: 
,;-lX,■ staviti: „8-1Х", 
mesto; ..-'-Х-Г staviti; 
„1-Х-1" i sumu smanjiti sa • 33,480.- 
i izm pozicije smanji- 
li su   ,.. •   ч 

Plate-perlodske   povišice 
zvanlčnlka 

VII) Dunavska banska uprava 
Kmi 38 policijskih agenata 

u   razvrstavanju   mesto: 

Part. Poz, 
406 

. - 33.480,- 

45 
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„16-III/2"   staviti:   „.4-111/ 
2", suma ostaje neprome- 
njena 

Dotlnci lični i porodični 

IX) Vardarska banska uprava 
a) Činovnika, lični, sma- 

njiti sa - 
porodični,  smanjili  sa    . - 

27.900, 
10.000. 37.900.- 

71.380. 

Pretscdnik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 406 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! - Ne 
p'rima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
ojavljujem da je partija 400 sa predloženm amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 407 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade. 

I/.vcstilac dr. Jure Koce pročita partiju 407 sa 
predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

Pari. Poz. 
407         N;i^r;Hic kontraktualnim či- 

novnicima  i  dnevnlčarlma: 
IX) Vardarska banska uprava 
Mesto: „17 dnevničara Itd.". 

stavili: „19 dnevničara" a 
mesto: „(i dnevničara-slu- 
žitelja" staviti:  „8 dnev- 
ničara-služltelja"  i  pove- 
ćati sa + 20.000.— 
i   Iznos   partije   poveća- 
ti sa    .   .  

Svega g/, I.XVIII, smanjiti sa 
+ 20.0011. 

SI.380. 

Prctsednik Stevan Ćirić: Prma li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 407 sa predložen'm amand- 
manom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju! neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, prema tome 
objavljujem da je partija 407 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 408. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu Cl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da — VII razdeo — Ministarstvo unutrašnjih poslova 
od partije 408 do partije 417 zaključno. - 

Prctsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, pošto je predlog budžeta rashoda VII razdeo — 
Ministarstvo unutrašnjih poslova po svima partijama 
pojedinačno primljen, objavljujem da je ceo predlog 
budžeta rashoda — VII razdeo — Ministarstvo unu- 
trašnjih poslova primljen. (Burno pljeskanje i odo- 
bravanje u centrumu i na desnici). 

Prelazimo na pretres u pojedinostima predloga 
budžeta rashoda — XIII razdeo — Ministarstvo poljo- 
privrede. Obraćam pažnju g. g. narodnim poslani- 
cima da je lista govornika utvrđena i istaknut;! u 
dvorani na vidnom mestu i razdeljena klubovima. 
Pretres će trajati do glasanja i prema tome neka 
gospoda poslanici vode računa o tome da ne pro- 
puste svoju reč. 

Reč    ima    Ministar    poljoprivrede 
Stanković. 

Svetozar 

Мттстар пољопривреде Спетозар Станковић: 
Господо народни посланицп, ja сам у CđOM скспо- 
зеу o буџету за ову буџетску годину исцрпно 
изложио програм рада Министарства пољопри- 
вреде на унапре1)ењу наше пољопрнвреде. У томе 
ирограму ja сам нарочито истакао проблеме који 
се односе на повећање uame пронзводље оних 
артикала аграрног порекла који се употребл)авај\ 
као ипдустријске сировине, како би се потреба 
наше индустрије, која je у развоју, могла у што 
већој мери подмнриватн домаћим пронзводима те 
да се ine бн морали увозити, a затим сам подву- 
као проблеме који се односе на извоз наших 
аграрних производа и на услове које nama пољо- 
привреда мора испуњавати, a за чим ми треба Да 
идемо, да би наши производи били mro способ- 
пији за утакмицу на светском тржишту. 

Са решавашем проблема наше пол.опривреде 
у оба правца у уској je вези т.зв. проблем преори- 
јентације у uamoj пољопривреди, и ja сам у up" 
шлогодишшем екоопзеу исцрпно нзнео овај npo- 
блем, расмотривши љегове елементе из којиХ се 
он састоји и указавши правце у којима се он мора 
решавати као и границе у којима се он у нашој 
земл>и предвидљиво може решити. 

У оквиру тога општег програма требало je 
израдити план рада у свакој појединој грани no- 
.ч.оиривреде. Ово je учињено делом на копферон- 
цијама стручњака и заинтересованих практичара, 
као mro je бно случај у разним гранама сточар- 
ства, a делом се програм изводн на бази законски 
регулисаних прописа било у виду овлашћења у 
финаисијским закоиима било у виду уредаба и 
правнлника, којих je у протекле две годиие до- 
ueceu чнтав  ииз у пољопривредиој  струци. 

Читав овај обимни програм налазн сс сада у 
извођењу. Њега није потребно меи.ати у оонов- 
HUM линијама и у скором времену, него иожда 
само допуњавати у појединостима. Зато нема ни 
потребе да после прошлогодишљег експозеа v.ia- 
зим поново у програмски део, јер изво1)е11>е јед- 
пог већег ирограма у пољопривреди траје увек 
дужи ннз година док се он спроведе и покаже 
своје крајње резултате. Зато ћу се у овогодиш- 
и.см експозеу ограничити ma извођење поставље- 
uor програма али iiy му додатн и потребне допуие. 

Припос н уновчавање пољопривредних произнода 
Кад се узму у оцену како прииос (род) тако 

н цена пољопривредних пронзвода ова прошла 
година може се означити доста добром годином. 
У сточарству могла би се годииа означити и врло 
добром, a у биљној производњи годнна je била 
иешто слабија. Само род кукуруза био je одли- 
чан, тако н конопље. Све друго било je доста с 
бо, н то углавном због велике влажности. Пшеница 
je дала осредљи род и необичио слаб квалитет. 
lilehcpiia pena имала je добар род али малу садр- 
жину шећера. Ул^арпце су такође иодбациле и 
пису могле да задовоље потребу иидустрије, иако 
су биле под уговором толике повртине да би прн 
добром роду било 'И вишка за извоз; нарочито je 
подбацила репица. У воћарству шљнва je сасвим 
подбацила, јабуке су дале слаб род, једино ма- 
слине су дале добар род. Внноградн су такође 
слабо понели и квалитет вина није најбољи. Ово 
ће учинити да се старе резерве вина редуцпрају 
што je поволјНо утицало на развој цена, a ово he 
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имати повољног утицаја и на цене пину наредних 
m.uma. Дуиан пак дао je одличан принос a осред- 
нм квалитет. 

Прилике на тржишту развијале су се повољио 
ii то je у знаттној мери накнадило губитке у сла- 
бом  приносу иеких усепа, воћа  и  иииограла. Ова 
je сжолност олакшала спровођење политихе цеиа 
Краљевске  владе која иде за тим да сс земљо- 
ралиииима   рбезбеде за нуихове   производе   што 
oo.i.e  цвне  како би  они, и  као пајмногобројиији 
пот.рошачи у iiamoj земл.и, постали и добри купци 
TI  јаки порески обие.чиици, који he моћи да удо- 
вол>авају   својим   обавезама како према држави 
тако   и   прсма   приватним   попериоцима.   Ja  сам   у 

,. прошлогодишњем окспозеу нагласио да сш- 
трам политику цена стожером око кога има ла се 
оасреће   не  само nama  аграриа  политика  него  и 
привредна   политика   уопште.   Догађаји  ми  све 
вите  дају  за  прапо. Ако сада кажсм  да  су тр- 
жишне   прилике биле у овој  години  за  нас no- 
иол.ис  пс значи то да би у сваком случају ова 
ситуација била повољиа и за земљорадкике. За 
нас то није више гтиташе да ли понол.иа коњук- 
т\-ра  na светском тржишту иде у корист нашем 
земл»ораднику или ие иде. Несумн>иво je да по- 
вол>на  ко11,\кт\ра  на светском тржишту има ве- 
ликог утицаја и на name тржиште, али je питање 
колико сс тиме користи nam jom неорганизовани 

1,орадник-. OCIIM тога, даиас рема слободне ме- 
ђународне трговине која je била раније. Државе 
нзвознице морају се стога данас бринути за пла- 
смам  својих аграрних производа, a државе увоз- 
нице иорају да траже начина, како he куповати 
!;■',(■ гхроизводе јср их готовим новцем не могу пла- 
1)ати.   Цеие  na  до.маћем  тржишту  врло  се  често 
ффмирају иезависно  од страног !тржишта,  јер 
слободног, светског тржишта у пуном смислу речи 
лапас  нема.  Ако, дакле, хоћемо да од повољне 
коњуктуре v систу, или jom бол.с у извесиим_ зом- 
л.ама, ипли  корист nam чемл.оралпик, којп  je ОД 
ииостраног потрошача врло далеко и између њих 
има не само великих сметм.и, које су међународ- 
ног зиачаја, него и читав низ посредника, рнда 
ми морамо све те сметп.с да савладамо и спе те 
посредкике бар највеким делом да заобиђемо или 
да им зараду сведемо на подношљиву виоину. Све 
ово   може  се  извршити npc свега  склапап.ем no- 

чпх   меНународних уговора  и  споразума,  за- 
тим  вештим коришћењем тих уговора. и најзад 
једном  смишљеном унутрашњом привредном ор- 
ганизацијом која he омогућити да у пиострппстпу 
постигиуте цсис допру у што већој мерч до нашег 
земољрадника,   Овпш   оановтил   правцима   при- 
вредне  политике садапш.с Владе, a нарочито ус- 
пешном  извођењу те политике у пракси, има да 
се заблагодари тто je nam земл»орадник осетпп 
аовољиу коњуктуру у прошлој години и mro му 
ic то накнадило v знатној мерп мањак у слаби- 
јем npimot-v појединих усева и култура. 

Држава npnm сиојом пптервепцијом (великп 
утицај парочито na nene ОВИХ артикала: стоке, na- 
рочито говеда и свнња, затим жптарица, воћа, a 
иарочито сувих шљива, ул.аппх плодова, памука 
и опијума. Извоз стоке v неке земље не би био 
рентабилан да се on .ne помаже покривап.ем раз- 
лике у цепи. Да се ово ne ради цена na домаћем 
тржишту би увек била слабија. Пшеници се одре- 
hyje цена испод које не може да се продаје јер 

„Призад" плаћа одре1)ену цену. Ово се исто чннн 
и са ул>аним плодовима, памуком n оиијумом, a 
од претпрошле године и са сувим шљивама. Иа 
унутрашњем тржишту спроведена je организација 
откупа тако да одређене цепе лако допиру до 
произвођача a ово je управо ono пајважппје јер 
се само тако широке сељачке масе могу економ- 
скн ојачатп. Тако се у дело спроволи ооновна 
ндеја привредпс политике садашп.е Владе да na 
проспернтету наигах сељачкнх маса има да се за- 
снива просперитет целог иарода и земље. Сама 
полптпка цена не би имала пуи ефекат кад добре 
uenc ne би допир^ле до сел.ака, јер тада im у до- 
брим коњунктурама не би сељак од свога рада 
имао пуну корист a у лошим би и сасиим стра- 
дао. Оваквом пак политиком пол^опривредашм 
производима сс и v лошој конуунктури обезбеђује 
добра цена, a у доброј као и у лошој коњунктури 
сељак сс користп максималним ценама, 

Hsnoccliii onaj ominii прсглсд сптуације мп не 
смемо да паднемо у грешку na да пз овога изве- 
лемо ла je свуда у земл>и стање рдлично. Нити 
смсмо претеривати umu смемо генералисати. He 
смемо да сметнемо с ума да je било мпого штета 
од воле и лругнх непогода, ne смемо да забора- 
впмо да je мало где био случај ла je све бпло 
добро. У жптпролиим крајевима! има случајева 
где je пшеница сасвпм подбацила, чак je и куку- 
пуз na мпогпм мссгпма страдао од влаге; у во- 
iiapcKiiM крајевима година je чак и врло слаба, 
v колико се гдс mije нашао извсстап регрес са 
стоком; v вшоградарским крајсвпма mije иајбо- 
л.с у колпко појслипци nncv могли да сачувају 
старо Biino n да са п.пм дочекају бол.у цспу; за- 
тим било je штета и при стоци, итд. Прло повољ- 
ним може се назвати стаље само у оним поједи- 
ним слгчајсвпма глс су главми усеви поисли n 
гдс je ујелпо стока била папрслпа, али говорсћп 
o општем стап.у ono се можс озпачптп да je ипак 
поволлш. 

Побољшање ситуапије осетило се парочпто у 
сточарству где су се ne само nene у знатној мерп 
поправиле пего npn стоцп није било пи зиатнијих 
штета. na се може pehu да je ппзиција сточар- 
ства доста ппволта. У крајсппма где се кукуруз 
raju на већпм површипама, збпг овогодптњег од- 
личног рола кукуруза у нашој земл.п, можс у ве- 
ликим размсрама да сс raju стпка, парочито свч- 
ље, n uene за угпјепе свиљс таквс су да сс го- 
јењс псплаћујс и поред тога што су nene куку- 
руза сталпо добре. 

Рал  ма  imiipamui  кпалитета аграриих  произвола 

Пшеница. — У вези са политиком цена иде 
упоредо старање и рад na поправпп квалитета 
аграрппх производа. To je први услов за ппппав- 
ку nena n за лакшу продају у ппостранству. Про- 
дужујући у OBOM правцу у прошлој годипи je из- 
mimenn пабађка 200 вагопа (квалптста шпспице 
зване „бапкут" која се засад сматра пајбпл.ом 
сортом nmeniinc за name ппилике. Ова пабавка 
пзвршспа je сролстнима „Прпзада", који je за 
подшгрење оазлика у цени дао једап иилион ди- 
napa. Ссме je разлслЈепо произвођачима no цени 
Koia ic близу тржној цени n na времо je посе- 
јано. Од семспа раздељеног у лве прошлс године 
размножиће се овс пшенице толико да he je свако 
Mohn лако пабавити, 

45« 
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Bohe. — За квалитетно усавршапање воћа ип- 
мењеног извозу uspaljena je у заједници са Ми- 
иистарством  тргоппне  и  иидустрије нова  уре 
која lic стати на онагу пре нове извознс сезоие. 
У oiidj уредби усвојен je здрав трговачки и, 
цип да извозник својом марком и жигом гар 
тује  означени квалитет. Ово ће нарочито важпти 
за суве шљиве. Позната вам je  прошлогздишља 
акција   .Призада"  око  игирења   усавршених  суш- 
ница   типа   д-ра   СтојкоииКа   којих je подигнуто 
200  у  најважиијим   шл.нварским   крајевима.  Ona 
he се  акција  и у овој  години .продужити  сред- 
ствима Миннстарства пољопривреде и „Призада" 
и то нарочито у Полимљу и др. воћарским кра- 
јевима. 

„Призад" je од својих прошлогпдишљих при- 
хода одвојио 10 мнлиона дипара за унапређен>е 
аграрне пронзводље с обзиром na извоз пол.о- 
прппредпих производа, a осим тога jom 3 милиона 
дипара специјално за унапређење noliapciBa. Ова 
средства употрсби!^ сс na намењспе сврхе према 
пропраму и плану који се налази у изради. 

Rimo. — Нова акција, започета ове годинс, 
око подизапЈа великих задружнИХ подрума по- 
волзно се развија и она he подићи вредност и цену 
нашем впну дајући му сталан тип и ккрактер. У 
току je изградња и проширење око петнасст ве- 
ликих подЈп-ма, за које je задругама бдобрена 
помоћ од укуппо fi,1-^0.000 дннара, a ова акција 
he се и дал.е наставити из срсдстава опога бу- 
џета. Ради лакшег и успстннјег подизап>а ових 
подрума израђепн cv и умножепи плапови и по 
требни елаборати за три типа подрума. 

Смокве. — Донет je Правилник o прсмираи>у 
сувих смокава које he се одабрати и паковати под 
контролом агронома и 6niie пломбирапе држав- 
пим жигом. За овај рад пријавило се Bch шсст за- 
друга на иашем Приморју. 

Кудеља. — 'Са помоћи Министарства полуо- 
припреде подигнуте су четири залружпе фабрикс 
кудеље: у Румн, Бач. Петровцу, Смедереву и Вел. 
Кикинди. 

Памук. — Култура памука под режимом нове 
Уредбе o памуку нз прошле годнне дала je Bch 
у прошлој годтга, тј. у првој години после Урсд- 
бе. одличне резултате. Beh у тој родини засејана 
поврптна повећала се за близу 75%. При«ос na- 
мука био je добар, a оргашзација откупа спро- 
ведена je на задовол>стпо и произвођача и инду- 
стријалаца. У овој грани учињен je велики кооак 
унапрсд п рсшено je јсдно питање које je још 
пре две годипе изгледало нерешллгво. Има из- 
гледа да he у овој години бити засејана двостру- 
ка прошлогодишња поврпиша, у толико пре што 
je засејана знатно мања пппршина опијумским ма- 
ком, која je спала пд R.000 на око 5.500 хсктара. 
Како ie површина под памуком пре неколико гп- 
дина била већ спала на 800 хектара, a v овој го- 
диии биће га засејано бар 5.000. хектара; то се 
овај успех може означити као сасвим неочекиван. 

Прптлог пролбћа je у Бугарској било иабав- 
л.спо 4 narnna памучног семена као и 15 мотор- 
них чистилица семсна од влакна. И овпга про- 
лећа извршиће се нова набавка неколико narnna 
памучног семсна елптне сорте. 

Уљарице. — Ул^арица je у прошлој годиин 
било засејано толико да би се могла заловол>ити 
цела потреба землЈС у јестивом уљу, али je при- 

HOt био веома слаб, a иарочито je сасвим подба- 
цила репица. За ову годииу je, осим репице, која 
се BehHHOM сеје као уагредни усев, већ од стране 
фабрика ул^а контрахирана сетва од близу 14.000 
хсктара сунцокрета. што he поред нормалног при- 
носа репице и осталих врста ул>арииа обезбедитм 
иуну потребу фабрика, a при бољем прииосу 
octahe уљаних плодова и за извоз. Иако je сун- 
цокрет код нас сасвим нова култура, стара тек 
2—3 године, нпак je Beh ухватила чврст корен, 
зaxвaлJyjyhи   одређиваиоу  n   стабилизовању   učno. 

Ca производн.ом ссмеиа уљане репице дошло 
се дотле да he наредне године читава потреба 
бити иодмирена најбољим семеном. Ово исто ради 
се сада и са озимим лаиом. 

LUchepna pena. — Изра1)ена je Уредба o про- 
изводњи и откупу домаћег семена uiehepne pene 
као и o начину снабдеваи>а пронзвођача репе тим 
семеном. 

Детелппа. — У СкопЛ)у je инсталисаиа велика 
модерна чистиоиица детелинског семеча чнја се 
производи.а све више шири на југу ради нами- 
рен>а тамошље потребе. 

Бпљие штеточипс. — H у овој години на- 
ставЛ)а се борба са опасном сан-жоже ваши, опет 
у.ч материјалну потпору „Призада", 

Сточарство 
KnihapcTRO. —■ Од најважнијих грана сточар- 

ства name кољарство било je у тешкој ситуацији 
јер су пре неколико година цепе кои.има биле 
пале na најиижи ниво и гајачи су почсли сасвнм 
да губе интерес за кон.е. Прилике су се и овде 
зиатно поправиле и за KoibapcTBO 'показује се 
опет ннтересован.е. Последица овога je велика 
тражња добрих приплодпих грла. Воде11и рачуна 
o овоме, у повом предлогу буцета су знатно по- 
јачана средства за коЈћарство. Ми имамо всликих 
MoryhHOCTH за уиапр^јење KOibapciBa нарочито у 
погледу пронзводње доброг jaxaher кои.а комс he 
се обратити нарочита пажн>а. Рад у овом правцу 
може имати успеха само онда ако тип јахаћег 
Km na буде такав да буде могао истовремено да 
удовпл.и како захтеиима војске тако и екопом- 
ским потребама самнх произвођјача. Занемарива- 
ihe овога момента било je чссто разлог неуспеху 
и ми не смемо да западамо у исту грешку. 

Говедарство. — У говедарству прилике су no- 
впл.не и рад на унапређењу ове гране сточарства 
развија се нормално. У току ове године доврпкно 
cv пригтреме око увођења у жнвот „Лугослсисп- 
ског Херд-Боок"-а, централне земал^ске порекло- 
писне кп.иге за nama говеда. Ово je прва nama 
земаљска пореклописпа кљига. 

Рад na унапређењу осталих сточарских грана 
тече IIOBO.'MIO у грапнцама буџетских могућности 
Мипистарства пољопривреде и баповипа. Проду" 
жава се уређивање сточних селекцијскпх стапииа 

Опчарстпо. — У Топчпдеру се довршава Др- 
жавни завод за испитпванЈе вуне који he корпспо 
послужптп ne само унапређењу овчарства псго И 
трговипи вупе, као и текстилпој ипдустријп. 

Свиларство. — Подвлачим да су се и прилике 
у свпларству почеле осетно поправљати после до 
Hoiueiba Уредбе o унапређењу свиларства. Про- 
учава се питање реорганизације свиларства, вс- 
роватно у правцу да се одвојп производи>а сви.и- 
них чаура од њихове прераде и да државне фа- 
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брике свиле npine прераду свиле na комерцијал- 
noj  бази  сасвим одвојено од производњс чаура. 

Рибарство. - - Рад na унапређењу рибарства 
креће појачаним темпом после доношења новог 
Закона o слаткоподиом рнбарству који регулише 
односе у овој привредној гранн и обсзбе1јује 
средства за рад- 

Сточии фоидови. — У току ове године стали 
су на снагу бшовински правилницн o сточипм 
фондовима у које улази један дсо прихода од 
сточних путница (nacoma). Тако he се бановинама 
обезбедити извеони стални приходи за унапређе- 
ibe сточарства што he у извесној мери накнадити 
слаба буцетска средства бановина. 

Kao што „Призад" из својих прихода од- 
ваја известан део за унапређење појединих грана 
пољопривреде чије произполс on откуп.Ђује, тако 
IICTO n Завод за унапређење спољие трговппс даје 
извесна срсдстп.а за упапре1)ење поједипих грана 
сточарства. 

Сточарске изложбе. — У току овс голинс при- 
ређене су две земмл.скс сточарске изложбе: успела 
изложба коп.а у септембру и изложба исивше и 
оваца v децембру 1937 гпдипе. Овс двс приред^е 
Министарство ппл.ппривреде дало je поврх пред- 
виђеног програма рада. 

Встерипарство 
Сузбијање сточнпх зараза и болссти. — Сточ- 

iic заразне и инвазионе болести су у току овс бу- 
џетске годинс владале, углавном, у умерспом 
обиму, и поред доста скромпнх средстава сузби- 
јаме су успешпо и брзо. Агилност ветеринарске 
струке je била нарочито упућена у правцу суз- 
бијања свип>ске куге и сакагаје. Суабијање свип,- 
ске кугс, које je до недавно претстављало једаи 
тежак проблем, иогло je да се успешно арши бла- 
годарећи новим тековшама ветеринарске науке у 
примени заштптпог цепљења. Пптешкоћс у овоме 
правцу постојс једино у томе, што су цсне цепива 
за naine прплпке jom доста високе и за малога 
сточара теже подношљиве. Ради тога сам v више 
махова иитарванисао v правцу нивелИсања цена 
за цепива рвињске кугс, која производе приватн« 
заиоди, a сем тога сам пружио средства за бес- 
платно цепљење гвип.л сиромашнијих сточара. 
Цеташа за заштиту геротив других сточиих боле- 
сги иначе производе и дају no цепи производње 
наши лржавни заводп: Бактериолошкп завод у 
Крижевцима и Ветеринарсжа експериментална ста- 
кица у Зпгребу. Ona сташца ггроизводи и лек 
против метиљавоста, na га даје за веома ииске 
цепс, mro je од велике важппсти с обзиром на 
мах који ona болест узима у влажним годинама, 
нарочито v водоплавним пределима. Оба завода, 
сем тога, произподс једпократну вакцину против 
прострела, која нам даје могућности да са мало 
трошкопа заштптпмо стоку ОД one опасне боле- 
сти или да je брзо угупшмо кал се у пеком крају 
јави. 

Врши се и планско сузбијање сакагије, Koia 
претставл,а бич namer народног коњарсгва. Но, 
плаиски рал повлачи за собом веће трошкове, «а- 
рочито ради исплате отштете за убијеиа грла и 
уништене предмстс. Због тога je v прсдлогу бу- 
џета за идућу годану крд партије 778/2 предаи- 
1)ен нарочити  крсдит од 3 милнона динара. 

C обзиром на велике успехе сузбијања овчијих 
богиња  сензибилизованом лимфом коју  произво- 

ди Ветернпарска екгперпментална сганица no- 
дручног ии Мипистарства, поставили смо нове, 
модерније, осповс за прпмену мсра у борби npo- 
тив ове заразе и у том правцу донет je нови пра- 
вилник, којпм су привредницима дате миоге 
олакшице. 

Ветершшрскс устаиове. — Сузбијање сточних 
зараза помоћу повијих тсковппа паукс изискује 
добру бактериолошку службу. Ради тога je већ 
ПОДИШут Це.птрални нетсрннарскм бактериолошкп 
завод у Земуну, који he v току идуће године no- 
четп рад чим буде дефииитивно уреЈуен и.онабде- 
r.cn потребним федствима. У ову сврху je пред- 
виђе« кредит од 800.000 динара у буиету Државне 
пол.опртфсдпе закладе (парт. 855/8). Поред суз- 
бијања сточпих зараза; које подлеже обавези јав- 
л.ан.а, рад овог Завода биће упућеп n у правцу 
спрсчаваша и сузбијања туберкулозе и заразног 
побачаја и уопште побол>шања сточне хигијене и 
спречавања узгојних болссти стоке. 

Ради одбране наше земље од уноса сточних 
болести са стране, нарочито приликом набавт(е 
приплодпе стоке, прсдузели ICMO најенергичније 
мсрс. 

Прилпком израде овог буџетског предлога 
посвећена je пажња и куративној ветеринарској 
медицппи и предвиђене cv помоћи за оонивање 
сточппх амбуланти у крајевима где се за њима 
указује потреба. 

Имао сам у виду и штете, које пчеларртво, a 
пидиректпо и воћарство трпи од заразних болести 
пчела, na сам предвидео помоћи за отштете код 
сузбијања ових болести. 

Ветерииарски фондови. — У току ове буџет- 
скс године приводи сс већ у дело организација 
општииоких и бановинских ветеринарских закла- 
да, у које neli пристижу прпходи, којн he у само- 
уираипим буџетима претстављати добар помоћни 
инструменат за спречавање и сузбијање сточних 
болести. 

Ветсрипарско особље. -- Порсд материјалних 
средстава имао сам у виду и потребу осигурања 
одговарајућег броја ветеринарског особл.а, које 
je у Biime срезова недостајало. Креирањем «ових 
11 приправвичких месга надам се, да he сви сре- 
зовп имати аетеринарске референте и да he ona 
за сузбнјањс ст»оч1них зараза најважнија звања 
бити у идућој буџетској годипи сва попуњена. 

Уговорне обавезе и увозни услови земаља ко- 
јима продајеко нашу стчжу, месо и месне прера- 
ђевине, изиокују сталаи ветеринарски надзор из- 
возних предузећа. Ради тога су v овом буџету 
iinc-iiMiliiMia места ветеринара на специјашо) слу- 
жби (l9) Порсд досадашњих увозних земаља за 
извоз меса и месних прерађевина сад долазе на 
ред Сједињене Државе Северпс Амсрпко. Оввј 
пзпоз сам омогућио издавањем нарочите наредбе, 
којима су наши проппси саглашени са американ- 
ским. У овом правцу ћемо ићи jom даље, na he се 
за преглед стоке за клап.с и меса и коитролу свих 
животних намирница анималног порекла издати 
нове норме, no најновијим тековинама науке, које 
he пам с обизром na осигурање ветеринарске хи- 
шјеноке установе омогућити извоз у све крајеве 
света. Ове се норме већ иарађују. 

Нпцрт Закона o ветеринарској службп. - Да 
би ветвринарство у пуиој мери одговорило своме 
задатку  пзрадно сам нацрт  Закона  o  встеринар- 
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окој служби, који ce већ налази пред Екоиомско- 
финансијским комитетом. Сматрам за потребу да 
подвучем да сам у овоме законском пројекту 
за рад ветеринара и ветеринарских установа тиме 
обратио ii иапочиту пажљу na псигурањс услова 
IHTO hc сс обезбедити средстпа за јевтино лечење 
II цепљенЈе стоке. 

Пол.омрнпрсдиа  пастава 
Иако ми имамо свега 3 средн>е пол>011риврсд- 

ис школс, свршеии ученици ових тпкола палазе 
врло мало упослења. У лржавну и бамовинску 
службу прнмају ce највећим лелом апсолвенти 
факултета који такође всћ ne могу сви наћи упо- 
слења. Једни и други траже спмо државну и ба- 
новинску службу, врло мало налази приватпо за- 
послење. Државна и баповинска служба спе ce 
miiiie засићава и све више остаје незапослених. 
Како претстоји реформа народних школа отвара- 
и.ом продужних школа пол>опривредног типа на 
селима, то Ise ce указати и потрсба стручних на- 
ставника за ове школе. Кад ce заврши ова рефор- 
ма омда he ce указатн и потрсба реформс сред- 
и.их пол.пприврслиих школа. Ниже пол^опривред- 
ис школс припадају бановинаиа и и.ихово уређење 
Министарство помаже no својим могућностима. 

Обезбсиеи.с уссва 
Једна велика и важиа новина, која ce уводи 

у живрт, je обавсзно обезбеђеИ)е усева и плодова 
од града. Три бановине до сад су увеле ову но- 
вину: Савска, При.морска и Пардарска. Ha путу 
су и остале да уведу ово обезбеђење, и досад cv 
иотрсбис приирсмс учипилс jom Дупавска и Дрин- 
ска баношша. 

Пол.оирпвреднс коморе 
Друга важна повтша: увођење у жнвот пол.о- 

привредпих комора врши ce у току ове годиие. 
Иако ове установе наилазе на тешкоће при свом 
ож!Ивл>авању, ипак ce можемо надати да ће ce 
тешкоће савлалати н да ће ове важне установе 
удовол.ити свпјим задацима крји их очекују у 
спровођењу аграрне политике наше зеМд>е, Без 
иепосрсдиог учешћа самих пол.опривредника у 
привредној политици ова политика неће пикад 
имати чг.рсте основс. 

Ликвилација земл.орад1111чкнх дугова 
Прнмспа Уредбе o лнквидацнји земл>ораднич- 

ких дугова нде нормалним TOKOM. Пошто одред- 
бе Уредбе нису моглс да обухвате свс пијансе 
огромног броја дужничких односа, било je у мпо- 
го случајева потрсбпо да ce аутсптичним тумаче- 
њем појслпних прописа Уредбс објасие разни од- 
носи односно да ce обухвате разпи нспрсдви^сни 
одиоси. Показало ce иеђутим да ни аутелтпчиа 
тумачеп.а иису довол>11а, na je било потребио да 
ce Уредба пзмспи и допуни новим прописима, 
rcDJn у суштипи ne дпрају поставл.епс принципе, 
neli само решавају непредвиђене a праведне од- 
носе и олакшавају техпичко спровођење Уредбе. 
Нова Урсдба с овим изменама n допунама прим- 
љеиа je v Мнппстарском савету крајем децембра 
1937. 

Привплегованој аграрној бапцп пријавили су 
повчапи заводп и задружне установе v сиему око 
654.000 дужпика   са  укупно" динара  2.745,000.000 

свога пбтраживања. Кад ce уважи да држава нма 
да доприпесе за покриће земл.орадничких дугоаа 
један знатан део, a исто тако један део саме vera- 
нове и задруге, онда ce тек види колико je ca- 
дашња Влада учинила да помогне земљорадници- 
ма n да са њих скипе део терета. 

Саиирање задругарства 
Настављене су мере за санирање задружних 

установа у смислу прописа Уредбе o заттити 
.^'мл.орп-тичкпх кредитиих задруга и ЊИХОВИХ 
савеза. Посебном Уредбом извршспа je сапацчја 
Земљорадничке залруге за бсигурање v Земуну и 
ускоро ће са n.c бити скинут стечај. Jom два са- 
веза замолила су заштиту и то Звеза словенских 
задруга v Љубљани и Задружни савез у Сплиту, 
a у току je n решење молбе за заштиту Савеза 
српских земљорадиичких задруга v Сарајеву. У 
тпку ове као и прошле годане већи број задруга 
затражио je и добио заштнту, a у току су исто 
такр молбе већег броја задруга. 

Рок за подношење молби задруга и савеза за 
одобрење заштите, који je истекао 23 новембра 
1937 год. продужен je najnpe до 23 фебруара 1938 
год., a затим овпх даиа поново до 23 августа о. г. 
Ово продужсње рока било je оправдапо с обзи- 
ром na то да су задруге и савези своја потражи- 
вања према земЛ)Орадпипима морали уступитп 
ПривИлегованрј аграрној банци, a тиме cv многе 
од тих устшова дошле у тежи положај n морају 
да траже заштнту. 

Закоппдавии  рад 
Недавно je донесепа и Уредба o ликвидацији 

коиасационих дугова на подручју комасационих 
поверенстава I степена у Вуковару n Осеку. Овом 
Уредбом коначно je скинуто с дневпог реда гти- 
lan.c дугова земл.ораднпка — комасацпопих учес- 
ника које ce повлачило неких 5 годипа. 

Ma закоподавпом пољу ради ce и дал.е као 
раније. У прошлој години кроз овај Дом прошла 
cv два закона из рссора пол.опривреде: Закон o 
привредним задругама n Закоп m слатководном 
рибарству. Ови су закопи Beli стали ma онагу no- 
nnn cv били примл.епи n у Сенату. За ову сесију 
припремљеиа су 4 пова законска предлога: добро- 
вол.ачки закон, којпм има да ce ликвидира добро- 
вол>ачко питање, затим закон o пзмспама и дот- 
нама v Закону o випу, закоп o ветерппарској сл\- 
жбп n закоп o комасацији земл>и111та. Од ових 
законскнх предлога onaj o вину већ je поднет На- 
родиој скупштини, a остали предлози распраил.ају 
ce у Привредно-фппапспјском комитету министа- 
ра. Оснм ових законских предлога делом допет 
je, a делом je припремљен и nciin број уредаба и 
правилника. 

Обнова  земл.орадпнчког  кредита 
Господо народни посланици, има један ва- 

жан проблем loojn стално обузима namv пажн>у. 
Ja liv вам тај проблем овога пута изнети, јер on 
треба да буде обухваћен и унет у општи npn- 
вредни гтрограм ове Владе. To je питање обпове 
земл.прадничког кредита. Ви ћете одмах схватптн 
важност овога питања, која je увећана ликвида- 
цијом аемљорадничких дугова, a акутпост овога 
питања стицајем при.шка je појачана. (Од(1бра- 
вап.с и гтовици: To je важпо!) Ми смо затворили 
питаље земЛ)Орадничких дугова али нам je остало 
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отворено питање обнове земљорадннчког креди- 
та. (Одобравањс у центруму и na десници). Кре- 
дитиа способност землЈорадника знатно je рсд\- 
цираиа За дужи «из година. Ту треба нешто да 
се учиии. 

После горког искуства са задуживањем и no- 
сле с.мањења кредитне способпости земљорадии- 
ка питање обнове сел>ачког кредита тешко je да- 
нас праиилно поставити. Ja ћу ово нпак покушати 
да учиним. AKO расмотримо разпе облнке сељач- 
ког кредита ми ћемо наћи да има и таквих облика 
који ne претстављају опасност ни за дужлика ни 
за исровннка. To je, господо, ломбардни крсдш, 
то су позајмнце на залогу готових производа, на- 
мењених продаји. Нема стварних сметши за раз- 
нијаље крсдита ове врсте. Али зато има зиатпих 
(рор.малинх сметљн, којс се cacroje у обезбеђењу 
да he после продаје производа веровника бити 
одмах намирен. Ову гарантнју дају, према схва- 
тању пословног света, само јавиа складишта. При- 
знајемо одмах да iie се овим путем иигање лом- 
бардиог креднта тсшко и споро решитн. Ми мо 
рамо тражити неки други пут којим би се ово 
аитање решило брже и на једној широј основи. 

Други кредит, чије развиће бих ja препору- 
чио, јест мелиорацнони, трећи je комасациони 
кредит. Ова два кредига служе за олакшање и 
убрзање мелиорације и комасације земљишта. И 
ово су, како се види, као и онај први веома ко- 
рисни кредити и од општег значаја којима треба 
поклонити пајвећу пажњу. Како су и ломбардпи 
кредити остоарљиви само путем произвођачког 
задругарства, a и мелиорације и комасације су 
акције које имају колективнн карактер, то се све 
овс три врсте крсдита могу означити колектив- 
ним .кредитима. Што се, пак, тиче индивидуа i- 
них кредита они могу да се разиијају на широј 
основи само иутем кредитних задругарстаиа и за- 
дружне бапке која има да се оснује као и путем 
Аграрне банке. Ово пе искључује да Аграрна бан- 
ка учествује и у остваривању и првих трију врста 
кредита. 

Аграрна реформа 
У погледу извођења аграрие реформе част ми 

je излоншти вам следеће: 
Северии крајеии. — У току ове буџетске го- 

динс настављени су 'Интензивно радоии око ли- 
квидације аграрне реформе на великим поседима 
у северним крајевима. У главноме зааршени су 
сви технички радови на терену око измере и нове 
парцелације земл5ншта и састављени опсрати за 
доношење екопроЕријационих одлука. Маши дсо 
тих радова налази се још у току код приватних 
геометара-предузимача, јер су се појавиле разне 
noTCiiiKolie и запреке чисто техничког карактфа, 
које траже много нремеиа и детаљног рада ча 
окончање. 

Но поред свих тешкоћа ове врстс у току ове 
буџетске године донете су закључно са 31 децем- 
бром 1937 годиие експропрнјационе одлуке за 
површину од 121.701 кат. јутро a no § 36 Закона 
ликвидирапа je у том времену површнпа од 23.199 
кат, јутара. 

Према томе до 31 децембра 1937 године, a ca 
ликвидацијом из ранијег врсмспа, експроприсана 
je укупна ' површипа од 226.703 кат. југра; a no 
§ 36 Закона  ликвидирана je укупна  површииа од 

95.209 кат. јутара, што значи да je до 31 децем- 
бра np. r. проведена ликвидација за укуплу повр- 
шипу од 321.912 кат. јутара. 

Пре.ма статистичким подацима ociaje у се- 
верним крајевима за ликвидацију још површина 
од око 311.950 кат. јутара, односно 49,21% од 
укуппе псшршипе одре1јене за експропријацију. 

Резултати у току ове буџетске годипе нису 
онакви каквн су се очекивали, радн тога што су 
надлежне комисије за ликвидацију аграрне ре- 
(|)орме велики део свога персонала морале да уио- 
требе за свршавање опнх послова, које би иначе 
требало да радс зсмл.ипшокњижпи судови, a које 
иадлежпи судови ne могу да свршавају у не^о- 
статку персонала као и због њихових редовних 
послова. Па ипак и поред овог помоћног рада ве- 
тки део експропријационих одлука, којп je судо- 
вима предаг до сада није у земЛЈИШНИМ кп.тама 
MOfao бити проведен. 

Користећи се досадашшим стеченим пскуством 
и проведеном организацијом рада ипак се убу.чуће 
очекују бољи резултага и надати се je, да he се 
овај огроман посао дефинитивно окончати са за- 
вршетком 1939 годипе. 

Досада' je у северним крајевнма добило 
аграрпо земљиште око 220.000 аграрних субјека- 
та, од којих су 19.100 доброиол.ци. У северним 
крајевима подигнуто je 21.704 куће и 16.025 го- 
сподарских зграда, затим 81 школа, 14 цркава н 
40 општанских зграда. Из иедостатка расположи- 
вих површииа за деобу, дал.а колопизација мо- 
рала je umu још пре 5 годипа обустављена па je 
тако обустављена и деоба земл.е добровол.цима. 

У току 1937 год. примљено je 385 новпх и 
исправнпх добровољачких молби за доделу зе- 
мље, што са молбама из ранијих година чини за- 
машан број од 7.744, од којих су 1.619 молбе до- 
бровол>аца - усташа. lio претпоставља се да he 
се и onaj орој. када Министарство војске и морна- 
рице, na оенову новог Правилника за извршеље 
Закона o добровољцима, буде завршило рад на 
ировери и издавању добровол.ачких уверења, по- 
већати за око 2000, те he тако бити око 10.000 до- 
бровољаца, којима треба доделити аграрну зе- 
мљу. За ову сврху Мипистарство пољопривреде 
ne располаже ни изблпза дово.иио.м количнном 
расположивог земл>(ишта, na je припремљен због 
тога закопскп пројект, no коме би сс уместо зе- 
мл.е имало да да добровољцпма — борцима no 
номиналних 50.000, a неборцима no номиналних 
30.000 дипара у 4% државом гараптовапим обвез- 
вицама Привилеговане аграрие банке. Ако се до- 
бровољачко питање било из кога разлога ne би 
могло закопом решитп тражићу једним амандма- 
noM овлап^ење v Финансијском закопу да се ово 
питање може решити уредбеним путем. (Милаи 
Пегновић: Шта je ca Панчевачким ритом?) Панче- 
вачкп рит ne може nn из далека да подиири no- 
требу. On износи 30 до 35 хиљада катастарских 
ivrapa, a то одговара земл.шпту na коме би се 
могло да иаселн 3.000 до 3.500 добровољаца. Још 
увек остаје 6.000 који ne би добили земљиште и 
с тога морамо да тражимо друге мере где буде 
расположл.иве земл.е. 

Јужиа Србија. — Аграрпа реформа у Јужној 
Србији o6yxBaTnhe и у новој буџетској годани 
даље нзвољ>ење колопизацијс и деобе землзишта 
аграрпим  пнтересонтима no  проппспма  Закона  o 
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насељавању јужиих крајева, као и завршне радо- 
не на ликвидациј« господароких и обрађивачких 
(чивчијских и њима сличних) iipana и спорона no 
одредбама Закона o уре1)ељу аграрних односа у 
раиијим покрајинама Лужнс Србије и Црне Горе. 

У једном делу Јужне Србије колонизацнја je 
угланном завршсна, na je због тога и уследила 
.ткнидација аграрних поверепиттава: у Штипу, 
Струмици и Неготнну иа Вардару, a ускоро he се 
ликиидиратп и аграрно поверсиитпш у Битољу, 
У другом делу и поред досада ложвидираних 
аграриих повереништава: у Пљсвл.у, Ђакоиици n 
Вучитрну мора се рад na колонизацији наставити, 
јер то захтевају наши економско-привредни, на- 
ционални  и  културно-соцнјални  интереси. 

Досадаш11>11м радом »a колоиизацмји огра- 
ничено je ;ш.0()() хектара и откупљено 4.800 хек- 
тара. Од ових површипа издвојено je и као по- 
годно издељено укупно 226.800 хектара иа 4S.:)'IL

I 

иородице аграрних субјеката. Поред тога подиг- 
нуто je 330 насеља и насељеишчких засеока са 
12.000 иасељеничкнх кућа, 40 ижола и 32 цркве, a 
iiCK'onaiio 225 буиара и подигпута 2 водовода, из- 
грађено 73.302 метра канала за наводњавање 
50.000 хектара земллиита, подигиут 1 мост. 5 про- 
иуста и 2 аквадукта; исушено 13.478 хектара моч- 
вариог землзншта и изграђвно 67.940 метара ка- 
нала за одводњавање u 20.200 метара насипа. Ilo- 
стигнутн резултати морају сс повећати до крај- 
њих граница могујшости. A да бп сс ово постигло 
предузимаће сс нужне мерс, да се новим orpami- 
чењима, мслиорацијама и купошном пман.а од 
приватних сопствеЈгака створе за ову сврху no- 
требне површине погоднбг земљишта за колони- 
зацију. (Пл>ескање у центруму n на дескици). 

У предлогу буџета за 1938 39 годииу предви- 
bena су најнужнија средстиа за извођење неоп- 
ходних техшчких и адшшистратишо • правних 
послова колоиизације, a нарочига пажња посве- 
ia'iia je стварању потрсбпих услова за економско- 
привредни опсташк и развптак иасел.а и насеље- 
ника. И поред све скромиости предвиђе/них буџет- 
ских средстава настојаће се да се ona што рацио- 
иалније нскористе и да пруже најхитнију помоћ 
насел.ен11м породицам;] у набавцн хране и семена 
за прву годину насељења. 

Па исги начин биће иокоришћена и намењена 
буџетска срсдства: за изградњу канала за навод- 
њавање; и^градњу путева, мостова и пропуста, 
подизање насељеоЈичких кућа; набавку живог и 
мртвог ипиептара за обраду насељеишчже земље; 
куповипу приватног земљишта за потребе новог 
иасељавап.а и еканомског опстаика старих насе- 
л.епика, којн су добилн земљу слабог бонитета 
nju који ипсу добили no закону пуие насел.еничке 
компетенције земље. 

Ha лшшидацији аграрних односа раде 12 сре- 
ск'пх аграрпих судова и Виши arpapnn суд v 
Скопљу. Од 62 среза у којима постојс arpaipiHH 
односи завршен je до сада рад у 40 срезова, у 12 
срезсжа рад je већ у току и биће Завршеи кроз 
неколшсо месеци, na he arpapnn судовп пастаипш 
рад у преосга.шх 10 срезоиа и потпуно га завр- 
iiniru до краја 1938/39 буџетске године. 

У заврпкипх 40 срезова и 12 срезова у којима 
се сада ради, постигпути су до данас ови резул- 
тати: примљело и cpeiieno 12.817 гооподарских и 
39.823   ббрађивачхих   пријава;    проглашепо    сопг 

ственицима no чпвчијском и сличпом праву 32.651 
породица na шшртипп од 184.826,16 хектара; на 
располагање аграрним властима стављено 1.702,80 
хектара; као лпчпа особина остављепо бив. госпо- 
дарима 2.037,93 хектара, премерено и npecyi)eno 
189.567,89 хектара; премерспо и joni непресуђено 
6.042,90 хектара; na 8.194 бив. господара досуђено 
na име накнаде (i3,702.315.83 динара и na име 
3%-тне ренте 14,632.312,23 динара. 

И поред многпх тешкоћа техничко-админи- 
стратпвие природе, на које наилазс arpapnn су- 
довп прплпком расправе компликоваппх аграрних 
спорова, њпхов досадањи рад дао je врло добре 
резултате, a успех аграрннх судова јасно he се 
испољити тек крајем 1938/39 буџетске године, кад 
буду потпуно завршплп рад иа ликвидацији arpap- 
ппх спорова no Закону o уре1)ељу аграрних од- 
носа у раппјим покрајипама Јужне Србије и Црне 
Горе. 

Босиа ii Херцеговииа. —■ Лпквпдацпја беглуч- 
ких односа na теригорпјп pannje покрајппе Гјоспо 
и Херцеговнпе обављена je у току 1937 године, са 
пупим успехом. Ha дан 31 децембра 1936 годппо 
бпло je код среских начелстава несвршених 2.729 
спорова, a у току 1937 годппс паступио je пораст 
од 703 комада бег.тучка cnopa, који су извађени 
из срескнх архива у смислу § 2 Закона o изменама 
n допунама од 12 августа 1933 год., као a лимине 
одбијепи. Од 1 јануара до 1 децембра 1937 године 
свршено je код среских начелстава 2.140 спорова, 
a остало .несвршено 1.292 cnopa и то на терито- 
рнјн Дринске uanoBiine 106, Зетске 11 (i, Прпмор- 
ске 626 и Врбаске 444 cnopa. 

Код управнпх судова у Дубровпику и Сара- 
јеву било je нерасправљетих пеколпко стотина 
спорова iH no мојој интервенцпјп до сада je суд у 
Лубровпику расправио Behn број спорова, дочпм 
Управпи суд у Сарајеву на овим пословима mije 
радио дуже времена, услед чега je наступио ве- 
лики застој. Да бп се и код тога суда што пре 
расправили arpapnn спорови no поднетим тужба- 
ма, то сам на писмепу молбу претссдника Управ- 
mor суда у Сарајеву, доделио два чиповпика иа 
рад, док се овп заостатцп ne сврше. 

У децембру 1936 год. отпочела je исплата до- 
суђених беглучких отштета из IV емисије 6д 
100.000.000 дипара. До 1 децембра 1937 године 
пздати су исплатни палози за 1.576 предмета са 
укупним отттетпим пзпосом од 45,312.656 динара 
и то: од стране Банске уиравс na Цетињу за 869 
предмета у пзносу од 5,712.170 динара, од стране 
Банске управе у Сплнту за 368 предмета у пзносу 
од 6,052.572 дипара, од стране Бапске управе у 
Сарајсву за 442 предмста у изпосу од 13,671.798 
дипара n од страпс Бапске управе у Бап.а Луци 
за 397 предмета у пзпосу од 19,976.116 динара. 
Ове су отштете највећим делом до сада пспла- 
hene, a уколико исплатс join ппсу извршене, обра- 
чуни се налазе код надлежппх месних коптрола 
на раду. 

У смнслу § 4 Закопа од 12 августа 1933 год. 
донета су од страпе бапских упрана у Сарајеву, 
lian.a Луци, Сплпту n Цетињу сва отиггетна ре- 
ineiba за исплату отштета за кметске шуме и nm- 
каре на бази од 70 динара no 1 дунуму. Укупан 
износ оеако обрачунатих отштета износи динара 
111,596.102. Сва донета решења ппсу join постала 
правноснажна, тако да сада има неправноснажних 
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решења неколико стотина ca отпгтетним ианосом 
од •?n,.,i29.ei2 дииара. Стза pemeii.a нису ioni по- 
стала нраипоснажна из разлога, IIITO на појединим 
објскгима има na неколико лесетина сувласника, 
који жнпс у разиим местима или cv непознатог 
боравишта, тс ic уручиваи.е отштетних решења 
всоша птежапо. Кала постаиу доиета оешења 
ггравнооиажпа приступићо се онижењу .locvhcnc 
(тпптстс ло изиоса од динаоа 50.000.000, који le 
као максимални износ одрећен за исплату оваквих 
отпгтета v смислу S 4 предњег Закона и тач. 2 чл. 
16 Фииансијског закопа за буџетасу 1936^37 гол. 

Ha nnoBcnaBair>v кмстасих селишта и стечених 
бегл\п<а такође ic paheHo али v машим размерама 
}ер ie ово питаи.с сматраио сппролнијим од pcma- 
вања бсглучких спорова. тојима ie поклонЈвна 
главна плжп.а. Надам се, да he со v овој буиетској 
години урадити знатно витс и у овом погледу. 

Далмација. — Ликвидашпу аграрних односа 
на теритооиЈи рани.је noKpaimic Далмаци.је споо- 
воде редовни .судови. изузАши узурпација на 
општинским и државпим пашњацима, чије PCIIIC- 
п.с спала v иаллежиост Банске управе v Гплнту. 
Среским суловима полието ie укупно 101.544 при- 
1аве. По сала ic оасправл.ено 50.531, a још ic нс- 
распоављено 42.012 поијава. Рад Ha свршаваи.у 
ових спооова развија се доста сппро из разлога, 
mro ie посао скопчан са поетходном измеоом и 
пооцен>ипан>ем гпопне земље. Исто тако расправ- 
л,аи.о vsvonaum'a на пптптинским и државним 
пашњацима скопчано ic ca пзретходном измеоом 
\'з\"ППираног земљишта. Питање прсмспавања 
\/зурпаии1а сала ie лопсклс рсшсно на тај начин, 
тто сам поставно лва хонорарна геометра и оче- 
KvicM лл he и ови пословн KPCIIVTH божим тсмпом. 

Да би олакшала положа! агоаочнгих ичтопогр- 
ната и омогућилп им да сс ппивпслнп oia4aiv 
Краљевска влада бави сс мишљу да еввнтуално 
всћ гала v иовом сћииансискпм зако-ну затражи 
гувлашћење да агпарни интересенти MOrv CBoie 
отплате за лоби!ен\' земљу плаћати v аграоним 
обвезиицама. Како се аграрнс обвезиице Morv на- 
бавити no цени Koia се кпсће ол 50—60% нпми- 
нале a голитн.е отплатс за земл.у би сс плаћалс 
no иоминали, то lic сс овим обавсзс аграртшх ИН- 
тересената смањити за ополико колико овс обвсз- 
иицс буду јевтиније on њихове нрминале. Затим, 
постоји намеоа ла се затражи ioni једно овлашће- 
п.е. на ocHOBv кога би re аграрним интересентима 
олакшалн и порсски терсти за земље које cv др- 
били путем агпаппс реборме. (Живо одобравање 
и пљеокање код већине). 

Осврт  na рачунски  лсо  буџета  пол.опривреле 
У рачунском делу буџст пол.оприврслс je по- 

већан за укупно 16,500.000 динара. Ол овога треба 
najiipe -одбити 1,500.000 дннара на најновије пове- 
haH>e прииадлежности чиновиика и службенпка те 
тако noBciiaibc износи стварпо око 15,000.000 ди- 
нара. Од 110,000.000 дипара у ово" подини пове- 
lian je тако Оуџст пол.опривреде иа 125.000,00(1 
динара. Како je прсдлог државног буџета гаовећа« 
(без повећап.а принадлежности) за више од 1 МИ- 
лијарду 200 иилшона динара према садатп.см бу- 
џету, од овога повећања пољопривреда je добила, 
како се види, тек нсшто вишс ол 1%. (Гласови на 
лсвици: Мало!) 

У личном лелу буџета нма 41 ново место, и 
то 11 пових ветеринара са којима he иоћв ла сс 
попуне сви срезот™, a 30 мсста je предвиђено за 
nonc установс које су полигнутс и vpchviv се. Од 
повећања на материјалне расходе 300.000 линара 
je за сточне селекцијоке станиие; за унатређење 
коњарства путсм субвенционисања приватиих na- 
стува, чиме he ce 6poi приплодних грла знатно 
noBcha-ra. прелвв11ен je нов крсдит од 3,000.000 
динара; за сузбташс сточннх зараза 3,000.000 
динара: расход Класне .jivTpuie повећан ie за 
6.300.000 динара због предвиђеног исто толиког 
noBchan.a ппихоча; од овога iiOBchnnnr расхола 4 
мнлиоиа липара илс v Фонл за помагаи.е залру- 
гарства према новом Задружном закону; за банске 
vnpapc noRchanu cv расохли ca 700.000 динапа n 
исто толико повећани cv расходи у Државној no- 
пол>оприврел11ој заклади. 

Тражси.е ванбуџетских средстапа 
За акције; neher замаха буцст пол>оприврелс 

ie преслаб. У накнаду за мало повећање бупета 
има места нали да ћемо v onoj голини, прсдусрст- 
л.ившч!^' Господина Министра финансија, пства- 
рити ваибуцетска срелства за подизање првих 
силоса. Осим тога за развшап,^ појединих пол>о- 
ппиврсдних грана nocToie засебии приходи одно- 
сио (ђондови који cv намењени за љихово vHa- 
nnehHBan>e и миоге гране nviaiv Beh обезбећенс 
такве прихолс. Можс сс лако разумети ла много- 
стране и обнмне акције којо со оазвијају v npaBiiv 
\-Hanoeheihn пољоприврслс не би биле мопгћне ка п 
би pccnp пол.опрнврсле био упућен само иа слаба 
буџетска срелства. 

У vBCpeihv ла псћсте имати ништа против 
прслложсиог бупстп Министарства пољопривреде, 
ja вас, господо наротаи посланици, молим да га 
изволите примити. СБурно и дуготрајиш одобра- 
вање и пљескање у центруму и na дешицчи). 

Prcfsednik Štovan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
n:k p, Miliailo Lješevic. 

Михаило Љешевић: Господо народни посла- 
пицп, срез који имам част прстставл>ати, про- 
сторно налази сс на левој обали .Тужпс Моравс. 
ол П\'сте Реке до исгориског Мраморп. Кол vi"ha 
Топлпце v Морав\' na деснр и лево уз реку То- 
плкпу до Прокупља и врхова Јастребца и Пасјачс. 

Према послслн>пм статистичким подацима 
срез има 45.788 стаповпика са 4.748 газдинстава. 

Становништво je 100% сеоско, пошто срез 
нема вароши и варошица. — ПрокуплЈе му je про- 
светни и културнн центар са седиштсм свпх 
устапова. 

Према cpchcHHM статистичким подацима за 
1937 годипу — уколико то може да буде тачно- 
површпна целога среза je 56.180 хектара, од чега 
je плодне земље 53.485 хектара, a само 2695 хек- 
тара je неплодне тако да би отприлике на једнога 
становника дошло no један хектар и нешто више 
плодне земл^с. 

Кад би таква подела земљишта уствари била, 
дало би ce joiu и трпети и могло би ce рећи да га 
има у ловол>иој мери. Али подела земллшгга није 
тако прапнчно pacnopehena, јср 50% ртановни- 
штва иема на мушку главу пи no један хектар 
земљишта, a остало je код матсрпјално јачпх за- 
друга,  које  ce   још   одржапају у знатиом  броју, 
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тако Да 50% њих имају сасвим мало земљишта и 
испрд потребног минимума. Трговпна и заиатство 
у овомс срезу слабо cv развијеии. Индустрије 
тако рсћи фт нема сем нешто мало млинарске инду- 
стрије и једпе цснтрале која осветл^ава један део 
тога срсза и развнја млинску нндустрију. (Један 
глас са левицс: A Јереза?) Јереза тамо добро 
стојн. 

Због нестатице u потрсбиог довољног места 
за   обраду  земл.е  тежња   je   становништва   ових 
крајева за добијањем  тто  вишс  земљишта и за 
насељавањем у ма који крај наше земље, где бп 
моглн добити земл.у за обраду. Марод je вредан, 
чуваран и честит, који je издржао све иападе нс- 
пријател.а   низ   долину   Моравску и Топличку и 
који je у устанцима за ослобо1)еН)С и пре послед- 
њих ратова и за прсме послс ратова дао отпора 
1тспријател>има,   који   je   својом   отпорношћу   м 
издржљивошћу    извојевап    своме    пуку    епитет 
,,гвозле1Ни", a који je нашој војсци прпнео славу 
широм целпга свста. Овај иарпд са  овакп лепим 
особинама ne треба   заборавити,   itera   треба по- 
MoiiH, чуватн ii лати му воље и могућности за рад. 
Доста je ураћено na насељавању и колонизирању, 
али се потреба за насељавањем показује све већа. 
Ево, као што видите, доживљујемо и то да л.уди 
из   плодних   крајева   Мораве   и   Топлице   траже 
земљу за пасел^апан.е. Не сме се чекати, мора сс 
строго водити рачуна o томе ч мора се са пита- 
и.ем колонизирања и насељавања пожурити и не 
сме се дозволити   да   и   ови   л>уди   оскудевају у 
земљи.   Пни   л>уди   који су имали   материјалних 
сретстава за насел^аваи.с, онн cv населгеии, a они 
људи који нису имали материјалних срстстава за 
насељавање они су остали и дал^е на једном ма- 
лом делу земллшгга. Остали cv да надниче, пстали 
су да раде код других, остали су да радс no фа- 
брикама,   тако се из дана у дан ствпра   спс   всћи 
број пезапослених, ствара  се  пролетернјат.  Овај 
врсдаи  и чсстити народ,  očaj  земљораднички за 
земљу везап свет ради и дан>у и ноћу пронзводи 
све врстс намирница,  бави се вемлгорадњбм,  во- 
hapCTBOM,  випограчарством,   сточлрстпом,   пчолар- 
ством и др. Дакле, овај  спст произвпди свс што 
му земл.а пружа  и  што му  полчобл>е  дозвпл^пва. 
Поред земљорадње, као главне   привредне гранс, 
бави  се  и воћарством,  али  оно није  jom  онаквп 
какво би требало и моглп да 6v,ie. Воћарство traje 
свула   подједнако.   Ono   иије   ча   onoj  внсини  на 
којој би могло да буде. Последших годнна Кра- 
л>евска банска управа омогућила je подизање не- 
колико  угледних   воћњака    даватћем    садница   и 
стручиом коптролом рада. Ако би Банска управп 
продужила  овако да  ради  она  ће чмати успсха. 
Пиноградарство стоји пешто мало '''»ље, али с об- 
зиром na мали број прскпља и слаб квалитет пла- 
иог камсна, како се випоградари жалс, випогради 
су и ове године   подбацили, и оно   мало   грожћа 
што je  било није било опог квалитета каквог би 
требало ла буде, како се очекивало, парочпто  v 
пвом крају где постојп чувепо грржђе .лрокупац". 

Сточарство je такође добро развпјено, a no 
расама стока je разнолика. У равппцама има ne- 
пгго мелеза сименталске pače, a у брдовитим кра- 
јевима одоиаћена je стара стока. 

Жпвгшарство je тако1)е раззијено али примп- 
тивно, као год н пчеларство. Задругарство je тек 
последнЈНХ година почсло да се развпја. У срезу 

има седам земл>орадпичких кредитних задруга, 
двадесет и једна зсмл.орадпичка потрошачка за- 
друга. лвс мсспе за Пол^приврслпп кредит n јс- 
дна рибарска. И ово мало задругарства што га има 
може се само благодарнти двојици тројици вред- 
них учитсл.а, свесппх грађана и вредноин среског 
пол.опрпиредпог реферспта г. Ракића. Али, го- 
сподо, нема jom ни једне пчеларске, млекарске, 
сточарске нити живинарске задруге, које бм до- 
бро дошле за рационалнију nerv и пропзводњу 
свега онога чим се земл.орадник бави. 

Нема пи једне приватпс пити државне уста- 
кове, која би бар колико толико обезбедпла зем- 
ЛЈОрадника од помора стоке и живине, од попла- 
ве, градобитипе и друрих зараза на стоцп, воћ- 
њацима и вппоградимп. 

Прошле годпне ол поплава и града уништеио 
je разппх усева на 586 хсктара зсмл.ишта. 

Прошлс голипс биле cv недапамћене пповале 
облака и поплаве v слпву пеке Топлипе. Нешто то, 
a иетто и помањкање шума, које-су из ro;imio у 
годипу за време рата и после рата иссчсчс. учп- 
нило ie, тс су иаглс провале облака нанеле и.ч 
плаппна и брда огромне количипе земл^е, камена, 
дрвета и осталог, na je тиме папуи.ено корито 
реке, вода сс излила и поплавпла ie целокупну 
поврпгину долине реке. Топлипе од Прокупља до 
Лол^вца до утока Топлице v Мооаву. Поплавила 
je стотпие хектара земље са усевима. 

Ова прплава десила се v најнезгодније воеме 
no сељака, баш у ono време када ie летина била 
сабрана, али jom на њиви и лпвали, тако да je 
то све мутна вода однела. Ова поплава учинила 
ie пепроцељпву штету тамошњем становништву. 
Поред летиис, која им je одпета, у многим селн- 
ма, одпете cv им Kvhe и покућапство. Ha њиве, 
ливаде, воћи.акс и баште вода je нанела мул. ti 
песак — земл.пште je упропашћопо. Напун.енп 
речно корито чппи да се вода излива у села и 
имања при најмањем водостају. 

Река Топлицп од Прокупл1а до утока у Мо- 
рпву. лаклс крпз Спез добрички. тече дужином ол 
око 30 километаоа, Ппосочна ширина рочпог ко- 
пита пои нормалном врдостаЈу тпеба да буде ок^ 
П0 метапа, na н то je мнпго. Ме1)Утим, љено je ко- 
рпто. прсле ових поплава, шпроко пррсечно 160 
метара. Значи. сем оних огпомннх поврпшпл nai- 
плодшпег земљишта које Топлппа плави прили- 
кпм мап.ег налоласка. v кориту оеке Топлице луж 
Среза добричког. има око 300 хектара земл.шптч, 
кпјс бп се могло спасти са малим падом na perv- 
лашли пеке Топлицс: чшпћељем речног корита и 
зидањем потпор:них зидова и nanepa. 

За цсо тај рад потребпа je иницијатива др- 
жавних властн n једап крсдит ол 1—2 мплпоиа 
дкнара. Ha та! начин бп сс добило око 300 хск- 
тарп најплодниЈег земллшгга, које бп претстаи- 
л.ало врелпост fi—10 мнлпопа дипара, према i;i- 
нашњој прометаој врсдностп земљишта v томе 
крају, a na истом би се населило и могло би да 
живп 30 до 40 породпцп. 

Ja  молим  господина  Министра  и  Краљевску 
владу да овоме питаи^у поклонн пажњу, те да v 
шајскоријем  времену  запгтити   од   река   бар   с 
Јасешту, Вољчинце и Шаргинце, која су иа са- 
мој обали и која вода плави. 



STENOGRAFSKE  BELEŽKE 363 

Овом незапам^еном поплавом иоплављена су 
ссла: Житорађе, Јасеница, Војчиице, Шаргиице, 
Дољевац и  Орљане. 

Приликом ове поплаве засути су сви бунари 
— пијаћа вода, те je стаиивииттво у тнм краје- 
вима остало без пијаће воде. 

Због ових поплава ;и због честих киша iime- 
иица ове године у овоме крају није доброг ква- 
литета. Она за семе уопште није, те су мпоги се- 
.Ђаци јесенас остали без семена, a њихове њиве 
остале су незасејане. 

Ja сам због тога молио Мнннстарство пољо- 
иривреде да се омогућн овнм људима да се до- 
бије семе. Министарство ме je упутило на Кра- 
љевску банску управу, a Банска управа одгово- 
рила ми je: да за ту сврху неиа кредита, да за 
целу бановину нма само пет хиљада динара no 
буџету. (Жагор на левици). 

Ja молим господина Министра пољопрнвреде, 
да и овоме интању поклоии пуну пажњу н ови.м 
људима омогући, да барем добију за npoaelie при- 
летњу пшеницу. 

Поред ивога што сам навео, у СрезУ добрич- 
ком, na пољу гшљопривреде, требали 6» као нуж- 
iiu урадити: прво, набавити, или бар створити мо- 
гућност да сс лабаве добра семена за све житари- 
це :и за BoliapcTBo и виииградарство; друго, наба- 
[вити приплодну стоку; rpelie, омогућити разви- 
јање задругарства и помоћи га и то што више 
произво1)ачк,ог карактера, које he помокн рацно- 
налпију ироизводњу; четврто, омогуЈтти развој 
модерног пчеларства, које je иначе тек у зачетку; 
пето, подизати угледне воћшаке; иодизати модер- 
на ђубришта; подићи леколико модерних живи- 
парника; шесто, потпомагати и даље привреднике 
даваЈБем бољег семеиа, даваљем псшопрнвредних 
справа, које су посве скупе за даиашње прилике 
и даванЈем таграда бољим и нстакнутијнм при- 
иреднкцима у обделавашу земље и у пољопри- 
вредним пословима уопште. 

Beha производња кукуруза повлачи и веће га- 
јење свиња и пернатих, na « осталих животиња. 
Али, сточари сваке године трпе велике штете у по- 
мањкавању животиња од разних болести. Према 
службеним податцима, у току 1937 године у Срезу 
добричком лнпсало je од разних болести неколи- 
ко хиљада свиња, због тога што није имао ко да 
их пелцује, нити je имао чиме да лх пелцује. 
Штета се цени на неколико милнона динара, a 
то je све због неколико стотина хил>ада дннара, 
да би се оном иароду могло прнтећи у помоћ и 
да бн се његов рад могао сачуватн. (Јоваи Здрав- 
KOBiih: Како би акционери илаче зарадили мили- 
оне иа серуму?) 

Све то долази од недовољне неге и од pijaae 
хигијеие код животиња, због несташице добрих 
штала и живинарника и због слабог доскорашњег 
ветеринарског надзора. Иошто су хигнјенске при- 
лике, у којима се стока гаји, непсроватно лоше, 
неопходно je потребно омогућити подизање узор- 
иих стаја и свињаца код појединих напредпих 
сточара у срезу. 

Осим Toi-a, неопходпо je потребпо омогу^ити 
среским ветеринарскнм референтима рад на те- 
рену и у народу. Омогу11Ити му да може држатн 
иредавања на селу, као што je то омогућено по- 
л»опривредним среским референтима. 

Најзад, неопходно je потребио, и то што пре, 
створити сретства за набавку цепива н сретства 
за трошкове цепљења. (Јоиаи ЗдравкоииИ: llehe 
то ива Влада да учинш) I la хоће, нешто he се 
учинити. (JOBUII Здравковић: Неће, ива Влада пр- 
маже каинталисте!) 

Овако заузет и ангажоваи у свима пранама 
пољопривреде, која je још примитивна, сел>а« 
Среза добричког ие.ма времена да поклони пажњу 
самоме себи. Пема времена за одмор, нема вре- 
мена и сретстава за удобнији живот. Зоог тога je, 
као и свн нашп сељаци, заостао у хигијенском 
погледу. Почев од хигнјсне тела, na до хигијвне 
куће, све je незадовол>авајуће. II поред свега тога, 
ларод je отпоран ма да има појава грозпнце и ту- 
беркулозе. 

Да uii се onu ОТКЛОНИЛр, да Ои хнгнјеиски 
услоан за живот бнли бољи, потребно je да се 
прво подигне културни nuno ееоске домаћице, a 
шш je једипо могуће отварањем обавезних дома- 
Кичкпх школа у срезу и подизаљем здравственнх 
станица са .пародпим купатллима; да се исуше еве 
мичварс у селпма и око села регулацијом pače 
Топлице и да се у селима издвоје штале са 1)у- 
ориштима од станова који су иначе постављени у 
иизииама и до реке у влажна земљишта и, пајзад, 
да се обезбеди здрава и добра пијаћа вода у 
свима селима, а нарочито у селнма која су плав- 
љена приликом поплава и чији су бупари затр- 
пани и BaraljeHH. 

Господо, предуслов и основа за све ово je 
школа — просвета — писменост. Ако тога нема, 
ако je народ са школом и писменошКу заосгао, 
тешко he му се noMohn. Просвета je један од ос- 
новних, један од битних елемената за напредак 
парода. Зато je питаше просвете одувек један од 
најтежих проблема. 

Ии na овом пољу у Срезу добричк^м nnje 
много урађено. Народ je жељап зпаља и сазпања. 
Сам се труди да до тога до1)е. Сам поднже школ- 
ске зграде и радо даје децу у школу али слаба 
фајда, када ra држава у томе слабо помаже. 

У срезу има 38 основних школа са 56 одеље- 
ња, са 50 наставнпка, са 5924 ђака. Дакле, na сиа- 
ког паставпика пада око 120 1)ака. 

Потребпо je према овоме броју 1)ака да пма 
још бар 30 школа са no 2 оделења те тако да је- 
дап наставник има 50—60 1)ака. Тек тада могло би 
се бар нешто урадити и ваљда се не би десило 
да ученик после 4 годпне похађања школе не зна 
сва слова и- таблицу мпожења. И ово мало школа 
што има пемају све наставнике, 5 их je без на- 
ставника. 

Школске зграде су веЈшном слабе и од сла- 
бог матерпјала, нехигпјепске, влажне, без доволј- 
но светла, баште и добре воде. Многе су и npn- 
ватне зградс. O учитељима и друпш училима и 
сретствима да и не говорпм. Од тога нсма ништа. 
Ha више мсста нема ли табле ни креде. Наравпо 
да под оваквим околпостпма млађн учител.п, по- 
четници, ne могу дати добре резултате, ne могу 
имати успеха. 

Такво je стање просвете у моме срезу, A да би 
иросвета боље папредовала за школског падзор- 
иика — просветпог реферепта, како се сада каже, 
постављен je Јанко Bapaii. A ко je Јапко Bapah 
nahc нам одговор „Топлички гласник" и решеље 

40* 
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ондашњег Министра просвете г. др. Раденка Стан- 
KOBHha од 3U јануара 1930 године Ijp. Он. 5991, 
које гласи: 

„Указом Њ. В. Краља иа предлбг Министра 
просвете пензионисан je д^тигодишњн учитељ и 
надзорник Среза добричког г. Тодор Петровић —■ 
чика Toma. 

Радећи дуго година на просветном и култур- 
иом iio;i.y чика Тоша je стекао симпатије целог 
топличког краја. IberoB рад проткан je само ле- 
иим примерима како сс дистијно служи Краљу и 
Отаџбини. 
Његово иензиоиисање дошло je као насушиа 

потрвба. Чика 'Гоша je иремореи радом, љему je 
потребан одмор после 35-годишњег aiy;K6oBaiLa. 
11 ево сада чика Тиша iie моћи na миру да се од- 
uapa." 

Узгред да напоменем да je Тодор Петровић 
стари ратник и резервни иогиуковник. Ha његово 
месго поставл>ен je Јанко Бараћ, a ко je Јаико Ба- 
pah нека на то одговсфи пресуда коју доноси исти 
лист: 

„AuoHHMnoM гужбом оптужен je Бараћ Јанко, 
управитељ школе и вршноц дужности школског 
иадзориика sa следеће: 

Да се учнтељски углед силно комаромитовао 
од како je за просвегиог референта постављен Ба- 
j)ali, чнји су поступци неморалнн и кажњиви и дис- 
цпплииски ii по одредбама oiuiner казненог за- 
кона; да je саставио друштви са среским начелни- 
ком Вујићем Радовапом н претседником оиштине 
Војаковлћ Јованом за ширење проституције и 
пијанства међу учитељством у колегнуму na чак и 
грађанству, да je у тој намери припремао и пре- 
поручио стан учитељицама CpooBuh Олги и Србо- 
mih Десанки да би исти н срески начелник могао 
водитн неморалне покушаје према поменутим у- 
читељицама; да се бави 11одво1)ењем пачелнику 
Вујићу, правећи му згоде, да се састаје са Србови- 
ћевима и да их посећује"... 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
kakve to veze ima sa Ministarstvom poljoprivrede. 
Ja bih Vas molio da ne trošite svoje vrem-e u citiranju 
novinarskih članaka. 

Мпхаило Jbemeeuli (наставља): „...Да ce то не- 
здраво стање датира још од 1928 године када je 
Бараћ дошао у Кочане и када су TsopljeBnh Божи- 
дар n Бараћ Јанко били осумњнчени да су на не- 
ком месту покушали да дефлорншу иеке ученице 
грађанске школе. У ту аферу била je умешана и 
Димитријевић Иараскева, која je тада имала 13 
година, a дапас je врло лепа и развнјопа девојка 
са пуно привлачности и да je била погрешка шго 
још оида иомеиута лица пису уклоњина из Ко- 
чаиа." 

Да ие бнх читао све, да скратим: 
„Дисциплииски одбор иа седници својој од 16 

јаиуара 1934 године узео je у решавање предмет 
кривице Бараћа Јанка управника школе и в. д. 
школског ладзорпика na je пашао: Да ce Bapah 
својим педомпшљепим, прнстрасиим и немарпнм 
вршењем управптеља и вршиоца в. д. школског 
надзорника врло тешко огрешно o одредбе § 81 
114. тач Kao отежавајућа околност има му ce 
узети што je 1928 одговарао за иста н слична дела 
и што je одлуком Онбр премештен no казпи 
из Сопота, Среза нишавског, у Искрво, Среза ца- 
рнбродског....   Ciora  je   одбор   мишљења:  Да   ce 

Bapah онемогућио како са службом у овом месту 
гако и за положај старешипе те према шему треба 
применити одредбе § 88 тач. 4 Закона o народним 
школама и преместити ra у друго место службо- 
вања no казни за учитеља и у будуке ne постав- 
љати га im за уиравптеља ни за школског надзор- 
ника..." 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
ja Vas molim da prestanete sa citiranjem novinarskih 
članaka. 

Миханло Љешевић (паставља): И поред свега 
овога успело ce да ce ивај господнн рехабплитује 
n да ce постави na овакав деликатан положај про- 
светног радника и то баш у Срезу добричком. Са 
ивим je упозиат r. Миппстар просвете н цела јав- 
ност, али све то ипје могло утнцатн на r. Мини* 
стра просвете да овога господина смени са овога 
'високог положаја просветпог радника. Ja ce на- 
равио ne слажем са оваквпм радом г. Мипистра 
просвете. Тражио сам од њега да овог човека у- 
клони са положаја среског просветног референта, 
na ce ii овом прплнком огра^ујем од оваквог рада 
г. Министра просвете, да ce не бп мислило да н ja 
имам удела у томе послу, a у исто време протесту- 
јем и захтевам да ce овај човек уклони са овога 
положаја. 

Господин Министар Станковић у своме експо- 
зеу поменуо je Закон o раздужењу земљорадника, 
Са овим Законом постигло ce доста, са једне črpa- 
ne, јер je сељак растерећен од својих дугова, a ca 
друге črpane пзгубило ce што ce ошисивањем сма- 
њио кредит земљорадннку. Мора ce сељаку вра- 
inrn кредпт, јер ако му ce кредит ne врати, љему 
пе.ма живота. Што ce тиче добровољачког питања, 
мислнм да je крајње време да ce n то питање реши. 
Сви закопи које je помепуо г. Мпппстар пољо- 
привреде да су готовп н да he нх нзнетп иред Ha- 
родпу скупштппу, onu су неопходно потребпп, a 
парочпто закон o комасацнји земљишта, јер збп- 
ља после рата све наше задруге, које су чувале 
веке количине зсмљншта, оне су ce распале, задру- 
гари су ce поделнли и остали су на сасвим малом 
делу земљитта које гешко обра1;ују, и од кога 
слаб приход имају. У нади да he r. Миннстар no- 
љоиривреде и КралЈевска влада у своме делокругу 
учинити све што пм je могуће, и да he поклоиитн 
пажњу овоме крају, нзјавл.ујем да hy гласати за 
onaj буџет Мппистарсгва поЈвопривреде, односно 
за нзвештај.веЈшне Фнпапсиског одбора. (Одобра- 
вање и пљескање код већине). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima izvestilac ma- 
njine narodni poslanik g. Ivan Mohorič. 

Izvestilac munjine Ivan Mohorič: Gospodo narod- 
ni poslanici, sa ove govornice mnogo puta se je 
naglašavalo da smo mi jedna agrarna zemlja i da ima 
od prilike 10 milijona stanovnika u ovoj zemlji, koji 
pripadaju poljoprivrednom staležu, a sasvim u stilu 
i u logici te osnovne karakteristike i konstatovanja 
naše privredne strukture i budžet Ministarstva po- 
ljoprivrede iznosi, kako vidimo, 1,4% od ukupnog 
državnog budžeta. 

Ja bih to i razumeo da smo mi neka Holandija, 
neka Danska, da smo neka Kanada gde vlada blago- 
stanje i visoki standard zemljoradnika, ali u primi- 
tivnim prilikama koje smo sada ovog momenta imali 
prilike da čujemo iz usta jednog člana vladine većine, 
koji nam je lepo prikazao prilike pod kojima živi 
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naš seljak,        ovakav postupak, gospodo, niko ne 
može ozbiljno da pravda. 

1 to je Jedna karakteristika da mi Ministarstvo 
poljoprivrede uvjek tretiranu) u noći, da se neda 
mogućnosti da se ljudi odmore, da uzmu učešća u toj 
diskusiji onako kako bi trebalo, da 1)1 izneli svoja 
opažanja i kritiku i ako bi se za to utrošilo 1 ili 2 
dana, što bi za jednu agrarnu zemlju... (Pljeskanje 
na levici) . .. bilo sasvim umesno i opravdano, mnogo 
umesnije, nego da smo odugovlačili u načelnoj disku- 
siji sa nekim lokalnim pitanjima, na koje smo utro- 
šili nekoliko dana više, a sada se kaže da moramo 
da žurimo. 

Ja se sećam, na primer, da je prošle godine к- 
Ministar poljoprivrede u pola noći počeo da daje 
svoj ekspoze. 

Priličan zamor vladao je u dvorani i nemojte se 
čuditi da je prema tome i ispala rasprava o tome 
važnom resoru. I ove godine treba da se noćas izreda 
50 govornika i tlo ujutru bude budžet izglasan. 

Međutim, gospodo, u našoj poljoprivredi imamo 
vrlo važnih pitanja i problema. 1 ako imamo 2 mili- 
ona domaćinstava, prema statistici, u našoj poljo- 
privredi, ipak morate priznati da 4/5 naše^ seljaštva 
jedva ima onoliko od svojih proizvoda da proda, da 
podmiri ono što je najnužnije, da mu ne prodaju 
rođenu kuću, da mu ne prodaju krov nad glavom, da 
nabavi gotovinu da bi udovoljio porezima i kupio 
neke monopolske predmete, koji su dosta skupi, a 
koje neophodno treba u svome svakidašnjem gazdin- 
stvu. Gospodo, to. je jedna konstatacija. 

Druga konstatacija je ta, da ima na našem selu 
godišnje preko 200 hiljada duša priraštaja. Gospodo, 
to je taj problem, koji bi trebao da dominira i u 
ekspozeu gospodina Ministra poljoprivrede, i da 
njemu posveti glavnu pažnju, da, počev od toga pro- 
blema, tretira celokupno stanje naše poljoprivrede, 
naročito pitanje smeštavanja, zbrinjavanja priraštaja, 
kao i sve ostalo što je u vezi s tim osnovnim pro-. 
blemorn. 

Koliko duša ovakog priraštaja ostaje na selu i 
doprinosi rasparčavanju malog poseda, koji i inače 
jedva ili nikako ne može da ishrani i tu porodicu, 
koja već na njemu sedi. Ostali deo priraštaja, što 
mora da napušta svoj rođeni kraj i traži mogućnosti 
zaposlenja i ishrane u drugim krajevima, pretstavlja 
jedno pitanje, koje savršeno ne interesuje ovaj režim, 
koji jednako govori 6 planskom radu i svim mogu- 
ćim uredbama. 

Ne može se uredbama resiti to pitanje, kao ni 
druge probleme naše poljoprivrede i seljaštva. Mi to 
ovde  najbolje vidimo. 

Ekspoze nam potvrđuje da gospodin Ministar 
poljoprivrede vrlo birokratski gleda na ćelu admini- 
straciju SVOga resora i na probleme, koji se ovde 
nameću. 

Mi vidimo da je u najslavnijoj tačci taj ekspoze 
neodređen i da je zapravo samo nabacio neka pita- 
nja, ali nam nije dao na njih odgovora. Tako, na pri- 
mer, vidimo kod seljačkih dugova. Tu se otvoreno 
priznaje, iako je Pretsednik Vlade sa ovoga mesta 
rekao da je to pitanje definitivno rešeno i definitivno 
skinuto sa dnevnoga reda, ipak se ono jednako sva- 
koga dana otvara i to sve više otvara. Sad mi je 
pokazao moj poslanički.drug Roman pismo iz Škofje 
Loke da će ovih dana biti izloženo prodaji, — i to u 
Dravskoj banovini, koja je u najvišoj meri udovoljila 

plaćanju i prvog i drugog anuiteta, i dominira ispred 
ostalih banovina, da će biti izložena imanja stotine 
seljaka prodaji. 1 ja vas pitam, kako je rešeno to 
pitanje? Bilo je u Dravskoj banovini od celokupnih 
zaduženih seljaka 50,'o, takozvanih interseljačkili du- 
gova, što je Petar pozajmio Pavlu, što je prirodno 
U porodičnim odnosima, a danas je 50% tih dugova 
brisanih. Sad je pitanje: kakve mogu da ostanu po- 
sledice kod takvog rešenja? Nije se pitalo, da li je 
dužnik kadar, da li je sposoban da plati taj dug, 
i nije se pitalo, u koju je svrhu pozajmljeni novac 
upotrebljen, te je brisano i onome koji je nabavio 
novu njivu, nov travnjak, nov pašnjak, pa čak i novu 
Zgradu. To je očevidna nepravda i nemojte se čuditi, 
ako svakoga dana u ovome Parlamentu budu izno- 
šene te posledice, koje i sama Vlada počinje da oseća. 

,la sam samo konstatovao, da je taj plan razdu- 
ženja neprovodljiv, što mi i danas vidimo. Privilego- 
vana agrarna banka nema kuraži da objavi stvarno 
stanje popisa i plaćanja anuiteta i zaduženja jer već 
danas ta potraživanja na neplaćene anuitete iznose 
prema onome, što sam jutros u »Privrednom pregle- 
du« čitao, oko 270,000.0(10 dinara. 

Ja moram jedno da konstatujem. Za nehomoge- 
nost rada u ovoj Vladi karakteristično je to, da jedno 
govori Ministar poljoprivrede, a drugo govori Mini- 
star finansija. L>. Ministar finansija iako je trebao 
po svome planu, pošto povišuje budžet, da dokazuje 
sve preduslove za to povećanje, da govori o prospe- 
ritetu, ipak je morao istini za ljubav da konstatuje, 
da je poljoprivredna biljna proizvodnja, stočarstvo, 
pa i sporedne grane zemljoradnje zajedno sa kućnom 
radinošću dala u 1037 godini otprilike za preko jedne 
milijarde manje nacionalnog prihoda, nego ranije 
1936 godine. 

G. Ministar poljoprivrede bio je u velikoj nepri- 
lici, i morao je tu tezu 6 prosperitetu donekle da 
podržava u svom ekspozeu, ali kad prelazi na speci- 
jalne grane, onda konstatuje da podbacuje i jedan 
i drugi artikal, i voće, i pšenica, i raž, pa i stoka. To 
je istinsko stanje svih pojedinih grana. 

Gospodo, Ima, međutim, jedna vrlo važna mera, 
jedno vrlo važno polje rada, a to je kućna radinost. 
Zapravo, spas velikih pasivnih predela u našoj zemlji 
može da se potraži i nade samo u kućnoj radinosti. 
To je veliko polje rada, polje na kojemu je vrlo malo 
ili zapravo ništa sistematski urađeno, a gde bi se sa 
vrlo malo inveustičija mogli postići vrlo povoljni i 
vrlo veliki rezultati. 

Tu bi se mogli stvoriti sporedni prihodi onim 
domaćinstvima koja su u poljoprivredi u užem smislu 
pasivna, tako da bi mogla preko zimskoga vremena, 
kada nema rada na polju da se izdrže i da mogu 
da podmire svoje kućne potrebe, i da uspostave rav- 
notežu u svome budžetu. Međutim, mi vidimo, da je 
to polje rada ostalo potpuno neobrađeno i u samo- 
me ekspozeu ministra nespoinenuto. 

A sada da predemo na ekspoze koji nam je ovde 
podnet. Gospodo, već sam konstatovao da je u po- 
gledu voća izvoz ove godine potpuno podbacio samo 
kod šljiva za 50 miliona dinara, a isto tako podbacio 
je i kod ostalih izvoznih predmeta voćarske grane, 
Ovde nam Gospodin Ministar nagoveštava jedan nov 
Pravilnik. Taj Pravilnik se krije ispred svih koji se in- 
teresuju i neki brbljavi referenti kazali su to, da će 
se za sadržinu Pravilnika saznati u javnosti tek neko- 
liko dana pred izvoznu sezonu, kad budu kontigenti 
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,.\..:ć medusoL-io ()()cleljoni  pa  da  svi  l)ii(lii stavljeni 
pred svršen čin. 

Ako je Pravilnik u redu, ako je zasnovan na 
onim principima koje je (Jospodin Ministar izpeo 
ovde u svom ekspozeu, onda ne treba da se pred 
nikim krije. Ja bih apelirao, da laj Pravilnik mule 
slavljen na diskusiju poljoprivrednim i privrednim 
komorama da daju mišljenje pa da se posle toya i tek 
onda donese jedna solucija, K'oja bi odgovarala inte- 
resima producenata i interesima naših izvoznika i 
naše izvozne trgovine. 

U pogledu proizvodnje pamuka Gospodin Mini- 
star je konstatovao da su i producenti i drugi inte- 
resenti zadovoljni. 1 ovu stvar treba pobliže objasniti. 
Uok je cena pamuka bila na svelskoj pijaci S,5U, 
određena je u zemlji otkupna cena na 17,50 dinara 
i sa troškovima ona je se popela toliko da je pamuk 
iz Strumice koštao 2U dinara franko predionice, dok 
je strani pamuk koštao 1U,5U dinara. Disparitet je 
iako velik da ne može da se održi i da da povoljne 
rezultate. Ja znam da je celokupna naša industrija 
sporazumna, da se našem seljaku da prednost, da mu 
se da, da mu se garantuje SU/o više za sličan kvalitet 
iznad svakodnevne cene na Njujorškoj berzi. Ali pre- 
ko toga ne može da se ide i da se traži veća nesra- 
zmera koja ne hi mogla da pruži trajne dobre re- 
zultate. 

Neumesno je to da mi idemo u Bugarsku i da se 
služimg primitivnim njihovim mašinama. Mesto tih 
mašina trebalo bi da se investira desetak hiljada 
dimna više, tla se nabavi nekoliko modernih ameri- 
kanskih mašina, jer bi se sa njima mnogo bolje čistio 
pamuk. 

Gospodo, ako se želi da se jedna ovakva kultura 
podigne na -stepen, koji se želi postići, onda treba da 
se malo ugledamo na primere kako se to radi u stra- 
nom svetu. Ja sam tu skoro bio gotovo mesec dana 
u li^iptu. Video sam da Egipat, koji ima staru 
hiijadugodišnjii kulturu pamuka, angažuje na svima 
zvaničnim mestima, gde se ispituje kultura pamuka, 
Engleze, koji imadu iskustvo, da bi se mogli zaista 
postići najbolji rezultati. 

Mi samom uredbom ne možemo tu nikakva ču- 
desa da stvorimo. Treba sići na teren, treba učiti 
seljaka kako da navodnjava, kako da dubri ovu indu- 
strijsku biljku i onda će biti i drugi rezultati, pa neće 
biti potrebna tako onerozna odredba, kao što je ova. 

.la ću da kažem i to da se u Ministarstvu poljo- 
privrede jako mnogo preteruje. Na primer, zadruge 
su prijavile četiri puta toliko, koliko su u istini imale 
pamuka. Zato se moralo onda sto od sto od prija- 
vljene vrednosti polagati na ime kaucije, što je izli- 
šno,   jer   je   posle   ispalo   da   jedva   imaju   25! od 
prijavljenih količina. 

Što se tiče šećerne repe Gospodin Ministar fi- 
nansija kao industrijalac konstatovao je, da imamo 
puna stovarišta neprodatog šećera, koji ne može da se 
proda. Smatrani, da bi bilo potrebno da se smanji 
trošarina i da se šećer troši i da se na taj način bolje 
unovči šećerna repa. 

Drugi način ja ne vidim kojim bi se mogla kul- 
tura repe podići. 

Što se tiče stočarstva mi smo doživeli da su nama 
sada u ovim pregovorima sa Italijom smanjeni kon- 
tingenti za stoku. To je uspeh naših spoljno politič- 
kih ekskurzija, koje se čine u svetu. Ja se pitam, kako 
će to odjeknuti kada danas indeks stočarstva stoji na 

65, ili na dve trećine pre svetske depresije i krize, i 
još danas stočarstvo jedva u pojedinim, iznimnim 
primerima, nade svoj račun, dok je u ostalim kraje- 
vima naše stočarstvo toliko primitivno, da nije u 
stanju ni da upotrebljava bolje krmivo, kao na pri- 
mer otpatke rezanaca od šećerne repe itd., jer to 
jedino mogu veleposednici, dok je naš mali seljak, 
prosečan seljak, isključen od svake mogućnosti po- 
boljšanja kvaliteta svoje stoke. 

Gospodo, ja moram i o sanaciji zadrugarstva da 
progovorim par reči. Mi imamo ovde, u ekspozeu g. 
Ministra izveštaj da su dve zadružne centrale zatra- 
žile zaštitu, a daje se zaštitna uredba o počeku jed-' 
noj, a kaze se da će se sa jedne centrale skinuti 
stečaj. To je sve što je sadržano pod zaglavljem: 
sanacija zadrugarstva. Time, što se izdaje jedna ured- 
ba, što se određuje dvogodišnji poček, skinuta je za 
ovu Vladu stvar sa dnevnoga reda. Mi vidimo da je 
ljubljanska Zadružna Zveza morala da apeluje, posle 
mnogobrojnih uzaludnih apela, koje je činila u Beo- 
gradu, da angažuje banovinu da podigne zajam, da 
joj omogući sanaciju. Ali ne može se dopustiti da se 
na jednoj teritoriji banovine sanira dve trećine za- 
drugarstva, a jedna trećina zadrugarstva da se uopšte 
ne uzima u obzir. 

Gospodin Ministar je doneo Zakon o zadrugama. 
Taj Zakon mu nalaže velike zadatke. U prvom redu 
on treba da se brine o razvoju zadrugarstva, naročito 
kreditnog, koje je jedna vrlo važna grana ne samo 
za propagandu štednje medu narodom, nego je to 
važno što ona čuva novčane rezerve, koje se medu 
narodom nalaze. Međutim, prema današnjem Zakonu, 
može se osnovati toliko hipertrot'nih zadruga na 
sasvim nesolidnoj podlozi, da su krahovi neizbežni. 

Gospodin Ministar poljoprivrede nije ništa do 
sada preduzeo niti je u svome planu, o kojem je ovde 
govorio, nagovestio da ima nameru i interes i volju 
da što preduzme u ovom pogledu. 

Ja činim na njega apel, da vrati zadrugarstvo u 
one granice koje su mu prvobitno određene, tj. da 
vrše bez izlišnog posredovanja za sve interesente, pa 
bilo to za potrošače ili za producente, nabavku po- 
trebnih stvari, a ne da se upuštaju zadruge u Speku- 
lativne poslove, i one koje su trgovačkog karaktera, 
gde  neminovno  moraju da nastradaju i  da su onda 
prinuđene da apeluju na pomoć iz javnih sretstava. 

Gospodo, što se tiče zaglavlja o obnovi zemljo- 
radničkog kredita, ovaj deo u eskpozeu g. Ministra 
je najprazniji i najočajniji. On ovde kaže: Tu treba 
nešto da se učini. Boga mi, pa tako i jeste otprilike, 
ali ne kaže nam, šta bi moglo da se učini. On kaže: 
pa jeste, mogao bi se dati lombard, ali za sad nam 
je prvo potrebno ovlašćenje da podignemo silose, pa 
javna skladišta, onda to će biti kredit za one vele- 
posednike, o kojima je govorio profesor g. dr. Košić, 
koji će imati dovoljno viškova i da dospu do loni- 
barda, a njima ne treba novac, jer imaju toliko ušteda 
da njima lombard nije potreban. Međutim, baš mali 
posednici  koji jedva imaju pet hektara  i koji pret- 
stavljaju masu seoskog proleterijata, oni će  ispasti 
iz  mogućnosti  da se koriste ovim lombardnim kre- 
ditom. Gospodo, komasacioni kredit! Šta će taj ko- 
masacioni kredit kod 80";   naših zemljoradnika koji 
imaju ispod 10 hektara poseda i kakav kredit može 
da im se odredi! Gospodo, to su teoretiziranja i ja mi- 
slim  da ovu glavu  treba ozbiljno  razraditi,  jer mi 
smo videli da član vladine većine, moj predgovornik, 
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aoeluie da se neSto učini, poŠto ie sadašnic rešenic 
pitanie zemljoradničkih dubova lišilo zemljoradnike 
za niz foclina unapred svake moenenosti doblianja 
iednoe kredita. Prema tome, £rosnodo, i ako uvažimo 
ioš i to da su raspoređeni krediti zn snbvencionisanie 
poiedinili тгапп radinosti i noiediniti struka tako 
ude^pni п budžetu Ministarstva poljoprivrede da oni 
više И?е na disnpzicione fondove nepo na stvarne 
mater'talne kredite koii se žele unotrebiti za tu svrhu, 
nno/iciia mora da u^tanp nvoc puta nrotiv ovakvog 
načina tretirania naših polioprivrednih nitan.ia te ie 
osudi time da Hasn protiv OVOF budžeta. (Rurno 
bdobravanie i plieskanie na levici), 

Prefscdnik Stevan ćirić: Rcč ima narodni posla- 
nik ir- Radivoje Nanović. 

Раливо1е Нановић: Госполо наролни посла- 
нипи. билаис name иаролие прљо^тшеде. vnn- 
пгте узев. сва«ако ла не сто!и добоо. Јелино ако 
пглс cToin лобро то ie отакако на noflPV4iv лп- 
жавног агпапа, a mro се тпчс опог лела кол мене 
на Jvrv. то ie neh TI CVRHIIIC далеко ол пољопом- 
ппеле пиалссетог века. Господо папотни послани- 
пи. како сс можемо надати неким (>ољим пол.о- 
поиппслпим vcnecHMa. неком iauoM билансу. кал 
ппе свега 'и дзнас на Jvrv имате ловене оалиие v 
р.ећини као "ол.оприппелно onvhe Koie ге vno- 
тоебљавало !ош v соедњем BCKV, A што се тиче 
■тттих молерпих раииоиалних cnnana, o томе vn 

може бити говопа. или се то опле онле као v MV- 
зе1има поиказује као појеаини прпмепци иодерне 
пол.опривпслне техиикс. 

Господо,  прс него mro прећем на пол^опри- 
воедно ггитање иога коа.ја.  ia имам ту жељу да 
ми себи ствооимо слнку и ла v |едном строју по- 
■(.оприврелних земаља видимо отппилике које m 
место нама могло ла припадне. O Данској и да ne 
говоримо као јсдној од на1култупн'ијих пољопри- 
воелних земаља, али зато можемо да гопопимо o 
гролним   државама и да погледамо.   оецимо,,  на 
братску Чехословачку, где v сваком спезу постоји 
пол>оприврелна  ткола; затим иа једну лругу на- 
поедну ?емљу као што ie Белгија гле на 2.500 зем- 
љоралникд   имате   такоће   !елну   пољопривоеДНУ 
школу. У BvrancKoi. пећ на Raлкaнv, вили се олмах 
•invrn o-inoc. Ti. да на 150.000 ?емљооалника долази 
једна пољопривредна школа, a ппа сал тек ла ка- 
жемо ?а нашу Југославију где четири петине њеног 
гтановништва живи ол земљорадње? Код нас, го- 
споло,    једна   пол.оприврелна   школа   долази na 
420.000 пол,оприпрелпика. Кад je такво стање, тај 
однос vonuire узев, у иелој земљи a шта омда да 
кажемо за Југ? Ha колико тамо становника, ол- 
HDcno  полЈОприврелника, треба ла дође једна tio- 
Лгопривредна школа, да ли na 420.000 као што je 
то у иелој земљи? Ja мислим, и нећу претерати 
ако калоем, да тамо на R20.000, скопо на 1едаи ми- 
лион   пол.опртшредипка    лолазн    јслна    пол.опри- 
вредна школа, као mro je тр случај са пол.опри- 
вредном  школом v Битољу. (Дп. Часлав Иикпто- 
вић:   Ммате  je  у  Тетову  и  у  Лесковцу!)  Молим, 
ia говорпм o нашем Југу, ja нисам опоменуо целу 
Парларску баповину. 

Сада да пређеМ на пол^опривредие прилике 
мога краја. Краји.и Југ, v који ja убрајам, поред 
осталих, пограиичне срезове, као mro су: струмич- 
ки, дојрански n ђевђелијски, од увек je имао као 
глашу пољопривредну грану сииларство, na онда 

истом пиноградарство. најзал тропскс културе, 
као што cv афијои, памук, сезам, a што се тиче 
житаоице, one. изузев Среза струмичког, не за- 
довољавају ни сопствснс домаће потребе, 

Госполо, кал се каже свиларство одмах се ми- 
сли ш једну златну приврелну грану. To ie тако 
V истини било до ппе неколчко голина. У погло-п- 
евиларгтва   nama Југослаиија   заузимала  ie тоеће 
место међу државама, крје cv важиле као зем^е 
познате   са   произволњом   свилених   кокош.   Ha 
прво место била je, a и ланас  je остала Италија 
са  ирско  40 милиона,  затим  Француска  оа  прско 
5 милиона, .Ктославија са преко лва и no милиша. 
Бугарска са 1  милион и 700 хиљада и Грчка са 1 
милионом и 200 хил.ала   To cv бројке, то cv про- 
лукти те златне привпелне гране, како cv one за- 
бележене прс para   Мећутим, већ после патл, та| 
се олчос мења и уместо да заузимамо место Koie 
je иама припалало пре рата, a то je треће -место, 
нас ie у томе поглелу претскла и Гочка. Мало прс 
рекох, госполо, да je свиларство na KPaiii.eM i vrv 
главно занимање или јелна ол главннх чолуоппи- 
врслнпх грана. Hamu пол.опрнвпелнипи бавили cv 
се свиларством још v XIV п XV веку, CBOIC сви- 
лене коконс пролавали cv. —nocroie забелешке.— 
на тржишту  нашег   древнрг   Дубровника.   Шрма 
томе., свилапство je одачпо тамо познато и nainclia 
му се јпажња поклаи.ала. до« после рата ии-шмп лп 
све даље и лал.е опала. Самп  јужни крајеви na- 
fuiic,   пре   ратова   за   ослобоНење   и   ујелиНЈење, 
произволили су ол 600 ло S00 хил.ала свилешх 
кокона. Лаиас то већ није случај. Напротив, nno- 
изводња  ie опала у толикој мери да претставља 
четвртину pa-imie врелности. A v чему се ovntm 
и ралн чега лолази овај назалак? Назадак долаз^ 
на ппвом месту услед пгстабилних цспа које cv ва- 
рирале пеочекиваним темпом, тако ла  смо   !едно 
време   имали  nenv  коконима  40—157  липара   rto 
Јоилограму. На[рантабилни1а цена била  ie рд  157 
линара Koia je бпла максимална. После тога има- 
мо пад цена и даиас, благолапећи залоужном no. 
крету,  nema се  држи на  17  динара. Kao  mro ии- 
дите јслма вслича и огромна разлика. 

У овом случају,   попел   ниоке    нерентабилн': 
иене. лсжп заиста   једна   лоуга  непаћа a то i« v 
погледу класификапије землтшта, a која ie кла- 
сификација извршена у току 1928 голипо. Органи, 
стпумпи  оргапи  Мипистарства  пољопривоепе.  nc- 
питивали cv на самом TCPCIIV бошггет земљишта, 
олиоспо, упознавали cv се na лицу места са пои- 
ходом катастарским који •ДОТИЧНО зсмл.итте може 
да да, И кал се говорило o томе ла сс је.дан кп- 
лограм афијона продаје no S до 9 стоткна, no 
1000 и 1100 динара, кад се говорило o томе,  ia 
се   један  килогоам  свилепих  кокона  продаје  no 
цепп од 90,  100, 120 и 157 дшара, онда. разуме 
се, да je тада израчуната просечпа цена овим поо- 
туктима  од ocno'iolicn.a na  до  1928  године u  n-i- 
Нена je, како то иарод каже, просечпа илч златна 
срсдипа, na je, тобрж, стручно утвоћено   na  пви'- 
лепп кокопи имају ueuv од  100 дипапа a  ■кјип^и, 
ncuiiMo, 700 динара no   милограму.   Ппема   томе, 
такав један прорачун био ie од vTimaia и на ono- 
пези1!ап>с самога земл.итта. A то je било. ^ао што 
рекох, joni v 1928 годичи. A ако би након десет 
годппа, даклс v овој,  1938 голннп, обавили  ова! 
'IICTH посао, ако би сс проверио тај катастарски 
чист прпход који се сада добија, опда би видели, 
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господо, да су цсне ne за сто процента нсго мож- 
ла и за мпого више на тржишту оборене. Услед 
тако micKc цспс onu су продукти исрсптабилпи у 
толикој мори да не покривају ни сопствсне ре- 
исијске трошкопе. 

Према гоме, баш у ние оних произвођача на- 
шега крајњега Југа, ja вас молим, господине Ми- 
нистре, да овоме пнтан>у поклоните најве1|у паж- 
ii.\- и да Гкпи у интсресу унапре1)Сња свиларства 
подејсгвујете да сс опорсзива1ве иа ову врсту 
гфивреде убл^жи. Како liere, којим ћете путем, 
хоћете ли то учинити путем једне уредбе за што 
већ иматс овлашћења, то je ваша ствар, само, ja 
Вас поново молим, да са своје стране у овом ио- 
гледу учнпитс све што je потребно. 

Хоћу, кад je реч b овиларспву, да сс још са 
неколико речи ошрнем на onv грану наше при- 
вреде IH да напомснсм да ми имамо држаиие cnn- 
ларе: једну у Новом Саду и још лругг две на no- 
дручју те Новрсадске дирекције, у II. КзнјИЖИ 
и Памчеву, од којих су све три познате као одмо- 
тачнице, a у пајипвијем времену имамо и ткачни- 
цу у MODOM Саду, гдс су инаалиране потребне 
машине за ову снрху. Ona всН израђује тканине 
од чистс спплс. O томс се можс сваки уверити, 
ко год овде у Беопраду npol)e Ваоииом улицом, 
Јср je могао да запази и да види изглед продав- 
вице те новосадске државне свиларе. II поред 
тога mro имамо one лржавне фабртсе, и порвд 
тога mio je уведена и ова иовнна да имамо ткач- 
imuv, mro значи за прерађивање снровина, ипак 
na томе пол.у ne може још да се осетн пикакав 
бол>итак. 

По среди je, господо, join увек стагнација. Од 
прошле годппе jom кокопи лежс no магацинима. 
Задруге за откуп робе подигле су потребне крс- 
дите код Aipapne банке или од кога Другог нов- 
чаног завода. Ha то се, господо, плаћа интерес; 
менице су опда бпле утвр1)спе, ако се ne варам, до 
1 марта. Ево га март месец a та роба jom пије 
пласирана, још тој робп није нађено тржиште без 
oo.mpa na то, IUTO имамо те државпе свиларе, др- 
жавпс одмотачнице и државцу ткачницу у MOBOM 
Саду. У овоме погледу ja бих Вас исто тако мо- 
лио, г. Mimncrpe, пли да држава као моћно opra- 
низовано предузеће уложн све своје спаге и во- 
mpa мотребие кредпте, na да се колпко год пма 
кокона као сиррвине у земл>и, да се то преради; 
или, у upoimuioM, ако се тпм путем државним пре- 
дузећима то ne рентира, кад већ постоје свиларске 
задруге, онда да сс у томе случају све те задруге 
сконцентришу, вежу једним савезом и да се преко 
савеза то њима уступи да то прерађују и да се 
тим путем та роба пласира и бол.е уновчи. Tn иа- 
лажу шгтереси произвођача-задругара, a у инте- 
ресу je n ове привредн« гране. Иначе, другог из- 
лаза ne видимо. Непрестано тапкамо у месту, n 
привредни свет тамо доле na југу, коме je то глав- 
i'o средство за живот, јер му je то врло важна 
грана његове привреде коју je ол увек ценио, у 
место да впди иросперитет, из године у годину 
осведочава сс у перептабмлпост и назадак. 

У погледу афиона, и ако ne спада толико у 
овај pecopi jej) je то индустрпска биљка — o афи- 
ону, o коме се више може говорити у ресору Мп- 
нистарства трговине и индустрије — морам истаћи 
да je и то била једиа 6д главних привредних грана 
Иа ЈугУ која je уелоил.епа сампм ПОДнебл>ем и КЛИ- 

матским приликама, али Koja ]е, иажалогт. leniK^i 
конвенцијом т. зв. женевском конвенцијом осака- 
hena, односно. у толикој мери умањена ла, према 
ономе. како се данас пла^а, сви cv изгледп да he 
ускоро до1111 II до тога ла he сасвим ишчезнути, 
разуме се, искључиво na штсту namer пол>от1пи- 
врелнпка na Југу. 

У погледу памука, rv морам бпти искрен, мо- 
пдм  бити  искрен утоликп mro се у  1037  години 
јавља једна новина. Јавл>а се јелап покушај да сс 
запста колико толико тамошњем произвоћачу nn- 
могне, Ja  не  MOFV ла спорим вредност Упелбе  n 
OTKVIIV n;iM\K;i која  ie и сала na спазп. •Може се 
спмо iiiBopiiTii o томе кОлико je ona потпуна или 
непотпуна и уколико тпеба да се допуни. \ ja hy 
ca тс стпапе бити слободан да учиним cunje суге- 
стије a то ie, да ie досадашња Утедбђ плеавиНала 
само откул ппвокласпог памука r\. прне врсте, али 
п  oTKvnv  друге  и треће прсте mrie било  говорп. 
Ппома томо, шта сада nacTaie? Задпуге. поема ин- 
гтлукиијама Koie i'\iaiv. откупл.чпале cv само па- 
MVK  npne  прсте.  MehvTini, кал  Ie  лошла  на  рел 
птп и тоећа   врста.   кала   cv   пппизвоНачм и nmv 
робм нудили.  задруга  им   !е  олгппоппла:  ne  мо- 
жемо да поимамо rv PO6V ien чам je тако пропо- 
nvreno, јер бадионицама — индустријским прелу- 
већима — имамп na испооучујемо само првокла- 
cuv   no6v.   После   тога   шта   ie   остајчло  пропзпо- 
lia'iv? Ои  ie мопао na илс опоме ко1и га  ie и pa- 
nuie експлоатисло и ко1и сс бавпп тпговмном ono 
ппсте. A кал лп\\о к II.OMV OH га дочека: ..Зптто ne 
mom v TBoiv задругу? Кад ти задруга откупљује 
побу прпе клпсо, зашто ти n то ис OTKVMII?!" Ппе- 
ма томо. rv има и иадканиоаља и оттеће^.а K-^V 
тг»пи лично произвоћач.   П   губљрњу   задружног 
еЉекта  и   ia  не  говпримо.  Гтога  Rnc  мплим, Го- 
сполине Мппистре. a време ic na iiparv кал грсба 
na  лато   •птоктиве  свимл  залоугамл  Koie  се бапе 
oTKvnoM памука. да за наредну 193R голину учи- 
ните са cnoii>  стпане  mro  ic потробпо ла  ового- 
■'ifiim.a   nama   vnVTCTBa   ИЛИ    иареКои.а    обухват - 
истовремепо иелокупну количину памука, да се TV 
"е гшавп никаква пплвојеност као ло сала, пећ ла 
re сва nnln има откупптп a према  пепама за ло- 
тичне класе. 

Госполо, ла се дотакпем и виноградарства. Bn 
сте имали прплпке, ако имате v својим срезовима 
лозио расадпике, да чујете за јвдну врсту грожћа 
које поси пазив гваландовски дренак. Omi, који 
жпво доле у Скопл.у. ЗНају то врло добро, a n ви. 
коin имате лозпе расадппке у свомо срезу, свакако 
сте бар чули за опу врсту грожђа. Крајњи југ, сре- 
зове које сам у почетку свога говора споменуо, 

'a нарочито Срез дојрански, na име Валандово и 
његова околина — отуда се и назива валандовски 
лреиак — познат je ca том својо.м чупсмом врстом 
асталског грож1)а још мпого pamije npe ослобо- 
Ijon.;i u ујелпм.оп.а. Ha стотипе вагона тога грожђа 
извозило се у namoj земл.н и преко наше земл.е у 
Беч n Берлип и no другим удаљеним варошима. 
To je таква врста грохфа које ne трпи mi најмање 
од транспорта. Може да издржи месец дана na 
iivrv a да niinrra од свога квалитета не изгуби. II 
та врста прожђа, која се у своје време извозила ni 
crormio itaroiia, дапас je једап очај n пустош, јер 
немате im стотину товара na и то je превише 
Miioio, и, шта mime, претп опаспост да једнога 
дана и потпупо ишчезне. 
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У вези ca овим питањем ja сам се обратно Го- 
сподину Министру пољопривреде својим писмом 
молећи Господина Министра да интервснише и не 
дозволи укидање расадника у моме среском месгу 
од стране Краљ. Бан. Упрапе у Скопљу. Јер у сиојс 
време уместо да су тамо формпрали лозие расад- 
нико, пошто je то чисто виноградски крај, уместо 
да  су  формирали лозне расаднике,  они су тамо 
формирали  воћне расаднике и то за крушке, ја- 
буке и друге саднице, које услед ветра не могу да 
опстану тамо. Ha то их je гонило само искусгво, 
сам практичан живот који je показао да je то ви- 
ноградски крај, na je, према то.ме, требало насто- 
јати и подиНи лозне расаднике да би се внногра- 
дарство  обновило  на  такозвапој америчкој под- 
лози. Ja са.м у том смислу молио г. Министра да 
не дозволи укидање расадника, као што je ство- 
рен некакав закључак у Бановнни Вардарској, сма- 
трајући,   да je бановински   буџет   пр^велики   те 
не може да асимилира велике трошкове око издр- 
жаваша   тих   среских   расадника   те   су   тако   im 
иише  ни  маље  одлучили  били да  из разлога не- 
какве  штедње, n то у лољоприиреди, грсба уки- 
II\TH десет расадника. Међу њима, разуме се, тре- 
бао je да отпадне и срески расадник мога среза. 

Господо,   моје   време   no   Нисловнику  истиче 
и   ja   hy   за   неколико   минута   да   завршцм,   те, 
према   томе,  нећу  моћи  опширније да  ирогово- 
рим  o сгочарству доле на крајњем Југу, које je 
аотпуно   на   ирпмитивној   основи.   lle   може,   го- 
сподо, да  буде  loBopa o рационалној пољопри- 
вреди,   пн   неком   ирогресу   пољопривреде,   када 
ви у  оним крајевима видите кржљаву стоку као 
радну    стоку   коју   онај   свет   употребљава   при 
обделаваиЈу земље. lle миже се обрађивати земља 
када   немате   најнужнија   сретства,  без  којих   се 
не може.  Хоћу да кажем, једном речју, стока je 
посве   закржљала,   ситна н иа  гоме   иије   ништа 
ура1)ено путем укрштања, путем селекције, да се 
то   стање   иобољша.   Што   се   тиче   крава,   крава 
иузара,   као   млечног   соја   mi   o   томе   нс   може 
бихи ronopa. .lep оне су no називу краве a иначе, 
ако  оне дају даа до два и no литара млека, то 
значи да je миого! Прша шме ипд ооаким при 1И- 
кама ne може да буде говора o добром пољоири- 
вредном стаљу, o некаквом пол.опршфсдшш газ- 
динству још мате. И ту треба много учинитл да 
се овакво стате поправи. 

У погледу рационалииг пчеларства или живи- 
нарства и да не говоримо. У колико неки учитељ 
или железнички чипоиник, или који дома11И пољо- 
приврсдинк који je љубитељ тога и бави сс са 
тим, чние изузетак на пољу ове привредне пране 
то je иидивидуална ствар. Иначе, у народу je ono 
на посве лримитнвној основи. Другам речима, 
рентабнлност je  скучсна или непознага. 

Да би, пре.ма томе, код нас пољопривреда у 
право.м смислу речи могла да да оне резултате 
којн су потребм i, који се од me могу да очекивају, 
\III морамо да унадредимо, да јачамо површину 
земље која се обделава. У место nporpeca видимо 
да се и данас обделава ona иста површина зиратае 
земље, она која се обделавала у средњем веку, a, 
иеђутим, orpo.MiiH комилекси земл.е под видо.м моч- 
вара и даи дапас леже као неискоришћени. A тих 
комплекса земл.ишта има хвала Богу доста. Ja 
жалим што не могу да све спомелем. Tora земљи- 
шта има у Струмичком пол.у.  Од тога  ие пступа 

ни Скопско поље, a шта да кажем o Пелагонији 
где има 3000 хектара првокласне неискоришћене 
плодне земље. 

I ipc.Ma томе, с обзиром на све ово un o сам 
.изложио, и обзиро.м na то, да се ни најмања пажта 
ne поклата нашој иародној пољопривреди, од које, 
рекосмо, живи 4/5 нашег народа; с обзиром на TO, 
да je и сам Господи« Министар признао, да нема 
потребне кредите, да му, другим речима, Крал.ев- 
ска влада, његбве колеге у Влади ne дају, не одо- 
бравају потребне кредите, који би требали да буду 
плашрани за добро пољопривреде, то je најбољи 
доказ 0 иемарностн ове Владе према једној од 
најважнијих грана, то, разуме се, пикако друкчије 
не могу да гласам, него само против овога буцета. 
(Пљвскање и одобравање на левици). 

Prelscdnik Stevan Ćirić: Reč ima narodni po- 
slanik g. dr. Ivan Jančič. 

Dr. Ivan Jančič: Gospodo narodni poslanici, 
prema najnovijom statističkom godišnjaku za go- 
dinu 1936 — 76% celokupnog našeg stanovništva 
zanima se zemljoradnjom. Glavni izvor naših pri- 
hoda dolaze, dakle, od naših zemljoradničkih proiz- 
voda, čiji je proizvođač naš zemljoradnik, a taj zem- 
ljoradnik u isto vreme je i glavni potrošač u našoj 
zemlji. Dosledno tome svako bi mislio, da naša dr- 
žavna uprava posvečuje najveću pažnju napretku 
našeg zemljoradnika, njegovom opštero i stručnom 
obrazovanju i poboljšanju njegovih proizvoda. Me- 
dinim, ko tako misli, taj se vara. Ako rasmotrimo 
zvanične službene izveštaje za poslednjih 40 godina 
0 veličini proizvodnje i načinu obrađivanja naše 
zemlje, videčemo, tla naš zemljoradnik danas pro- 
izvodi isto onoliko, koliko je proizvodio pre 40 go- 
dina, što znači, da se način obrađivanja zemlje, a u 
vezi s tim i prinos zemlje, ni u koliko nije pobolj- 
šao, dok sa druge strane možemo konstatovati, tla se 
prinos zemlje u susedind državama povećava za 100%, 
a u nekim i za 200—300%. Iz toga se vidi, da se 
naša javna uprava ne stara o poljoprivredi i da joj 
ne posvećuje dovoljnu pažnju iako je dužnost javne 
uprave, da se na aktivan način brine o blagostanju 
državljana na taj način, što će im omogućiti pove- 
ćanje njihove produktivnosti, i time doprineti njiho- 
voj dobrobiti. Najjači argumenat u prilog ovoga 
tvrđenja jeste činjenica, da od celokupnog proračun- 
skog povećanja za godinu 1938/39 u iznosu din. 
1. 70 miliona, na zemljoradnju otpada samo din. 
16      miliona ili u procentima 1,4%  ili, kao Sto kaže 

podin Ministar u svome ' ekspozeu, nešto više 
Od  1%. 

Savez gvoždarskih preduzeća je otvorenim pi- 
smom, upućenom Kraljevskoj vladi, skrenuo pažnju 
na to, da se priličan procenat zemljoradnika u našoj 
zemlji još uvek služi drvenim plugovima t.j. ralicama, 
kojima se zemlja ne može nikada obraditi onako 
temeljito kao sa gvozdenim modernim plugovima. 
Razume se po sebi, da je prinos zemlje, koja se tako 
obraduje, mnogo manji nego onaj, koji daje zemlja, 
obrađivana modernim plugovima. Dok se u svima 
naprednijim zemljama već upotrebljuju motorni plu- 
govi, naš zemljoradnik još nije despeo dotle da se 
snabde čak ni gvozdenim plugom. Bez tehničkog sa- 
vršenstva, međutim, ne može se postići povećanje 
rentabiliteta. 1 sve dok se to ne postigne, ne možemo 
da konkurišemo na svetskim tržištima. 
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Naša poljoprivredna politika, dakle, iz osnova 
je pogrešna. 

Već u osnovnoj školi, bar u višim razredima, 
trebalo bi  upućivati zemljoradničku decu njihovom 
praktičnom /.nanju. Prema tome bi u višim razredima 
trebalo da vrše nastavu stručnjaci i da decu iz tih 
razreda upućuju u praktičan život. Sva ova pitanja 
naše osnovne školske nastave ostavljaju se po strani. 

Kada zemljoradničke dete završi obaveznu na- 
stavu, on se ostavlja samom sebi, te postaje rob 
zemlje. Niko više ne vodi staranje o usavršavanju 
njegovog obrazovanja. Da bi se tome izašlo u susret, 
trebalo bi zavesti putujuće učitelje sa zadatkom, da 
vaspitavaju i nadgledaju zemljoradničku decu, koja 
su svršila školu, i da ju u uglednim rasadnicima 
(voćnim, loznim itd.) a naročito u stanicama za ga- 
jenje semena upute razumnom i racionalnom gaz- 
dinstvu. 

U Sloveniji smo sve to već imali pre rata i život 
je pokazao, da je taj način vaspitanja zemljoradni- 
čke omladine bio veoma koristan i da je stoga i 
danas neophodno potreban. U stručno-vaspitnom 
obziru mi danas stojimo niže, no što smo stajali pre 
'20 godina, dok su druge zemlje, kao n.pr. bratska 
Bugarska i Cehoslovačka utrostručile svoje stru- 
čno školstvo u poredenju sa predratnim dobom. 

Pogrešna je i naša poljoprivredna uprava, koja je 
potpuno birokratizovana. Naši poljoprivredni refe- 
renti prinuđeni su tla rešavaju u svojim kancelari- 
jama razna akta, umesto da sve svoje snage posvete 
praktičnoj deiatnosti. 

Njih upotrebljavaju za svekolike grane zemljo- 
radnje i to: za poljoprivredu, za livadarstvo, za vo- 
ćarstvo, vinogradarstvo, mlekarstvo, zadrugarstvo i 
još sve ostale grane, umesto da im se pruži prilika, 
da se specijaliziraju, kad je već svakome poznato da 
pojedinac kod današnjeg napretka ne može biti 
stručnjak za sve grane zemljoradnje. 

Kad već raspravljamo o funkcijama zemljorad- 
ničkih referenata, moramo istaći, da se do sada i su- 
više malo vodilo računa o njihovoj teritorijalnoj spe- 
cijalizaciji, koja je od najveće važnosti za uspešnost 
njihovog rada. S obzirom na to nameće se potreba, 
da zemljoradnički referenti duže vremena ostanu na 
jednom mestu, kako bi imali mogućnosti da prouče 
sve mesne prilike i utvrde sve uslove za rentabilnost 
zemljoradnje u dotičnom kraju. 

Međutim, to sprečavaju naši političari. Cim se 
jedan poljoprivredni referent upozna sa prilikama i 
uživi U svoje zvanje te počne da radi, već ga naša 
štetna politika iščupa iz delokroga njegovog rada i 
premesti u drugi kraj gde vladaju sasvim drugojače 
prilike. 

To gonjenje se stalno ponavlja sa istom pre- 
ciznošću kao što se i godišnja doba rađaju jedna 
za drugim. 

Činovnik, međutim, je nezadovoljan, neda mu se 
prilika da radi, država ga plaća, a od njegove spo- 
sobnosti niko ne vidi koristi. 

Jedan od glavnih uzroka lošem kvalitetu naše 
proizvodnje je naše slabo semenje. Svako seme vre- 
menom se iscrpi. To je opšte poznato te se zbog toga 
gajenju semena  treba  posvetiti   naročita pažnja. 

Za ćelu Dravsku banovinu ima samo jedna sta- 
nica za gajenje semena i to u Prekumurju, koja, me- 
đutim, ne proizvodi ni 3% potrebnog semena. To se 
pokazalo naročito prošle godine, kada je zbog veli- 
kih kiša seme žitarica ostalo nerazvijeno i pomešano 

sa raznim nerodicama i korovom, tako da za sejanje 
nije bilo upotrebivo. Ja sam lično, na molbu nekih 
zemljoradnika, kod svih ustanova i veleposednika, 
tražio semensko žito, ali gotovo bez uspeha. Stoga 
i ove godine ne možemo očekivati dobru žetvu, bar 
u koliko se predviđanja odnose na našu banovinu. 

Dužnost je političke uprave, da zemljoradnike 
snabde dobrim semenom; ali naša politička uprava 
nema ni vremena, ni smisla, da tu svoju najpreču 
dužnost ispuni, i tako je zemljoradnik ostavljen sa- 
mom sebi i sve brže propada naročito u Sloveniji, 
gde zemlja ni izbliza nije tako plodna kao što je 
plodna u drugim krajevima naše zemlje. 

Dalji razlog neuspehu i nerentabilnosti naše zem- 
ljoradničke proizvodnje jeste nepravilno dubrenje. 
Zemljoradnici delimice nemaju dovoljno štalskog du- 
brenja pa bi stoga trebalo da upotrebljuju veštačko 
đubre, pošto znamo da je potpuno iskorišćavanje 
zemlje zavisno od upotrebe veštačkog đubreta. 

Šta, međutim, može da i koristi to znanje i šla 
vredi sva propaganda za upotrebu veštačkog dubre- 
nja, kad je domaće đubre-suviše skupo, a iz inozem- 
stva se ne može da uveze? 

Ako upotrebimo prilike u Nemačkoj sa našim, 
vidimo, da nemački zemljoradnik za svoje proizvode 
dobija dvaput veću cenu nego naš zemljoradnik. Za 
veštačko đubre, međutim, nemački zemljoradnik ima 
da plati od prilike polovinu manje nego naš zemljo- 
radnik. Njegova dobit je dakle prema dobiti našeg 
zemljoradnika u srazmeri 4:1 i stoga potrošnja ve- 
štačkog đubreta u Nemačkoj iznosi prosečno na hek- 
tar 200 kgr., a kod nas samo б kgr. 

Nije dovoljno zemljoradniku samo preporučivati, 
davati mu lekcije, kako treba da dubri svoju zemlju 
veštačkim đubretom, već mu treba stvoriti mogu- 
ćnost i uslove, da to sprovede u delo. To je rak-rana 
u čitavom odnosu države prema zemljoradniku. 
Naša agrarna politika je u velikoj meri suviše teo- 
retska i školska, smatrajući da je svojim postupcima 
i predavanjima ispunila svoju dužnost prema zemljo- 
radniku, kome zamera, da se neće da prilagodi mo- 
dernom načinu obrađivanja zemlje ne osećajući i ne 
pomišljajući na to da je krivica za to na njenoj 
strani, jer iz svojih sopstvenih snaga i sretstava zem- 
ljoradnik to ne može da uradi. 

Pre rata, kreditno zadrugarstvo u Sloveniji bilo 
je prilično razvijeno te je sa uspehom regulisavalo 
suvišno zaduživanje zemljoradnika a, sem toga, vr- 
šilo i jedan važan nacionalni zadatak, spašavajući 
zemljoradnika iz ruku nemačkog kapitalizma, čim je 
zemljoradnika ekonomski emancipovalo. 

Posle rata, ekonomske prilike iz osnova su se iz- 
menile. Naš zemljoranik izgubio je svoje ranija ve- 
lika tržišta, kao što su Trst, Gradec i t. d., gde je sa 
uspehom i po povoljnoj ceni prodavao svoje pro- 
izvode. Danas, te cene, zbog carinskih barijera, on no 
može postići, i stoga svoj spas može naći samo u po- 
jačanoj proizvodnji i smišljenoj organizaciji prodaje 
njegovih proizvoda. 

Iz toga sledi, da su zemljoradniku potrebne ag- 
rarno-produktivne i agrarno-prodajne zadruge n. pr. 
zadruge za prodaju drveta, vina, mlečnih proizvoda, 
živine, jaja i t. d. ali naša uprava za vreme 20 godina 
nije uspela da organizuje zemljoradničko zadrugar- 
stvo i da izmenjene prilike i nove potrebe prilagodi 
stvarnosti. Izgleda, da se uprava, kao i naša agrarna 
politika, ne mogu da užive u potrebe sadašnjice. 
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lerika, Nemačka, Rusija i t. d. dokazuju i sve- 
(ločc nam, kako je napredak zemljoradnje zavisan 
samo od povećane upotrebe tehničkih sretstava. 

Naš;; uprava se ne stara o tome, da zemljorad- 
niku pruži uslove, da praktično iskoristi nove teko- 
vine i nabavi najpotrebnije strojeve t. j. ne stavlja 
пш na raspoloženje potrebna sretstva ili potrebne 
strojeve, jer je sam zemljoradnik danas u tako očaj- 
nom materijalnom položaju, da ne može ni da pomisli 
na nabavku strojeva, kad nije u mogućnosti da kupi 
ni so. ni odelo, ni obuću i t. d. 

Kad bi se od povećanog proračuna bar 7—8% 
upotrebilo za poljoprivredu, onda bi se tim novcem 
73 znatniji broj većih sela шо^И nabaviti izvesni po- 
ljoprivredni stojevi i druge moderne sprave, koje bi 
bi!c na raspoložen iu svima poljoprivrednim gazdin- 
stvima dotičnog sela, naravno, uz naplatu odgovara- 
juće umerene naknade. Tako bi se u toku vremena 

ilatili ti strojevi, a zemljoradnici bi od njih izvu- 
kli puno koristi. 

U vezi sa zadrugarstvom moram da skrenem 
pažnju na naše mlekarstvo, pošto baš ova grana na- 
Seg gospodarstva dokazuje preku potrebu organiza- 
cije prodaje. 

Kod nas, u Sloveniji, imamo mnogo krava muzara, 
i sami zemljoradnici mnopo žrtvuju za poboljšanje 
svojih pasmina i mlečnosti krava, Međutim, to još ne 

sava zemlioradnika. već je neophodno potrebno, da 
e zemljoradniku pruži mogućnost da svoje mlečne 

proizvode i unovči. 
Bilo je naime slučajeva, da su se velike inostrane 

firme obraćale našim vlastima izjavljujući svoju 
spremnost da preuzmu od nas svaku količinu butera. 
međutim, naša produkcija nije bila U stanju da istera 
ni nekoliko stotina kilograma butera, i to samo zbog 
•,.., §to na?e mlekarstvo nije organizovano kako 
treba. U našoj banovini, na nrimer. ima od prilike 
2П0.ППП krava mlekarica: kad bi. dakle, naše mlekar- 
stvo bilo organizovano kako treba, mogli bi smo da 
izvezemo u zapadne države 400—500 vagona butera. 
što bi našem zemljoradniku donelo preko БО miliona 
dinara Te srazmerno velike količine mleka gube se 
u našem narodnom'gospodarstvu ne donoseći mu ni- 
kakvu korist. 

Zbog to^a je dužnost državne uprave da po- 
radi na tome. da se. pored jedne mreže mesnih mle- 
karn, osnuje i nekolicina velikih regionalnih zbirnih 
mlekara kao na nrimer: za Slovenske Gorice. Haloze, 
Savinsko Dolino i t. d. .Međutim, to se može spro- 
vesti samo pomoću države i inicijativom države. Iz- 
datci u novcu i uloženi trud isplatili bi se u naj- 
kraćem  vremenu. 

U vezi sa t:m napominjem, da se javni organi 
skoro ništa ne brinu o nabavci plemenite stoke, na- 
ročito bikova i krava, ne zaboravljajući pri tome i 
ostale grane stočarstva, kao konjarstva, odgoja svi- 
nja, ovaca, živine i t. d. Pre rata imali smo, na pri- 
mer, n Sloveniji u svakom većem mestu, gde je bilo 
konjarstva, ugledne stanice za odgoj pastuha, ali, 
nažalost, sve je to bio nekada. 

Već u onoj glavi sde je bilo reči o savremenim 
strojevima za 'obrađivanje zemlje, trebalo je pod- 
vući, da se strojevi u poljoprivrednim gazdinstvima 
mogu korisno upotrebiti samo onda, kad zemlja nije 
casparčana. U tom pogledu, rasparčanost poseda u 
Sloveniji poražavajuća ie. Prosečna veličina poseda 
п Sloveniji ne iznosi ni deset hektara, podrazume- 
vajući  tu i šumu, a prosečan broj parcela za svaki 

od ovih poseda je pedeset. Ne treba isticati, koliko 
se plodne zemlje gubi na medama pojedinih imanja, 
i koliko se troši skupocenocr vremena pešačenjem 
zemljoradnika od jedni1 parcele do druge, a što je 
još <jore i najgore, koliko iskrsne sporova oko gra- 
nica usled te i takve rasparčanosti pojedinih zem- 
liišta. Posledice tih sporova često mita su katastro- 
falne, svršavajući se čak krvoprolićem ili time, što 
suparnici posle svršene parnice ostanu bez kuće i 
krova. Na kraju krajeva, ova rasparčanost oduzima 
poljoprivredniku svaku inicijativu, kada dolazi u su- 
v'še veliku zavisnost od svojih komšija. 

U Sloveniji, do duše, imamo Komisiju za agrarne 
operacije, ali nas njezin rad i njezini uspesi ni u 
kom pogledu ne mogu zadovoljiti. Ova nas ustano- 
va godišnje košta oko I milion dinara. Ako, među- 
tim, posmatramo rezultat njenog rada, vidimo, da 
komasacije, koje ona godišnje preduzima i svrši, ne 
obuhvata in više od 200 do .'Ш hektara, što, u sraz- 
meri sa celokupnom površinom Slovenije od 
1.584.862 hektara, ne znači ni jednu cehi petinu 
ukupnog zemljišta u Dravskoj banovini. 

Komasacija poseda je bitni uslov aerarnog na- 
pretka, ali omi mora biti sprovedena sistematski i 
planski i paralelno sa pedološkim istraživanjima, tj. 
ispitivanjima tla, kao što se one vrše u nekim su- 
sednim državama. 

Poljoprivredu u našoj zemlji možemo podeliti 
u dve velike ^rupe: ravninsku i brdsku. Ravninska 
je srazmerno u zgodnijem položaju, pošto je pre 
svecfa zemlja u ravnici plodnija, te se zbo? toga sa 
manje truda može v;še iskoristiti, netro što se može 
iskoristjti ona u brdskim predelima i pored napor- 
nijeg rada. Razumljivo je, da se više vodi računa 
o onim poljoprivrednicima, koji imaju veća imanja 
ffde mogu više da izvoze, ali je ta politika potpuno 
iHC'Tršnn oošto se zbog takve politike jedan veliki 
deo zemljoradnika ostavlja na milost i nemilost 
vojoj bednoj sudbini. Stoea se prilikom zaključiva- 

nja trgovinskih ugovora ne bi smelo voditi računa 
samo o interesima ravninskih seljaka, ili poljaka, 
kako ih po ne^de zovu, neijo i o željama i životnim 
potrebama brdana. 

Kako sam već pomenuo, Slovenija je izgubila 
svoja ranija velika tržišta, medu njima Trst i Gradec. 

Za vreme od 20 godina nije ništa učinjeno da 
se za Sloveniju pronađu nova tržišta ili preorijen- 
tiše produkcija. Zemljoradnik u tom pogledu ne može 
ništa preduzeti, da doprinese poboljšanju svoga po- 
ložaja, nego je potrebno, da država sama uzme ini- 
cijativu u svoje ruke. 

Državna se uprava, međutim, prilikom zaključi- 
vanja trgovinskih ugovora sa državama, u koje iz- 
vozimo višak naših proizvoda, ni malo nije obazi- 
rala na položaj i produkciju Slovenije. 

Evo vam dokaza: Ni sa jednom državom nije sre- 
đen izvoz vina pod takvim uslovima, da bi Slovenija 
mogla izvoziti višak svoga vina, koje je takvog kva- 
liteta da se može takmičiti sa najboljim evropskim 
vinima. Izvoz vina, ne samo slovenačkog, nego i dal- 
matinskog, župskog, vojvođanskog itd. mogao bi se 
bez naročitih teškoća upfućivati u Čehoslovačku, Polj- 
sku, Austriju, Nemačku, Belgiju itd. samo da je malo 
dobre volje i razumevanja za potrebe stanovništva. 
Sve nabrojane države, koje su ranije bile naš dobar 
potrošač, preorijentirale su svoju kupovinu vina u 
toliko, ukoliko ga sada prvenstveno uvoze iz drugih 
država, koje im pružaju povoljnije uslove, pa su već 
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prilagodile i svoj ukus i svoje potrebe tim možda i 
lošim vinima, tako da će hiti veoma teško da ponovo 
osvojimo izgubljena tržišta, što znači neizbežnu pro- 
past našeg vinogradara. Ali, i pored toga bi se pu- 
tem odgovarajuće kompenzacijske politike sa pome- 
nutim državama mogle postići izvesne pogodnosti i 
olakšice za naše vinogradarstvo. 

Isto tako je zapostavljen i izvoz mesnate pra- 
sadi iz Slovenije u Austriju. Svi trgovinski ugovori 
stipulirani su samo za mangalice, za koje iznosi ca- 
rina samo 3 dinara dok se za mesnatu prasad penje 
na 6 dinara. Isto važi i za Italiju. 

Jediria unosna grana naše poljoprivrede: voćar- 
stvo, našlo je na više razumevanja, ali i u toj grani 
državna organizacija često izneveri/ bilo da na je- 
dared nestanu potrebne zvanične tiskanice, kao na 
primer godine 1934, ili, na kraju krajeva, što država 
ne stvori potrebne uslove, kako bi naši izvoznici 
mogli da iskoriste dozvoljeni kontingent kao što je 
bio slučaj prošle godine u pogledu Nemačke, a na- 
ročito u pogledu Francuske. 

Dok je naš kontingent za Francusku iznosio 100 
vagona, mi smo, koliko je meni poznato, mogli da 
izvezemo samo 28 vagona. Veće količine nismo mo- 
gli izvesti u Francusku, pošto je uvozna carina su- 
više visoka. Zbog nezgodnih uvoznih prilika poljo- 
privredniku jabuke propadaju iako su one Cesto 
njegov poslednji izvor prihoda, i stoga seljak ne 
može.da plati porezu niti da ishrani sebe i porodicu. 

Povlastice, koje su samo na hartiji, ništa ne 
vrede, ako se i ne ostvare. Najmanje, što se može 
tražiti od državne uprave, mora da bude to, da jedno 
Ministarstvo zna §ta traži drugo Ministarstvo, i da 
se može oceniti, da li izvestan trgovinski ueovor, 
koji je zaključen,  ima  i praktično značenje ili ne. 

Na kraju, dozvolite mi da napomenem, da i iz- 
voz mekanog drveta ne nailazi kod Vlade na pravo 
razumevanje. Svet se do duše pomaže kako god zna 
i ume, međutim, sve ie to samo privremeno i ne može. 
doneti trajne koristi. 

Samo dobro smišljena i planska produkcija i 
prodaja svih proizvoda naše poljoprivrede može 
zemljoradniku doneti trajan prihod i spasti i obez- 
bediti njegov opstanak. 

Našeg poljoprvrednika, prilikom prodaje nje- 
govih proizvoda osetno pogađa podvozna tarifa, 
koju sastavlja naša železnička uprava samo sa fis- 
kalnog gledišta, a socijalne prilike kao da uopšte i 
nema u vidu. 

Kao što je pomenuto, naš slovenački poljopri- 
vrednik, mahom brđanin, već prirodom i plodnošću 
svoje zemlje zapostavljen je iza zemljoradnika — 
„poljaka" a uz to mora i da plaća visoke podvozne 
tarife, bilo za podvoz prodate ili za podvoz kupljene 
robe, dok njegov drug iz ravnice ima već:m delom 
jeftin vodeni put na raspoloženju. 

Naš slovenački zemljoradnik ostavljen je na mi- 
lost i nemilost železničkoj upravi i ,.Prizadu", kome 
je prinuđen da pomaže platiti nezasluženu dobit. 

Iz toga se vidi, da se tajna naše gospodarske 
politike sastoji u tome, da.siromah mora da podu- 
pire bogataša. 

Na kraju, izneću i pitanje pune zaposlenosti 
agrarnoga stanovništva u Sloveniji i u opšte. Pozna- 
ta je stvar da naše poljoprivredno stanovništvo 
samo jedan deo vremena u godini radi, a da mu 
drugi deo godine prode u bezposlici. Potrebno je 
naći načina da se on u to vreme svoje besposlice za- 

posli i da dodc do zarade te kako bi svoje stanje 
popravio. Kod nas u Slovenačkoj većina zemljorad- 
ničkih poseda i suviše su mali, a agrarnoga stanov- 
ništva ima i suviše, da bi ti mali ljudi mogli sebe pre- 
hraniti samo od zemljoradnje, pogotovu kad se uzme 
u obzir da je rentabilnost zemljišta suviše malena, 
da bi seljaku, i poljoprivrednom radniku pružila 
odgovarajuću egzistenciju. 

Kod nas nije mogućno uposliti maloposednika i 
poljoprivrednog radnika ni u kućnim zanatima, po- 
što je kod nas novčano gazdinstvo satrlo najveći 
deo domaće rad'nosti. Ta pojava nije nova i nije 
samo baš naš specijalitet. Njome su se pozabavile i 
druge države, koje imaju slične prilike kao što su i 
naše Dozvolite mi da ovom,prilikom navedem slučaj 
Irske, koja je poslednjih godina počela sistematski 
i po tačno utvrđenom planu da u unutrašnjosti ze- 
mlje organizuje i osniva svoju industriju, ne možda, 
sa industrijsko produktivnih razloga, već sistemat- 
ski, pod perspektivom agrarne prenaseljenosti i ne- 
potpune upOslenosti zemljoradničkog stanovništva. 
Ova Irska industrija daje Irskom malopjosedniku i 
poljoprivrednom radniku, koji nije potpuno zapo- 
slen, mogućnost zaposlenja, kada nema posla u po- 
ljoprivredi. 

Stoga bi naša industrijska politika trebala da 
se rukovodi i prema toj prespektivi, i teži za tim, da 
od pravilno sprovadane industrijske politike vuče 
korist i zemljoradnički stalež. 

Kolaboracija između poljoprivrede i industrije 
imala bi veliko socijalno značenje, pošto bi ona spre- 
čavala preveliku proletarizaciju industrijskog rad- 
ništva. 

Činjenice, koje sam ovde izneo, ne mogu se 
osporiti, pošto su i suviše poznate. 

To potvrđuje i zvanični izveštaj Privilegovane 
agrarne banke o prezaduženost: slovenačkog selja- 
ka. Prema ovome izveštaju slovenački poljoprivred- 
nik zadužen je prosečno sa dinara 10.020. što pre- 
stavlja maksimum zaduženosti u celoj državi. Za po- 
dručje Beograda prosečno zaduženje iznosi 4.376 di- 
nara a u Zagrebu 5.034 dinara. 

Ako se i pored ovakvoga dokazanog položaj 
ništa ne preduzme za našega zemljoradnika, onda to 
svedoči, da je nadležnim i merodavnim stalo samo 
do zemljoradničkih glasova, a, ne i do njihovih inte- 
resa, stoga moram da glasam protiv. (Odobravanje i 
pljeskanje na levici-). 

Pnfprcfscdnik Franjo  Markić; Rcč ima narodni 
poslanik g. Velimir Jojić. 

Велнмир Јојић: Насељекичко питаље je једно 
од глашшх гситања Јужне Србије, a то je и главно 
питап.с Мииистарства полЈОприпреде. Цпл> je ко- 
пигцзације бпо: пациоиализација. Постигнути po 
зултаги далеко cv испод oirora што се захтишља- 
ло. Главки неуспех колокизације je у немању до- 
вол>ног и доброга расположипог земљишта за на- 
селсњс. V недостатку доброга земл>ишта прибегло 
ое, v nekmiii случајева, деоби опттппских утрина, 
Међутим, познато je свакоме, да се за општинске 
утрппс остапл>а само ono земљиште, које уопште 
mije за куЈГгуру. Иарочито не у Мстохпји, у којој 
je за обрађивање само ono земљиште, које се na- 
лази V речнпм долинама. Зешшште Метохпје да- 
леко je слабије него што то спима изгледа, кала 
га први nvT штде. Већииа овога земллгагга су не- 
кадашњи пешчаки cnpvдonn пеликог језера, кок 
je иекада   покривало   Метохпју.   Ти спрудови су 
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крочи.ачки наиос ca Проклстијских планина. И 
рад иа таквом зсмљишту скоро je узалудап. Ha- 
рочиго je узалудан при сушиим годниама, какпа 
беше 1936 голмна, те насељекици, насељени na 
оваквом звмљшиту 60% micv ии ссмс изиалилп 
коje cv поссјали. Да сс јслиом опако сллбо земл>и- 
ште осппсоби, иотрсбаи je дупи низ година интен- 
зивног рпда и обиље сретстша, A док се та земља 
оспособи треба живети. Приликом класификације 
земллгшта Метохија je сагоршено погпсшно класи- 
фнцирана, јер оии кпји су je класифицирали ви- 
дели cv je у равницп и зсле1Гпм пгумарцима, na су 
мислили, да je то добра земља. A mro je најторе. 
класирање je извршено кад je килограм кукуруза 
био 4—5 динара, a килограм пзсуља IO—12 ли- 
нара скоро дпа једина производа Метохије. 

Слаба vrpirna дата je нассл.сникг и mi на њој 
слабо, управо бедно жипи. Староседеоиу je узета 
утрина 'и тиме му одузета мсиућност да држи 
сгоку, те je и ои доведен у тежак полпжај. Јер 
Метохпја боз стпчарствп и сталчпг наволи.апап.;! 
ne вреди ништа. Зсмл.нште на пешчару мора се 
натапати и ђубрити, To натапаи.е испира земл/у, 
те остајс скоро сали камењар. Због тога je no- 
трсбио аваке дпуге или треће годипс нађубрити 
њиве. Да би се могле нађубритти пптребко je 
имати стоку. Ње неиа нн староссдслац, a насеље- 
mm поготг)в\'. Да би сс сточарство, којс je било 
главно богатство Метохпје, потпупо уништило. 
држава je одузела шуме и пашњаке, гдс cv била 
рлавиа иопааишта. Te планине и испаоишта прн- 
падпле cv нараду све до најпопијих дана, када сс 
јгожава огласила иаследиицом. 

При иагел.аваил' сматрало се да je допол.пи 
рок пд 10 годииа да сс насељешгк оспособи за 
самосталаи жипот. тс je за то времс ослобођен 
држпвне порсзе. Десст годнна брзо cv протле a 
мноли насељеници јот cv тпко слпби економсми, 

■:;, су шорезници, дошавши да купе порезу егзе- 
купивнигм п\'тем, били заггоепашћеии оиромаш- 
TBOMj чправо бедом на коју су наишлп. Многи 
irircv ималп храке ни за два три месеца и no им je 
трсбало одузети. Због високе класификације зе- 
мље и староседеоци су v тешком иоложајх' камо 
да плате порезу. Пристаће мноши драге; вол.с: ла 
земл>у уступе држави na да буду њени наполи- 
чари с тим, да држави дају половину својих при- 
хпда, a држава да maha порсз. 

I\(I;IIIKO je мппгп рђаво земл.тите у Мотохији 
дато насељеницима пајбол.п je докаа тај, што 
многм насељеници, после неколико година nace- 
љења, беже са те земље и траже да надницом нађу 
зараде да iipexpaire cede и своју гаор^дицу. 

Натчитап.е добијепе земл.е чипи се самп »бог 
очајног положаја у којн cv насељеници запали. 
Улолоили су максимум рада a добили испод миии- 
мума гтрихода. Управо, то je скоро узалудни рад. 
?,а свако je жал>е11.е пгго je овако насел>еН)е вр- 
IIICHO. Требало je првг) земл.иигге испитати, na 
тек онда л.уде пасел.авати. Мкогобројне су штетс 
од онаквог насељеша. Људи су покренути са ојно 
мало земље што су имали у старом завичају и 
дошли су с иадом na добро насељељс. Међутим, 
за многе то je бпло расел.еи.е и савршспо про- 
падање. Иије "мали број оннх који просјаче иомоћ 
ради повратка или одласка ма куда, јер су се уве- 
рили, да им нсма опстанка na добијеиој земљи. 
Држава je због овога у двострукој штети. Прва 

je штета у томе што се тако упршашћују њени 
грађани, a друга mio и.у свако то насеље мошта 
доста, a резултагпи никакви. 

Далско смо од тога да за сне pĐO Пацпмп кри- 
вицу ка данашњег Минисгра ггољовривреде, Ова- 
кав je систем иаселзаванЈа заведсн joni ол почетка. 
Али ми жалимо пгго г. Мииистар иије прелузео 
озбиллније морс да се овим невољиицима mro 
Biiine олакша тешми живот. Насељеншда cv дове- 
дени у имс виооке државне ндеје, да изврше на- 
ционализацију и држава je дужна памагати их 
све допде дпк се оопоообе за живот. Ilc смеју оии, 
који су дошли у имс државе и државног живота, 
прстставл.ати белу. Omi морају часно и достој1го 
претставл.ати држаиу. Ссм тога, то су иећииом 
ратници и држава даје uarpa.iv оиима који су се 
борили за и.ено ослобођење и уједињење. Држава 
тиме даје гаранције будућаш гсисрацијама, да he 
се ona стараши o п.ихоким шородицама, ако па- 
стане потрсба да сс боре за спас дпжаве и ако joj 
буде требало, да за њу даду сиоје животе. Пс сме 
сс ни v ком случају дозвоотити да будуће генера- 
цијс стекну уверење, да се атаџбина не одужује 
оиима, који дају ноивоте за n.v. киши пак да она 
ne води рачупа o збрињавашу п.ихоиих пкзродица. 

Поред све пажње кпј\- г. Минисгар поклања 
коланизацији, требало je донстн једну уредбу KU- 
JOM се раадужују насељеници ових дугова датих 
им ради населлења, iep те позајмице, које ie др- 
жава длла, дала их je ради оопособљења насеље- 
иичког живота. И ако сада тражи повраћај датих 
позајмица, то лпчн na ono давање, које сс даје 
једном, a узима другом руком. Сва задужења 
дата у iun.v ошоообљавања колописта треба je- 
днаставно брисати. Др\та мера помоћи састајала 
'•■i сс v томе, urno би сс насељеници ослоболили 
плаћатва порезе бар joni за 10 година. Ако се no 
садашњвм продуоми наплаћивап.е порезе, a при 
oaaiKBOj емономској онази Ko.iroimna. деоиће се 
једпа иемила, чак штегаа појава, да he миоти на- 
сел>еници битт приморани напустити зшљу. Г. 
Министар т1ол>оппир.рсдс дужап je ча onv ствар 
регулише са г. Министром финаисија. 

Исто тако требао би г. Мииистао да са г. Mii- 
штстром ооцијалне политикс предузме нужне мере 
за побол>п1ап.е хигијсјгских и здравствепих при- 
лика молоииста, јср опи живе v CVBIUIIC тстким 
приликама. A прсгледи icoje впте лскари no Л"- 
мовима Мародпог здравл.а и здравсгвених стами- 
ца, поред највеће пажње доносе слабс или окоро 
пикакве корист.и, јер Домови немају лекова, a ко- 
лонисти немају новаца да лекове купују. C те 
стране mije скопп ништа за насељенике јфађено. 

Школе које подижс Аграр међу imavi-einimi- 
иа права су благодет за колонисте, те би v том 
правцу трспало продужити рад у тплико пре што 
те школс пису скупе — 25—30.000 дпнара — iiomm 
сељаци сами прибављају материјал за зидање. 

И поред тога што се поклап.а прилична 
пажња наводњаван>у и канализацнјИ', ипак све до- 
садашп.с мсре нису довол>не. Креднти cv тако 
мали, да се поједини капали не довршавају поди- 
иама, re тамо у многим каналима почетпм а не 
доиртенкм лежи закопан капнтал од кога још 
нико нема користи. Ако г. Министар створи кредит 
за доврп1еп>е почетих и узмс у рад пројектоване 
канале у многоме he помоћи канализацији и много 
земл.ишта оспособити за исхрану ових који га раде. 
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Исто je тако важпо, као и спс досад побро- 
jaiHO, да г. Мипистар пољопривредс предузмс ко- 
раке код Министра шума и руда и Владе да се 
планиие и пашњаци даду ошш к.оји су их пско- 
иима вскоришКавали, тс he сс тако ссл.ак добро 
помоћи сточарством, које je опецијално у Мето- 
\ији било главна граиа з^иимаља. 

Сем тога, потребно je имати један већи кредит 
за набавку пол^опрмвредаих спрапа и алата, којч 
би сс давали кшкзиистима. Земљиште које доби- 
јају колонисте и иначе je тешко за обраду и за 
оне који имају све алате, a како je тек за оне који 
нигде ништа немају сем голих руку? И тс голе 
руке ne могу дуго идзржати крчећи шикару v ка- 
мењару. Са најболуим алатом и добрим оправама 
једва да се може шта урадити. 

Ради cnl)(4i,a воћака, молсипгста ниигга нс до- 
бија. Мислило сс само на кукуруз али ћ "ihera 
олабо има, a o;i ii.ci'a трсбп да подмпрп сие дома- 
he потребс, јер никаквих других сретстава нема. 

Г. Мшшстар би иорао поклопмти пуну и оз- 
билагу пажн.у насел.сггичком niiran.v ii иачииу п.и- 
хона живота. Није дпппл.по само пропутовати 
државним путевима и встдети боља иассл>а око 
путева, која су нассл.сиа jom скоро пре 20 грдииа. 
AKO се не би приступило гтобољшању и олакши- 
цама на1сељвничког питања, бојим сс да овакво 
иасељење не буде чист иационални дсфицит. 

Буџет Мнкистарства полЈОпривреде има дрста 
иедостатака у мап.ку крсдита, и ми бисмо желели 
да оу у њвга унети крсдити којих овдс нема, a из 
којчх би се задовољиле све потрсбе побројане 
ради бол.их даиа гиих .чемл.ораднпка, јер снажсћи 
звмљорадника најбоље сс служи државЈгој народ- 
ној o.iopainr. (Одобравање и пљесканЈе на левици). 

Potpretsednik Franjo Markic: Reč ima narodni 
poslanik g. Milan Banić. 

Milan Banič: Gospodo narodni poslanici, moji 
izbornici mi ponekad prigovaraju i kažu: „Ti se "u 
svojim govorima u Skupštini baviš visokom politi- 
kom, a naše lokalne interese i potrebe zanemaruješ. 
Prema tome, red je da udovoljim mojim izbornicima, 
i da se pozabavim jednim lokalnim pitanjem, pita- 
njem koje spada u kompetenciju resora poljo- 
privrede. 

Gospodo, desilo se u Sušaku sledeče: Krajem 
1936 godine Gradsko poglavarstvo raspisalo je kon- 
kurs za popunjavanje mesta gradskog veterinara 
koga ranije nije bilo. Sušački kasapi-mesari, znajući 
sreskog veterinara g. dr. Gcrbina, koji je dotle pro- 
vizorno vršio funkciju gradskog veterinara, kao što 
je posve prirodno, kad su videli da je to čovek na 

.mestu, da radi kako to zakon propisuje i da kod toga 
ne šteti njihove interese, bili su za to da sreski vete- 
rinar g. dr. Gerbin zauzme mesto gradskog veteri- 
nara. Međutim, Gradsko poglavarstvo, Gradski odbor 
stao je na gledižte da to mesto treba popuniti jednim 
čovekom koji je roden na Sušaku. Tako je umesto 
^. dr. Gerbina, koji je sa srednjeg Primorja, došao 
na položaj SUŠačkog veterinara g. Roko Bahorič, ro- 
đeni Sušačanin. Protiv izbora i imenovanja jr. Baho- 
riča ne bih ni ja, u principu, ništa imao. Ali, došavši 
na položaj gradskog veterinara, g. Bahorič počeo je 
da se sveti sušačkim mesarskim obrtnicima, zato što 
su se, u momentu izbora gradskog veterinara, zala- 
gali za kandidaciju g. dr. Gerbina, a protiv njega 
(,<-■■. Bahorića). Sveti se g. Bahorić; sadističkom inter- 
pretacijom  zakona,  nanosi ogromnu štetu, „pije krv 

kroz pamuk", sušačkim mesarskim obrtnicima; upro- 
pašćava ih materijalno i tera ih u očaj. Došlo je već 
do štrajka sušačkih mesara; došlo je do mnogobroj- 
nih procesa; mesarski obrtnici tužili siulu g. Bahorića 
a i on tužio njih — tužio pedesetak obrtnika; Sušak 
živi u znaku jednog jaynog sikandala; vode se bes- 
krajne polemike itd. Da se g. Bahorić sadistički sveti, 
dokazaću sledečim podacima: Imam ovde zvanično 
saopštenje šefa veterinarskog otseka grada Beogra- 
da, i u tome saopštenju on kaže zvanično ovo: „U 
toku 19.47 godine zaklano je na klanici Poglavarstva 
grada Beograda 31.160 goveda. Bobičavih nije bilo 
ni U jednom slučaju". 

Imam na primer isto tako službeni dopis šefa 
klauice u Ljubljani, I Ljubljana se, gospodo, snabde- 
va stokom na istim stočnim pijacama kao i Sušak, 
pijacama kao Sto su: karlovačka, ogulinska itd. U 
tome dopisu šefa klauice u Ljubljani kaže se, i opet 
zvanično, da je ,,u toku 1937 godine na klanici za- 
klano 10.807 goveda, a da ikričavost nije bila prona- 
đena  ni na jednom govečetu". 

Imam,   gospodo,   isto   tako   dopis  veterinara   iz 
Ogulina koji  kaže: ,,u toku  19.47 godine zaklano je 
367 goveda"; ikričavosti nije bilo ni u jednom sluča- 
ju". Meni je žao, gospodo, što nemam zvaničnih po- 
dataka klauice u Zagrebu, ali znam sasvim tačno, po 
privatnim obaveštenjima, da je i tamo zaklano dese- 
tine hiljada goveda, a da je ikričavost bila pronađena 
u minimalnom broju slučajeva, Međutim, u Sušaku u 
teku l1)."? godine zaklano je 2.240 goveda, a ikriča- 
vost je pronađena, ni više ni manje nego kod 70 go- 
veda; n januaru mesecu ove 1938 godine zaklano je 
na   SiiSaku   175   goveda,   a   pronađeno   je   ikričavih 
svega  11  goveda! šta kazuju ovi statistički  podaci? 
Uporedujudi Beograd, Ljubljanu, Ogulin  i Sušak, vi- 
dimo tla'u unutrašnjosti, gotovo nigde, veterinari ne 
pronalaze kod goveda ikričavost, dok je u relativno 
frapantno  velikom  broju,  pronalazi  jedan  veterinar 
u Sušaku, baš na granici države! Kad čovek uporedi 
podatke o Ikričavosti s teritorija Beograda, Ljubljane 
i gusaka, onda   mora.  da  dođe   do   zaključka, da je 
gradski veterinar u Sušaku neobično korektan, a da 
gospoda veterinari u Beogradu, Ljubljani itd, uopšte 
ostali  veterinari na području naše  države,  nisu ko- 
rektni. Gotovo bi čovek došao na pomisao da se ve- 
terinari ii Beogradu. Ljubljani  itd.  daju podmićivati 
od  mesara,   a  da  je  samo  sušački  gradski  veterinar 
nepodmitljiv! Do   toga   logičnog   zaključka   čovek 
mora da dođe!   Eto,   do   čega   dovode   veterinarske 
nad/orne   vlasti   u   Zagrebu i Beogradu,   zaštićujući 
maltretirarile mesara  po sušačkom  gradskom vete- 
rinaru: indirektno udaraju sami sebi šamar u lice, i 
indirektno   dokazuju da je samo   jedan   veterinar u 
Sušaku korektan, a da svi  ostali veterinari nisu ko- 
rektni. A valja znati da su sušački mesari-obrtnici od 
oamtiveka bili dobre unitariste, da su oni šakom i 
kapom davali  u nacionalne svrhe, da su pomagali i 
Frana Sunila i Erazma Barčića  i Boeoslava  Mažura- 
nića u borbi za Dobedu srpsko-hrvatskog unitarizma; 
da su za vreme Balkanskog rala, slali priloge za Cr- 
veni krst u Srbiji, u Crnoj Gori. da su ti sušački me- 
sari za vreme Svetskog rata dali Srbiji i saveznicima 
na  desetine  dobrovoljaca  i  da  su  od ujedinjenja pa 
do danas konstantno glasali za unitarističke liste. Ti 
su  ljudi danas, dobrim  delom, pristalice Jugosloven- 
ake radikalne zajednice, pa ipak im se dešava to da 
im aktuelni gradski veterinar u Sušaku pije krv kroz 
pamuk,  a  da  oni    naprosto   nigde   nemaju   zaštite. 
Ovom su se aferom na veliko   bavile i novine.   Sam 
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tuj gospodin, gradski veterinar Bahorić, piše kilome- 
tarske članke n mesne novine — da vam pokažem, 
„ad oculos", samo jedan njegov članak od dve strane 
— i u tim člancima sušački mesari obeleženi su indi- 
rektno, ali vrlo jasno, kao trovači i upropastitelji 
zdravlja sudačkih stanovnika. 1 sušački mesarski obrt- 
nici, koji pošteno plaćaju sve državne i samoupravne 
dažbine, nemaju nikakvih mogućnosti da brane svoju 
čast i svoje interese pred javnošću. U Sušaku izlazi 
dnevnik „Primorske Novine" — izgleda da je taj list 
sad subvencionisan po aktuelnom režimu!—ali „Pri- 
morske Novine" ne štampaju mesarskim obrtnicima 
ni ispravke po Zakonu o Štampi na napise koji tangi- 
raju njihovu čast i njihove privredne interese. Stoga 
su oni primorani da izdaju letke, kad već ne mogu 
da se brane kroz novine. A te letke, čim i/.idu iz 
štampe, državni tužilac zabranjuje i poništava. Evo 
jednoga rešenja državnoga tužioca u Zagrebu, kojim 
zabranjuje rasturanje i prodavanje ovih letaka, „jer 
svojom sadržinom u celosti sadrže krivično delo po 
Zakonu o štampi"! 

Kao što vidite, ovi ljudi koji su od uvek bili 
dobre patriote i koji su savesno vršili i vrše svoju 
dužnost prema državi i gradu Sušaku, naprosto nisu 
zaštićeni ne samo od Banske uprave nego ni od stra- 
ne veterinarskog otseka Ministarstva poljoprivrede. 

Ja sam u ovoj stvari odlazio do gospodina Mi- 
nistra poljoprivrede i moram priznati, da je on po- 
kazao dobru volju da se ova sušačka afera pozitivno 
reši Nisam od g. Ministra trašio smenjivanje ovo.ua 
eradskog veterinara, nego samo to, da iz Ministar- 
stva pošlje jednog veterinara, koji će C( ■ OVI 
aferu izviđati i dejsivovati pomirljivo, da se tamo. 
na državnoj granici, ne dešavaju ovakvi kravah. Jer, 
od susedne italijanske Rijeke nas deli svega jedan 
most i sve što se kod nas u Sušaku desi, to se od- 
mah'sazna u Rijeci. Naša stoka, koja se izvozi za 
Italiju, dobrim delom ide preko Sušaka, i kad se 
ovako nešto dešava u Sušaku, onda je to jedan skan- 
dal koji imade negativno dejstvo, obzirom na naše 
interese pokraj granice. Zbog toga sam molio g. Mi- 
nistra poljoprivrede da požlje jedn ^ organa 
u Sušak, da, kao što rekoh, ovu stvar izvidi i li- 
kvidira ali tako da budu »i vuci siti i koze na broju«. 
Gospodin Ministar je udovoljio mojoj molbi l po- 
slao je u Sušak sekretara veterinarskog otseka M_i- 
nistarstva poljoprivrede. Nažalost, ovaj sekretar nije 
M tO i stvari ništa pozitivno uradio, jer su od tog 
nitanja braća Ružici, Ban Savske banovine g. dr. Ru- 
улс i pretsednik sušačke opštine njegov rodem brat 
Dura Ružić, učinili pitanje svog ličnog i tamihjar- 
no« prestiža. Ta gospoda, čim su saznala da sam ja 
u ovoj stvari kod g. Ministra poljoprivrede interve- 
nisao "iako nisu znali U kom pravcu - kao sto re- 
koh 'nisam tražio smenjivanje toga veteriuara 
odmah su stali na gledište da njihov prestiž traži da 
i u tome pitanju pokažu da su oni neograncem go- 
spodari Sušaka.                                                _ . 

U vezi s tim, gospodo narodni poslanici, treba 
da vam prikazem, kakvu ulogu igraju pomenuta bra- 
ća Ružici ne samo u Sušaku nego i na terenu cele 
Savske banovine. U tu svrhu, neću, prvenstveno, da 
iznosim svoje mišljenje i svoja zapažanja, nego ĆU 
da se poslužim jednim dokumentom: pretstavkom 
odbora jedne primorske organzacije JRZ, upućenom 
19 januara 1938 godine na Glavni odbor dRZ; Ne 
smem da kažem, ni koji je to odbor, ni koja je ta 
organizacija JRZ, da ne bi ljudi bili izloženi progonu 

braće  Ružica,  jer  —  kako  ukazali  — ni  pristalice 
JRZ nisu U Savskoj banovini zaštićene. Ali ta pret- 
stavka je  u  istini  upućena Glavnom  odboru  Jugo- 
slovenske  radikalne zajednice u Beogradu,  i  njena 
verodostojnost   je  van  svake  sumnje.    iJ    toj   pret- 
Stavci, pored ostaloga, kaže se i ovo: »Sušak je još 
dandanas,  u svom pretežnom  delu, jugoslovenski  i 
unitaristički nastrojen. Sušak je još uvek najjugo- 
slovenskiji  hrvatski grad. Pa kako je  naša stranka, 
uza svu svoju širokogrudost u odnosima prema hr- 
vatstvu  i slovenaštvu, ipak unitaristička partija, Su- 
šak ima sve preduslove da postane najjačom cilade- 
lom   naše  partije   U  hrvatskom   delu   našega   naroda, 
da bude njezinim najsnažnijim uporištem i polaznom 
tačkom za predobivanje širokih narodnih slojeva u 
hrvatskim  krajevima. Ali, da bi Sušak uzmog&O vr- 
šiti ovu SVOJU  Funkciju, valja naša stranka dobio da 
pazi šta u Sušaku radi, valja da izbegava sve greške 
u   rešavanju   lokalnih   pitanja,   treba   da   vodi   jednu 
pozitivnu lokalnu i regionalnu politiku. Bude li naša 
partija tako postupala, ona će, kroz. relativno kratko 
vreme, u svojini redovima da okupi 70-  80%  sušač- 
kog građanstva.   A  to  nije,  ni  samp  O  sebi,  bezna- 
čajno, jer valjda nešto znači, ako JRZ u jednom -par 
ekselans« hrvatskom gradu okupi 2500—3000 izbor- 
nika. Pored toga, valja voditi računa da Sušak, kao 
privredni   i   saobraćajni   centar,   daje   ton   ne  samo 
čitavom   Gornjem   Primorju,   zajedno  s   Kvarnerskim 
ostrvima (dakle, sve do Senja, Raba i Paga), nego i 
čitavom   takozvanom  Gorskom   Kotaru,  tj.  brdskom 
zaleđu Sušaka, sve tamo do Srpskih Moravica, resp. 
Ogulina.  Jedna   smišljena  partijsko-politička   akcija, 
vodena iz Sušaka, svojim radiusom obuhvatila bi sve 
hrvatske krajeve na Gornjem Jadranu i njegovom za- 
leđu, i mogla bi upravo organski da se  nadovezuje 
na identičnu akciju u krajevima gde obitavaju izme- 
šaai  Srbi  i   Hrvati,  tj.  u Lici  i  Dalmatinskoj Zagori 
s jedne strane, a na Baniji i Kordunu s druge strane. 
Sve   u   sve,   Sušak   ima   sve   preduslove   da      bude 
centar  jedne   uspešne  akcije   naše  stranke  u  kraje- 
vima koji geopolitički pretstavljaju, tako reći, prsni 
koš  hrvatstva,  tj.  teritoriju  između  Kupe  i Jadrana. 

Međutim,  iako su  preduslovi za  akciju ,1RZ   u 
Sušaku povoljni, aktuelna situacija u njemu - - rebus 
sic stantibus        nije  za  nas povoljna. Ovu situaciju 
karakteriše danas gotovo   apsolutna   predominacija 
braće Viktora i Dure Ružica, pogotovo u samom Su- 
šaku,  ali   i  na  čitavom  Gornjem   Primorju.    Uprava 
grada Sušaka postala je gotovo prćijom familije Ru- 
žica: G. Đuro Ružić je već 8 godina, gotovo bespre- 
kidno, pretsednik sušačke gradske onštine: u grad- 
skom   veću   sedi   samo   njegova   lična   i   familijarna 
klientela. (Vlada g. dra Milana Stojadinovića je, nar 
Žalost, iz gradskog odbora i  veća uklonila i posled- 
ujeg, jednog jedinog oponenta   ličnom   Ružlćevom 
režimu  u  sušačkoj  gradskoj  upravi);   pored   toga, 
iretsednik   sušačke   onštine  g.   Dura  Ružić   drži  di- 
i'ektno   n   svojim   rukama   Savez  za   unapređenje  tu- 
rizma na Gornjem Jadranu, a indirektno, preko svo- 
jih  rođaka, gospodar je situacije u Savezu industri- 
jalaca  i   trgovaca  drvom,   u  Savezu   ugostitelja  na 
Gornjem Jadranu i u Savezu trgovaca detaljista. Doda 
li se tome  da  i  sušački Rotari klub  stoji  sasvim  u 
službi braće Ružica, a uzme li se, konačno, u obzir 
da Ban Savske banovine, mladi Durin brat g. dr. \ ik- 
tor  Ružić,  svoj  banski   upliv  zalaže  za  jačanje  svo- 
jih familijarnih pozicija u Sušaku i na čitavom Gor- 
njem  Primorju,  kao  i  u  Gorskom  Kolaru        to je 

I 
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neosporno da je sasvim tačna naša tvrdnja da se 
Sušak i čitavo njegovo gravitaciono područje nalaze 
pred takvom predominacijom braće Ružica, koja 
naprosto davi svaku inicijativu kuja ne slu/.i nji- 
hovim interesima i njihovim ciljevima. 

Poznato je da braća Ružici nisu pripadnici JRZ 
i da  se — sa pozicija koje su  ini  dane u  Savskoj  ■ 
banovini,  a pogotovo  na  Gornjem  Primorju u Su- 
šaku — nisu niukoliko založili za uspeh JRZ u ovim 
krajevima.  Oni  su,  u stvari,  bili,  i  ostali,  partijski 
neopredeljeni, vanpartijski ljudi, koji su hvatali veze 
sa ovom ili onom partijom iz   čistog  računa.   Oni 
uopšte  nemaju jedno političko,  a  pogotovo partij- 
sko, opredeljenje, kao što nemaju ni jak nacionalni 
usećaj, bilo jugoslovenski ili hrvatski. Oni s visoka 
gledaju   na   srpstvo i hrvatstvo, a pogotovo na ši- 
roke narodne slojeve, zvali se oni srpskim ili hrvat- 
skim  imenom.   Proizašavši   iz  privredničke  sredine 
(otac im je bio najkrupniji sušački industrijalac, ku- 
ćevlasnik i novčar-kapitalista)   braća Ružici   su,   od 
Ujedinjenja pa sve tamo do šestojanuarskog režima, 
u glavnom bili izvan naše politike, i pokušavali da se 
afirmišu na području privredne delalnosti, ali im to 
nije pošlo za rukom; upropastili su svoje i gornje- 
primorske pozicije u brodarstvu i u novčarstvu: 1 nji- 
hovom   zaslugom   Gornje   Primorje   izgubilo je ve- 
ćinu  akcija u Jadranskoj plovidbi  a. d.;  oni  nose i 
dobar deo odgovornosti što je krahirala Primorska 
banka i štediona, upropastivši oko 50,0000.000 dina- 
ra uložaka, većim delom sirotinjskih para, koje su 
pretstavljale ušteđevinu i poslednju  rezervu gornje- 
primorskih  pomoraca   i  emigranata   »Amerikanaca«. 
Zbog svega toga, kao i zbog pomenutog pseudoari- 
stokratskog, nadmenog i prezrivog odnosa prema ši- 
rokim  masama,  u širokim   narodnim   slojevima   na 
Gornjem  Primorju danas   nema   toliko   omrznutih i 
odioznih ličnosti kao što su braća Đuro i Viktor Pu- 
žić. 1 ništa se teže u Sušaku i na Primorju ne oseća 
nego njihova predominacija. U odnosu prema njima 
široki narodni slojevi Gornjeg Primorja imadu ova- 
kvo   rezonovanje:  »Upropastili  su  nas,  pa  nas sada 
još i preziru, a da čaša gorčine bude do vrha puna, 
Beograd   im  je još   dao   i   neograničenu    vlast    nad 
nama!« 

Izgubivši pozicije koje im je pok. otac ostavio 
na području   primorskog   bankarstva   i   brodarstva; 
spasavši tek kuće i palate koje je njihov pok. otac 
podigao   u   Sušaku;   podbacivši,   ukratko   rečeno,   na 
terenu  čiste  privredne  delatnosti,  braća  Ružici pre- 
bacili su se na teren političke akcije. 1 tu im, barem 
do sada, d »ista cvatu ruže: umeli su oni da se »ukop- 
čaju« u šestojanuarski režim; stekli su oni neograni- 
čeno poverenje  g.  Petra Živkovića,  i  to poverenje 
obilno koristili; vezali su se formalno uz J.N.S., ali 
su  u  isto vreme  podržavali odlične veze sa  zagre- 
bačkim    separatistima  i  »punktašima«   sviju   boja  i 
dlaka. Ne valja se tome čuditi, jer za braću Ružice 
nije  politika  stvar  ubedenja,  nije  borba  za  pobedu 
neke   nacionalne   koncepcije   i   nekih1 principa,  nego 
je to za njih stvar računa, interesa materijalne i mo- 
ralne prirode. Preko politike oni traže pozicije, koje 
su   direktno   ili   indirektno  unosne,   pa   u   mutnome 
love, sedeći ne na dve nego tri  i četiri stolice. I taj 
lov im, blagodarećl  našim  nesređenim prilikama, do 
sada odlično uspeva: s jedne strane su Rotarijauci, a 
s druge strane klerikalci,  koji su u odličnim  odno- 
sima  ne  samo  sa  nadbiskupom  Stepincem  —  da  o 
pok. Baueru i ne govorimo — nego i s krčkim bi- 

skupom Srebreničem, koji je sve pre nego li prijatelj 
srpstva, pravoslavlja, pa i jugoslovenstva. Ban g. dr. 
V. Ružić ide u svemu na ruku biskupu Srebrniču, što 
može posvedočiti i sam Ministar g. dr. Miletić. Pri- 
kazujući se u Beogradu kao dobri Jugosloveni, oni 
pred Zagrebom izigravaju ulogu vrlo dobrih, gotovo 
ekskluzivnih Hrvata, ukazujući na to da, samo sti- 
cajem prilika   i   za   volju   nepovoljne   konstelacije   u 
Sušaku,   moraju   da   čine    izvesne    koncesije   i   na- 
cionalnoj   jugoslovenskoj   koncepciji.    Jednom   reč- 
ju, braća Ružici su nosioci i pretstavnici tipičnog pri- 
morskog, pogotovo rečkog,   Fiumanskog   »setteban- 
dierismo«  (»isticanje   sedam   barjaka  u  isti   mah«). 
Tom   svojom   mudrošću,  koja  i   nije  mudrost  nego 
više rezultira iz izvesuih karakternih oportunističkih 
osobina, braća Ružici povukli su dobrano za nos sve 
eksponente šestojanuarskog režima, ne samo g. Pe- 
tra Živkovića. 1 kad su od toga režima izvukli sve 
koristi koje  su  mogli, u  novoj konstelaciji, stvore- 
noj dolaskom   našeg   vode   g.  dr.  Stojadnovića  na 
vlast,  oni  su,   bez   ikakvih   skrupula i  ceremonija, 
okrenuli  leda  do sada vesto  eksploatisanom  autori- 
tativizmu i partiji J.N.S., te se obreli u taboru »po- 
magača« režima JRZ. AH ne zato da udu u JRZ, da 
.se stoprocentno angažuju za nju,  nego  da stopro- 
centno iskoriste njen režim. Na žalost, već dve i po 
godine im to odlično polazi za rukom: koristeći pri- 
mirje, koje do izvesne mere vlada između našeg vode 
g.  dr.   Stojadinovića  i vode   »Hrvatskog   narodnog 
fronta« g. dr. iMačeka, Ban Savske banovine g. dr. 
Ružić ne služi stvarno Beogradu i režimu JRZ nego 
dr. Mačeku, umešuo pomažući i jačajući pozicije hr- 
vatskog   ekskluzivnog   nacionalizma   u   čitavoj   Sav- 
skoj banovini, pa dabome i u Sušaku i na Primorju. 
Paralelno  s  time,   gdegod   može.   Ban  g.   dr.  Ružić 
dovodi na uplivrie i lukrativne položaje svoju bližu 
i dalju svojtu: g. Peičić, dalji rođak g-dc banice Ru- 
žićke, zauzeo je položaj zagrebačkog gradonačelni- 
ka; za banovog kuzena g. L)uru Pany-a, bivšeg au- 
strijskog aktivnog oficira, kreiran je —bez ikakve 
stvarne potrebe — položaj banovinskoga inspektora 
za turizam; advokat g. Brlić, brat g-de banice, dobio 
je sinekuru komesara Saveza hrvatskih seljačkih za- 
druga. A u koliko nema rođaka, na unosne i uplivne 
pozicije dovode se bivši austrijski oficiri (za upravi- 
telja sušačke »Elektre« iz Sarajeva je doveden bivši 
austrijski  oficir  g.  Radulović,   verovatno   otpadnik 
od srpstva, ali u svakom   slučaju   zagriženi   franko- 
vac, koji nadasve mrzi srpstvo i u Sušaku propaguje 
fraiikovluk preko novoosnovane   filijale sarajevskog 
»Napretka«). 

Apstrahujući sve ono što se dešava na širem 
području Savske banovine, valja konstatovati neos- 
pornu činjenicu da su Sušak i njegovo gravitaciono 
područje pretvoreni u Ružićevski pašaluk, u neku 
vrstu modernog feuda braće Ružica i njihove vazalne 
sledbe. A to Sušak i Gornje Primorje u toliko teže 
osećaju, što oni tu nisu zaslužili, jer su od pamtiveka 
bili domena unitarizma, poprište rada i delovanja 
Erazma Barčića, Bogoslava Mažurauića, Frana Šu- 
pila i predratne nacionalističke omladine. Upravo 
zbog toga što se Sušak i Primorje nalaze pod vlašću 
i preponderantnim uplivom braće Ružica, JRZ ne 
može da prodre u široke narodne slojeve na Gor- 
njem Primorju, ne može da osvoji primorska srca, 
jer režim JRZ toleriše, čak i podržava, ovu predo- 
miuaciju pomenute braće 
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ZaLo je u maksimalnom interesu državne poli- 
tike, vodene i/. Beograda, u maksimalnom je uile- 
resu i naše stranke, da se u Sušaku i na Primorju 
učini kraj vladavini braće Ružica, koja pomalo već 
nalikuje na diktaturu ove familije nad čitavim ovim 
krajem. Valja učiniti kraj jednom stanju, u kome 
narod Gornjeg Primorja identit'ikuje režim JKZ s 
braćom Ružicima, i zbog toga zazire od naše stranke. 
Likvidacija prevlasti braće Ružica, zbog toga, pret- 
stavlja tek formalno jednu negativnu meru: sama nji- 
hova likvidacija uistinu je veoma pozitivan akt, koji 
može da ima samo pozitivne posledice, gleda li se na 
stvar S gledišta opštih nacioiialno-državnih ili pohtič- 
ko-partijskih interesa naše stranke«. 

Gospodo sa desnice, ovo je dokumenat, ovo je 
pretstavka vaše organizacije vodstvu vašega Glavnog 
odbora! Šla mogu da kažem u dopunu onog što je 
u toj prestava izheto? Kako su braca KUZICI došli uo 
tili pozicija? Ja sam se interesovao, ja sam pitao na 
izvesnim mestima, kako, na osnovu čega su dove- 
deni na le položaje' Svuda mi se reklo: »Mi ili ne 
držimo!« Niko ih ne drži) Ali ipak, oni su tu! Bilo 
bi logično da na položaju Bana Savske banovine 
bude jedan član, pretstavnik Radikalne zajednice, i 
da on sprovodi politiku svoje partije na terenu le 
banovine. U Sušaku, organizacija JRZ — jato moram 
lojalno da priznam — imade stvarno više organi/.o- 
vanih pristaša nego dr. Maček. Bilo bi, prema tome, 
logično da taj grad, da upravu grada, ima u svojim 
tukama organizacija JRZ, i njeni ljudi da nose od- 
govornost za vodenje gradskih poslova. Umesto loga 
i Bansku upravu u Zagrebu i gradsku upravu u Su- 
šaku drže u rukama braća Ružici, koji sede, kako 
kaže organizacija JRZ, ne na dve nego na tri do 
četiri stolice — ljudi koji su istovremeno i rolan- 
ianci i klerikalci, i hrvatski separatisti, i Jugdslo- 
veni '__. kako im kad zatreba itd. Gospodo, kako je 
moguće da ovi ljudi zauzimaju ovako važne pozicije? 
Sušak je, sa unitarističko-nacionalnog gledišta, uistinu 
najvažnija tačka u hrvatstvu. Nemam vremena da to 
ekspliciram. A položaj Bana Savske banovine valjda 
danas nešto znači! Kako su oni došli do tih važnih 
položaja? Evo odgovora: Imadu oni jedno lepo svoj- 
stvo: kadgod koji Ministar dođe u Sušak, oni njega 
uhvate ispod ruke i kažu mu: »Ajte s nama, našoj kući, 
na ručak!« Madasudeca jednog čoveka koji je kao 
»self made man« u početku tucao kamen — tako je 
počeo njihov pokojni otac svoju karijeru, što mu 
dabome samo na čast služi! — oni vole da izigravaju 
koljenoviće, aristokrate. I ručkovi se kod njih servira- 
ju u srebrnom servisu, a poslužuju livreisane sluge. A 
to imponuje čak našim Ministrima; mi smo seljačka 
nacija; od seljaka većinom su potekli iz prve ih 
druge generacije i naši Ministri, pa im gospoštija, 
makar i lažna, imponuje! Dođe, dakle, ovaj ili onaj 
Ministar u Sušak, Ružici ga ljubazno pozovu k sebi 
na ručak; gospodska kuća; srebrn servis; livrej.sani 
lakeji. I sve ide kao po loju! Kinezi imaju poslovicu: 
Ako hoćeš čoveka da pridobiješ i obavežeš, počasti 

ga dobrim ručkom". Sasvim tačno! 1 tako gospoda 
Ružici sistematski hvataju veze. (Jedan glas sa le- 
vice: Može li to u seljačkoj zemlji da bude?) Na ža- 
lost, snobovi smo i sve se u nas razvija u znaku 
snobizmal 

Godine 1930 ili 1931 desilo se na primer ovo: 
Za vreme režima g. Petra Živkovfća bile su, pred 

izbore, priređene tako zvane Ministarske konferen- 
cije. Ministri su obilazili zemlju i držali konferencije. 

Došla su četiri Ministra takode u Sušak, i ja sam im 
organizovao konferenciju. Bili su to Ministri g. g. 
Boža Maksimović, Demetrović, Preka i dr. Švegl. 
Došli su u Sušak i održali konferenciju, koja je vrlo 
lepo uspela. Posle konferencije evo g.g. Ruzića, i po- 
zvaše g. g. Ministre sebi na večeru. Pozvaše i mene 
kao aranžera konferencije. Došli smo na večeru. 
Ministri, ljudi na putu, osvanuše na večeri u običnim 
odelima, a g.g. Ružici, jedan i drugi, u frakovima! 
Pozove me g. Maksimović na stranu i reče mi: „Ka- 
kav je ovo maihr?! Zna se da smo na putu, i da ne 
nosimo frakove sa sobom, pa ipak nas domaćini do- 
čekuju u frakovima? Kako mu ovo izgleda?!" Sleg- 
nuo sam ramenima, a što i da kažem? i sve .de svo- 
jim tokom: srebrn servis, livrejisane sluge, doma- 
ćini u frakovima. Ali malo ko šta da govon, za ve- 
čere i posle crne kafe, jer domaćini u fraku nisu baš 
vesti u vodenju  duhovite,  inteligentne  konverzacije. 

Eto, gospodo, tako se to radi, tako se stiču po- 
zicije. (Vojialav Lazić: Kažite nam nešto 0 poljopri- 
vredi!) Kolega Laziću, ovakvi detalji, mada i ne spa- 
daju u domenu poljoprivrede, dragoceni su, jer ob- 
jašnjavaju mnogo zlo u našoj zemlji. U ostalom, ja 
ne bih m znao da vam pričam, kako se, na primer, 
upotrebljavaju traktori. Eto tako, g. g. Ružici do- 
nose u mogućnost da sednu na grbaču jednom na- 
šem kraju, i tla tamo rade šta hoće. I čine čudesa! 
Desilo se na primer to: Gospoda su imala, u izvesnom 
momentu, 1932 do 1933 godine računa da budu na 
dobroj nozi sa Sokolom u Sušaku. 1 šta su uradili? 
Jedini pristojan, lep trg u Sušaku nosio je nazvanje 
„Trg Prestolonaslednika Aleksandra". Posle smrti 
Petra Velikog Oslobodioca, taj trg je, sasvim lo- 
gično, trebalo nazvati „Trg Kralja Aleksandra". Ali, 
gospoda Ružici i njima poslušno Gradsko veće u Su- 
šaku dadoše mu ime „Sokolski trg", ne bi li time 
stekli naklonost sušačkih Sokola. A nazvanje „Trg 
Kralja Aleksandra" dadoše jednom neuglednom 
raskršću koje je dotle nosilo ime „Trg Ante Trum- 
bića"! Na taj način, doveli su u koliziju Kralja Uje- 
dinitelja s gospodinom Antom Trumbićeni! 

Zašto je to kod nas moglo da prode, i zašto to 
još danas nikome ne bode oči? Zato, što u našoj 
zemlji nema reda i Sto ljudi koji imaju veze mogu 
da rade što hoće!• 

Kad imaš dobre veze, lične veze, ne pita se za 
tvoje sposobnosti, za tvoj karakter, nego možeš da 
radiš štogod hoćeš! 

Ali se u Sušaku zatim desilo i ovo: prilozima 
građanstva, posle pogibije Kralja Ujedinitelja, po- 
dignut je u Sušaku impozantan spomenik Blaženo- 
počivšem Kralju Aleksandru, koji je stajao preko 
milion dinara, i koji Velikog Ujedinitlja prikazuje 
kao admirala, koji čvrstom rukom upravlja kormi- 
lom Državnog broda. Spomenik je podignut na po- 
menutom Sokolskom Trgu, ali ne na sredini trga, oda- 
kle je slobodan pogled na more (jer je Sušak na 
moru, i jer lik Ujedinitelja-kormilara treba da ima 
pogled upravljen na slobodno more) nego na rubu 
trga, pozadi kuće Gradskog poglavarstva, tako da 
lik pok. Ujedinitelja upire pogled na neuglednu po- 
zadinu Gradske kuće! Ili uzmite ovaj slučaj: Na užem 
području Sušaka nemamo historijskih spomenika. 
Imamo svega jedan jedini nazovi-spomenik koji nas 
podseća na Austriju i robovanje pod Austrijom. To 
je jedan povisoki trougani kamen, koji nosi latinski 
natpis iz vremena Marije Terezije, u kome se kaže 
da put mimo ovog trougaonika vodi u „litorale 
hungaricum", t.j. u — ugarsko primorje! 
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To je, dakle, jedini Irag lude, austrijskp-ma- 
đarske dominacije kod nas, u Sušaku. 

Kad je llalija zauzela, nažalost, naše krajeve, 
Julijsku Krajinu, ona je sa tog područja uklonila 
sve spomenike i javne, vidljive, tragove austrijske 
dominacije, makar li spomen.ci imali i umetmčku 
vrednost. Prirodno, ni mi na Jadranu nemamo raz- 
loga da ih čuvamo, pogotovu kad se radi o običnom 
trouglom kamenu, koji nema nikakve umetničke 
vrednosti. 1 stvarno, Gradsko veće, na čelu s ропш- 
nutim Pretsednikom opštiue Durom Ru/.icem, za- 
ključilo je da laj trougaonik valja ukloniti, te ga je 
i uklonilo. Ali, gospoum Ban dr. Viktor Kužic, ru- 
den! brat prelsednika sušačke gradske opširne Dure 
Ružica, naredio je svome bratu, pretsedruku opStine: 
imaš da vasp^istaviš taj kamen! I ono isto veće i taj 
isti pretsednik opštiue, rođeni Banov brat, koji su 
uklonili neugledan spomenik lude dominacije, mo- 
rali su da ga opet podignu i vrate na staro mesto, 
sa/.davši mu još velikolepnije podnožje, u/, trošak 
od hiljada, hiljada dinara! Treba li komentara toj 
pojavii*! 

Da spomenem još jednu sušačku aferu koja 
imade indirektne veze s resorom poljoprivrede: Ze- 
mljišna zajednica u Urazi, na gradskoj periferiji Su- 
šaka, dala je jedan kvadratni metar svoga terena 
mesnom Sokolskom društvu da na tom kvadratnom 
metru podigne steg (banderu), kako bi se pred 
Draškim „Narodnim Domom" vejao jugoslovenski 
barjak na dane državnih praznika. 

U Draži, meduum. Ima Mđčekovaca i Frankovaca, 
i njima je to krivo, te oni na tome pitanju daju bitku 
zemljišnoj zajednici. Mobilišu se sve snage sa jedne 
i druge strane. Saziva se glavna skupština Zemljišue 
zajednice, povede se borba i Mačekovci su tučeni. 
Um imđju SV&ga petnaest glasova na sKupštini z,c- 
mljišne zajednice, a Jugosloveni, kako se naši unita- 
riste tamo zovu — dobili su preko УО glasova. Da- 
kle, bitka dobivena za Jugoslovene. Sta se sad de- 
šava? Mačekovci podu do gradskog načelnika, do 
pretsednika opštiue g. Dure Ružica i on naređuje 
Zemljišnoj zajednici da demontira steg (banderu) i 
da vrati teren u „prvobitno" stanje. Ne znači li to 
služiti separatistima u najjugoslovenskijem hrvat- 
skom gradu?! Završiću s jednom aferom, o kojoj 
sam već lane govorio: U Sušaku imao je da se gradi 
„Narodni Dom". Pretsednik sušačke gradske opštiue 
g. Đura Ružić obvezao se je — kako sam infurm - 
san, a držim da su moje informacije tačne; u koliko 
nisu tačne, neka me demantuju —■ vis-a-vis Pretsed- 
nika Kraljevske Vlade g. dr. Stojadinovića da će da 
gradi upravo „Narodni Dom" u Sušaku. Htelo se je 
naime da to bude jedan „neboder" u Sušaku, na uhi/.u 
u našu državu, koji će na granici vidljivo da uka- 
zuje na veličinu i snagu naše države. Za izgradnju 
tog Narodnog Doma g. Duri Ružicu bio je stavljen 
u izgled povoljan zajam od 10—15 miliona dinara 
kod Državne hipotekarne banke. Ali, šta je uradio 
g. Ružić? Sazvao čovek gradsko veće, i ono donese 
zaključak da se Dom koji se imade podići ne nazove 
„Narodni" nego „Hrvatski kulturni dom". U vezi 
s tim i takvim zaključkom, došlo je do komplikacija 
u pitanju pomenutog zajma kod Hipotekarne banke, 
pa da se ipak dobije zajam, g. Ružić dolazi na ideju 
da tom Domu, koji se već na veliko gradi, dade na- 
zvanje „Hrvatski Kulturni dom Kralj. Tomislava", 
Zašto bi se, kod toga, imala upotrebili baš kratica 
„Kralj."? Zato da bi se ova kratica mogla tumačiti 

kao „Kralja Tomislava", ali i „Kraljevića Tomisla- 
va". Kako vidite, gospodo, nema te svetinje, nema 
tog autoriteta, sa kojom se gospoda Ružici ne bi 
poigrali, ako to njima ide u račun, ovako ili onako. 

1 oni to mogu slobodno da rade, jer iniadu veza, 
i jer smo mi, kao država i kao društvo još neorga- 
nizovani, 

Završujući ovaj moj sumarni kratak prikaz 
nevolja koje biju moj rudni grad Sušak, ja ape- 
lujem na g. Ministra poljoprivrede da učini kraj 
osvetničkom mahnitanju sušačkog gradskog veteri- 
nara, g. Bahorića, i da pred njim zaštiti interese i 
čast čestitih privrednika, sušačkih mesarskih obrtni- 
ka. Gotovo bih rekao da bi g. Ministar poljoprivrede 
to morao učmiti, jer to traže interesi države na jed- 
noj eksponiranoj graničnoj tačci! (Odobravanje i 
pljeskanje u centruimi i na desnici). 

Potpretsednik Rauisav Vučelić: Reč ima narodni 
poslanik g. Branko Uoorosavljević. 

Брапко Добросавл.евнћ: Господо народни no- 
сланицп, бацнвши једаи општи поглед на nam др- 
жанни Оуџет, који сада претресамо, ua онда cne- 
цнјално поглед на буџет Мпнистарства пољопри- 
вреде, под том претпоставком да смо у 80% — 
ако je веровати статпсгици, земљорадпичка др- 
жава, доћи ћемо до копстатације да je raj сељак и 
у овом буџету пајслаонје и најмршавије  прошао. 

Ja разумем зашто je то тако. У друштву je 
завладао један менталитет песхватљив, један мен- 
талитет безскрупулознн, тако да onaj, којн je naj- 
слабији, који je најнеорганизованији, слабо npo- 
лази и да мора слабо npolm. 

Ja мислим да ту rpo кривице лежи баш на 
нама посланицима и са левнце и са деснице. 

Ту смо crni једнаки. Бусамо се у прса и сви 
смо за парид. Иароле су ту: парод je извор И 
утока властн, иарод влада, ми смо иароднп људи, 
ми имамо народно повереше, али, господо, не- 
мамо толико сои,ијалног ocehaja, немамо етике ни 
пртребног алтруизма, na да штитимо интересе 
тога малог човека, озбиљно и сгварно. Немац je 
рекао у једпој својој пословици: Leben und lebeu 
lassen! т. j. жпви n дај живети a ми без разлике 
на професију грабимо сваки себи. Зато ja велп.м, 
пије кривица на Крал.евској влади, него кривица 
je н у патем људском егоизму и што се тај его- 
изам ИсКоришћује до краја; кривица je у друштву. 
Ми се од тога ri)exa ne можемо емапциповати, 
док raj сеЛЈак не буде мало оргапизоианији и npo- 
CBeliennJH и док сам то право себи ne извојшти. 
a на пама je да будемо његови истински сарад- 
ници, 

У дрсадањем претресу буџета Министарства 
пољопривреде изговорено je и оног mro овде uc 
спада, Ових двадесетак минута, колико имамо 
право да говрримо no Пословнику, и сувише je 
кратко време да се спомепе и пајглавннје, уз то, 
обзиром на 40—50 говорпнка, који треба да нзне- 
су своје погледе no ODOM буџету за ово пар сати, 
настојаћу да у најширим контурама говорим o na- 
тим најпречим сељачким потребама. 

Како се мало посвећује бриге томе сељачком 
сталежу, сржи државе, српу нацнје, само да наве- 
дем једпу ствар. 

Ja liy узетп за пример пешто тто je најнуж- 
mije, што je сељаку пајпотребпије да може земл.у 
обрађивати без чега уопште не може бити и пло- 
дове свога рада уживати. Ми дапас у 80%  сељач- 
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ко j земљи немамо ии плуга, какав бн требало, ни 
no својој сврси, a ни no својој цени. Обзиром на 
финансијске прилике код сељака, on га иије у 
craibv да купи. 

Ие може се израдити један тип који би био 
за целу земљу. Структура земљцшта je различита. 
Један тип плуга греба за ВојводинУ) a други тнп 
плуга у Загорју, Кордуну, Баннји, Лици итд. Кроз 
ранијих nap година уза сва одржавања стручњач- 
ких конференција no том питању наших струч- 
њака jom im један raj крај не доби плуг који би 
му одговарао. 

У таквим прнлнкама дође nam сељак да ку- 
nvie исти и нс знајући хоће ли му вал>ати. Купује 
од првог трговиа или код ковача. Услсд тога се 
v MiioniM случајевима установило да му пијс за 
употребу, дакле, велим, niiie му ловол,11о посвс- 
!,(.,,(, пажње. Да му ie посвећена пажња и од дру- 
штва a не само од Владс. јер не иоже Плала на 
све m стигне и све да учини. Пиа he иницкјативу 
подупрети и помоћи. ona h§ сиакако пастојатн да 
то иде форсирано, Mu v (едној земљорадничкрј 
земл.и немамо ни једне комисије ни установс, 
коja Cm могла спа оруђа потребна земл.орпдпику 
стручно да ппсглела ппс но што дођу до упптрсбс 
и Koia би онемогућила тргорцима птекулисање и 
материјално оштећавање сељака. Ту тражимо ин- 
тервенци ју компетентних. 

Пије то набачено само оиако. Ми зиамо да 
смо увезли тога opyha - - стројсва из ипостраи- 
ста |И ima се паказало? Показало се то да cv 
миоги стројеви неупотребллгви, да иису за наше 
ппиликс. и отишло je свс скупа у старо гвожђе. 
Opio je један озбиљан проблем o којем трсба да 
се води рачуна и ono што je нужно учини. He 
можемо одјсданпут све ово што имамо избацити и 
vnecTii нове справе, него треба спе експеримен- 
тално кспро.бати пр.е набавке односмог строја. 
Цанас, поред савремене тсхпикс, морамо конста- 
товати ту жалосну чињеницу да имамо — ако су 
статистичкн подаци тачнн — око вите сттпна хи- 
љада лрвеиих плугопа. Шта то значи ие треба по- 
себио истииати. Вслики MHIIVC само за ссл.ака. 

ETO, толико обзиром na дозволлно ире.мс o 
roj тако важнрј ствари за зсмл.орадипкс. 

Господо иародии посланнци, дозволите ми да 
бацим поглед на једпу ствар o којој спакако трепп 
да повсдсмо рачуиа. Опет сс позипам иа стпти- 
ггику. AKO je истипа да у овој земл.и имадс преко 
70Z малих поседника са 2 до 3 jvrpa земље, онда 
до чсга морамо доИи? Морамо дођи дп тога да то 
luiiiic inicv ссл,аци, то су обичии пољопривредџи 
радпици, ко.ји са та два до три јутра земље. уз нај- 
рационалвију обраду уз најскромнији свој живот, 
ис могу живети, и добивамо један сељачки про- 
летаријат који je много заосталији, који je у 
миого тежем положају, који je иного неизрази- 
тији, од варошког радничког пролетаријата и 
кога cv немачки социолози убројили у такозвапи 
лумпен пролстаријат. To je радннштво којс се пре- 
дало лаком и неуредном жииоту a уједно нераду. 
Узмимо, уз то, да je код нас наталитет велики, 
и да смо če мн од 1918 године до данас за 3 мили- 
она душа повећали, mro иас треба као националне 
људе да обрадује и да вессли, стога би нам била 
дужност, да мислимо куда iic тај наш подмладак. 
Да je остала она добра коњунктура и да су остале 
оне добре прилике из 1922 и 1923 године и дал.е 
када  су  се  земљорадничкн пронзводи  онако до- 

бро уновчавали, живот namera сел^ака и домаћина 
даиас би, и поред свега тога, ono тежи просто зато, 
што ламас raj псти сел>ак има да издржава осам 
лп девет душа, док je онда имао, рецимо, да издр- 
жава само пет нлн шсст. Ако o томе не водимо 
рачуна, мп ћемо у догледном нремсну — и ми ста- 
pnju којима Бо-г дадс живота — дочекати једну СО- 
цпјалну револуцпју. Ma малом поседу, na комс да- 
иас живи пет до шест душа, за десет или дваде- 
сет година живеће 19 душа. Ако се прилике ие 
поправе, ако сс посед сељаков не повећа идемо 
ка социјалној пертурбацији, која he нам бити не- 
пожељна, ако со na време ne постарамо да зем- 
л.ишни посед сељаков повећамо. Te пертурбације 
могле би бптп кобне и штетне за друштво и др- 
жаву n за нас све скула. Статистике рецимо пре- 
терују, али нека je пола истина од тога mro оне 
кажу онда се са тим проблемом морамо бавити. 
Статистика каже да око дпадесетак хиљада поро- 
дица држи преко 7 милиона зиратног землтшта, 
a 5% власника земље да држе половину обради- 
вот земљишта, дочим више од 70",; селуака живи 
на два до гри хектара земље са својим породи- 
цама. 

По момс увереп.у, 0 тпм би требало озГ)пл>но 
Miic'iirm п благовремено приступити спровоИењу 
једне нове аграрне реформе. Ова која сс спро- 
иодп п koja je вал.да у коначној лпквидацпји, иије 
донела ono mro треба. Видимо да и до даиас im- 
i.m.e добровол.аца иије pemeno. Видимо ла та KO- 
лонизација није пров.едена и ако je држава 
дужна била да то BCII једном ликвидира. To није 
грсх овс Владе, него ових влада које су до сада 
биле. Питање аграрне реформе кије решено пра- 
ведно у интересу сел>ака и малога човека. Земл>а 
ие растс и no мппжп се. Mn иемамо распоАОЖИве 
земл.с одаклс бм могли дати и раздслити земл>у 
људима који je пемају. Ледиио бн се ло те земл.е 
могло доћи ако бп се приступпло исушивању, ако 
бн се приступило амблибризацији итд. итд. Такви 
радови ће сс извађати али ми морамо знати и то, 
господо, да свс то скупа пећс бити достатно, него 
би трсбало приступити рефпрми, где би држава 
интервенисала и расподелу земљишних поседа 
поставити na другу оспову. Ja велим ово je само 
набачено a у блиској будућности свакако акгу- 
елно, нарочито обзнром на нат прираст сеоског 
пучаиства. 

Ссверо Америчке Државе пре 100 и више го- 
дина 1имале су 90% становииштва које се бавило 
земл.оралп.ом. Данас тамо имате свега^20% ста- 
попиттва које се бавн земљорадњом. Хоћемо ли 
и ми бити у roj прилици да nam иишак ссл^ачког 
света запослимо na лругој страпн, рецимо у Ha- 
rnoj индустрији. Јавни радови, то je питаи.с са 
КОЈим се ne може више nlm у бесконачпост. До- 
лази у обзир озбиљно само индустрија a претс- 
рана индустрија нема смисла јср око нас пуно je 
индусгријских земал.а. Поповпо акцептпрам да 
благовремено o овоме озбиљно поведемо рачуна. 

Mama стремл.ена морала би ићи за тпм да се- 
л.аку свакако осигурамо бол.и жнвот. Ja сам све- 
штеник у једном сироматном крају и знам како 
хај сељак живи. Знам да тај сељак нема ни по- 
стел»е, пема ни школе, нема im цесте, знам да живи 
једним најскромнијим животом, да му je доста, 
толико je скроман, како ми Личани или Корчу- 
наши кажсмо, осољене паленте, мамал>уге, како 
лн се то овдс зове. (Један глас: Качамак!) Даклс, 

48* 
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клко ви кажсте. качамака, na je nama лужнпст ла 
томе сељаку свакако осип-рамо бољи живот 

Чопск пл мотикс морао би постати један im- 
телнгснтаи грађанин, са савреиеним и, прсма счо- 
iifM приликама, пптрсбним стандарлом живота. To 
бн биЛа сва nama стремљења. Tn зависи од 
свију нас, и од левице и од лссннис. To 
су питаи.а веома важна. Мали човек од увск тс- 
шко живи. Зато имамо овс оволике пеотурбације 
у спету. Па да не би све то и нас постигло, апели- 
рам да на тој њиви сложнп сви засучемо рукавс 
и сложно порадимп, како Крал>епст<а влала. тако 
n ми посланшш. Пилл ћемо се своме иароду оду- 
жити. 

.Ta знам ла сел)ак има и својих мана. ла миого 
iivrn троши пуно око крпггсња, свалбе, око укопа, 
o славама. Ja нисам за то да се свега тога лише. 
Сел.ак спс то нека има. али и v свакој ствари нека 
има меру, na тако и V тој. Много пута ту меру 
преврши. 

Знам ла живи v теткнм прпликама, као тто 
и сви знате. Није само до љега кривпца пего von- 
ште ло друштва и свих nac. Ja завршавам, ла бла- 
говремсно и остала госпола 7<oia cv се јавпла за 
реч кажу enoje мишљење o овом. no мом ми- 
шл>ен>у, најважнијем. иако не тако нажалост тпе- 
тираном ррсору n ;iaiv enojo cvrecrnio. Обзиром 
на ene ono IHTO сам изнео, no баца!\'ћи коивицу 
na Владу noro na nac eno скупа и nopvivliii ла lic\'0 
eo сви потрудити да тпг нашег ссл.ака потигпомо. 
ла Mv осигуоамо бол.и живот. изјављујем ла ћу 
гласати за onaj буџет. (Одобравање и пљескање 
у центру и на десници), 

Pofnrchednik Radisnv Vučettć: Trna roo u ime 
crnipe JuROSlovenskog kluba cr. Milan Knrilić. 

Милан Кзфилић: Господо наподпп послаиици, 
r»iro IHTO сам лапае код рееора Миниетаоствл vnv- 
трашњих послова рекао: да нзићи на ову говорпп- 
цу зпачп то исго што и млатити празпу еламу, no- 
нављам и сада. Кажем то због тога што сам лане, 
можда v исто BneMO, еа опог иетог меета и v nnnev- 
ству истог г. Мшгастра давао врло зроине и Kopn- 
ene еугестијс и noicperao io,ino ппталпо шгглп.о o 
коме hv еад да говорити. Иетина, давана cv ми лепа 
обећања, али. хвала Богу, до дапас je one то оста- 
ло само лабудова пеема. 

Ja ivv, госполо. Rononaimi.v ппилику да иекорп- 
стпм ii ла гопприм o нашим лобровол>цима. O томе 
гтитан»у сам и лаие говорио. И nne непо urno еам o 
том ni'Tpu.v гопорио ia еам био кол г. Мтгистпа 
Станковића v његрвом кабипсту. Г. Станкови!! ме 
ie, мопам ло|ално призпати. врло лепо прпмио и 
како ми je лао нека обавештеља ja сам био иоггу- 
ineir палом ла ћо ISO лобровол.аца и усташа v мпм 
ерезу који HHCV лобпли enojo прлво битн v naiJKDa- 
ћем BPOMonv задовол.епи. To ic било лапе. Госпо- 
до, дошла јо и друга б\,иетп<а дебата и ми рилпмо 
да се пова иста пссма. ла со пптаи.е добоавољачке 
урелбе и саша палази прод мимистапеким сћинаипи- 
CKIIM ICOMUTOTOM у 'иетом еталијуму гле ie било n 
ланјоке рсдине и да ништа no TOM питлшу mnio no- 
шлпапо. 

Ja ћу, господо, морат,и да учиии.м једпу nano- 
меиу. Све земл.е које су л чествовале у евотсмом 
рату, све су one то пптање ретиле, све до послед- 
ње. Ииједна нмје оетавила то питање нерешеио. 
Изгледа, наша земл.а чека сада лок послелн.и до- 
бровол.ац умре na да се тек рнда то питлц.с дефи- 

шгтивно penin и екшто еа днсвног рсда. Ja ca овог 
мсста. господо, тврдмм да нпједна држава, киједна 
нација. нема права na независан и самоеталап жи- 
вот која своје заслужне л.уде нс цени и не испуња- 
ва шихова стечепа прлва. (Алскспидпр Jlmuh: Тре- 
бл мислпти II na рлтникс еел.акс!) .Ta говорпм o 
снимл   онимл чпје законско право није ишуњеио. 

Гоеподо, да вам joni једиу страшпи1у стварис- 
причам. Ja сам npo нзвосргог врсмопа обилазио из- 
восне колопијс добровољаца који еу ce на мој no- 
зив одазвали и ушли у добровол>це, ишао сам лл 
видим како ишве. И знате ли шта 'еам нашао? Ja TA- 
TO овле janiro да жпрошом. Ту сам чуо n рсчопо мп 
je ла je то тачно да je јелан мој колега из влалипс 
Belume, послапик, мислпм иопоеадског среза. на 
!елпом збору илп копферстгији негде у Блчком 
Пстровцу међу Немпимл клзао за one добровол.пе: 
Они оу дошли иа naniv дсдогату, — те циганс трс- 
ба најуритп! 

Ja ћу вам сад изпоти један конкпетап случај 
шта je јвдан срсски клчелник рекао. On ес зпве Ја- 
ковлјСвпИ. Њему cv лошла лва лобропол>пл, и тп 
јвдан од n,iix за когл зплм ла ie за RPCMO ратл vnn- 
нио прло значајну услугу Воховиој cpncKoi комли- 
лп, јон ie протхолпо био илппсло тестамопт. пре 
него што ie npoinao границу и •извршио поворепн 
залатак. Томе ie лобповолли' срееки начелпик ne- 
као: na шта ви хоћетс, цигапи, губите ce одакле 
сте дошли! 

.Ta мислвм. ročnoло. ла би требало и ienHor и 
лругог обеснтп за овпкап поступак. Зар лл eo овл- 
ко говори љутшма Koin ииоу тпажкли землл' кал 
cv eo бопили. neti ie еала траже пп т-жли ta ie onv. 
Konaiy. да ce муче, ла пмају хлеба за себе и CBOJV 
поролицу. 

Госполо, обећап ie Панчевачми PUT. И TO TIII- 
тан>е виои o конпу, Клл пптлмо. затито ce ne дели 
панчевачкп пит. олгоплрл плм ес опако ллкопгки: 
unio ловол>по 'обезбећвн, imie заштићен! Пл побпо. 
мп ту necMv иопрестлпо чујвмо, обезбедито ra. по- 
лелите гл. бо.^е je латп доброволлптма noro да 
овако лежи. 

Ja елм ел стпахом преглелао ову добповол.лшо' 
уоолбу ir ia зпам ла ће ло n.e тошко доћи neli ако 
ови пзборп ne 11Лтопа1\' влалу да ono питање репш. 
(Алсксаилпр Дачић: TI сељака тробл задопол.птпП 
Ама. стани. требл nnno one ратнике, носиоце Кара- 
l)opl)CBiix звезда. 

Ja hv Вам поменути. г. Мтшетпо, ioni iennv 
ствар за коју ne знам ла ли ona епала v Ram poeon 
n.'ni v Docop Мкппстапстпл војско, то ie однвсно 
поодужења добоовољачких уверења. Г.Теллп глас; 
Tn попплла војепп!') Гпојолпо, eno ie то .уско позп- 
но, Чппи ми сс лл пмл једли рок n мкелим да je ло 
јупл месецл. 

Дакле, то су то сугсетијо, то ic то што je nai- 
важниТе! .Тл сам o томе говорио илане, г. Министое. 
n Пп сте, ко.тпко ce ссћам. a и Ramn пачолптт 
ппло лспо прпхпатпли мојо iiToie као opunuia.nu1 

да ce пеколпко млалпћл пошлл.о v .Тужпо кпајеве 
где успева јужпо воћо, nonphe и цвеће за које MH 
дајемо голико поваца ппостранству. Па IH TO пита- 
ii>e треба да ce penin. ТТека ce попгл^е ноколико млл- 
лпКл којима дати парочиту потпору за рад. .Ta сам 

■и no х)вом питању дао joni лапе моје сугестпје, a 
нарочито no пптању овог патолошког завода којп 
постоји у Сарајеву-у ЗемалЈСКом музеју 'n којп eo 
бапп пспитппањом болести na поврћу, жпту, дува> 
ny n друпим б|1Л>кама,   a код nac ce појављујс кил 
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трешања и другог воћа. Ja сам дао све тс моје су- 
гестије напислнс госполи стенографима да сс то от- 
штампа али je то остало мртво слово на хартији. 
И ако се господнн Министар интсрео\пе тиме, он 
MOHfe спс то да нађе у Стскографским белешкзма. 

Пошто, госпало, наше уважено Прстссдтги- 
mrno жели да се убрза поступак и ла 'ono Мини- 
гтапстпо Г)\'!с готово \mu ве.чепас, то ia завршујем 
гвој говор и из1авл>У)ем ла hv ca гпих разлога 
кч)јс сам ггавео гласати ппотјгв овог буџста. (Оло- 
бравање и пљвскање na лввици). 

Pnfnrcfst'dnik R^lisav Vnčetir; ima reč narodni 
poslanik  ef.  Aleksandar Lazare.vić. 

Алексзнлап Лазапокић: ГОСПОИО пародпи по- 
гланиии. из цифаоа које пам показује буџет Мшии- 
стапства пољопривреде, вииди се да се госполин 
Министао полјОпппппслс kao росопни Министао, 
тЈије заузео v niroi мепи колико je требао ла се за- 
узме за сел>ака. Очо je требао госполии Мипистар 
ла учдаш V толико npe, гпто je n ои сам поселпик 
велкког бпоја iv^rapa земље и што и он зна ла сс- 
Луаку без помоћи и без стварие помоћи v крслиту 
ишв cnaca. Од 12.180.000.000 iimapa молико изпо- 
си лшкавин буиет госполин Министар гтољопри- 
впотс vcnm ie лл ча оељака и к;ељач«.и папол олво- 
ји свега 120,000.000 гпинара. A on 1.250.000.000 ли- 
тглра тсолико je опоголипш.г повећан>е пелокупног 
fivncTn nelic ол пптттлоголиши.ег on тс СУме, уепоо 
Ie ла л'змс за 'оељака свега 10,000.000 чпилрл. Ka T 
се зна ла ona i бгпет расхотл. initTni пелтсим ле- 
лг)м иле ira бипократију, клп mro блт слл лоблцп 
мп\ колсга, a ta ie тако BW™ сс IHTO je v ова! 6v- 
пет увучеиа и Класна л\'тпи1а која апсорбује if умл- 
и,\-јо onai 6VUP.T 33 IS 000 000 •тплпл, TO, пnp^^л TO- 
Me, како нам ie гшетставио буџет госполпч Мини- 
гтап, он члк не кзтгпри ни OBV CVMV ол 120 000.000 
ткпапа i'ero MCTHVC 'nm 18 000.000. коликп ie прел- 
пићетгп за пагхоте Кллсгге л\ггои'е, Ми зчпмп, го- 
пголо, rta v Лпжавтго! кллпгп! дутпиш, постоте ■из- 
песна тоспола Koia \"кипа|'\- плпочите nnuni-r.irrKie, 
;ro6HiaiV поликс лпевнипе. ппимаЈу масне тантиЈе- 
ме, nnif.ialvviv путпе троткоче, л знамо лл гви ови 
плсхг)т'п Класис лутпи|> ne -'-iv na наоолНУ npnnne- 
•гу, тгсго илу тгл лично боглћење п личке корист 
ра?.ииу ппивилогигппих лииа, 

И клт re. гогпото наполни ппглдниии, на TV 
глзвну rnanv паооетис поивпеле ne обплћл гповољно 
пашње пи^л начи rotle ништа nvnuo rufo ни остлле 
гтвапи KHCV na спо\)е мест\', Глгишл.епл и оаз^мна 
гтламскч ппиппетп nmn ка оппттсм бллгостат1>у л 
орл пау Bnim ка благостлтм' по^елиплпл. 

Госполо наролпи послаииц«, нашем сељаку 
мора С€ ооезбслпти да својпм поштеним радом 
створи себи удобпији живот. Ви врло добро знате, 
господо, ла je nam сељак презадужен и да у дана- 
iim.cM времеку nam ссл.ак ne ужипл крелит, a то су 
лвс најтеже бол.ке које тиште namera сел.ака, и тс 
бољке треба mro npe и што хитније лечити. Влада 
тврди да je то питаи.с раздужења сељака решила, 
Ja, госполо, nanpoTiiR тврдим, да то гаггање иије 
im у иолико решено. Сељацима се и ланас напла- 
ii'/jv неплаћени ануитети силом власти, a то значи 
ла су сел.апп n поред влалппе уредбе остали у те- 
rUKOM, a можда у још тежем стан>у. Ссл>ацн су ло- 
'HI.IH од лошпјих, од иање опасних повериллцл, 
(inacimje пписриоцс: приватпс повериоце заменили 
су државни, заменила je Привилсгопапа аграрна 
баика, која нема иикаквог обзира првма сел>ачшм 

дужницима. Рапијс, док овом уредбом пије било 
pemcHO питашс o рлздужељу сел.акл, сел,пк je имао 
замоиску злттиту према приватним заводама, се- 
љак je могао, no § 471 ла заштити на.јпотребнији 
MnmiMVM, — ono mro му je потребпо за егзистен- 
иију, ono mro MV je потребно за опгтлилк, /Umar, 
пак, кад cv опи дугови сел>ачкп прешли (na Принп- 
леговапу аграрпу банку, onaj закоисми ппопис ie 
у^ипут за Привслсговат' arnapnv блпку. A ia sac 
сада питам, госполо нлропгч посланиии. ла ли ie 
овши pemeno ггитање оељачких дугова? Тп питање 
икје irn у колико решеото. Cc.i.nio- je урелбом o раз- 
Л\гжеп)у cл^to погоршаи ПОЛОЖај. 

Порел свсга тога што ie сељак остао веразду- 
жсн, on ie лаплс остло и без'икаквог крелита, A 
крелит ie за сел>ака јелпо жпвотио ггитање. jen се- 
л>зјку без крслнта v пол><и1т1вре'т v опште нема 
живота, Ми сви лобро зпамо лл ic пол>оппппрс,пт 
тшептар скуп, ла je оптепећеп великом цлппппм и 
лл 'паллсжни нису учииили ништа v томс ттравцу ла 
ову иарину смање. 

Оваква каква ie, naina пол>оприврела ттаплг v 
оптте није рентабплпа, Сел>ак рали ол jvrpa mo 
мрака/рами ппеко цсле ТОЈГИНе и. нл Knaiv K.naieB? 
V iecen. кад треба ла сабере плоловс свога шла. on 
види да нема иикакве ^оппгти, Копист ол сеља^о- 
ног рала ил1ај\' јелшго они погпслпицп коги ne знл- 
ју за сел.ачку муку и као mro смо то прошлота 
nvra чули ол глмога Мипистпл, иилимо, лл Ha'iR'1*"' 
корнст имл ..Ппизал", KO'H ic злпачп" (ппрмл 100 
милиона липара na сел.ачк-им леКима, na сељачкој 
муци и на сељачмом зиоју, 

Госполо паролпп посланици. наш сељак има 
ioni јелпл' псзролу, — кад говопим o селплкх' увек 
мпслпм na ПГумалију, jeo позиаје*! тамопт.п се- 
л.ачки парол, a и ja сам глм гел.ачки син — натл 
IIIyMa.Tnia, ротодо нарални послашши, постаје 
npenace.^ena. Наша Шумадија ллплс тшма впшс ло- 
волуко обрадиве земл,с, Jeina порочпцл npe тпи- 
лесет тодина ^тогла ie да живи на ieTiroM ктошлок- 
cv од пет хектарл обоадиве земље, a ланас на том 
истом ^омплексу трсба ла живе пет пополииа. пет 
потомака првс поролипс. Питлм ia влс. госпо 'О 
послаиици, лл ли мргу данзс пет nopo.'rana живеги 
на пет хектара земље? Ето, због тогл се појатаио 
вишак ралпе спаге нл селу. a тај впшак мооа ла'ол- 
лази у варош и тамо сгварл пролетаршат, ствлпл 
бсскућнике и ствлрл се свс ono што ne би требллп 
ла буде, ствара се псзаловол>ство у nainoi лижлпп. 
Аграрпа реформл трсбалл би o томс лл повеле pa- 
чуна 'и не само да се брике o добровољиима. као 
mro je Moi прслтовориик roBopiro, него би аграчпа 
реформа требалл и морллл лл повеле рачуча o гии- 
ма ратницима ове земље. У Шумалији добоовољз- 
na нема, али у Шумалији жпвп све сам ратиик кп\ц 
je лао свс IIITO ic био лужлн лати за CBOJV отаџби- 
HV. Зато бп требало name закоиодавсгоо рефоради- 
сати « вршпти раоељавање « насел.пнлп.с ових рат- 
ттка земл>орал1Пп<а где ono може да се врпгп, a на- 
рочтчо стаповпиштва у Шумадији. 

Ja сам join хтео да скрепем господииу Mnnn- 
стру пажи.у, да повелс рачупл m o пол.опрнврел- 
ним рсферептпма, v ко.чпко може да поиеле, јер 
колико сам могао да штметпм, пољопривредни 
рефереити моји су дужни ла излазе свакодневно 
na -repen, да буду v пепосрелпом дадир^ ca сел>а- 
ком, да сел.акл поучавЗју п^ол^оприврелним посло- 
впма, ja их ипдпм, na другоме nocnv, ja их видим 
како агитују за владајућу партију. Истина, <)n|1 пу- 
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•рују врло често од села до села, али рали својс ди- 
јурне и свога дичио материјалног богаћсн.а. 

Истн je случај и са срсским ветеринар/има. Ha- 
род сел>а!чки в-идн да се ветеринари богагс, да при- 
.мају велике диевнице, али да сељачки народ од 
тих ветеринара врло мало има користи. 

Господинс Мннистрс, иико нс може осстити 
бол докле га на себи самом ne осети. Иако ja nn- 
oaiM сељак, a оно отац ми je био сел.ак и менн je 
оставио једно мало имање у сслу Шатојрњи, које 
сам обра1)ујем. Ту имам мало стоке, na сам прс 
пеки даи морао да однедсм встеринара да мч 
шприца свип.е. II том ириликом ветрипар ми je на- 
ii/iariio за шприцање осам магорих свиња n 17 npa- 
сади 553 динара, a ja сам платио jom 100 динара 
за подвоз. За мепс лично. можда, то и imie миого, 
ал|и за једног снрогог сељака je миого. Попед за- 
разе на иомс имању појавила се je и у околини, na 
су нскн сељаци трамили да се и њима шприцзју 
свии.е. Али iioimo и.м je ветсрчшар поставио -HCTIH 
услов, они су од тога одустали, је[) HHCV могли ла 
плате толико колико сам ja 'платио, na HHCV HM цр.- 
п-или CBHibe. Ja, господнне Министре. верујем да je 
тај ветеринар иаплатио исправно « no закону. 
Значи да je серу.м стсуп, a уз то чма право и на ди- 
јурну итд. Али ja Вас питам, господине Министре, 
да ли може јсдап сељак na осам свип.а и 17 npaca- 
ди да плати'653 дннара, одпооно да жртвујс 7 пра- 
са,ДИ да би могао да опасе осампајест комада спи- 
!i>a. Стога ja сматрам да би требало o гоме повести 
рачуна да се створи мотућиаст сел.аку ла CTOKV 
лечи бссплатпо. Истипа, встер^ипар кажс да може 
опшгипа у сваком случају известнти актом начел- 
ство, a оно бановину и да се једним заобилазаЈИГМ 
путем добије беоплатпо лече11>е, алп док се то воза 
no канцеларијама и док дође одоте свс свмње, 
Стога би требало ту адмииистраиију упроагити да 
сс то ради мало брже и да селЈак од тога има 
стварне шористп. 

Хтео сам господину Министру да скренем na- 
жшу jom na једну ствар. Приликом расподеле ci4)- 
ке, приликом лодел^иванЈа новчапе помоћи за cym- 
нице и лруге шмшприирадне ствари од стране ба- 
новине или Мипистарства, ne води се рачуна o со- 
цкјалиој правди ICOMC TO треба датп, нсго се то enc 
ради на једној партпјској ocnonn, ту се партискс 
opraimsamije nnrajv комс треба дати бпка. icoMe 
вопра или друго шта. Требало би уралити да сс 
бар у -OBHM 1стварима ne ^поступа партизански. Ja 

•верујем, господине Министре, да Ви можда ва ово 
n ne знате, али то раде срески начелници, који су 
под пепосредним падзором Ммиистра полиције. 
Они иртс ту расподелу. Али попгго су пољопри- 
вредпи рефврвнти под вашом коптролом или бано- 
випском, свеједпо, то би ви требали да се споразу- 
мете са бапонииом n да «здате наређење ла се TO 
бар у будуће тако ие чтт. 

.lom један предлог, господине Министре, желео 
бих да Иам VIIVTHM. Ви знате да сам ja прлставник 
cpeiaa na коме капл.е Крал>ева стреја. Ви знате да у 
Тополу долазе мноши страни прстставнипи n да 
Топола као таква треба да буде мало реотрезента- 
Tiiumija. Топола од Карађорђа до дапас, може се 
казати, да од државе ништа пијс добила. Ono mro 
je ура1)еио na Оплепцу, то су урадили наши велики 
крал>си11 који на њему мирно почивају, али Tono- 
ла која лсжи у подножју гордог Оплепца до данас 
у иогледу улепшавап.а од дромаве пије добила ни- 
шта. Улпце су joj запуштсис.    Исма ши пекпх кул- 

турних грађевина, na сам хтео, господине Мини- 
стре, да Вам прсдложим, да Ви од Banie стране 
учипнте код КраЛ)евске владе, да се v Тополи по- 
лтпс једиа 11ол,опринрсдпа школа. У целој ужој 
Шумадији, госполипе Миписгрс, нсма пи једне no- 
љопривредне школе, ни једне! Па баш би било зго- 
дно с обзиром да je Топола центар уже Шумадије, 
било би згодпо да се ту поднпне једиа пољопри- 
вредна школа ратарско-воћарска. Поред тога пгт 
би то бпла репрезеитативпа зграда, то би био jom 
један леп расадник добрих пољопривредних рал- 
ника за целу Шумадију. 

У Тополи notCTOjn један леп воћни расадник, 
али пошто je Шумадија исто толико и вииоградар- 
ски крај, ja бих предложио господииу Мииисгру 
да пздејстпује код баповиие, пошто je то баношш- 
CKIH расадпик, да Топола ииа поред тога воћарског 
распдпика и један лозни расадник. 

Ja бих од свег срца за овај буџет гласао, када 
бих био увсреп да ће ^овај буџет колшсо толико ко- 
ристити нашем сел>аку, али пошто упапред зпам 
да nam сељак шгкакве користи пеће имати од оио- 
га буџета, то hy гласати против овог буџета. (Пље- 
скаше « 'Одобраватве na левици). 

Potpretscdnik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik z- Simo Marjanac. 

Симо Марјанац: Гобподо народни посланици, 
јавио сам се за реч мод реоора Мипистарства no- 
л.опривреде зато, да замолим господииа Мини- 
стра ла nrro вите пажње посвети унапређењу сто 
парства у моме срезу, кога имам част иретстаил.а- 
тп, a то je Срез јајачки. 

Господо народни посланици, мој срез je upe- 
тежно сточарски срез, na сс указује потрсба за б.)- 
■ I.OM паемином K'on.a и гопсла. Лош за врсме Свет- 
скога рата спс што je било бољих коша све je отс- 
рала опдашља аустриска власт тако да je ono што 
je остало, све остало слабије, тако да су се кољи 
уопште досада 'потпуно дегеперисали. 

Напомињем, господо, да се у моме срезу до 
сада врло слабо водпло рапуна o унапре1)ешу ко- 
п.арства a тако исто и говедарства, na бих молио 
господина Мишпстра да у овој годипи посвсга 
мало више пажње моме срезу и да му додели већи 
крвдипг, парочито за куповину добрих пастуха и 
бикова монтофонаца, који код нас добро успевају. 
али само пуиокрвппх моптофопаца, a ne полукрп- 
них којн се обично no мало додељују и којп су no- 
казали врло слабе резултате. 

Господ-ипс Мипистре, у моме срезу влада eefc 
дуто година антракс —■ црни прнтт, тако да сток 
lame, na je исто тако било и много луудских жртава 
од твега, зато што једу меоо од угинуле стоке од 
upnoira npiHiiiTa, na Вас молим, тооподипс Мпиа- 
стрс, да у овој години одредите један известан 
кредит да би се могао набавити серум, како би ^ч- 

сва стока могла 'пелцонати и томе злу 'могло стати 
на пут. Moj марвепи лекар ie досааа у више крајс- 
ва убризгавао те кнјекције противу псшенЈтог 
прншта IH оиде где су употребљепе показао се ус- 
пех. Али у опим крајевима где стока mije пелцова- 
na, ona 'нагло липсава 'и зараза се mnpii у чигавом 
срезу. Једном сел.аку Јоои Медићу угинуло je 30 
крава n телади, a тако исто многим другим поро- 
дицама угипуло je око 5, 6 na и око 10 комала 
разие стоке као, na пример, Koii>a, товеда, a o оит«ој 
стоци m да ne говоримо, јср н.е има у великог 
броју. Дакле, ja молим господипа Мипистра пољо- 
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привреде да неизоставно посвети пажњу моме сре- 
зу да би се једанпут ов<ш злу, које се појавпло у 
мом срезу, стане на иут, гвм upe mro Ке се иоћ« 
пелцовати стока како у једном делу мога среза, 
тако уопште у цслом момс срезу. 

Господо народнн посланнци, ис могу да про- 
пуСТИМ  ову прилику, a да сс ne дотакнем пнтања 
o  раздужењу нашега сељака. Много се говорило 
m   je  пола дуга сел>аку   отписано   a сел>ак   када 
чује и види шта му се све тражи, a зпа mra je upe 
био дужан,   онДа ан види   да му се дупло   више 
тражи, уместо половиЦе мање, како je то у Уредби 
речено. Држава je заиста, господо, преузела једну 
четвртину, како je у Уредби речепо, али на жалост 
банке до  сада нису ништ.а учиниле.  Ha  пример, 
имамо овакав случај: Поштр су све менице биле на- 
II\штеис, a највише када je 20 априла 1932 године 
ко ja je година била једна од најбеднијих и нај- 
гладнијих   година у животу,   изашла   Уредба   o 
томе да каматна стопа не сме бити ucha од 10%, 
банке пису хтеле да поштују ту Уредбу и да на- 
плаћају  lc'o камате, већ су кад би сељацн дошли 
va регулишу своје меиице тражиле 30%, Како ro- 
лина  као што казах, mije била тако родна, многи 
И   МНОГИ сел.аци пису миглн да одговарају СВОЈИМ 
обавевама, јер им je тражено umne него што je у 
Уредби било предвиђено, a иеки, који су могли, 
нису ни хтелн зато, mro нису поштовали Уредбу 
и поступали према њој. 

|\ак() je злогласпа Уредба ондатњег Минн- 
стра правде г. Којића из године 1У34 гласила: да 
ke онај, ко ne регулшае enoja потраживања код 
банака, изгубити право заштите, — поштени сел.ак 
je иожурио да регулише своје обаиезе a, eno, ima 
му се догодило. Банке су протестирале преко 
адвоката и оптужиле га, груитовно се осигурале, 
тако да су направиле стотину чуда и трошкова, и 
кад су регулисали евоје обавезе, omi су ИМ све то 
прикачили главници, тако да им je дуг предвостру- 
чен, a негде и утростручен. 

Аграрпа банка затражила je од свију банака 
iicj срезовима све дугове селЈачке, међутим, mije 
се нашла контрола, која би могла преконтроли' 
сати све те дугове и утврдити колико су на име 
камате узимале и na какав су начин сељака пљач- 
кали. 

Ja молим Господина Министра, a апелујем и 
na Крал.епску владу, да се овој пепранди етаие na 
крај, и ako би се контролисало, као mro би тре- 
бало, оида би се видело, да има много сел>ака, 
којнсу се раздужили, a имало би и доста дуж- 
ника, којнма би требало вратити новац, јер су свој 
дуГ и преплатили са каматама од 40—50% које су 
им иеке банке наплаћивале. Банке од својих napa 
иису ништа жртвовале сем тто су жртвовале, што 
су им празне банке и mro више нема сељака no 
банкама да nx пл>ачкају и деру до коже, a TO ИМ 
je неизлечива рак-рана. Кад се помисли, како им 
je посао iimao добро, a еада празне гледају баике, 
ja мислим да je то Божја казпа, као што стара по- 
словица каже: „мораш како xoliem, алп neiiein 
доклс хоћеш". i 1ек сад раде без сељака a камата 
од 40%, алал им било од нас сел.ака! 

Верујем у ову Владу и Господина Министра, 
да ће ове моје сугестије узети у расматрање n 
гласа^у за овај буџет. (Пљескање на десници). 

Potprctscdnik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Živojin Popović. 

Др. Жнвојнн Поповић: Господо napi um no- 
сланици, ми сви добро змамо, да nama пољопри- 
вреда ангажује, na, дакле, требало бп и да збршне 
8/10 од целокупног нашег народног жпв.па. 11a 
кад je тако, онда би требало свака влада на пр- 
вом месту да се истински и брижно постара o томе 
највећем нашем сталежу. 

Да видимо сада, гооподо, поводом овога pt- 
сора Мивистарства привреде, како се ona Влада 
стара o томе нашем поштеном и трудољубивом 
земљораднику. 

Господо нарОдни посланици, nam земљордД" 
нички живаљ чак и у најбогатијим крајевима живи 
доста бедно и оскудно. Дозволите ми да посМа- 
грам прилике нашег земљорадника кроз призму 
моје покрајнне. Велико Поморавље, одакле сам, 
сматра се за један од најбогатијих крајева name 
предратне Србије, na да видимо, како се живи у 
томе „богатом n благословеном крају." Ha првом 
месту, господр народни прсланици, eno Велике 
Мораве, где се у току ове ГОДИНе neii no inecrn 
пут излива из свога трка и дави тамотњи живаљ 
n домоие оних густо начичканих села na њеним 
обалама. Више стотина хиљада хектара земље 
скоро преко целе грдине биле су прд водом. 11 
можете самп себп да претставпте, какпе могу да 
буду здравствене приликс у тим селима, која су 
поплављека. 1уберкулоза бесни у тим крајевима у 
највећем степену; тифус je скоро стална појава у 
гпм селима, крај других заразних, инфективних 
болести. L друге стране, поред тих ненакнадивих 
n пепсплативих губитака у људству, огромпа je ма- 
теријална штета у привредном погледу, јер, kao 
што рекох, стотине хиљада хектара скоро je увек 
non.iaiiiio, n екоро увек п.нхов допринос долази у 
дубиозу: ima he бити ca уложеппм трудом и ба- 
ченим семеном? 11 тако из године у годину .le- 
mana ее, тако бива од памтпвека, од када смо до- 
шли као Јужни Словени у те крајеве и засели их. 

Узмите само колику су штету нанеле no- 
следње зимске поплаве. Скоро ero хиљада хек- 
гара земл.е било je заеа1)епо птеппцом и другпм 
озимим житом и еве je то, господо, упропашћено. 
Са својим друговима из 11оморавља обратио сам 
ее пре годину дана за помоћ томе живљу и преко 
г. Претседника Народне скулштине и преко г. Mn- 
нистра социјалне политике, и могу да вам пзјаипм 
да до данас писмо удостојени никаквим одгово- 
ррм a o помоћи и да ne говррим. 

Гоеподо народни послаппци, како из здрав- 
ствениХ, тако n из привредних разлога, бпло би 
већ крајње време да се предузме регулација тока 
Велике Мораве. Ha првом месту, док се ne npe- 
дузму ти колосалпп и важнп радови, требало би 
предузети да се одмах ова еела, која су скоро 
сваке године поплављена бар једанпут или двапут, 
да ее ева та села преместе у пајблпже пределс, 
који нису пзложепп поплавама a којп нначе пспу- 
њавају друге услове за насеља. Ha другој страни, 
разуме се, треба одмах предузети једно рацио- 
нално n планско регулисање тока Мораве^Вн ere 
моглп да запазите, господо, од колике je 'важно- 
етп такав једап проблем. Баш у владипом љисту, 
у „Времену", пре некрлико дана могло je да ее 
npomrra, да су се најпозвапијп стручп.ацп за та 
питања, чланови Удружења инжитера хидротех- 
иике, сложилп у томе да je крајње време да се 
предузме регулација наших река, које плаве ве- 
лпки број села и велики део знратне земље. Ha- 
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рочито су истакли питање регулације баш Велике 
Мрраве... (Митстар пољопривреде Светозар 
Стннковић: 'Го je надлежност г. Министра ri)al>c- 
шша!) Зиам, али штета, кију наноси та вода, она 
спада у Ваш ресор, г. Минисгре, и Ваша je дужност 
да се Ви заузменс код г. Минисгра грађевина да 
он спроведе потребне радове... (Министар пољо- 
привреде Светозар Станковић: Штега je што je 
хидротехника струка одвојенб од пољоприареде!) 
,v век се aujau.b^je та nama проклета надлежност. 
IIIIMI се ne ocena надлежним, a за то време у се- 
лима крај Мораве бесни туберкулоза и тифус. И 
сада ме оолио днра један случај од upe недељу 
дапа. 1ада су ми довели једиу дсиојку кија je 
била румена као ружа и ja сам мислио да je оиа 
потпуно здрава, али кад сам ослушнуо ja сам чуо 
и каверне и све друго. Само лекар може то да 
анди и зати сам истакао да се не слажем са Вама 
да иаа стиар ue епада у liaui ресор, ja мислим да 
чп Јребало да Ви ио овом питању поЈзаднте код 
г. Министра i paljeuHiia. Немам иначе прилике да 
ii овоме говорим и iieliy да замарам цео uuaj Дом 
и да говорим приликом снаког ресора, a Ви видите 
да су оиде изношеиа многа питања која нису у 
нези са стручиим ресорима, ua с.матрам да могу 
говоригн o сгварима које немају и директие иозе 
са liamii.M 1)есо])ом. 

Истакао сам neli од колике je иажности у 
здравотвеиом IH привредном погледу да се ток Мо- 
l)auc регулише. Исуипшањем иеликих iM04Bapa и 
баруштина, добили би се велики комплекои иајоо- 
.i.e аиратне земље, a, ca друге črpane, добило би ое 
врло МКОГО и у здраисгиепом погледу. 

Господо народи uiocjiainiuii, скоро целокупио 
сгаионништио у Помораиљу оаии се приеисгиено 
IIO.I.опривредим, изузашајући иекилики месга где 
има iieiiiro мали оитне тргониие. llajuiuue je разии- 
јена земллорадња. Оида дилазн сточарство на 
ограицима плаиина. Ту je донекле развијено и ии- 
нопрадарство као и воћарсшо. У погледу земл.п- 
радње ja hy одмах да истакием да мн поглавито 
Tii.Mi) гајимо кукуруз a анда гаиеницу. Што се тиче 
кукуруза до данас није ништа урађеио да сс иутем 
селекционирања и одабирања дође до једног ти- 
пичпог, израаитб нашег кумуруза. Мени je врло 
добрб иозиаго да су Амершканци путвм солекги- 
рања кукуруза дотерали догле, да просечно од 
Једног стабла добија два до три клипа. Зами- 
слите молими би допринос био код нас у Помо- 
рављу, где су иначе повољни услови за пости- 
saibe селекцирања кукуруза. 

Тамо iiMa врло иеликих имања, као што je 
баиовииско добро Добричево, али се на селекти- 
рање кукуруза и не мисли. Ми смо додуше имали 
једиу селекциону стакицу за шиеиицу, која je пре 
8 до 9 годииа опшчела рад иа баиовииском добру 
Добричеву, иедалеко од Ti\iipiije, na je ире 3 до 
4 подине ирохиигјгиа код Крушевца, Она je по- 
чела да раздаје оелектираио семе за пшеницу пре 
годину дана и то у малој мсри, a поглавито je раз- 
давала то селектираио семе мришле јесеии. lio и 
ту 'одмах cycpelie.\n) једну болесну и жалосиу no- 
јаву у раду one Владе. У место да та селектирана 
ишеиица иуде раздаваиа земл.орадницима бар за 
30 до 50% од пијачне цене, ако ne чак и бесплатно, 
ова Влада и ЈРЗ нареднли су na je та пшеиица 
била искључиво продавана, ja подвлачин реч про- 
давана, — за 20 до 25% скупље од пијачне цене пше- 
иице. Јер док je пијачиа  цеиа пшеинце била  СИ0О 

180 динара, дотле je та ПШШИЦа била продаиапа 
зомлуорадницима за семе no цеш од 22и до 230 
динара. Иодвукао сам реч продаваиа, јер mije биЛО 
дозвољено чак ии то, као што се увек практикује 
да'се та пшеница добиЈе Gap заменом. A да &Ц 
сгвар била још жалосннја, Влада je наредила na 
je велнка килнчпна те селектнране ишеиице била 
лродаиа трговцима a млнпарима чак IH испод ии- 
јачне цене. ETO, господи, jaaior примера како ова 
Илада мало води рачупа o иашем сиромашном али 
ирсдиом земљорадиику! 

Гооподо,   у   погледу   сточарства   такође   mije 
ништа ура1)ено, да до^емо,  иутем разумпог ода- 
бирања, до оллемењше, нзразито наше стоке која 
би   стопроцентно  б^нла  привнкиута  иа  иате  иод- 
иебљс. У том иогледу су нас иретекла 6palia Бу- 
гари. Omi су Beli дошли путем селекције до свог 
догмаћег говечета и до своје домаће краве, која 
даје одлнчан квалитет  млека и  отпорна je према 
туберкулози.   Иозмато   je  да  краве и  приплодНЗ 
грла говеди, које ми скупо платимо « доведвмо 
из туђине,  када до1)у  под наше  подиебље  скоро 
увек и брзо оболе од туберкулозе н дегенеришу 
се. To не би бно случај са нашнм домаћим селек- 
тираиим говечетом. За народио здравље je од ве- 
лике важностн да су краве, које нам дају млеко, 
здраве  и да иису ^оболеле од туберкулозе. Само 
у том случају може да сс препоручује обнлна упо- 
треба иутера као пресне тј. иеварсне храие, што 
je ииаче од великог значаја по човечији органи- 
зам и здравље. 

Исти такав случај je и са нашом овцом. Mu. 
нажалост, у Поморављу имамо једну чувену и no- 
знату (|)абрнку штофова браће Теокаревић, али, 
сем оних заиослених радиика, друге користа не- 
мамо, јер вуна, која je тамо потребна, доиоси се 
из 'ииострапства. 

Гисиидо, M« €мо МОГЛИ путем памегис селек- 
ције наших оваца да дођвмо до једног типа овце, 
која бн била корисна не само за бољи доприпос 
млека, iiero и за вуну. 

У погледу Boliapcrna и живинарстиа такође 
ништа није урађемо. Постоје расашници, али се м 
ту лутало и ми, после толико година од иашег 
ослобођења, ие можемо још да утврдимо, којс je 
sohe, које најбол.е може да успева у Поморавл.у 
н зато je дапринос иапшх прО(ИЗВОђача веома малп, 
скоро ништаван. Ми кмамо ограике планина које 
праге долтгу Мораве .и ту je доста развијеио ви- 
иоградарспзо. Поред једне вииске задруге у По- 
моравл>у, која je показала добре резултате, било 
би иотребио још иеколнко задруга, али иако je 
г. Мииистар предаиђао и предвиђа оуму од 4 ми- 
лиоиа динара у ту сврху, изгледа, да се из парти- 
ских разлога, зато што се Позиоравље није ода- 
звало Јерези, не додељује та помоћ. 

Господо, велико Поморавл.е je пренасељено и 
та преиасељеност je из године у годипу све већа, 
блаподарећи добром наталитету нашег народа. Али 
та пренасељеност довела je, с једне стране, до ве- 
ликог ооиромашења namer народа, a, сдруге črpa- 
ne, до пролетаривације на селу. Један велики про- 
ценат, можда 20—30%, толико je осиромашио, да 
je остао без игде «чега, да je иотпупо пролеге- 
ризовам. 

Ja сам у прошлој буџетској дебатн напоменуо 
да би пашим ооиромашепим земљорадиицима мо- 
глн да IIOMOPHCMO путем задругарства, али се за 
пролетаризованога земљорадника пнтамо, како да 
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OH буде запослеп. Приликс су у Поморављу пеома 
ПОВОЉНе за разпој ипдустрије као можда нигде у 
Јутославији, јер нмамо жсчезннчку пругу иормал- 
ног  колосека, пругу узаног ^олосека, нмамо nc- 
лику водси\' снагу и Поморавл>е лежи у једном ве- 
ликпм басену каменог угља, Једном речју, сви су 
услов:и ту, али шгдустрија ис само да се нс развија 
iicro je и умртвљена. И гако ми сројимо пред те- 
шк-пм' проблемом, кућа ћсмо са нашим не^брину- 
тогм  радницима  из  села. Исто тако je пезбршгут 
и у тешмом ста11>у onaj ооиромашени земљорадник, 
jeo je препуштет самом себи и нсупуНсн. Што сс 
гичс иашег осиромашеног земљорадиика, ако 5и 
сс ппоцситуалпо прорачунало, ту би стање стајало 
оиако: 80%  земљорадника тако je оснромашило 
ча иемају више ол 10—15 ари na 2—3 хектара ЗИ- 
parne зс.мл.е; 10% има око 5 хсктара; 2—3% 10—15 
хектара, a о«е који нмају преко 20 хсктара могао 
бих  вам' na прсте нзбројатп. Дакле. ако узмете у 
обаир ту сгатисгик\-, видите да je гро нашнх зем- 
•мипшичких породица потпуно осиромашило. A, 
ronioчо   народни  послапици,  оиротпиња  je  извоо 
сваке беде и невол.е. Нездрави станови, недовољна 
исхјкта,   слаба  просвећеност,  све то чин-и да  се 
nam човек на селу нагло дегенеришс, како теле- 
сво тамо и морално. Морамо бити свсагн, да бсз 
здравог   и  иапредиог  сел>ачког дома  ne  можемо 
имати  солидну и онажиу државу. Треба учинити 
све   ча  сс прнлик-с iiainer земљорадника поправе 
и   ча сс њему жшшт na сслу олакша. A како lio, 
ГООПОДО,  ona  бапкарска  Влада да поправи  стап.е 
нашег земљорадника. Да узмсмо у обзир шта je 
урадила са раздужењем земл.орадника. 

To вам je најбрље примазао мој предговор' 
ник којн припада вашој већини, и nam сиромаш- 
im земл.орадппк je TO пајбол.с осетио приликом 
»оплаћиваша првог и другог ануитета. Бгзекутори 
cv се размилели no селима, добоши ррме na све 
craaiic и тако je on осетио како сте га благотворпо 
оатботлч од дугова, a да и ne говорим o опоме 
mro je господин Мохорнч истакао, да mije решено 
питање кредита земљорздника. A, господо, такав 
јадан осиромашснп земљорадник који чини вепииу 
целокупног нашег живл.а, ne може да иоиви без 
поштеног и солидпог крсдпта. 

111 го се тпче пореза-зсмл.арипе, ona je сма- 
ii.cna jom за време Владе господппа Јевтогћа, a за- 
TiiM мало више, али моје je скромпо митл.еи.е, 
да би било већ једном потребно, да овог оиро- 
машиог земллрадника, који нема umne од 5 хск- 
тара земље ослободимо од плаћања сваке земља- 
риие јер on не прапзводн mi толпко да можс ма 
iift-a да ирода, већ je принуђен да прода и своју 
радну снагу и неоумњиво, господо, да тај no треба 
да плати ни земљарину. To би се могло иомпен- 
зирати од великих предузећа, индустријских и ру- 
дарских, a специјално од рударских предузећа, 
коja су BeliHHOM (преко 90%) у страним рукама, 
a ми за ibiix чинимо такав Елдорадо, какав се ne 
налази nn у Африци. 

Господо иародпи посланици, да бацимо сада 
један општи поглед na стање цслокуппе name no- 
љопривреде. Ви знате, да мп сталпо слушамо уве- 
равања са свију страна, камо смо мн богата no- 
ллпривредна земља, како nama полЈОприврсда чи- 
ни главни стожср наше целокупне народни при- 
вреде, да пољопривреда код нас чини главни стуб 
свих паших народних и државних доходака итд. 
Па, да видимо, господо, шта нам кажу у том no- 

гледу хладпи статистпчки подаци. Када посматра- 
мо KpeTaibc продукције наше пољопрпврсде у цс- 
лој nanioj држави за последњих 10 годипа, na ако 
na осиову стагпсричкпх података за сваку годипу 
обрачупамо просечап ro,4iiiiiii>ii допрппос за ову 
последњу децспнју поједпппм пронзводпма name 
пол>опривреде, опда долазимо до ових бројеиа: 
просечиа производпЈа пшепице и ражи бпла je око 
22 мнлиопа мтп.; кукуруза 32 милнопа мтц.; јечма, 
овса, проса n другпх спорсдпих церсалија око 7 
милиопа мтц. 

Да впднмо сада шта je нама потребпо за nop- 
малпу исхрану натих л.\ди и name стоке. Исхрана 
uehiiirc паших земљорадника и радника педопод.па 
je и псздраиа. Ha првом месту хлеб скоро cnnjv 
наших земљорадника je од иукурузног брашна: 
проја, качамак, палепта, жгањца и томе слнчпо. 
A хлеб од кукурузног брашпа справљеп ма у ка- 
квом облику нездрав je, нарочито за сталпу упл- 
требу v исхрану. ГТрема томе, ако обрачупамо ко- 
лико бн било потребно за иормалну физиолошку 
исхрану 15 милиопа папшх стаповппка, онда до- 
лазимо да ових запршашћујућих аргумепата: у 
погледу производње пшенице и ражи ми смп у 
дефициту  од 2  Minnona  мтц. просечпо годпти.с. 

Просечна производња млека била би допсклс 
довпл.па. 

UITO сс тпче меса пама би било потребпо го- 
.imnibe 675 милпппа кплограма, a nama je годиш- 
ња производп.а свсга 400 мшиоиа кплограмп, што 
значи да смо у дефициту за 275 милиона кило- 
грама. 

У поглсду поирћа, господо народпч послаии- 
nii, у nanioj се земл.п ne производи ГОДИШЊе ни 
једна Tpehnna од one колнчипе, која би пам пиаче 
била потребпа за нормалиу и правилну исхрану. 

Кад узмсмп у обзмр правилну исхрану name 
стоке, нама бн било потреб«о 76,000.000 метарскпх 
центн зрнасге хране. a код нас сс произиодп го- 
дпшње само 37,000.000 метарски ueimi, nno значи 
да нам псдостајс за добру исхраиу стоке n jom 
owo 40,000.000 метарскик цеита зрнасте сточпе 
храпе. 

roiciio;i(i пародпп послапнцн, кад ове страшне 
статистичке полатке уочимо онда вилимо, како je 
тврђсље: да смо ми богата пољопривредна зем- 
л,а, само једна иелпка самообмапа n парл.пил бај- 
ка. Мн смо у ствари земл.а незбртгушх n cnpo- 
машпих зсмл.оралипка. (Одпбрапап.с.) И ona Кра- 
л.еиека влада хтола би да сс o таквом једиом cn- 
роматном n пајмпогбројјппјсм патем сгалежу 
брипс на тај пачип, што за по.^опрпирсду, која 
трсба да збрппс 8 дссстипа од целокупног namer 
становнииггва, це предвића ни један проценат, mi 
CTOTii дсо од свога буиста, ла би могла тако јслпо 
бедно стаље да поправи. 

ETO, господо народпп послаиицн. само то na 
je доволто за сваког onora, коме лежи na epuv 
добро и папредак namer спромашног али вредног 
И поштеиог зсмл.прадпика, да nelic и пс можс да 
гласа за овај буџет, a наоочито кад je on v pv- 
кама једне оваквс Пллде. (Одобравање и пл.оскап.г 
«а левициЛ 

Potprctscdnik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Karel Dober?ek. 

Karel Dobcršek: Gospodje narodni poslanci! Ako 
ste hodili po naSi lepi Sloveniji, potem ste prav go- 
tovo obiskali tudi naše slovenske gore, kjer ste se 
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navžili solnčnega zraka in vem, da vam je bilo prav 
prijetno. Prepričan sem, da je lansko \$to po gla- 
sovanju o konkordatu mnogo srbskih kolegov odšlo 
v Slovenijo, da se tam odpočijejo. Prepričan sem. 
da so ob tej priliki tudi študiral; gospodarski položaj 
našega alpskega kmeta. In ravno o teh naših kmetih 
mislim izpregovoriti par besed, kajti položaj našega 
planinskega ali alpskega slovenskega kmeta ni isti 
kakor položaj poljedelskega kmeta iz Banata Bačke 
ali morda iz drugih krajev. Izgleda samo na zunaj, 
da ima naš kmet prijeten položaj. Ako ste vprašali 
našega alpskega kmeta, koliko ima zemlje, ste se 
začudili, ko vam je povedal, da ima 50 hektarjev, 
60 hektarjev in celo 100 hektarjev. Vi ste bili prepri- 
čani, da ob takem posestnem stanju mora kmet 
dobro prosperirati. Toda povem vam, gospodje, da 
je situacija popolnoma drugačna. Pa ni samo njegov 
socialni in gospodarski položaj, radi katerega sem 
se javil k besedi — zastopam planinski obmejni srez 
—, ampak so tudi še drutri razlogi, radi katerih sma- 
tram za potrebno govoriti. 

Do pred kratkm je bil .položaj našega planin- 
skega kmeta nekoliko boljši kot sec^ij ko sta ga 
zadela dva udarca: prvi udarec je bil zadan z lov- 
skim zakonom, drugi pa z uredbo, ki je bila izdana 
koncem decembra 1937 leta. Sicer lovski zakon ne 
spada k razpravi o kmetijskem ministrstvu, ker zaj- 
ci, srnjaki, srne in druge gozdne živali spadalo pod 
m'nistrstvo za gozdove in rudnike. Ali značaj na- 
šega alpskega kmeta in njegova posest je taka, da 
se sploh ne more točno določiti, ali naj sptada naš 
kmet pod ministrstvo za gozdove in rudnike ali pa 
pod ministrstvo za kmetijstvo. Toda, ker gre za po- 
ložaj našega kmeta, je popolnoma razumljivo, da 
mora to interesirati tud' gospoda kmetijskega mi- 
nistra. 

Pred novim lovskim zakonom so imeli naši 
kmetje, ki so posedovali 200 oralov zemlje, svoj la- 
sten lov. Oni so lahko na svojem zemljišču lovili vso 
divjačino ali pa so lahko dajali lov v najem. Mnogi 
od naših alpskih kmetov so se te pravice tudi po- 
služevali in so za to dobivali od gospode, ki je lov 
vzela v najem, precej dohodkov, s katerimi so lahko 
plačevali davke in doklade ali, kakor vi pravite, po- 
rez in prirez. Ko je stopil nov lovski zakon v velja- 
vo, je ta pravica prestala. Pravzaprav ne smemo 
reči pravica, ker je to posestno stanje trajalo že 
stoletja, ampak se je to stanje sedaj z zakonom 
presekalo in je naš planinski kmet izgubil s tem ne 
samo pravico do lova, temveč se mu je s tem zmanj- 
šala za 50 in več procentov tudi vrednost celokup- 
nega njegovega posestva, tako da danes kmet, ako 
bi želel posestvo prodati, ne bi dobil več tiste cene, 
katero bi lahko poprej dobil. Ta zakon je torej od- 
vzel stoletno pravico, in to je v nekem oziru tudi 
protiustavno. Zato prosim gospoda ministra da se 
zavzame v tem pogledu za naše planinske kmete :n 
naj poizkuša, da se ta krivica popravi s tem. da se 
preklčejo z odredbo tozadevna zakonska določila 
za naše alpske kmete. 

Druga težkoča, ki je zadela našega planinskega 
kmeta, je, kakor sem že uvodoma omenil, določba, 
ki je bila objavljena v »Službenih novinah« 21 de- 
cembra lanskega leta in ki je izpremen (a člen 90 
finančnega zakona, in sicer uredba o likvidaciji kmet- 
skih dolgov, ki se nanaša na kmete, ki posedujejo 
preko 50 hektarjev zemlje. S to uredbo je postav- 
ljena vrednost planinske zemlje v isto vrsto z vred- 
nostjo   dobre   orne  banatske  zemlje.   Zadeja  je   ta 

uredba v naših alpah najmanje 400 posestnikov. Po- 
glejmo   malo,  kako  izgleda  stvar,  ako  primerjamo 
našo planinsko zemljo z orno zemljo v Banatu. Orna 
zemlja daje vsako leto svoj pridelek. Računa se na 
primer, da da orna banatska zemlja na 1 hektar 2.200 
dinarjev čistega dohodka. Od naše planinske gozdne 
zemlje ni letnih dohodkov, ker se gozd le vsakih 100 
let enkrat lahko seče. Gozd potrebuje najmanje 80 
let, da zraste. Ako bi gospodje, ki so se nahajali v 
naših   krajih,   pogledali   našo   planinsko  zemljo  v 
gozdih,, bi  videli, da je zemlja  sicer lepa črna, da 
pa je največ en decimeter debela, spodaj pa je sama 
skala. Ko bi ne bilo na tej zemlji gozda, potem bi 
ta zemlja čisto gotovo splavala v dolino. To gozdno 
zemljo   šele   ustvarjajo   korenine   naših   planinskih 
rastKii, bodisi gozda, grmičevja in drugih planinskih 
rastlin In zato o kakem ornem humusu v teh krajih 
ne more biti govora. Če bi gozd posekali, bi ne do- 
čakali, da bi lahko na tej zemlji orali in sejali. Vsled 
tega se že po svoji kakovosti planinska zemlja ne 
more stavljati  v  isto   kategorijo,   kakor   banatska 
zemlja. Ako računamo, da banatska zemlja da na 1 
hektar 16 centov žita po ceni 150 dinarjev, pride to 
letno na 2.200 dinarjev dohodkov. Lahko pa v teh 
krajih  namesto žita sadimo druge industrijske  rast- 
line n.pr. sladkorno repo in bi bil dohodek še večji. 
Na planinah je žetev v gozdu samo enkratna v 100 
letih na leto pa znaša prirastek 2 do 3 kubična me- 
tra na  1  hektar gozda v vrednosti   100 do  150 di- 
narjev. Iz tega se vidi, da je že letni dohodek ba- 
natske zemlje skoraj  desetkrat večji kot pa doho- 
dek planinske zemlje. Radi takega stanja je razum- 
ljivo, da je planinski kmet gospodarsko zelo težko 
prizadet in pretežno zadolžen. 

Ce nadalje primerjamo dohodke iz planinske 
in banatske zemlje, tedaj vidimo, da »žetev« v gozdu 
da v 100 letih na 1 hektar 160 do 200 kubičnih me- 
trov lesa. Izkupiček tega lesa bi znašal torej v 100 
letih enkrat največ 8—10.000 dinarjev, in to v naj- 
boljšem slučaju. V najslabšem slučaju pa celo samu 
4—5.000 dinarjev. Banatska zemlja prinaša na 1 
hektar v sto letih 170.000—200.000 dinarjev. To po- 
meni, ako računamo z ozirom na dohodke, ki jih 
daje zemlja, da je 20 hektarjev alpske zemlje dalo 
v najboljšem slučaju toliko, kolikor 1 hektar ba- 
natske zemlje, in to v najboljšem slučaju. V naj- 
slabšem slučaju pa da šele 40 hektarjev alpske zem- 
lje to, kar da 1  hektar banatske zemlje. 

Iz prednjega vidimo, kako težko je našemu pla- 
ninskemu kmetu, vendar naša vlada in naš kmetijski 
minister še niso uvideli tega težkega stanja. Ce po- 
gledamo čez mejo v Avstrijo, vidimo, da je avstrij- 
ska vlada za svojega planinskega kmeta ustanovite 
tako zvano »Gebirgsbaucrnhilfe« to je pomoč z;i 
planinskega kmeta. Ker so naši planinski kmetje 
ravno tako visoko pod nebom kakor avstrijski 
kmetje, smatram, da so tudi naši alpski 
kmetje potrebni enake pomoči kakor avstrijski 
kmetje. Jaz apeliram na gospoda kmetijskega mi- 
nistra, ki ga žalibog ni tu, (Mihael Brenčič: Saj bo 
kmalu prišel!) toda bojim se, da bom preje konča! 
Jaz apeliram na gospoda ministra, da, kadar rešujo 
kmečka vprašanja, ne gleda samo na banatsko zem- 
ljo, na banatskega poljedelca lepega Banata in Ba- 
čke, ampak naj misli tudi na našega alpskega kmeta, 
kateremu je treba posvetiti vso pozornost. 

To pozornost pa je potrebno posvečat, našim 
alpskim kmetom ne samo iz prednjih razlogov, ka- 
tere sem  navedel,  ampak tudi  iz  državno-političnih 
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ozirov. Vi morate vedeti, da se naši alpski kmetje 
nahajajo na severni meji naše države, kjer so skozi 
stoletja in stoletja čuvali naš narod, da hi padel 
pod tujca. Ti alpski kmetje so stali zvesto na sirani 
svojega naroda, so stali tudi zvesto na strani slo- 
vanstva. .Jaz mislim, da zavisi samo od dobre volje 
gospoda ministra, pa se jim lahko priskoči na po- 
moč. Mi vsi dobro vemo, da ne čuvajo samo vojaki 
državne meje, ampak da v glavnem kmetje, oni, ki 
v mirnem in vojnem času dajo vojake, da so ravno 
oni  najboljši  narodni  čuvarji.  (Ploskanje). 

Ker pa dosedaj nimam dokaza, da bi tem pla- 
ninskim kmetom, ki so danes na ivici propasti, ka- 
kor vi v Srbiji pravite, Kraljevska vlada izkazovala 
več pozornosti, zato ne morem glasovati za prora- 
čun, ampak bom glasoval proti. (Odobravanje jn 
ploskanje na levici). 

Potprctscdnik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Milenko Glišič. 

Миленко Глшиић: Поппоиаш господо и ко- 
леге, ja ћу мало да пшорим o овзоме иажпом ре- 
сору Миниспфсгна пиљопривреде. Ja хоћу да до- 
дам иешто o оиоме што су остале колеге казале. 
(Михаел Брспчич: lla тп cn тргоиац, nira ти умеш 
да гоиориш o пол>опрпвредп!) Ja мислим да свп 
ми овде, колико nac има... (Једап глас са левице: 
Мало nac нма!) ...'нмамо љубави и дужности, да 
се посветимо овим пигањшма из овога ресора. Јер 
па овоме, na пољопривреди, почива све што овој 
нашој кући треба. По моме мишљешу пајважппји 
je ресор Министарство пол^оппрвреде. lla љему се 
заспииа цела cpeha ове наше Домовине и наше 
куће, и зато треба му поклонити више пажње nero 
ма ко-ме друшм ресору. Ja hy npehn na мој крај. 
Moj крај je сличаи крају мога друга прсдговор- 
ника, iMOij крај je Ордскп n оиромашан, који 
даје у погледу живота са.мо вокарство. Свсга дру- 
гога нема. Ja сам у буџетској дебати износио те- 
lUKohe тога мога краја и потребе мога краја. В,о- 
лео бих да je овдс господип Мипистар пољопрп- 
вреде, кога то све rannipa, na да зна како je си- 
рамашан парод, иако je тај народ продуктиван 
и ирло нредних руку, алн je мој крај најбогатији 
у земљи. Могу са попосом pehu, пако je крш n 
камен код меме, свет raju л.убав према својој гру- 
ли. иодиже иићп.аке, јабучњаке И шлтваке и го 
такве каквих иипде у целој земљп исма. Ллп ми 
тамо немамо путева, пемамо нпкаквих објеката, 
јер не примамо помоћ mi ca које стране. Од саме 
државе пуно пута се проговара, биће и.чбора, биће 
ово, биће ono. Ja хоћу да вам онде папомепем 
муке које трпи онај парод. Онај народ je оску- 
даи, нема ни жита и нема ништа друго сем воћа. 
Због гога je raj народ аиромашап. Државпи об- 
јекпи су просто занемареии тако да изгледамо као 
сирочад и пасторчад у овој Kvlm. Има места у 
момс крају где људи једу хлеб, кога ne би ни 
стока јела, једу зоб. (Мпхаел Брсичпч: Па стока 
не једе хлеб, и то ne зпаш!) Ако ne једе стока, 
једу K'oibii. Меии се добацује да писам земљорап- 
пик, век да сам трговац. Ja ку, господо, говорптп 
да сам мало земл>орадпи1< мало трговац, али Ви, 
посподрне, изгледа да сте резервпи господип. 
(Смех у дворани.) У моме крају поједине општппе 
иемају ии пшеппце im кукуруза, nero једу зоб, 
о«о што једу коњи. 

Али, то je један велики грех. Ja нећу да ка- 
жс.м да тога псма још у поједпншм крајсвпма. Али, 

то je жалоспо да у ово доба, у ово тешко времс, 
пема miKoi-a да поиеде рачупао то.ме пароду, који 
je noipeoan n за војску п за кулук и за све, да 
мора пматм макар проју, ако нема звмичке и 
кифле. 

Ja xoliy да се акренем баш зато na господина 
Мпппстра, јер овај ресор je одиста векхма важан, 
од њега происточе ове, п-оппче као извор бистре 
воде, одакле цео народ жедан жели да се напије. 
Алп право да вам кажем, изгледа ми, да ми то Ми- 
пистарство рачупамо врло слабо. Ja мпслп.м да 
je то један врло велики грех. 

Ja мпслпм да би n гошоднн Министар и мп 
ТЈи^оали ово Миппстарство да преграбул.амо n да 
олшпемо од поједиппх других .мипистарстаиа pa- 
šne ставке, a да додамо овом Мпппстарстиу. Ja 
да сам na место Мипистра пол.опрнвредс, ja бих 
одиста моју руку cramio na ena друга МИНИСтар- 
ства, нзузев na Министарство војске, и ja бих Ka- 
sao: Ja сам та платтка, која свима ва.ма даје.м 
млеко. Од мепе се све тражи, na je norpeono епи 
мепе да потпомажеге. 

Ме1)утим, господо, ми се задовол.авамо које- 
каквнм ситницама, a ово главио ми заборављамо. 
Ми правимо у ваздуху неке впле, a ne окрећемо 
се na темел.е, одакле почива целокуппо добро ове. 
наше куће и свију nac. 

Ja сам за то да Минпстарство пол.пприиреде, 
a то сам и раније говорио, престане бити јалово, 
да се меша у мшоге n мпоге отвари n да ono буде 
тај главни руковођа, и главна плаиинка за све 
ствари. 

Ми имамо, молим вас, господо, у земљи и фа- 
брику ружа и фабрику пудера, a немамо ниједну 
фабрику за израду пол.опрпвредппх cnjiaiia, које 
су нам потребпе н потреоппје mime nero руке n 
nore. (Алексаидпр Дачић: Браво, Милепко, ндеш 
пет!) Mn чекамо да пам се друга Мишистарства гар- 
ппрају и сервирају којекаквим шпилерпјама n KO- 
јскаквпм дрангулпјама, a пигде пемамо фабрпку 
плуга, ни фабрпку мотпке, нити какву слнчпу фа- 
бриму. Ja сам за то да се од свашг Министарсгва 
одвоји no једпа ставка и да сс што пре поднгпе 
једпа велика фабрика пол.опривредш1х справа, да 
у ту фабрнку уђу наша дечица нз свију крајева ове 
земље, пајбољи младики, моји he ту радптп и no- 
степепо одлазнти својпм кућама, где he показаш 
шта оу паучшли и тиме допети корпстп n своме 
крају и самој државп. (Нурија Поздсрац: Имамо 
фабрику у Костајппцн!) У Костајпици, кажеш? To 
je све мало! 

Ja сам за то да поред ове фабрике, ne на јед- 
ном месту, nero mo 'могућству у неколико крајева, 
за неколико разппх потреба, подигнемо те фабрп- 
ке. Ja сам за то да се поднпгу трн вслике фабрике 
за прераду namer mina: у Далмацијп, Крушеицу и 
Смедереву, тако да пати производи, које сељак 
производп буду добри, препарираии и да се оче- 
шл.ају, као што je очешљапа m умивепа девојка, a 
не да се продају прљави и опако мрљави, као пр- 
љава и мрл.ава девојка, да пду na страпу, одакле 
па.м omi — странци — префабрпцпрају name про- 
нзводе и продају no скупој цепн. Него, иека ее TO 
преради у паше производе, јер кад имамо млека 
лако lie.Mo сир направити, и кад тмамо доста npo- 
дуката випа треоа да имамо и пеке корпсти, a то 
6и држава лако могла да учики, ако би Минисчар 
пол>011ривроде узео све то у оцепу. 

49* 
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Пиред тога ми, иако имамо досга »ulia, немамо 
ниједне фабрике зи арерађтање, коизерБирање и 
сушељс soha, него ono, што je боље, то извозимо 
a оио, IHTO je rope, ти оацамо. To je грех. Аки иам 
треба пека сијалица или богнламиа, ови ћемо гла- 
сати да се то добави, али ипко неће да се cera да 
се налрави нешго што je иужиа и корисиа ствар. 
(Bpaiiho Тодоровић: За све je то крив r. Министар 
за фнзичко васпитање iiai)o;;a!) Јесте, зато mro 
mije вас учио да играте футбал, боље би иам гамо 
личило nero оиде. (Један глас: Ама, Милеико, omi 
то са.мо тебе забашуравају!) Загго hy ja њима даље 
да певам. (Смех и неселост у двораки). 

Ja хоћу да замолнм г. Мнпистра да забележи 
да би било добро да се иоиеде рачупа и o нашем 
подмлатку, o iiamnM младп1|има из сних крајева, 
да се они шаљу na страну, да науче потребне 
ствари. 

Ja сам, зато, слободаи да замолим г. Мипистра 
у интересу земл>е и у интересу нашег добра да се 
споообни младићи из свих мрајева наше земље, 
бар с и])е.мена иа време, упућују у иоједииа месга, 
да тамо добро изуче млекарство, пчеларсгво, uo- 
liapcruo, и да се тако научеии враћају где he после 
сиоје знање pacnpocinpaiii ii иа cisoje другове н na 
сноју околнну. 
, Ми овде говоримо много o томе како сељак 
лема довољно земље, како се иарод у поједииим 
крајевима мучн. Ja то верујем. Иегде постоји про- 
сиеритет, негде сс иреснпа a иегде je потпуии пра- 
зио. Ми имамо доста добрих комплекса државие 
земље, која се води у некој државиој режији, ода- 
кле не видн ни држава користи, нити друштво, пи- 
ти 'ико и ja сам зато да се ти камплекси, та земл.а 
дадс онима којн раде, одакле he и.маги користи и 
они a и држава. Ja бнх могао да иабрајам доста те 
земљс. 1 lanpuMep, ja сам се пре неких даиа известио 
o иеком имању, званом „Врана" на Мору, да оио 
ие.ма да плати ни особље, a обухвата неколико \ii- 
л.ада јутара лајбољс земље. И кад je већ тако, онда 
je много Kopiicimje II много боље расподелити ту 
земљу (Онима који je немају, нека je раде, na нека 
na roj землл! поштено iial)y себи и своји.ма хлеба. 
Да се подели, разуме се, јср ако се ne будс дало 
оио што треба онима којима то следУје, они he no- 
сле узетн n ono шго им нс следује и боље je, што 
ка1жу 6paha Црногорцн, боље je да ми даш колпко 
ти xolieiu, иего да ja узмем колико ja хоћу, јер ако 
ja будем узимао, узећу све ,ако даш, 6niiy задоио- 
љан са оним колико ми даш. Ja мислим да je го 
жеља свих вас, a ако хоћемо само неке спекулацијс 
то je друга ствар, али ja мислнм да погађам жељу 
св1их поштен/пх и чесгитих сивова ове земље. 

Оад liy да пређем на потребе »ашег сељака и 
иаше привреде. Ми имамо, као IUTO рекох, више од 
bO/o земљорадничког сталежа. Taj земљорадкички 
елемсиат, та радиа снага оптерећена je разним иа- 
метима и разним дажбинама и од ње се црпс све и 
тражн апсолупно све a ништа joj се не даје. Узми- 
те да су на тој сељачкој грбачи и порезн, и фи- 
паици, и егзекуторн и тути кваити операити, и ja 
не анам ко још том сељаку ne игра no стомаку. 

Ja hy да пређом сад, господо, на једну ствар 
icojy г. Мшгнстар трсба да зна. М« говоримо овде 
ваздап o ветерипарима. Тако у поједипим крајевн- 
ма има њих који савеспо огправљају своју дуж- 
НОСТ, алп mije трава крпва што коприва жарп, шнје 
крнв цео кадар чииовнички што поједипн чинов- 
пици ne ваљају, и ja .мнслим да lie r. Мшшстар aeli 

водпти o њима рачупа, али хоћу и да кажем да JC 
погребио да ови ne препебрегавају свој задатак n 
своју дужпост. Често пута бпва да, кад једпог та- 
киог ветвринара иозову сељацп да пм шпрпца сзви- 
њу илн краву, a on се памешта као баба у гроцу, те 
xohe те nelie, ако nehe, on каже: пемам серума, пли, 
ако има, on he зацепитн тако скупо, да nehe onaj 
Јадпик Mohn да илагп. Ja сам за то да им се да пла- 
та добра, али ne да пљачкају. Он има на позив on- 
mnincKor суда да оде у дотичпу опшшну n оио 
mro noipouin то мора да пма, алп ако ne /lotje, 
онда општина аша одмах да извести Министарство 
да mije дошао н да му се одузме двомесечпа и тро- 
месечпа плаи-а одмах, na кад тако буде са једним 
или са двојицом опда he летети као ватрогасцм иа 
ватру. Ja сам за то да се серум, којп се употребља- 
ва за пшрицање ма какве сгоке, даје бесплатпо. 

Ja знам да je гошодин Министар покрепуо ту 
ствар, да се серум створи за брањеље  тих   несрет- 
них случајева, али  пма једпа ствар моју хоћу го- 
сподипу Мпписгру да предочпм. Досад су фаорике 
имале и продавале тај серум. Али, како ja чујем, 
сад се спрема n сама држава да подигне фаорику 
за израду тога серума. Како сам чуо, поводом 'Po- 
ra, изгледа да ие да искочи Једна шпекулација коју 
господпп Миниотар треба да зпа. Каже се, да he се 
серум као бајаги џабе давати, алп се каже, да he се 
ударптп дупла такса за пренос пасоша, тамо да he 
лекари ono што добију и даду серу.ма џабе паро.ду, 
onu he имати двогубу таптијему од re фабрике ко- 
ју lie IIM ona давагп. Ja сам, господо, за то да се 
чиновпик добро паградн м да се добро плати.    Чи- 
повппку греба   у.место    једпе хпљаде дапи две,   a 
уместо две, четирн, алп иикако се .ne сме дозволити 
лекарима и уопште чиповпику нека трговина,    јер 
мора.мо даватп n попу и доктору n учитељу n опда 
нећемо Mohli израчунатти   колико   коме   треба да 
дамо. Хоћу да замолим  господипа Министра да у 
иоједппнм   крајевпма    подигне што више    школа 
практичних и привредних које lie пароду   донети 
корнсти. Ja сам n у буџету Мппистарства унутра- 
шњих послова рекао, тражн се хиљаду повнх жап- 
дарма, a ja сам рекао,   уместо  хиљаду   жандарма 
боље je да се да народу   хиљаду    економа, и то 
стручпшх екопома, да падну као пчела   на   какав 
цвет na да скупљају мед, јер то lie бити много ко- 
риашје него да имамо више жапдарма,   пошто их 
имамо и сувише, тако, да ћемо Mohn ca no једпи.м 
« у кревету да спавамо. 

Хоћу да замолнм господина Миппстра, да ово 
што сам казао за жапдарме да тиме ne мпслнм да 
вређам пикога, али као што знате ми у сваком сре- 
зу имамо 30 до 40 жандарма, a ja мислнм да би 
боље било да имамо у срезу no 30 до 40 екопома 
и учитеља, што je много корнсппје и паметније. 

Сад xohy да проговорпм пеколпко речп o 
Призаду. Призад je, господо, једна лепа ствар, као 
какав вергл којн свнра и мп мпслнмо да унутра 
има нешто живо и да нешто вредн a тамо je 1)аво. 
И Призад и Уред раде. Призад да припуза a Уред 
уредн све нас. Ja сам за то да се та два гломазна 
тела омину са болпога тела пашег иарода. Ми смо 
опомад од свнх господе посланика чули како je 
Призад lOBaKio онако добпо 100 милиопа динара, a 
поред тога има још n иеке резерве. Лако je Прн- 
заду добпти кад за 1.20 купи пшеницу a продајс 
за 2 динара na и за 2.40. Па то, господо, и баба 
Корава може урадити. Ja саи трговац, стари iipn- 
вредник и био сам први од привредника, који сам 
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изоозио у Енглеску, али сад кад су ми везали руке, 
не могу im до Новога Сада да одем и тргујем, јер 
сад тргују пештански јевреји и тутикванти one- 
ранти. 

Господо, ja x()liy да замолим господииа Мини- 
стра да он ова болна места, one Уреде и onaj При- 
зад, уЈсине, тс да оном нашвм јадном свету опет 
сиие OHO старо сунце које му je сијало и којс га je 
грејало пре него што je упознао и осетио гвжа« 
терет моји оу му one донеле. 

Ja сам ono покренуо и путе.м штамие, али сма- 
трам да мм je дужносг да то изнесем и оиде у ово- 
мс Дом}' да то ови наши стенопрафи забележе, те 
да locirane трага да сам ja као пародин послаии« 
овде у Народној скупштини тражио да се урадн 
OKO mi4«) je праио и оио што ho бипи no народ Ko- 
pnenu. 

Господо, кад je na прегресу буџвт Мипистар- 
ства [гољопривреде хоћу да обратим пажњу jom m 
једпу ствар. Ви зпате, посподо, да ми m паша савез- 
ница Ф;ранцу'СК1а ниомо имали пнмало развијеие тр- 
говачке везе: Mu смо за ono бацали кривицу све na 
Французе и гопорплн како onu неће да трпују са 
пама. To, господо, пије тачпо. Mn смо, гооподо, 
цео наш извоз за Фрапцуску уступили томе Приза- 
ду a он je, опет, све то што изпезе усгупио само 
диема тамотњпм фирмама тако да ако ncico из 
Фраицуске xolie да куии што од наших производа, 
on то не може да купн mi na ком другољ! месгу ne- 
ri) само код тих фнрми. 

Овакав je исти случај и са патнм извозом у 
Лустроугарску, у Мађароку n у Чехослопачку. И та- 
мо се наши произподи могу добнпи само код једне 
или код две фирме које врше пљачку na својим 
мчштеријама. 

Ja сам « свему опоме говорио Мпннстру г. 
Воји Ђорђевићу, и on Je послао једног свог чоае- 
ка којп je еве то проверио и видео да сам потпупо 
у праву кад сам то тпрдио. 

Господо, као што зиате, ja сам и ^преко штампе 
говорпо o Ћоме да су уреди почииили иелике и 
грдне дефиците na рачун свих nac, na рачуп целе 
name земл.е. Иети je случај n ca Лрпзадом. Ja ne- 
.мам ннкаквог рачуна да брапим Призад. Бол.е je, 
господо, да п мене једнога дана нестаце, да и ja je- 
дпога дана умрем, пего да цео nam свет помре од 
овога Призада. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine posla- 
nice, ima još mnogo kolega koji čekaju da dođu 
na red, a Vaše je vreme isteklo, pa Vas molim da 
završite  svoj   govor. 

Миленко Глишић (паставља): Xohy, господо. 
да се осврпем jom само na две стварчице, да се 
(Јдулсим мојој савести и мојој заклетвп и да пред 
мојим бирачима и пред целим нашим пародом ка- 
жем шта ми на дупш лежп, a, верујем, n na души 
свих вас, да ми буде мпрпа савест, да сам лепо и 
поштеио и искрепо нзнео овде у onoj спетој нашој 
Кући, што сматрам да je праио и nouneno за nam 
иарод. 

Овде се, господо, мпого говорило o раздуже- 
њу сел^ака. A ja мислим, толико смо речи потро- 
пгили и толико хартије н мастила, a зашто? За тога 
највећег нашега мученика, ne могу да ra упорсдим 
са неком ружном речи, јер тај сељак свима пама je 
и отац и мајка и свн у њега уппремо очи, јер нам 
од њега долази свако добро и све што у овој зем- 
љи имамо. Због тога, господо, ja сам за то да се 

сви сељачки дугови једном за свагда потпуно ану- 
лирају, и ако то Влада др. Отајадиновића учини, 

,ја сматрам да he учинити најпраоеднију и иајбољу 
ствар, m ако није тако, ja половпну прехова примам 
на спојудушу. Ja нисам сељак нити Ку игмати што- 
год од те сељачке заштите, али знам и уверен сам 
као п mi cnn, да je он за ових 20 годика дао и ко- 
ња n вола и све што je имао да подмпри enoje ду- 
гове и са разним каматама платио je и преплатио 
je све то na je право n поштено да му ове те обли- 
гације збришу једанпут и нека се пусти да један- 
II.\T n on дане na миру, нека и mera једпом сунцс 
огране n нека доб1Ије слободе н ваздуха. To иису 
нш,шве велпке суме и молпо он\ вас да се OKO 
тога MiHoro ne мајемо, да сваки час ne мењамо час 
плаве час црвеие ципеле — ja мпслпм да ме разу- 
мете добро, — Beh да једаппут na onaj начин те м- 
љачке дугове решимо, na нека буде na миру и Вла- 
да н Народна окупштина. Нека г. Стојадинсвић 
каже: roonowio и браћо, бришемо све TO, и онда he 
on добити све, што му трсба: и л.уоаи народну м 
благодарносг свих nac овде, јер he хчпшпп једам 
презент онрме нашем мученику сељаку, који му то 
неће иикада заборавити. Цео he народ то поздра- 
р-пти и њега п ene душе поттопаги. (Жиао одобра.- 
вање и пл)ескан>е и узвици: Тако je!) 

Сада господо, имам да замолим г. Мшнистра 
jom само за једну стпар. Ja mera мпого цевим и 
поштујем као мога пријател.а, on je мепи обећао 
мпоге ствари, односно, ne мени него народу мога 
среза, алп изгледа мп да, пошто нисам ono под не- 
ком згодпијо.м кабаницом. то ми се nnje указула 
прилика да и ja, олиоспо народ мога среза, доби- 
јемо нешто. Ja сам тражпо ono mro je најнужније 
за iMoj крај, да се томе народу даде бар та могућ- 
иост да добије једну фабрику за прераду воћа, јер 
то je, господо, једап крај који заслужује свако по- 
штовање, ни једпо друго мвсто im крај mije у мо- 
гућноспи да извезе 2000 вагопа јаоука као мој 
срез, и томе народу треба бар neinm учинити да 
му се милп да радп. One године mije родило воће, 
a жита nmme немамо, и свет очекује да му се б;;п 
да нека мала нада и помоћ да може живетти и одр- 
жатп душу. Зато молим r. Мииистра да тај мој 
крај има у в,иду и да ме овом приликом ne обиђе, a 
изјављујем да, можда, ни за један другИ буџет не 
бих гласао али за буџет Министарства пољопри- 
вреде гласаћу, не зато, што сам ja сељак, него 
зато, mro ематрам, да je сељак nama узданица и 
темеЛ) и снага ове iname велнке државне заједнице. 
(Одобравање и пл>ескап>е). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Dorde Jevtie. (Glasovi: Nije ovde!) Po- 
što g. Jcvtic nije prisutan, smatra se da je odustao 
od reči. Reč inia narodni poslanik g. Uroš Nedelj- 
ikovič. (Glasovi: Nije ovde!) Pošto g. Ne^eljković 
nije prisutan, smatra se da je odustao od reči. Reč 
ima narodni poslanik g. Milinko Milutinovič. (Gla- 
sovi: Nije prisutan!) Pošto g. Milutinovič nije pri- 
sutan, smatra se da je odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik g. Aleksandar Đačić. 
Алексапдар Дачић: Господо пародни послапп- 

ци, пред нама je na претресу буџет Мипистарства 
пол.опрппреде. У onoj аграрној земл.п, ми којп 
смо претежно изабрани сељачким гласовима пре- 
ма овоме n оваквом стању ствари, када се говори 
o буџету Министарства пољопривреде, треба да 
видимо како je ко свој дуг одужио n то прво ми, 
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народни посланици, потом ресорни Министар, од- 
носно Краљевска влада. 

И сада, приликом прстреса овога буџета, када 
погледамо у шегои цифарски део, ми можемо да 
констатујемо одмах, упоређујући га са осталим 
ресорима, да je у onoj сељачкој земљи буџет Ми- 
ипсгарстиа пољопривреде миого и много мањи 
него mro су буџети других ресора. Ми видимо, rb- 
сподо народнн посланнцн, да je у ово.м буџету 
предниђено cuera око 126 н no милисзпа динара 
за целокупно питање пољопривредне' политике, 
од којс je суме само један мали део, једна ирва, 
намењена оиоме којн je цео raj буџет апокрбио и 
обскрблЈује ra, и опда, господо, према таквом 
стању ствари, ми можемо да констатујемо да у 
овоме буџету нема ни разговора o једној систе- 
матској и планској привредној политици у овој 
земљи.  (ОдобрапанЈе и пљескање). 

Мздатци na практичну пол.опЈшпреду, у KO- 
зтко су oiim уиети у овај пројекат и предлог, веома 
су мали. Ja hy да узмем само један пример, који 
je г. Министар пољопривреде у свом експозеу ре- 
као: „no питању ветеринарске службе у умереном 
обиму учнњени су издаци". 

11a, госиодо, када узмемо да саберемо оио 
што ми ветернпарском р1)авом службом у iianioj 
сељачкој земљи пзгубимо, онда je жалоспа по- 
јава да je Мпнистар пољопривреде морао да при- 
зна истину и да каже: да je он имао само у уме- 
реиом оииму да иослужи тој иетеринарској служби. 
Молим вас, господо, други случај јесте такође 
очигледан. У погледу практ.ичне пољошринреде 
једна ставка у овом буџету, која je уочл.ива, јесте, 
да name МшЕистарстио пољопривредб вотира n 
прадвиђа свега 100.000 дииара за Виоому задружпу 
школу, која се оснива, док, међутим, na којекакве 
друге луксузне школе у овој земљи дају се мп- 
лнопи и милиони. Ла сам дао своју крнтнку у бу- 
џету Министарства просвете у погледу 1непотреб- 
них школа. Када ми, господо, имамо даиас пред 
собом предлог буџета Мииистра пoлJoпpивpcд^■ и 
код овамвог стања ствари a у вези стручиих по- 
љопривредних школа, ja бих пре гласао, да овај 
буџет одбијсмо, зато што je мали н да га вра- 
тимо понова да се гговећају позиције, потребне за 
пародну пол.опривреду и ii>eiio стручно школ- 
ство. Форме u начини, како се спроводе стнарп, и 
систем, кроз којп се иде, на жалост, немогуће je 
изменити. 

Ja, господо, имам да у спом даљем разлагању 
плиесем своја опажа11>а у гледап>у иа пол.онрп- 
вредну политику и на спровођење аграрие поли- 
тике у onoj зсмл.и. Ако упореднмо индустриске 
земл.е, које су у аграрној политици много мањег 
обима iHero што je наша земља, о«да ми видимо, 
колико смо уназађеии, управо, колико омо зао- 
стали шрема други.м земљама, где je аграрна кул- 
тура миого јача, мпого ефикаснија mero код ,нас! 
(Јовпи Здрапкопић: To je паша кривнца, госпо- 
дине! Пи сте на власти! Седи у Влади, критикује 
и гласа за!) 

Potpretscdnik Franjo Markić: Molim vas, go- 
spodo, dozvolite gospodinu govorniku da govori. 

Алечсандар Дачнћ (наставља): Господо, у onoj 
аграрној зсмл.и на првом месту треба да се освр- 
нем и на аграрну политику која се у овој земљи 
води, каква она јесте и како се ona водила. Сва- 
ким даном у сељачком народу прираштај станов- 

тшштва je ene Belui и већи, што другим речпма 
зпачи, да je земл>орадника свакодпевпо ene umne, 
a земља се, господо, не повећава, iiiena je повр- 
mima увек нста. (Жагор). Господипе Претседниче, 
овде je пеобнмно весело после добре вечере и у 
1 час no noiiohn. Омогућите ми да говорпм. 

Potpretscdnik Franjo Markić: Molim Vas, go- 
spodine govornice, izvolite nastaviti, jer, kao što 
znate, i Vi neobično eesto upadate u reč govor- 
nicima. 

Алексаидар  Дачнћ  (наставља):  Ако  се с тога 
станопишта   iiol)e   и   посматрају   стпари,   каква   je 
аграрна политика у нашој земљи, ми можемо од- 
мах колстатовати, да je ona, заиста, испод onora, 
што ми очекујемо и што ми у лашој земљп треба 
и морамо да имамо.   Свакодпевни   je   прираштај 
аграрпих интересепата; варошке деце je све маље, 
a no селима cue више, и свакодневно више и ппше 
се ствара пролетаријат на селу доле. Ha тај пачии, 
немајући довољно земље за обраду, настаје оси- 
ромашење. Остајући na земљи од једпог хектара, 
радити са једним хектаром a не више, паш сељак 
остаје го и остаје иезаштићен   Јсроз   свој   живот. 
И због тога, господо, ми ћемо једног дана доче- 
каши ве.тико незадовол>ство    тих    сиромашнпх зе- 
мљорадника, који иемају земл>у. Опда hc се, како 
рече предговорник Мпленко Глишић, узимати ко- 
лико они хоће a не колико им се даје. Зато би n 
ова   Влада   требала   да    поиеде   рачуна o једној 
истинској  реформи  аграрие ре(1)орме и да се зе- 
мл>а додели  овоме  спромашпом  земљорадничком 
сталежу, да се он удоволјИ,   јер земља   треба да 
припадне ономе IKO je ради, a пикако ономе ко je 
слади, како иаш народ вели. Према овоме, неоп- 
ходна je  потреба:   mahu   могућпости   за   додељп- 
ваше   земље и то не само,   како   се   овде   стално 
истнче, ратним добровољцима, него, напротив, сва- 
коме земл>ораднику, који  жели земљу да ради  И 
обра1)ује. Нису овде само у питању ратни добрп- 
вољци. Често пута говори се и o другима — o но- 
сиоцима Карађорђеве  Звезде,  итд.  Али,  господо, 
има много и много нашнх ратника, који нити су 
добровољци,   нити   посиоци   Кара1)ор1)еве   Звезде, 
нити инвалнди, na o њнма, зпачп, ne треба се брига 
брипутп.  Према овоме   стању,   делити   земљу  no- 
требно je тако, да сваки оитпи, мали земл>орадппк 
пма    толико,    колнко му je потребпо да може за- 
штитити свој голи жнвот n да иајскромпије жпви. 
Ми  имамо могућносги  за то. Имамо ми још ве- 
лимих поседа, које ужишају лууди, којп од земљо- 
радње n ne живе или  амо    жипс,    жшве на рачуи 
онога радпог   чопека,   који ту земл>у   обрађује   a 
никако да je on еам лнчно   обрађује.  Ha шример. 
Ледервр,    Дунђерсми и разпн друпи великопосед- 
пици и трговцт шнром целе наше земљорадничке 
земље. Данас je врло честа појава,    иажалост, да 
трговцч! купују имап.а у околипи градова ne само 
радп уж1ивања, како je то раније било, и  читаве 
комплсксе, које туђом радпом снагом експлоати- 
шу <и у личну корист искоришКују. 

Господо, ми имамо држаппо добро „Беље". 
Ha томе државном добру „Бсљу" хил>аде n хи- 
л>аде земљорадника сиромашних могло би се иа- 
стапити. Исто тако имамо велике површине и 
комплексе земл>ишта под мочпарама и барушти- 
пама вечито планл>еннм, које треба исушити И 
додел.пватп сиромашиом землЈораднику за обраду. 
Ja   парочито,   господо  пародни   посланицн,   xohy 
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да истакнем веома велику важност подсле землж- 
шта на државном добру „Беље" са иационалног 
становишта. Велика и важш je улога овога пи- 
raiba. Огромни комплекси обрадивог зсмљишта 
налазе се иод управом државног добра „Бслјс", које 
држава обрађује у својој режнји, иаследнвши га 
таквог од бивше Аустроугарске монархије. Ова 
плодна равница налази се ina самој граници према 
Ма1>арској и баш са свога географског положаја 
налазсКи сс овако, и националног становишта, 
било би неопходно н добро н паметио да се na 
овоме и оваквом земЛ)Ишту настане namii испро- 
бани ратници, иационалисти, землуорадници, који 
код својих домова земље немају, a који би исту 
желели. Овај добар национални елеменат био би 
у исто доба и чувар наше националне мисли на 
северу према Ма1)арској граннци у свако доба. 

Исто тако ми имамо огромне комплексе пеис- 
коришћеног или врло лоше искоришћеног земљи- 
шта no нашим манастирима и црквама, где живи 
веома мали број људи, који искоришћује то зем- 
љиште. OKO ових манастира сељаци су посве сиро- 
машни. Овоме питању треба посветити озбиљније 
пажње и решити га у право време на рационалан 
начин, од чега би ова држава имала много више 
користи н у фискалном иогледу. 

Господо, у раду нашег Мннистарства пољо- 
привреде био je један неоспоран успех у решава- 
шу земљорадничких дугова, које je у току своје 
владавине ова Влада извела. Говорило се, господо, 
много и много, бусало се у прса миого и миого 
no питању земљорадничког раздужења и тр баш 
они који су земљорадника задужили. Ja могу да 
констатујем да оно није ндеално решено али je 
решено једним великим делом ка бољем него што 
je било пре доношења ове Уредбе, прво за мале и 
ситне земљорадпике, a када ово буде, онда he се 
водити рачуна и na даље. Незаборавити je, да je 
овом Уредбом отписано око 3 милијарде сељач- 
ких дугова, a исто тако да je Краљевска влада 
овоме питању и сширању дала више од 700 ми- 
лиона динара да колико толико ублажи ово тешко 
стање. 

Господо, исго тако не треба заборавити да je 
5 година пре доиошења ове Уредбе, no којој се у 
истини могао сел^ак заштитити боље него ли данас, 
доиет закон, којим ое je, тобоже, земл.орадиик 
заштитио утолико само да пе плаћа своје обавезе, 
али тиме лије било нимало ликвиднрано тешко 
стање, нити je доиосило о«у заштиту, коју земл.о- 
радник треба да има. Главно je, признати се мора, 
да се je пошло са мртве тачке са оним фамозиим 
вечитим одлагањима од рока до рока, na се je 
надатти да he ова Краљевска влада имати могућно- 
сти у скорој будукности да донесе n повољнија 
решења у гаитању раздужења пашег земљорадпи- 
ка, него што je до данас било. 

Гооподо, ако се поставл.а гаитањ«, откуда je 
дошло задужсн.е и откуда су се земљорадшпш 
заиста задужилн, ви ћете видети, не из статистике 
која постоји у иашој земљи, већ из живота, ако у 
ibera хоћете да уђете, да су се они задуживали 
послс para, нарочито имућиији л.уди, na и сиро- 
машни због ипвестиција у пољопривреду. 

Госполо, истииа je да je ово задужење нашег 
земљорадника нарочито бнло у миого већем оби- 
му, који су били upe jiara na граиици према Аустро- 
угарсмој. Међу најзадуженијим крајевпма у iiamoj 
земљи,  ■сигурно вам je позпато да се палази   По- 

дриње, a изузетно Срсз мачвански који имам част 
заступати. Мачвански срез je био на граници према 
Аустрији, на граиици према иеиријатељу, и кроз 
тај срез иролазиле су војске, и сртска ii аустриј- 
ска, иеколико пута. И данас има, господо, велики 
број домова у Мачви необновљених, јер за то вре- 
ме Мачваии нису нмалн могућности да то учипе. 
Њихов je живот п.осле ослобођења био веома лош 
у толико, што су ратиици Мачиани, вративши се 
на згариште својих домова, морали да инвестирају 
кредите за обнову своје адмовиие у свима грапама 
п.иховог живота. Познато je да су се оии морали 
због овога задуживапи. Ишли су у Илродпу бапку 
да траже кредпте. Народиа баика n.\ je упутила na 
бакке у провинцијама, односно у Шапцу, да гамо 
кредите добију, јер су само ове банке од Народне 
бапке могле добити кредит. Банке су се опда ва- 
троме-рно оснивале. Пре рата у Шапцу су биле све- 
га две банке a данас их има око 14. Све су те баике 
основанс у брзини, без велииих сопствених капи- 
тала, повлачиле кредите од Пародис банке са јев- 
тиним иптересом a земљораднику давале крсдитс 
са интересима од 30—120%  годиииве. 

Поратно доба просперитета, добре коњункту- 
ре, као појава сасвим приррдна у продаји земл>о- 
радиичких производа, још je више довела у поло- 
жај земљорадника да се задужи, р^чунајуНи на про- 
сперитет који je раније био, али који 1925 престаје 
и доводи до огромног пала цепа зсмл.орадипчким 
производима, тако да веК задужени земл.орадипк 
imje више био у могућности да својим тешким 
обвезама према повериоцима одговара. 

Било je читавих 5 годппа лутања у овоме и 
оваквом тешком привредном стању. Ншср није 
хтео ни прстом макнули да ово питањо joni у за- 
четку оваквог- болес1гог стања реши и помогне, где 
би свакако много и много мање жртава било. 1932 
годинс доноои се, посподо, Закон o раздужењу 
земљорадника, v моме се, тобаже, зе1мл>орадник 
имао заштитити. Ала ja морам овога пута и са овога 
места да подвучем једну чнњеницу и да нстакнем, 
да je c'ain onaj и овакав Закон много зла нашем 
земЛ)Орадиику донео, a нарочито да истакпем, да 
тумачење његово пије било исправно и прави ino 
од оних који су ш.мали да га тумаче, jep су ови 
увек билн na страии банкара и поверилаца, сасвим 
природно, a o чему сам ja у буџету Мптмста/рстза 
правде и пжорно. 

Господо, Закон, o коме je реч, донет je 1932 го- 
године 21 априла. По овоме су бнле обуставл. ;не 
сие тражбние судским путем реченога дана и ре- 
гулисаи извесии однос између дужника и гаове- 
рпоца. Ja сам побуђенј да овде своју гврдњу o ло- 
шем тумачењу закопа нарочито пстакнем једном 
непобитмом 41111.i'imnii.M, која и данас постоји. Ду- 
жници-земљорадници, браћа Тутићи у Петковачи, 
Среза мачванског, и данас пате због овога и ова- 
квог лоше спроведеног законског тумачеља. Њима 
je, као дужницима, извесним банкама и зелена- 
ишма иа даи 29 априла no peiiieii>y суда полициј- 
ска власт у Богатићу продала целокупио нмање за 
ibHxoBe дугове. Ти вредни људи, домаћ/ини првог 
реда, ратпици за све време ратова, иоправни у сиа- 
ком погледу, задужени са разлога и na начине, KU- 
KO сам иапред иогакао, остају na омућииди и ни 
uma више са читавом њиховам задрутом- Они ни 
до даиас ипсу могли да нађу заигпите у своме пра- 
ву како je закан предвидео. Карактеристично je, 
i;i je закон донесен 21 априла, a продаја се врши 
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29 априла ca решењсм које je донето овога дана. 
Овде je очигледна злоупотреба тумача закона и из- 
вршне власти и то je једна жалосна појава. Овај 
случај п још многи други, које ми у ПодрињУ 
имамо, ne само у Срезу мачванском, немиле су no- 
јаве, a ono изазива огромио незаловоЛ)Стпо доле 
у народу. Ово све долазн ол лотег тумачон.а оних, 
који закон морају правично примењивати, a ни- 
како од Владе, како се то овде набацује. 

Господо, Закон je тачно предвидео којим пу- 
тем и na какав иачин нма да се спроведу те одред- 
бе Закона, али mije, верујте, у овом конкретаом 
случају, они који тај Закон треба да тумаче, они 
га тумаче сасвим супротно. 

Послс pciiicii.a и доношења ове Уредбе o се- 
љачмим дуропима и и.сгово-м раздужеи.у гготребно 
je, господо, сада се осврпуги и иа друго неминов- 
но питаље, иа пооребе земљорадникове, a то je 
кредит за њепов будући нсивот. Без кредмта сва- 
коме човеку v lu'Tiniii нема НИ живота. Прнврод- 
нику je om најгтотребниЈИ, па зато и самом земљо- 
раднику. AKO 5и се nam зсмл>орадник оставно у 
будуће без кредита, он Cm имао тежак живот, еко- 
IIOMCICM гори него што га je miaio у годинама про- 
шличи и лошс icon>yin<T\'pe и лопгпх годинп. Ja овде, 
РООПОДО, иарочито у овом питању. с обзиром на 
[фаткоћу крсмена, хоћу да истакпем, да сс питаи. ■ 
будућег кредитираЊа нашег землуорадника као не- 
огпходно има и може прапичио да се peiini само 
путем задругарства. Ha осиову здраве залружие 
делатности крсднтиог задругарства и њеном no- 
моћи, nam земл>орадник добиће и јефтино и брзо 
и у свако доба потребан и добар кредит. 

Са овим ja мисли.м, Г01СПОДО, да herc се сии 
сложичи, и зато пека ми je дози^л.еио, да ову cv- 
гестију и упутим господину МиниЛру пољопри- 
вреде, да ово пита11>е проучи и да будуће креди- 
тиран>е нашег земллрадника спроведс пскл.учиво 
и само као тихов заштигник кроз задругарство, 
a никако кроз зеленаштво и банкарство, како je 
то досада било и због чега je наш земљорадник 
и дошао у ово тешко стање, Ако сс и када се 
nnraihc pemii na onoj оспови, онда више никада у 
иашсм жмчоту iielie долазити у шитање земл.орад- 
mniico раздужен>е, јер hc ono бити у својој Kvim. 
na своме тлу и у самомс себм. 

Pnlprctscdnik .levrem Tomić: Molim Vas, gospo- 
dine Dač'ću, imate još pet minuta pravo da govorite] 

Алексаидар ДачнК (мастанл.а): Политика Ми- 
miriapcpna пол.оприврсдс мора Гжти планска и 
мора се водити оиако како то захтевају животни 
»нтереси појединих наших крајева. Тамо, где су 
житарице, уколико их имамо, у нашим равничар- 
ским крајевима: Банату, Бачкој, Срему, Мачви и не- 
imo у Поморављу, морају се спецнјализпраги. мо- 
рају се шпизирати и мора се дати план у оврј грани 
name noл.опривреде. Пре.ма даиашњем cran.v ства- 
рп, v житарици ми смо постали пешто вештити, алт 
ми још нисмо успели да добијсмо свој тнн семена 
житарице, него се лута од једиог семена до дпупп , 
гако, да се једие године од стране Министарства 
пољопривреде препоручује један тип пшенице као 
добар, a вдуће године ова врста семена onei, каже 
се, да иије добра! По питању плаиског увођеља жн- 
тарице, Министарство но.конрнвреде треба да im- 
веде много озбиљнијег рачуна. Питање подизања 
силоса, које je neii две године на дневном реду, на- 
дам се да iie Миннстарстт) пољопривреде ове m- 

дине скинути с дпевног реда н овај немало важан 
проблем лнкниднрати на задовол>ство и на потре- 
бе искључнво н првенствено нашег произвођача у 
првом реду, a потом осталих. 

Сточарсгво у iiaiuoj земљм .. . (Жагор у дво- 
рани.) ... Молим Вас, господине Претсединче, да 
ову господу која долазе у двораиу, опоменете да 
не разговарају. 

Polprctscdnik Jevrem Tomić: Gospodine Đačiću, 
imate još dva minuta vremena i molim Vas da svoj 
govor završite. 

Александар Дачни (паставлп!): Сточарство у 
nainoj зсмл.и треба rakohe уредити плапскн n ио- 
дизате овога нма да буде na једиој снстематскоЈ 
ocHOBii, онаквој какав je nam живот, односно, п i- 
требе наигих крајсва. Ова немало важна грана Ha- 
rne пољопрпвредс падати je сс, да he доћи у бол>» 
положај. 

Господо, опростпте мн, ja се ne слажем са 
миогнм увоже11>ем стоке пз Швајцарске, јер, пзгле- 
да ми, да ona није дала очекнвапе резултате, v 
које су iiainn стручшаци имали наде. Живот и 
искуство мени су то дали за право. Mn бисмо тре- 
бали вртитн селскцију наше стоке, да добијемо 
aiain тип стокс, као mro je то урађеио у Бугар- 
ској, онда бп смо ималн много бол.е резултате 
сгочарства, нсго тто добпјамо увожс11>ем стоке нз 
Швајцарскс. 

Poiprctscdnik .levrem Tomić: Gospodine posla- 
nice. Vaše je vreme isteklo i molim Vas da završite 
svoj govor. Ne obraćajte pažnju na žagor, jer ovo 
nije škola, već Skupština, i gospoda mogu malo da 
razgovaraju. 

Алексапдар Дачић (насгавлЈа): Harne сточар- 
ciBO ne може Girni папредпо све дотле, док се не 
уведе обавезпа ветеринарска u селекцијска служба 
иа селу. Каква je ona дапас, морамо прнзпатп, да 
ne одговара својој памени, од чега nainii пронзво- 
1)ачи-сгочарн пајмање користп пмају. Неопходна 
je потреба радпти na производн.и јефтпног серу- 
ма, као и дп сс скнну запп-ите које имају мпоги 
фабриконти у namoj земл>н, од чега се користе 
две-трн фирмс које серум производе. Оваква цсиа 
каква je дапас нсприступачна je земљораднику- 
произво!)ачу, a иарочито сироматпом сел.антп. 
AKO би се створила MorvhirocT јефтине продаје и 
производље серума, онда he тек сточарство кроз 
встерниарску службу на рацноиалап начин бити 
заигпиКево и обезбеђено. 

Ileica ми се дозволи и овде, господо, ja морам 
да подвучем, да овога nelio битн свс дотле, док 
će ветсрниарска служба н пронзводп.а серума не 
спроведс na јсдниој здравој осповн путем задру- 
гарства, јер другог пута иема n пс можс бнтн. 

Исто тако, господо пародпн посланици, ja мо- 
рам овде да подвучем као псгатнвпо, a то je да ор- 
ганизација привредпс службе у народу путем no- 
љоприврелпих сресмих сковома не одговара ни 
мивоту нн потребама народа. Ова господа, npe- 
трпапа адмппнстрацчјом, седе у канцеларијама сре- 
зова и пред собом внде само зелсну чоху иа столу 
и пптта друго, a зелеиа поља ие. Кроз свој биро- 
KpaiTCKu рад, ипеап.см аката, pacunca и иекпх, врло 
чссто лажпих, статпспнка и мзветтаја nama ПО- 
л>опр11Вј)еда н nam земллрадиик од овпх л.удп uc 
добнвају пшпта. f) овоме бих ja н.мао мпого н мио- 
ro коикретпнх njMiMepa н случајепа, алн ja скрепух 
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пажшу господину Министру иољоприврсде на ову 
чињеницу и молим да се ова служба, која je доле 
у народу у непосредном контакту, организује na 
добро наше пољопривреде. Погребио би било да 
omi референта буду школоваии агрономи, којн he 
умети нашем сељачмом иароду н целокуниој no- 
љоирнвреди помоћи својим пракпшним упугсгви- 
ма, a iic да сс ове пољшривредне службе сведу 
на једаи бирократизам, како je то у многим слу- 
чајеиима  даиас. 

Гоопадо, на завршегку хоћу да подупре.м је- 
дан предлог једног мог предговорника, да сс у 
нашој землли ствара иишс иидусгрија иољопри- 
вредних алата, којих данас врло иало има илн их 
иема, насупрот наших капиталиста који подижу 
фабрике свиле, трикотаже и свега другога, ne се- 
ћајући се да стварају фабрику за произи^дпл 
аграрног алата. 

Potprclscdnik Jevrem Tomić: Gospodine govor- 
nice, molim Vas da završile, jer imamo još pedeset i 
jednog- govornika. 

Александар Дачић (наставља): Ha крају, го- 
споди, нека ми je дозвољеио да умолпм посподина 
Минисфа да oii у својој компетепцији peinn што 
ире miraibe Главног задружног савеза, који je из- 
вртио своју организацију на овакав начип како je 
са.мим пројектом Заиоиа o привредним задругама 
предвиђеио, те да се борба у задругарству лпкви- 
дира онако, како TO задругарство пстинскп за- 
служује. 

Господо, иа крају морам да констатујем, да 
je у реоору Мииистарства пољопрпвреде и тре- 
тирању овога буџета унето мало веселосги, али ja 
констатујс.м да je no дошло у ово доба, једаи час 
no noHoiiH, отугда mio су многа шспода колеге 
добро искорнспила сељачке производе, враћајући 
се после обилие вечере овамо. (Пљескање у цен- 
пруму и  na дсагици.) 

Potpretsednik- Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. Ivan Janžekovič. 

Ivan Janžekovič: Gospodje narodni poslanci! Po 
izjavah   g.   ministra  financ  se je  vsled  ugodne  ko- 
njunkture   obče  gospodarstvo in  s  tem  toraj  tudi 
gospodarsko stanje izboljšalo v taki meri, da se lahl 
tvega eksperiment s povišanjem državnih dohodk 
za eno in ';, milijarde. 

Mi sicer vsi vemo, da jo lanska žetev prinesla 
gotovim predelom države, in sicer največ onim, hali n 
so  g.   ministru   poljoprivrede  posebno  na  srcu,   i. 

lodke in s tem omilila v dobri meri bedo vsaj v 
teh krajih; znano pa nam je tudi, da drugi kraji ti 
konjunkturnega blagoslova niso bili deležni. Delav- 
nost in veliki posli banke pa lahko imajo svoj izvor 
v manipulacijah in še dolgo ne pomenijo povečani 
prihod širokih plasti, Prej še vzbujajo sum, da so se 
znali z blagoslovom, ki ga je dala zemlja, okoristit: 
poslovni ljude, ki pa sicer res črpajo svoje blago- 

nje iz poljoprivrede, in to kot posredovalci pri 
■ daji, nimajo pa s produkcijo kmetskih proizvodov 

skupnega nič drugega, kakor to, da od producenta 
čim cenejše kupijo in s čim večjim dobičkom prod. 
robo naprej. Za le ljudi pa resnično pomeni dobro 
žetev, dobro konjunkturo, to se pravi: velike dobičke. 

Velika večina kmetovalcev v naši državi pa se 
z dobro žetvo ni mogla pohvaliti. Nasprotno! Žetva 
ii. pr. v Dravski banovini je bila lani katastrofalna! 
Ta banovina je že pri normalnih letinah radi pomanj- 

kanja oranice pasivna. Vsled velikih padavin so bile 
žetve pri vseh. poljedelskih kulturah daleč pod nor- 
malo. Umesten bi bil torej pred vsem odpis ah omi- 
Ijenj-e davčnega vijaka, ne pa prikrit povišek dajatev. 
Konjunktura je relativen pojam in ne bi smel služiti 
kot dokaz poboljšanja' gospodarskega stanja, ker ni 
trajen pojav, temveč le sporadičen. 

Koliko več bi bili veseli dokazov g. Ministra po- 
ljoprivrede, da se je na pr. gospodarsko in socijalno 
stanje poljoprivrednika za toliko in toliko odstotkov 
poboljšalo, in lo radi smolrenega, načrtnega dela v 
njegovom resorju in da ni opustil ni truda, ni priza- 
devanja, da dvigne kmetijstvo na dostojno stopnjo. 
Takih dokazO\ pa na žalost ne najdemo nikjer! Da 
bi se n. pr. državni proračun gradil oziroma povišal 
na takih predpostavkah, se gotovo ne bi nihče našel, 
ki bi v dober namen vlade posumil, ker bi proračun 
bil zgrajen na solidnih temeljih. 

Struktura posameznih pokrajin in način gospo- 
darjenja v kmetijstvu je pri nas zelo razuoličen. Da 
je mogoče dvigniti kulturni in duhovni nivo na po- 
deželju le v zvezi z gospodarskim, to ni nič novega, 
in mi vsi vemo, koliko važnosti polagajo druge dr- 
žave na stanje svojega kmetijstva. Blagostanje pode- 
želja se pa doseže le postopoma z intenzivnim delom 
na terenu in samo z sicer dobrohotnimi odredbami. 
Naloga pristojnega ministrstva s podizanjem žitnih 
skladišč, stvarjanjem novih tržišč in dodelitvijo pri- 
spevkov gotovim vodnim zadrugam še dolgo ni izčr- 
pana. Centralizacija izvoza ima kot posledico vedno 
diktat cen in proži široke možnosti za iskoriščevanje 
producenta ter onemogoča   zdrav   konkurenčni   boj. 

Ravnotako važno, če ne še važnejše, bi bilo ener- 
gično strokovno delo v vseh panogah kmetijstva, ka- 
tere treba, čim se za lo pokaže potreba, temeljito 
reorgamizirati in modernizirati. Intelekt podeželskega 
človeka in njegovo kvalitetno delo bo treba dvigniti 
na sedanji splošni srednjeevropejska nivo. Kvalitet 
proizvodov je treba dvigniti, ker je to eden najva- 
žnejših predpogojev za uspešni konkurenčni nastop 
v trgovini z inozemstvom. Na zunanjih tržiščih mi v 
tem pogledu še nismo na najboljšem glasu, kar se 
vedno odraža v skromnejših cenah naših pridelkov. 
Da se doseže kvaliteta, je potrebno mnogo intenživ- 

■ znanstvenega in organizatoničnega dela, da si 
poljoprivrednik uredi svoje'gospodarstvo po inten- 
cijah modernega kmetovanja. 

Struktura kmetskih obratov v naši zemlji zahte- 
va posebne mere, ki bodo imele v vidu male in manjše 
kmetije. V naši državi prevladujejo posestni kom- 
pleksi od 2 do 20 ha površine. Taka kmetska posestva 
zahtevajo po današnjem položaju specijalizacijo na 
eno ali drugo kmetijsko panogo, da se doseže vsaj 
skromna rentabilnost. 

Glede večjih posestev, kjer je sicer Se tudi 
mnogo storili, pa razmere niso toliko tragične, ker 
so njih lastniki po večini vsaj nekoliko strokovno 
naobraženi ter si lažje najdejo načina, da si svoje 
dohodke s pravilno kalkulacijo regulirajo. 

Manjših in srednjih posestev od 2 -20 ha je v na 
ši državi'po statistiki 1,260.000 s kulturno površino 
7,542.000 ha. Navedene številke jasno govore, kje je 
treba vprašanje reorganizacije začeti. Že preteklo leto 
sem si dovolil s tega mesta spregovoriti o tem, kako 
si tO .reorganizacijo zamišljam oziroma tehnično stran 
tega problema. Ponovno apeliram na Kraljevsko vlado, 
da čimprej, pristopi k temeljiti reorganizaciji kmetij- 
ske službe. Sicer pri sedanjih' razmerah nimam mnogo 
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upanja, da bi g. Minister sprejel ta moj ali pa kaki 
drugi slični načrt. K izvedbi primernega načrta bi 
kazalo pritegniti predvsem mlajše ljudi, ki so v večji 
meri dovzetni za nove ideje. Povečanje števila tatar- 
skih šol, obvezen obisk kmetijskih nadaljevalnih teča- 
jev in slične ustanove bi zelo pospešile razvoj navz- 
gor. Na žalost ne kaže predloženi budžet nobene ten- 
dence, da bi se na prej opisanem področju kaj name- 
ravalo. Strokovno šolana mladina, organizirana v za- 
družne skupine, bila bi zelo primeren materijal in 
predpogoj za uresničenje reorganizatoričnih načrtov. 
Brez dvoma sposobnejša pripomoć, kakor pa mladi- 
na, ki j.e organizirana v strankarskih organizacijah. 

Rad bi se dotaknil še razmer, v kakršnih danes 
žive obmejni poljoprivrednik! v Dravski banovini. Tu 
se ostro očrtavajo napačna pota, ki jih hodi pogre- 
šna ali, pravilno rečeno, škodljiva obmejna gospo- 
darska politika. Vsi klici na pomoč na merodajna, od- 
ličilna mesta so ostali     - klici umirajočih v puščavi. 

Ako se pomisli, da je naval germanstva usmer- 
jen predvsem na našo Ad.rijo, je razumljivo, da naši 
severni sosedje z velikim zadovoljstvom gledajo mi- 
zerijo, v kateri se nahaja danes naše obmejno pre- 
bivalstvo. Ta mizerija jim je prav dobrodošlo sred- 
stvo in uspešen instrument za njih spretno agitacijo. 
In takih gospodarskih in socijalnih nesreč je na ža- 
lost še vse preveč. 

Navedem jih s tega mesta le nekoliko, ki bi se 
dale Z malo dobre volje za silo urediti. 

Dravska banovina je radi pomanjkanja oranic V 
prehrani pasivna. Dokupiti je treba velike množine 
živil iz drugih srečnejših pokrajin. Ta dokup pa ni 
samo omejen na sloje, ki živijo po mestih in trgih, 
temveč tudi na one, ki prebivajo na podeželju. Mali 
posestniki, viničarji, kmetijski in drugi delavci, da ne 
govorim o obrtnikih, kupujejo v veliki meri življen- 
ske potrebščine, kakor žito, moko, riž, testenine, 
mast itd. v trgovinah, ki dobavljajo te produkte iz 
sosednih banovin. Za nakup teh živil pa je seveda po- 
treben denar. Kadar pa tega denarja ni — tedaj pa 
nastopi glad, nevolja in s tem vse posledice siroma- 
štva, ki nikakor niso takega značaja da bi dvigale 
patriotsko zavest ali utrdile to ljudstvo v borbi proti 
ilegalni tuji propagandi. Agitacija s prozorno ten- 
denco odtujitve obmejnega /ivija se vrši z vsemi raz- 
položljivimi sredstvi, in od teh ni najzadnja konsta- 
tacija, da so krivci bede obmejnega prebivalstva ne- 
sposobni gospodarski in politični činitelji na vodilnih 
mestih naše državne administracije. Iz takih dejstev 
sledi, da je sveta dolžnost države, da z umnimi ukrepi 
stvori tu ob meji znosnejšo atmosfero, in bi javna 
dela, ki bi izboljšala stanje kulturne zemlje, bila ena 
najvažnejših dolžnosti državne uprave. 

Ako kje, je tukaj potrebno z javnimi deli ljudem 
zasigurati eksistenco, s primernimi melioracijami dvi- 
gniti rodovitnost grude, urediti obmejni trgovinski 
promet, z umno socialno politiko omiliti bedo itd, 

V poteku budžetske debate smo zvedeli, da le- 
žijo v državnih bankah milijarde neizkoriščenega de- 
narja. Ta denar je za naše gospodarstvo mrtev! Ce 
bi se dirigiral le majhen delček tega sedaj neizko- 
riščenega denarja za investicije v poprej omenjene 
kraje, koliko  perečih  problemov  bi se lahko  rešilo! 

Kot primer navajam iz mojega sreza t. j. Mari- 
bor Levi breg rečico Pesnico. Tu bi se ta mrtvi denar 
zelo koristno naložil in bi ta regulacija rešila ta del 
severne meje največjih sedanjih težav' in poleg lega 
zaposlila velike množine ljudi, ki so danes brez za- 

služka. V obmejnih srezih Maribor lb. in Ptuj 
leži nekoliko tisoč ha zemlje pod stalnim katastro- 
falnim vplivom poplav, ki jih povzroča rečica Pesni- 
ca. Travniki in njive na tem področju so zamočvir- 
jeni in dajo le priložnostne, pičle žetve. Travniki so 
kisli močvirnati ter legla ne samo metiljavosti živine, 
nego predstavljajo tudi gnezda ljudskemu zdravlju 
grozečih /ara/.,' kakor: tifus, malarija itd. Ogromna 
je škoda, ki se vsakoletno tu ponavlja. Z regulacijo 
bi se dobilo nekoliko tisoč ha plodne dobre zemlje 
in bi bil ta najsevernejši del naše meje saniran ne 
samo v pogledii prehrane, marveč tudi v zdravstve- 
nem oziru. Stroški za tO napravo ne bi bili previsoki 
in državna blagajna jih ne bi občutila, ker bi se ta 
investicija dobro "obrestovala, ne samo novčano, tem- 
več predvsem v nacionalnem oziru. 

Načrti za to regulacijo ležijo že dolga leta na 
Dravski banski upravi in čakajo dneva realizacije. 

Obmejni prebivalci so od nekdaj imeli za gotovo 
predmete sicer omejeni, a vendar carine prosti pre- 
nos čez mejo. Ta prenos manjših količin živil, ki je 
danes po prizadevanju našega soseda malo da ne 
prenehal, je svojčas' prinašal obmejnim poljoprivred- 
nikom lepe dohodke. Avstrija je znala pod raznimi 
pretvezami kontingent zmanjšati na minimum. Ker 
gre pri tem le za kmetijske proizvode, apeliram na 
gospoda ministra poljoprivrede, da energično podpre 
naše prizadevanje za vrnitev starega stanja ter na- 
poti naše področne konzulate k aktivnosti v odbrani 
naših svoječasno pogojenih pravic. 

Pereče vprašanje je nadalje preobilna zadolžitev 
kmetij  na obmejnem področju in maksikatera stara, 
trdna slovenska domačija je vkljub uredbi o 50-kilo- 
meterskem  pasu  po  najetih  posredovalcih  prešla v 
tuje roke. Brezobrestna in posojila po nizki obrestni 
meri bi tu lahko storila mnogo koristnega ter rešila 
našo  narodno posest   pred   sistematičnim   odtujeva- 
njem.  Kaj  čudno je  slišati,  da  na  primer  tujerodoc 
v teh predelih, ako tudi je prezadolžen, vendar lepi 
v miru živi in ga breme dolgov prav nič ne tišči. De- 
ležni so izdatnih podpor iz inozemstva. Že to dejstvo 
jasno  razsvetli marsikatero zagonetko severne meje. 
Na kmetijsko prosvetnem polju se je od nekdaj od- 
likovalo naše nacionalno učiteljstvo. To so bili in so 
deloma še danes pravi pijonirji na gospodarskem in 
prosvetnem  terenu  ter odločni  branitelji  naše  meje. 
Sedanji režim pa je, da ustreže svojim strankarskim 
eksponentom celo vrsto teh idealnih učiteljev ali pre- 
mestil na nepomembne položaje ali pa jih degradiral 
brez vsake preiskave.  Ako bo Jugoslavija svoje za- 
služne  gospodarske  delavce iz najbolj   ekspjonifanih 
krajev na tak način nagrajevala, tedaj bo teh kmalu 
zmanjkalo. Take krivice se hudo maščujejo na narod- 
nem telesu in na ves glas kričijo po reviziji sistema. 

Veterinarska služba v Dravski banovini je sicer 
za silo organizirana, trpi pa, kakor vse druge kme- 
tijske panoge, pri izvajanju kmetijske službe radi bi- 
rokratizma.  Epidemije na primer, ki zahtevajo brzi 
postopek  pri  zdravljenju, kakor   svinjska   kuga.   se 
radi ozkosrčnih predpisov iz centrale ne morejo tako 
uspešno zatirati, kakor bi to bilo potrebno. Naj bi so 
pustilo   ob   takih   množinskih   zarazah   veterinarjem 
bolj proste roke, da nastopijo po svojem znanju in 
vesti samostalno! Imeli smo slučaje, da so svinje, ker 
se je moralo predolgo čakati s cepljenjem, poginile 
Veterinari se morajo   po   zapovedi   banske   uprave 
strogo pokoravati predpisom. 

Predlagam v zvezi s tem predmetom, da se naše 
veterinarje pošlje v specijalne tečaje za borbo proti 
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svinjski kugi. Vsaj mnogi od njih še danes težko po- 
odijo po simptomih to bolezen. Obisk takih tečajev 

naj bi bil obvezen in brezplačen. 
K koncu bi r;ul obrnil pažnjo gospoda kmetij- 

skega minstra na stari d()lf,r, ki ga ministrstvo še 
vedno ni poravnal:-. To so nagrade preglednikom 
sadja ob priliki izvoza. Ta dolg je star že nekoliko 
let in apelirani na g. Ministra, da vendar že ukaže 

■lačilo teh zneskov-. 
Končam! 1/ predloženega proračuna izhaja, da 

vlada ne posveča kmetijstvu, naši najvažnejši gospo- 
darski panogi, dovolj pozornosti, niti ne skrbi do- 
volj za težave kmetov ob severni meji. 

Proračun za kmetijstvo je skoraj najslabše doti- 
ran in je torej razumljivo, da si ne obetam o delu 
v tem resorju mnogo, ter sledim samo svoji vesti ako 
izjavljam, da bom glasoval proti. (Odobravanje i 
pljeskanje na levici). 

Potpretsednik Jevrem Tomič: Ima reč u ime gru- 
pe Nezavisnog kluba narodni poslanik g. Vojislav 
Laz i c. 

Војислав Jlaaiili: Господо иародни гаосланици, 
ка1д  Г>н  било празде у onoj земљш, ооада би onaj 
ovi.ier био раоправљам ne noliv, ни овако iii)e,4 npa- 
зним   клупама ни  гаослашчкиш  ни  мшгистарскпм, 
непо би Морао on™ расправл.еи дању са пајиеком 

,');i.i,!(oniliV n пред свима пародппм послаутцпма, 
p   ое  onaj ovi.ier намењује онима, који стварно 

претстављају гемеље one irame дпжане.  (Одобра- 
п.е.)   I lenpecTafro  свп  тнрлпмо,  ла  je  сел.ак   тај 

који   je oci'omma за целокупни пародпп и држав- 
ки живот v овој земл.п. Али, господо, видите како 
се ,, томе човеку, који стварно и јесте raj од кога 
с»е потпче, врло .мало води рачупа. 

Господо. оељак je пајмн-п-сЛројпајп. и отуда, 
mro je најмногобројиији, он je тај, који je највећи' 
сгоаралац. Али, сдруге стране, ил смо чисто зем- 
л.орадиичка зсмл.а. мп пемамо за извоз Јгпкакве 
друге предмете до једино оно, mro звмлЈорадник 
ПјГоизводи. Према тн ме, na земљораднику П ' 
др>1ч-апа.  (Узвици на левици: Тако je!) 

Сад да видимо, да ли onaj буџет одговара no- 
треоама И кредатима, да се ссл.аку гктогпе да ИЗ- 
npiuH задатак, који он у onoj земл.и има n који 

pa да изврши. Да видамо, како Влада na то 
глсда. Оглелало Владиног ра1да n Владиног мпт- 
л.еи.п o селу и сељаму, o напрегку села и сел.ак', 
o заитгпи села и сел.ака jecre onaj буџет. A кад 
погледамо onaj буџет ми ћемо видети, колико je 

мали, Ko.niKo je on тпптавап кад га упоредимо 
са цифрама целокутшог буџета. Целокупан буџет 
ИЗНООИ 12.180,000.000, n ако хоћемо да Г>удемо цра- 
ведни да пооценимо, ко треба све то да подн«се, 

ipaimo .IOIIII до закл.учка, да у крајшој линији 
мора гшднети сељак. Јер, гошодо, onl.e гаорезо- 
важе u друге бранше и друге професије и друга 
занимања, али су они посрсдшши изм^ђу сељака 
и онога, који у крајњој линији троши земљо- 
радничке производе. 

Исти iiocpe;iimuii су и v окоме олучају, ако 
се набавл»ају потребе за ссл.ака, те na raj паччп 
оии. као посредници, onaj порез, који се иа њих 
нареже, пребацују на крајњу линију. a та крајња 
лимија јесу широке потрошачкс n произвођачке 
масе, a то су сел>ачке масе. Алп, господо, иако се- 
л.ак мора поднети највеће терсте овога буџета, ње- 
говој приврсди, њвГОВОЈ радппостм, п.еговом na- 
пратку не даје се скоро ништа. Ja сам упоредио 

целомупни буџет Мишистарства пољоиривреде са 
целокушшм држаттм бумегом и дотао сам Д0 
овога закључка: Буџет Министарства 1гол>()привре- 
де пзиосп укупно 126 мплиона 481 хилЈаду 469 ди- 
нара, али у raj буџет улази Класпа лутрија која 
пема угпцаја, која je rv само ради контроле и љси 
буџет изноои 17 милиона 962 хиљада, 618 Динара. 
Чист буџет за пољоприврешу ocraje 108 милпопа 
518 хиљада, 861 динар, nno износч свега 0.90% 
од целокупног буџета. Дакле, нема im један динар 
o.i, стотине дппара. 

Кад господо, упоредимо буџетасо поиекање 
онда hcMo, кад изаставимо цифру Класие лутрије, 
доћи до закључка, да то повећање изноои 0.80%. 
Према томе видите, колико ова Влада врло мало 
води рачуна o селу и ссл>аку, али, зато, господо, 
ова Влада од сел.ака мнопо тражи, ona и.ему став- 
ља велике терете и иамете, не гледајући да ли on 
то  може да поднссе. 

Господо, Влада се хвали ипед нама и у своме 
експозеу исгнче нарскчиту бригу o селу н сел^аку, 
коју je она учаппла и као најважније пиггање, које 
je рети.ла, полвлачи peinen.e сел.ачкпх дугова, 
пово кпелптпран,е землуораднииа, посећање цсна 
и noBehaibe просперитста, унапређење задругар- 
ства и аграрно пптап.е. Господо, да јелап часак, 
бар v краткпм потезпма. поглсдамо ona питаи.а 
као најважнија која je Влада у спомс експозеу 
изабрала и подвукла и како je ona та питања ре- 
nni.'ia; да видимо, да ли су та пптаи.а заиста тако 
добро решена и да ли je ссл.ак спстпи n задово- 
л>ан са тим решенлила. Да узмемо у расматрање 
рсшеи>с ссл^ачких дугова. Mn, господо, зпамо да 
cv сел.ачки дугови pcmcim једНОМ Уредбом o ли- 
квидацији земл.орадиичких дугова. Господо, и 
Влада n браппоцп пладчпс полптике мспрсгтаио 
износе како je та Уредба добра, како je ona nn 
врло добар иачпп петила земЛЈОрадапгчке zcvrose 
и како ie. последе Уредбе. папол задовољан. И го- 
сподин Мииистар подвукао je дапас v свпме ск- 
спозег да je то питање овом Уредбом затворепл, 
a ja твпдчм и кажем да то питпњс пије затворепо 
miru можс бити затпорено све док сс нс nahc npa- 
no решење љегово. 

Госполо. ja liv да изнесем један докуменат, 
из кога ће сс видети, a мпслпм да he и гпсподчи 
Мпипстпр стећи vncpei^c да та Урсдба није лч- 
квидирала земл.орадпичке дугове, ла та Упслба 
nuje добра и да парод ие може бнти с том Урел- 
бом задовол>а1Н. 

,Ia, господо, пемам впсмспа сад да потаикп 
улазим v ту Урсдбу, алн само хоћу да кажем како 
je том Уредбом ncmciTo питаи.е дугорочпих хппо- 
текариих дугова код Аграрне банке, na here од- 
мах да видите, кад onaj докумепат ппочитам, какп 
je се дошло до тога да cv v мпого 1топол>тиисм 
СЛучају omi земл.орадтши, којп cv остали и дал.с 
дужници зелелаша или зеленашких баиака, од 
ОНИХ, којп су остали, или и paimje били дужчпцп 
Привилегопане arpapuc бамке. Господо, на OCIIOBV 
тога сад нзлази да ie Ппппилегопаиа аграриа баи- 
ка у овоме добу највећи зеленаш. Господо, Аграр- 
на банка упутила je пнсмо 17 маја 1930 голппе 
П.бр. 2073 Радојици Јеремићу, земл>ораднику из 
Гори.е Трети.евице и каже овако: 

. „Ликвиднрали смо одобрени вам хипогекарнв 
зајам од динара 80.000. За интерес од 20-.IV-1930 
до 20-1-1931 узели смо динара 5.300, за књижицу 

50* 
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10 динара, за трошкопс 400 динара, достављено 
Пореској управи Аранђелпвпц 855 динара — свега 
обуставл>ено 6.565 динара. Остаје чист нзиос да- 
нара 73.435 коју смо суму исплатили г. Илији Ма- 
Tiiiiv, благајнику   „Шумадијске   кредитпе бан! 

Шта се види из овога писма? Види се да се 
овај човек задгжио 80.000 динара, a он лично није 
im пст пара примно. Свс су примили други. Прво 
je узела камату Аграрна башса, затим порез, затим 
je „Шумадијској кредитиој банци" иоплаћена су- 
ма од 73.435 дппара. To je Гиш зелснашкп дуг, 
то je била зеленашка банка. Али када je ооно- 
вана Аграрна банка, онда je речено: eno заштите 
за сељаке, ево сад Аграрне банке. која lie да вас 
спасе. Бсжите из руку зеленашких, бежите из зе- 
ленашких банака, узмите nape од Аграрне банке, 
и скините зелеиашки терет са врата. 

Шта je onaj човск радио? Послушао je савет. 
жио се код Аграрне баике и добиввним зај- 

мом исплатио зеленаппш дуг. Сад, кадл je дошла 
Уредба o ликвидацији земл.орадничких дугова, 
онда je onaj човск добио pemeihe како je питање 
њепоовог дуга no овој Уредби решено. On je o 
томе обавештвн писмом од 18 маја 1037 године 
бр. 2073. To гтисмо гласи овако; 

„Београд,  18 маја 1937 годичс 
П.бр.  2073 

Г. Јерсмић Радојица n. Ииколе 
Гори>а Трешњевица 

Срез орашки 
Ha Вашу молбу, a у смпслу чл. 32 Упедбе o 

ликвидацији земљорадничких дугова од 20 окто- 
бра 193G године пдпПрено Вам je no Вашем xn- 
потекпрпом зајму код nac снижење главнице дуга. 

Према даллш одредблма помепуте Уредбе и 
Правилника o давању олакшица дужницима При- 
пилеговапс аграрне банке, извршен je обрачуд н 
остатак Bamer дуга на дан 20-IV-1932 износпо je 
дипара 80.088.60. 

Смањили смо за 25% т.ј. са 20.088 дипара n 
40 napa. 

Остаје динара 60.205.20. 
Пном износу додајемо неплаћену камату од 

20 априла 1932 г. до 1 фебруара 1930 г. v износу 
32.249.90 тако na ваш дуг na дан 1 фебруара 193G 
износи сада 92.515.50 кпји изволите платити". 

Е сад, гпсподо, вн са депшце и Ви г. Мшги- 
стре, питам Вас, шта je сад овај чопеч добио, да ли 
je заиста onaj човек крји сс задУжио са 80.000 ди- 
нара, када je, и поред плаћених пеколико апупте- 
та, сада опет дужаи 92,515.10 динара? 

ETO, госполо. зар вам je то правплнп peiiicn.p 
сељачких дугова? Зар je ono решеше дугова у ко- 
рист оељака? Господо моја, до днас су се ово- 
ме човеку нагомилала три ануитета. a 1 маја на- 
ступиће и четврти и тај ануаитет he да изнесе 
преко 15.000 динара. 

Господо, пије овп усамљен случај. Cnn ду- 
жници Аграрне бапке јесу у опаквом стању, свп 
omi данас дусују више nero што су се задужили. 
Сала je, господо, настУпила наплата ануитета no 
свима дуговима егзекутивним путем и ja сам ових 
дана имао прилике да cv ми долазили људи са свих 
страна, кукали и молили да се обуставп сгзеку- 
тивна наплата ануитета. Порезници притиснули 
цело лето за порезу a сал притисли за наплату 
ануитета и то како no зајмовима које je давала 
Аграрна банка тако и no   дуговима   који   je   no 

Уредби од   новчаних   завода и других   устапова 
зела. За наплату ових ануитета одузимају се 

ол сеља      најнУжније његове  пот] i  живот, 
ne само стока и храна и ,,:' ICTH и постељне 
ствари nero и столипе, тако да чопск нема na чему 
да седи у mojoj кући. 

Господо, да се вратимо поново na дуговање 
Јеремића Радојице, кога ca^' мало upe цитирао, да 

[мо шта oii било са овим дужником да се он 
nnje задужио код Аграрне банке, да je остао и 
даље аужник оног зеленашког завода. Љему би 
било боље. Зашто? ,Iep овако њему се дуг повећао 
за 12.500 више nero nrro je узајмио и за паплату 
овог дуга можс се продати n његова кућа и све 
из куће, a да je остао дужан onoj зеленашкој бан- 
ци онда би on имао само половину дуга. Te, према 
томс, иопало je то сада  л м  зеленаши nn- 
стали сношљивији поперпоцм од Аграрне банке. 
Па, господо, камата код Аграрне банке скупља je 
nero код зеленаша и њихових завода. Код Аграр- 
nc банке камата je 5% док je зеленашима Ур« 
признала само 3%. Али има овде joni једна pa- 

!, Да je mm'} дужник остао и даље дужник ове 
зеленашке банке, on би према тој банци уживао 
заштиту из § 471 Грађ. судског постуггка, a ов 
као дужник Привилеговане аграрне банке, on те 
заштите нема. Дакле, као mro видите, ona разлика 
je огромна. (Прпговори из центрума). Господо na- 

1и посланици, чудно питап.с од једног иашсг 
друга: како то да се један сељак задужи ca 80.000 
динара. A, господо, шта je у ono врсме било 80.000 
динара, v mro време кад je хектар земљишта про- 
даван no 30.000 динара, кад je један пар волова 
био 10.000, кад cv се једна кола морала платити 
5000 динара! II, господо, упамтите да je Шумадија 
била прегажена два п\'та, дп je робовала TIHI го- 
дине непријатељу, да je била исцрпена, уништена 
ратом и ча се морала обновити и, господо oi 
није чудо IIITO су земљорадници пали у дуг. Па 
онда, господо, има jom један процес у животу. 
После рата наступило je много поремећаја, изги- 
иуло je много људи који cv оставили женску децу 
и та женска деца удајом продавала су своја имала 
својим сродницима, јер nam сељак жели да њива 
која je била његова и остапе његова и он се за- 
дужинао да Tv њиву откупи. Е сад питају, зашто 
се сељак задуживао! 

Сад ла видимо, господо, IHOBO кредитирање 
земл.оралника. Г. Мпппстар каже: решили смо m 
кредитирање за сељака, јер he моћи од сада да 
добија ломбардне кредите. Само г. Министар не 
каже, шта he сел.ак да д8 v ломбард кала сс могу 
ломбардовати код Поттапске штедионице с 
обвезнице parne штете n само бонови од регУли- 
сања земл>орадничких дугова, a они се палазе у 
рукама банака a не v рука.ма сељака. Ратне обвез- 
нице нема ниједан сељак, то je од п.ега у своје 
времс покупонаип no 100 динара no обпезппт!, i 
друго итмта ne може да се да у ломбард. 

Г. Министар рече, да може сељак и код При- 
вилеговане аграрне банке да добије менични за- 
јам, a ja тврдим, да .не може. Покушавали су  i' 
и поред тога mro они дају уредно потписапе ме- 
нице са два жиранта. Аграрна банка тражи jom 
тај мора заложити целокупно своје имање, a. 
сподо, онда сел^ак нема рачуна и не може да 
ложи целокупно пмап.е за један краткорочни 
јам од године дана и тако се тим кредитом није 
сеЛ)ак nnje користио. 
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Господо, повећање цена нарочито je истакао 
г. Мииипар као и просперитет. Говорено je o том 

1њу цена и просперитету много и много. Ми 
иорамо и ао и раније на то одговорити, лп 
то повећање цена, у колико je и дошло, није до- 
шло заслугом Краљевске владе, ono je дошло пу- 
тем светског процеса, ono je дошло међународном 
пијацом и ja верујем да ова Влада нмјс ништа томе 
помогла него да je она преко својих установа учи- 
нила TO да у нашој земл.и nnjc ДОШЛО ДО он!г\ npa- 
вих светских цена. .Алн сад, господо, да видимо.да 
ли 1ик има од просперитета онолико ко- 
лико Влада мисли, и колико она на основу тога 
замишљеиог  просперитета намеће терете сељаку. 

■ би то видели иорамо једно упоређење. 
Ви, господо, који ere били чиновници, лако h 

.разумети  ово  упоређење.  Ако je један чиновник 
имао  1000 динара мбсечне плате, na му je плата 
повећана неким путем са још 100 динара, онда он 

прима  П00 динара. /ta ли, господо, он може 
сад са тим повећањем да буде толико обогаћен, 

■ [ико унапређен да je добио толики просперитет 
сад иоже да поднесе пет пута веће терете од 

оних које je имао док je примао само 1000 динара. 
Не може, господо. Ето, господо, тако je и код се- 

перитет повећан у roj сразмери, Пове- 
hao се нешто на пшеници и нешто на стоци, тако 
да можемо да кажемо да je повећан од 1000 на 
1100 динара. Али, шта се сад тражи да он учини 
од тих повећаних 100 динара. Тражи се, гооподо, 
да се учини повећање такса, тражи се да плати 
повећане дажбине посредне и непосредне и онда 
се тражи да плаћа one и оволике ануитете који за- 
сецају ne само онолико колико се повећала иена 
земљорадпичких производа за 10",;. већ се то, што 
он   мора   илатити,   повећава   са  500%.   To je оно, 

подо, mio je сељаку наметнуто са погледом на 
његов просперитет, mro он неће моћи да издржи. 
Према гоме, господо, ми смо преоптеретили се- 
лЈаг<а у толикој иери да ћемо ми крОз кратко 
време, највише за три до четири године, тражити 
поново не само смањење дугова већ потпуно бри- 
еап.е дугова. (Бурно пл.еекап.е иа левици). 

Сал hy да пређсм на унапређе^е задругар- 
ства. Ja, господо, нс видкм да je name задругар- 
ство унапређено mi за један корак унапред. Не 
састоји се, господо, унапређење задругарства у 
томе, ако je госпрдину др. Корошцу дато 'io,000.000 
динара да санира свој савез, или да санира неку 
задружну банкУ, или ако je лато Савезу српских 
земљорадничких задруга 20,000.000 динара, који 
су отишли за три дана, тако брзо да се mije могао 
ii'n осетитп утицај гих 20,000.000 дашара. Али, ro- 
сподо, сад да видимо, чиме je задругарство уна- 
пређено? Да ли je raj нови закон створио једно 
землжорадничко задругарство које he земл»Ораднику 
донети некакве користи. Ja, росподо, тврдим 
и сада, да задружии закон није добар, a то 
сам тврдио и онда, кад je закоп у Скуптппт 
рађен a и сад остајем при томе. Господо, 
ево факта. Овим законом створене су привредне 
задруге, у које сс сврставају и сел.аци. и занат- 
.тије, и трговци, и иплустријалци и апотекари. Сви 
суоип сврстани у један замон. И, господо, no 

ие закону оонивају зааруге индуотријалци; no 
поме закону оонивају задруге трговци. no поме 
закону оснивају csoje задруге и сељаци. Гоклтодо, 
Землиорадничке задруге, основане no овоме sa- 
кону, Hchc   MoiiH да даду   сел.аку   каквог   полегга. 

ом задругу пригрли, јер тај закои ие пред- 
miha никакве олакшице, нити каквУ нарочиту no- 
иоћ Земљорадничким задругама како би ona мо- 
глл земљораднику лати материјалну помоћ na да 
on зато иоже спегрдпо   залругу да прихвати.   ^n 
he то само да погледа na he pehn: ja сам сврстап 
.■'..ijc ino ca трговцима и заједно са онима који мене 
експлоатишу, и. према томе, ja ту немам ништа да 
тражим, na се у то задругарство kehe mi упуштати. 

A, господо, шта je ona Влада још урадила за 
namera сељака? Овде je много говорено o томе 
како су napune na плугове велике, a Влада још није 
ништа урачпла na томе да сел>ак добије јевтинији 
плут. Напротив, цеие плуговима су опет скочиле, 
и  го за 100 л.инара no комаду. Плугови су поску- 
пплп i: Koi. Савеза земљорадничких   задруга.   Па 
како he земљорадник доћи јевтиније до плугова и 
другог потребног му алата, ако до тога ne може 
johi преко својих задруга? Зашто сс он и удру- 
жује \ те задруге него зато да се снабде јевтнније 
са пољопрАвредним справама и алатом као и дру- 
гим потребама na и кредитом него ли na другим 
местима. 

Господо, остаје нам још аграрно nman.e да и 
6 њему кажем неку реч. Ja мислим, госПодо, да 
ie ова Влада положила испит na аграрном питању. 
Ona je na томе пптап.у показала како мисли o се- 

[>аку n o селу. и како мпслп o опоме комс земља 
тр.еба? И господин Мпнистар у своме експозеу, ако 
on хтео да каже правилно своје становиште у ме- 
сто онога mro je казао. on je требао да каже ono: 
ona сс Влзда трудила да очува велике поседе, у 
колико omi до сад још нису окрњепп, да се више 
ne кпте, и ona сс Влада трудила да нико не добије 
mi један аан орања земљишта као добровољац 
или 1сел>еник, земљорадник без земље. Ппо 
MITO je, господо, na ог.ом аграрном питању ура- 
ђено, то je еие остало од ранијих влада; за ареме 
ове Владе то je питање потпуно стало. Никоме се 
ништа nesaaje и никоме сс ништа не дели, ВеликИ 
поседи се већ полако измигољавају испод удара 
аграрне реформе и почињу да иду напред и да се 

:ћавају под овом Владом. A наш сељак који 
земље нема. шта on ради? Његове молбе стоје 
тамо jom од пре пет година и on je изгубио сваку 

1 !\- да he икад земљу добити. To je била само 
једна обмана да he добптп земљу. 

Господо, морам да истакнем још једну ствар. 
Ja сам чуо у седници финаноијског схдбора да je 
један пародпп посланик, и то из владине Behnne, 
казао, да je баш под овом Влалом омогућено je- 
дноме човеку који чак и mije Југословен него се 
прекрстио и добио име Шајовић. да je том човеку 
омогућемо ла откупи ол грофа Чекоњића хил.аду 
n iiiecr стотина јутара земл>е и да na ту земљу 

1обије потпуно осигурање. П сад настаје, господо, 
питап.е, да ли je то pemanamc arpapne реформе и 
да .in je ; i чм.ете земл.е оипма КОЈИ немају земље 
када се једноме човеку даје 1600 јутара? Па чу.о 

■:IM и и веште« сам да je „Аграрија", која je у ру- 
кама наших суграНана Немаца, откупила од rpi cba 
Котека onaj макоимум којшмујебио оетапл.сп. Па, 
господо, ja сам још o нечему обавештен и дужаЈ 
еам да то овде изнесем да се не би преко тога 
олако прелазило. У Ванату и у Вачкој чуо сам д» 
Срби продају земљу, испуштају земљу из своји> 
руку, продају je за скуше nape na иду у Слаоокију 
ла купе земљу за јефтиније nape a naum суграђани 
Немци ту земл»у откупљују. Ha тај начин ona je 
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Влада. no моме схватању, учинила јелан велики 
грех што лопушта својом политиком, коју она ■ 
воли, да земља у Бачкој и Банату испада из руку 
Срба, Господо, када су били под туђивцем, Срби 
су се борили да земљу оДрже у својим рукама и 
онда су говорили: Србине, земљу нз руку ис дај 
пикако. To je била иационална парола, a даиас. када 
немамо туђинца, оии испуштају земЛ)У из својих 
руку. Част n поштовање нашим суграђанима Нем- 
цима али, na крају крајева, верујем, да im Немци, у 
Немачкој, ne би дозволити да iiaimi л.уди, који су 
тамо насел.еин, узимају земл.у из руку Мсмаца. 
Mama национална стпар не дозвољава да то иде 
гачо. (Мпипстар по.шопрппрсдс Светозар Стаико- 
вић: To су само приповетке!) Ja бих волео да je тч> 
пр.иповстка, али отидите у Оџачкн срез na ћете ви- 
дети, какво je тамо craibc код Срба, и онда ћете 
говоритп o просперитету који постоји. 

A тта да говорнм даље да ли je Влала jom 
нешт.о више учинила sa село и сељада? To смо 
чули баш ii3 Уста наших другова који Владу no- 
мажу, како се жале да ова Влада није способна да 
заштити народ nn да му стока не ninc од епиде- 
мије. Нсма серума, нема ветеринара. Семс сељак 
кад мора да поссје, im тога семена нема. Тражи 
се од Владе, a ona упућује na баповипу na ни она 
га нема, и, ако му се нешто од семена и да, иапла- 
ћује се дупло и тродупло. Премп томе, ja ne MOFV 
да наиђем за време од ове две и no године njene 
владавине, да je ова Влада wa шта доказала и да 
je ма inra добро урадила за добро села и сел>ака. 
Она je, напротив, ono, што je урадила, урадила да 
иашкоди селу и сељаку. Према томе, ja ne могу ве- 
ровати овој Влади, нити hy мипити ма какве суге- 
стије onoj Влади; тс сугестије нека дају овој Влади 
они, који су joj за три године три iivra изгласавали 
буџст и чинили сугсстијс, које ona пикпла nuje 
усвојила. Нека они гласају за тај буџет a ja hy гла- 
сати и протии овога буџета. (Одббравање и пл>е- 
скање na левици). • 

Potpretsednik Jevrcm Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g'. Vasilj Kostić. (Glasovi: Nije ovde!) Pošto 
g. Kostić nije prisutan, smatra se da je odustao od 
reči. Ima reč narodni poslanik g. Dušan Antonijević. 
(Glasovi: Nije prisutan!) Pošto g. Antonijević nije 
prisutan, smatra se da je odustao od reči. Ima reč g. 
Ilija Mihailović. (Glasovi: Nije ovde!) Pošto g. Mihai- 
lović nije prisutan, smatra se da je odustao od reči. 
Ima reč g. dr. Mirko Košić. (Glasovi: Nije ovde!) Po- 
što g. Košić nije prisutan, smatra se da je odustao od 
reči. Ima  reč narodni poslanik  g.  Milivojc Isaković. 

Милпводе Исаковић: Господо народни посла- 
imnii, o стању полишрпвреде n o прпликама ПОЉО- 
привредника може се говорити само на оспову no- 
датака, који се заснивају na подацима несумњиве 
вредности n na основу чишеница, које пружа дуго- 
годишње искуство. 

Због тога ja, да бих ono илустровао у светло- 
cin истине и чињеница, послужићу се подацима, 
који се ne могу порећи; 

Kao примере узећу две .општине и то: једну 
umne брдску, a другу чисто равничарску. 

Kao општину брдског Tima узимам Накучан- 
ску, у Срезу поцерском, 

OniuTima Накучанска има 5 села са 4550 ста- 
новиика и има: обрађеног плодног землЈИшта (ор- 
ница,  вртови,  ливадс,  пашњаци,  виногради,  воћ- 

п.аци) 4163 ха;   остало   je:   шума,   ритови  n ne- 
плодно земљиште. 

По подацима пз катастарске управе v Шапцу. 
чист катастарски поиход за 1037 годину износи 
1,395.850 динара. ОптереКен.а у овој општини ;

J:
I 

1937/38 ro.'mnv износе: земљарина 139.585; допун- 
гки порез 47.000; бановински, школски са парох. 
n епарх. прирезом 64.209; свега 236.563; дуговани 
порез и бановински прирез 378.000; дуговани оп- 
ттипскн 84.000 што укуппо чини 462.000. Према 
томе, укупно оптерећење државног пореза бано- 
винских и других приреза износи 758.563 динара. 

A сад да видимо: како у Накучанској општини 
стоји са приходима. 

Приход земљарине: 1,395.850 динара; од овога 
има да сс, у овој годипп одбије: a) оштећеност na 
шљиварима 415.200 и б) оштећеност виноградари' 
ма 158.000, однооно,  укуппо' оштећење 573.200. A 
кал сс ioni одбије nopes'a n прирез за 1937 у суми 
од 296.563 динара, онда за живот и све потребе 
грађанства од -1550 становника остаје 525.487 ди- 
нара,  nrm  na  једног становника  за његову егзп- 
стенцију за целу годину остаје 115.50 динара n сло- 
вом сто петнаест динара и педесет napa. 

Ca omiм ce ne може живети. 
Али  ово  mije све:  у овој  општипп  пма   li"'1 

кулучарских обвезника са 4828 радних јединица. 
односно, са 14.485 надница, na кад ce једна нал- 
ница  рачуна  само  са   10 динара, опда  je  ropina 
укупна сума умањена са  144.850 дипара. Но ово 
пије све. Грађани ове onurrnne, као n грађанисвих 
другнх општина дугују. Стање дугова у овој on- 
mniim, no званичним податцима. изпоси и то:  D 
Код  Привилсгованс    аграрне   банке    1,100.000;  2) 
код Хипотекарпе банко n осталих 540.000; 3) код 
приватних завода и задруга 500.000; 4) код при- 
ватних веронпика   568.701.  Укуппо   пољопривред- 
ници  oniimnie  Макучапскс   ДугуЈУ  2,708.701.  Тако 
je стап.с полЈОпривретиика сел.ака у општини На- 
кучанској,  a  ништа пије бол.е  ни  у  другим  on- 
ттпнама среза поцерског, местимнцс и горе. Како 
je v Поцерипи, тако je и у „богатој" Мачви. 

' Узимам као прпмср општину Слепчевићску, у 
срезу мачванскол!. 

Општина Слепчевић има 1.285 становника. 
Површина обрађеног плодног земл.ишта износп 
1.493 хектара 58 ари n 45 метара. Меплодног зем- 
л.пшта шма 356 хектара 85 ари « 15 метара. По 
извештају катастарске управе v Богатићу бр. 1482, 
СлепчевиЈ! има чистог катастарског прихода 
1.088.969.20 динара. 

Оптерећење у onoj општини изноои: 1) Ос- 
новни порез, земљарина 79.225; 2) Допунски по- 
рез 24.315; 3) Баповипскп, тколски и осталп npii- 
рези 31.691; 4) Општипскп порез 24.517. Укуппо 
oiiTcpcl.cn.e  за   1937/38  159.748. 

Дупова na порез и баповипски прирез дип. 
1,264.000; дуговани општински прирез дин. 39.000. 
Што свс укуппо чипп  1,462.901. 

Приходп земл.арине изпосе 1,088.969.28. О- 
inrclicnocr: na шл.иварима 140.000, na пшеници 
310.000, na лпвадама 250.000, na кукурузу 132.000. 
Укуппа оштећепост 832.000. 

Према свему, чист приход пољопривредници- 
ма остаје у укупној суми 97,221.28 дппара, IUTO 
кад ce подели на 1.285 становника једпом припада 
76 дннара са којом сумом треба да одржи своју 
егзистепцију кроз свих -365 дапа године. Али ово 
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није све. Где je кулук? A где дугови? Са ку.чуком 
у  овој  општини стоји овако:  обвезиика 243, за- 
дужених са 387 једиинца, односно 1161 надница, 
што у иовцу претставља 11.610 дннара. 

Ča дуговпма стоји овако: 
1) Привилсгованој  аграрној  баици      .    187.000.— 
2) Хипагекарној бапцн 50.000.— 
3) Заводима и задругама 205.000.— 
4) Приватнима 850.000.— 

Свега дугова   .   . 1,292.000.— 
Такво je стање ииљопривредника, сељака j 

оишћини СЛепчевић, Среза манванаоог, a ништа 
Оолјс није mi у осталих 2У рпштина Среза мач- 
ванскиг. 

Сем oBoia, госиодо, ви се врло добро сећате, 
камо смо ми прошле годние и.мали киипш доба, 
поплаве и друге непогоде времепске Koje су од се- 
љака у моме крају, у Поцерипм, Иосавиии и Мач- 
ви, иаправиле таквог сиромашка, да он Beli дашис 
нема хлеба, иде иодераи и бис, како никад mije 
ишао. Да се не бн рекло да ja говорим na иамег, 
прачшгаћју вам уверење пачслсгна Cpesa поцер- 
ског № 1760 од 11 септембра прошле подине, icoje 
je iiuniiicau пољопривреднл референт из тога cpe- 
sa. VBepeibe гласи: 

„Да су воћњаци овога пролећа оштећеми са 
пуних lOO/'o тако, да су свн земљорадаици овога 
среза, у коме je воћарство глава rpana, веома тс- 
шко оштећеки." 

„Да су Boliibaun овога пролећа оштећвни са 
90% услед пламељаче, услед града којн je падао 
у гри маха и укугед дуготрајних миша, од којнх he 
и оно мало, mro je остало, иропастп." 

„Да je пшеница, услед поплава дуготрајних, у 
крајеиима поред Саве и у иизииама оштећена, a ;. 
осталим крајевима Среза јаком жегом у доба зре- 
ња нзгуоила je и у колпчнни и у mrnohn, тако да 
je „Призад" дрнео одлуку да овдашњу пшеницу 
не преузнма. И остауги усеви ратарски услед киша 
и поилава оштеНени су са око 50% у целом срезу. 
Марочито су оштећени пашњаци у низииама услед 
поллава и ливаде згслед бујица, тако да je уни- 
шгвка трава поттпуно на ливадама у површини 
ПрвМО 300 хектара, те су многи зе.мљоралчицм 
услед оскудицс храке морали иродаиати сеоју 
стоку гто инжим ценама. Детелишта и луцеришта 
услед сталких киша nelic дати семена и трава je 
полегла и почела трулнти, да je већим делом за 
исхрану стоке неупотребл.ииа." 

,,Уоптте, земљорадници целога Среза поцер- 
ског, услед многих елементаринх непогода, у току 
оие годиие omielicmi су у велимој мери да he се 
последице осећати немолимо наредиих годииа " 

„Onu увереЊе нвдаје се без таксе на оспову 
чл. 55 Уредбе o запггиги зе.мл>орадника." 

Cpecicn гтољопривредни референт, Иикола Ко- 
цић, с. р." 

Док je гооподчш Miiinicrap фирганоија говории 
o благостап.у и просиеритегу, док су говорници 
и.шдиие већине поворили o доброј жетви и o no- 
већању надионалног дохотка, г. Мпнистар пољо- 
привреде био je икжранији, јер je рекао да je na- 
циоиалки доходак слабији 33 читану милијарду 
дниара. Ja мпс.тим, кад би се и дубље ушло у no- 
датке, којнма се располаже, можда би овај иаци- 
онални дохода« за прошлу годину изиео шже 
бити и читаве две мидијарде маи.е. Сем тога, нај- 
теже пада и то да највећу корист од поплавл.ених 

цеиа у 1936 годиии imcy ималм земл>орадаициЈ ие- 
ро претсташици капитала. 

кад ro кажем. госиодо, ja то засииваи иа чп- 
њекицама, изнешм у нзвешгају Земал>ског задру- 
жио!' савеза, у коме ово, што сам рекао, стоји t>;i 
речн ди речи. 

Из сзвега овога до сада видите да су придике 
сељака тешке и претешке. Оне су свугде исте, бед- 
не, у Поцерини, Мачви, и Посавини, на OCHOBJ 
овога уверења, које сам мало пре овде прочитао, 
и очајне. Требаће неколике родне године, заиста 
родне подаше, na да се поллопривредннци мога 
краја опираве. Министарство   полвопривреде je ^ 
прво.м реду ПОЗВано да и.м ПОМОГНе, Mimaciap- 
ство ее мојЈа постаратн да се народу у гоме крају 
дотуре mro пре све количине семена, јер ако се 
ono ие учини, MiKnc шиве остаће н^засејане, no- 
што народ нема семвна, нарочиФО сада за пролет- 
ii>y сегву. 

lipu овоме, јсдиом за свагда окакути се биро- 
крапхжих формалнооти, непо имати пред очмма: 
да mi један метар зс.мл.шпга ne остане iieu6pal)eii 
n незасејан. 

Виноградарима иога краја ставита на распо- 
ловкење довол>не количцне тако зваиог плавог ка- 
мена, јер ако га ои и ове ГОДИНС ne буде имао И 
амо он буде .'ioni као што je omi арошле годтк- 
опет he биги милпонских штета. 

И да.ве, обилно став.тии na расположеп.о 
сгочне серуме, јер ттете које народ подиоси због 
свињске куге и других сточиих болестн у моме 
крају, премашају неколике милконоке су.ме. 

Време je Beli једним да Мишистарсгво иољо- 
11|)11вреде учини, mro му je дужиост, да иаш сељак 
до1)е до добрих u јеигиних ио.воирнвЈједних cnpa- 
ва IH алага. Огромно ипсоке цене пољопривредним 
справама и алатима претстављају бездушну екг- 
илоатацпју еношжоки na јслабнјих. То.ме се јед- 
ВОМ мора стам! иа иут. Иајбол.и, иајефикаснији 
и најбржи начнн je за ово: да држава mro пре no- 
дигне државиу фабрику за израду гаолиопривр^д- 
инх оправа IH алата и да и/сте продаје сел.ацима no 
lU'iin Koiman.a. 

Иајзад, ja окреКем пажњу г. Мппистру нољо- 
привреде да у моме крају нема довол>но ни људ- 
еке, ни сгочне хране; данас гамо гладују и оии 
који никада нису били гладаи, na молим г. Мини- 
стра да иитерветпне, где треба, да се потребне KO- 
личине хране mro npt доставе. 

Уредбом o лпквидаци ји згмл.орадиичких ду- 
гова, коју je данашн>а Влада донела, требало je да 
се праиично п noao.'i.iio реши једпо тешмо екоиом- 
ско иитан.е, icoje својом далекосежношћу задире 
лубоко у иајвиталннје интересе најширкх народ- 
ипх слојеиа. 

Бранноци ове и овакве уредбе тврде, да je ова 
Уредба нарочито поволта онима, маи.е дужипм, до 
25.000 дпиара. Moj нријагел. и nam посланпчки 
друг г. Jla3iili изнео je примвр са задужеи.ем јед- 
niira nelioM сумом. Ви сте впдели да je од прво- 
битпе cv.Me д\та, првма примеру г. Лааића, ско- 
чило првобптпо дуговање од 70.000 динара, кад се 
све отписало тто се могло ла ornmne, на преко 
90.000 динара, a eno, гоаподо, какво je то „добро- 
чиногво" учињеио према маишма, камо то камсу, 
према оипма око 25.000 дппара: Tajnli Раико из 
Cnnoniemilia у срезу ноцерском добпо je од При- 
вилеговаие arpapne бапке писмо у коме га изве- 
штава, да je no његовом   хилотекариам зајму пз- 
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вршено снижење главнице дуга са 25%. 11a кажу: 
na дан 20 априла Ш32 годиие првобитни дуг je из- 
нооио 27.505 дашара н 20 napa. To ћемо вам сма- 
нлгш за 25%, ти јест за 6.876 дииара и 30 пара, 
зстаје 20.628.60 дииара. 

OiiuM изнооу додајемо неплаћене камате uu 
приврс.мсиом рачуну од 20 априла 1У32 године до 
1 новембраа 1036 i-одине 10.609,60 динара тако да 
ваш дуг na дан 1 новемора 1036 г. који je опда из- 
liocno 27.000, сада пзносн 31.328.50 дипара. 

Ево, дакле, оригиналног примера, господо, 
гих „малих" сума, na које се ви из већине, можда 
необавештени o правом стању, позивате, када хо- 
licrc да докажетс да je уредба добра. Ево нам при- 
мера који јасно говорп да се нигде ппшта није 
учиннло у томе смислу како смо свп заједппчкп 
очекивали, a мп са левице п чражпли. 

Господо, како je ca овим грешпп.м Брапки.м 
rajniiCM, тако je и са свима дужпицима п.епше 
upcie. Овај прнмер jacno показује да Уредбом 
гакозЕШПи малп дужпицп пису ништа дрбили и да 
сада више дугуЈУ иего што су првобиггао дугова- 
ли. Исти je случај и са дужппцпма већих сума. 
Њнма je Уредоа до сада тако помогла да они ду- 
гују мпого више него што су првобитио дуговали. 

Има још једпа мапа оие Уредое. To je писту- 
иак, који je овом Уредбом предниђен за с.мап.еше 
тако званих великп.ч дугова. Гај je поступак такав 
да он прет1сзтавл>а једпу такву сложеност за чије 
решење треба читава вечносг. Пстп посгупак даје 
маха страховитој субјективности, na и злоупо- 
требама, a у пракои до сада вавршава се гако, да 
он дуишику ништа озбиљно нс помаже. 

Овом лј)едоом брисано je и укинуто благо- 
творно дсјсгво § 471 A српског Грађанског суд- 
ског иосгуика n пшро.м су опшреиа врата бескућ- 
кнштву. 

AlKO се не уииди да je мој закоиски иредлог 
Закоиа o зашттити земљорадничке својине имао 
иајцелпсходиији и иајплемепитији циљ: да нашем 
сел>аку сачува кућу и окућницу 5 .uma орања на 
сваку мушку главу, 2 кои.а. пли две краве, да иј 
иики за дуг ие може продати, na ако се нсти не 
прихвата n што пре не озаконн, многом и многом 
сељаку не осгаје ништа друго, него да прихватл 
иросјачки штап и креис кроа свет да пркча o ие- 
захвалности отаџбцне. 

Неки дан, кад сте ви овде са деснице из Вла- 
днне већине одбили хитност мога предлога Зако- 
na o заигтит« земл>орадшгчк€ своЈиие, утврђено je 
ca оеога места: да се пописи ne врше, да сс про- 
даје ne одређују; Камо лепе opehe да je тако, али 
na жалост, није гамо! 

Попис je извршен и продаје су овдеђене и то: 
1) Драгутииу Урошевићу из Дворишта два вола, 
2) Марку Милетићу из Десмћа једаи во, 3) Бори- 
саву Лазареиићу пз Груитћа два коња, 4) Дими- 
ipnjv Стојановићу из Дворишта једап ВО, 5) Ан- 
дрчгјп И. ile;uiliy из Десића даа вола, 6) Ранку Га- 
jniiy из CnHoineBnlia две краве, једно јуне; 7) Мн- 
ошу Јанковићу из Бојића две крмаче, два вепра, 

9 пазпмади, 20 оваца, једпа јуница, 8) Душану 
Маркови11\- нз I l>.'i.K()i!iilia диа иола, 13 оваца, је- 
дка крмача, два назшета, 9) Ивковићу Добросаву 
из Добрића крава, 10 оваца, крмача, 4 назимета, 
конуска кола, две козе, 10) Ангелипи Будпмира 
Мићанонића пз Богосавца кобила, назимад, 11) 
Жпвојпиу Г. .laiiKOBnhv из Добрића једпа крава, 
12) МплиКу Г. Мићановићу из Добрића кољ,    две 

краве, теле, 13) Витомиру Урошевићу из Волујца, 
Петру Марјаповнћу из Накучана, Душану Мило- 
сављевићу из Заблаћа, Милапу Божићуиз Заблаћа, 
Игњату Марјановићу из Иакучапа. 

Сви ови иописи    извршепп   су   искључпво 
рачуп Аграрне бапке и то баш на оно што je шти- 
тио § 471 a Срп. грађанског судског поступка. 

Кад се овпм сељацима a m другима буде npo- 
дало ово n ono шго они од непокретности и стоке 
буду имали, рнда, ja иам каже.м, пнје нм никаква 
корпст nn од њиховог живота што га пмају, јер 
нити имају чнме поорати, пити засејати, нити св( - 
crn и превести, нити еебе исхрапити. Њихова 
земл^а ocralie необрађена и пуста, a они he и сви 
њихови другови, којима се то догодп, постатн бес- 
кућннци, a кад то буде било, слабо he помоћи vio- 
горизована Корошчева полиција. Учините да до 
тога ne ДОђе! Обуставл.ајте nonnce и продаје, уки- 
дајте ову „добру" уредбу, допоснте закоп, прапп 
закоп, преко Народне скупштине, којим ћете за- 
иста раздужити и сељака и све привреднике, 

Аграрна банка неће пропастн; ту je држава да 
народни дуг прихвати. A бол.е и да Аграрне банке 
нема, пего да нам ona сељака до просјачког штапа 
дотера. 

Спасавајте, док још пије доцкап; спасавајте 
јер то je ваша дужност; чините од добре воље, јер 
he доцкан бити и горко ћете се кајати, што ппсте 
чулп оиај апел. (Одобраваи.е n пљескање на ле- 
вици). 

Fotprctsednik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. Jovan Zdravković. 

Јован Здравковић: Господо, баш сам био ра- 
сположен да гласам за једап буџет и природно би 
било да, на шример, зажмурим код Министарства 
пољопривреде и да за onaj буџет гласам. Ви iieie 
можда pehu како je буџет Мипистарства ползопри- 
вреде тако мали и мизеран, да ако сам се баш ре- 
шио да гласам за један буџет, да ne би требао 
гласати за овај буџет. И сам г. Министар пољопрп- 
вреде признаје да je овај буџет мали, али да je г. 
Мипистар изашао na да je казао какву je борбу 
водио n шта je све урадио да добије више срет- 
става за нашу пољопривреду, na да му онда човек 
ипак помогне у тој борби, али када он то није ре- 
као, a и по њему се види да се за унапређење по- 
л>опривреде пије много бринуо, опда изгледа да 
mi за овај буџет нећу моћи да гласам. 

Када би неки странац дошао да испита при- 
лике код nac, n узео списак свих пољопривредипх 
грапа које се третирају у буџету, on бп још поми- 
слио: „Bora .\ш, у Југославији ствари пол>опривре 
добро стоје". У томе списку имамо разних уста- 
нова, станица за испитивапЈе, за унапређење пољо- 
привредних производа, a међутим nama пољопри- 
привреда од тога ништа ne види n никакве користи 
нема. 

Због тога, господо, ja предлажем да се уктк- 
Министарство пол>опривреде, (Дапс Милетић: A, 
то ne!) Да се укине зато mro не врши ону функ- 
цију коју бп гребало да врши. Увек када један 
opran ne врши функцију за коју je намењен, или 
када ne вршн ту функцију добро, онда се ампутира. 
Од свега овога једино да оставимо пољопривредне 
школе, a све друго у Министарству да укинемо, јер 
ono не служи nn за шта друго него за ухлебљење 
многобројних чиновника. 

Да ли je  г. Министар  иогао овде да пзнесе 
mra je он урадио на унапређењу пољопрпвреде? 
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Ja сам изисо у начелној дебати, да je у нашој 
земљи, која je чисто аграрна земља, у огромној 
већини у употреби још 200 хиљада дрвепих ралнца, 
a нама конкуреитне државе: Канада, Сеиериа и Ју- 
жна Америка, Аустралија и Руснја ору тракторима, 
na да лн ми онда можемо да издржимо конкурен- 
цију с тим великим државама? Не, госнодо! Госпо- 
дин Министар o томе ништа није рекао, a и не 
може говорити, јер иишта није урадно да се дрвеие 
ралице у нашој земљи из годнне у годину заме- 
шују гвозденим плуговима. 

Господин Министар није могао да се похвали 
да je предузео ма шта да се осиромашени земљо- 
радници ма у коме виду сиабдевају земљом. Го- 
сиодин Министар није могао казати Окупштиии, да 
je ма шта предузео да се земљорадн-ик-виногра- 
дар не пљачка великим ценама илавога ка.меиа, јер 
ин ту ништа није предузео да ту пљачку спречи. 

A Г. Министар није смео да говори o грме, јер 
и до њега има кривице. Удео Министарства нољо- 
иривреде je у томе, шго je уговорочм, који je склоп- 
љен између Мииистарства пол>опривреде и фабри- 
ка за производшу плавога камена, тим фабрикама 
дат монопол да пљачкају наше виноградаре. Зато 
je потребно да се н уговори раскину, јер плави ка- 
мен може.мо добити много јефтиније из иностран- 
ства, a да ие плаћамо оиу контра царину оии.м 
земљама, од којих смо ранијс увозили илави камен. 

Гоеподии Министар иије могао да се похвали 
да je што крупио предузео, да се у иашој земљи 
производи серум против заразпих сточних болести, 
који би се нашим сиромашнијим сељацима давао 
бесплатно ,а имућнијим no цени коштања, и да не 
дозволи даљу пљачку коју данас врше фабрикс 
приватних капиталиста. Он je у ов-оме буџету пред- 
видео осам стотина хиљада динара за један завод 
у Земуну, али иијс рекао, кад he тај завод моћи 
и да ли he моћи да лиферује серум за наше пољо- 
привреднике, из чега могу да верујем, да ни то ннје 
озбиљио н да од тога неће паши пољопривредници 
видети користи . 

Госиодии Миннстар, који се сматра у земљи 
као неки адвокат исшоприврединка, инје ништа 
предузео да сел.аци дођу до кредита, кад их у 
иеку руку спасава од дугова, a натсрује да поново 
падају у зеленашке дугове. Господин Министар 
пољопривреде није могао да се похвали, да je ма 
шта иредузсо да се исто инако аутоматски као што 
се човек аутоматски опорезује, чи.м аољопривред- 
ник буде оштећен, да одмах комисија изиђе на 
лице места, штету од испогоде утврди и земљо- 
радник буде ослобођен од порезе. Исто тако Ми- 
ннстар пољопривреде није могао да се похвали, да 
je м'а шта предузео да се скине царина на плугове 
и пољопривредие справе онда кад му je врло добро 
било познато, да je сведвва царина на иннимум 
само на луксузне аутомобиле. И ако погледамо у 
царииски извештај за 1936 годину, опда ћемо ви- 
дети да je увежено за шесет милијона дииара лук- 
сузних аутомобила, a пољопривредних оправа ни 
за пуна три милиона динара. 

Исто тако госиодин Министар пољоиривреде, 
који треба да буде најбоши иознавалац стандарда 
живота нашег сељака и индежса цеиа, и који тре- 
ба да зна, свакако и зна, јер н.ма тамо стручњака, 
да инјслаи иол.опривредии артикал иије скочио 
ни iieinaecT, a кл.мо ли двадесет гаута, na да зато 
интервенише код Министра финанаија и код Вла- 
де, да се цене монополских артикала, које сељак 

троши   смање на оиу меру,   коју   сељак   једино 
може да плати. 

Кад on сие то иије учинио н кад je целу своју 
акцију свео na одржавдње ове бирократнје, која 
je оним буџетом предвиђена, оида мислим, да ие.ма 
разлога да тако Министарство више постоји. 

Ja нећу да понављам нгишта од онога, што 
су предговорници изнели, али морам да иапоме- 
не.м да ми сада у срезу имамо и пбљоприврадног 
референта и управника појмзпривредаог расадни- 
ка, ia да je пољопривреднику све теже и твже. Je- 
дино признајем господпну Минисгру IHTO je био 
иакрен iii сам у ексиозеу прпзпао да craibe у на- 
игој земл>и mije такво као што га je сликао Ми- 
нистар финаноија и осгали чланови Владе и да 
просперитета нема. 

Госиолин Министар je признао да житарице 
пр10шле годнне стоје рђаво, да je воће подбацило, 
да су вппогради подбацилн, a у неким крајевима 
да je стока nemro мање страдала него ранијих го- 
дина. a,ni да су сии његови покушаји код iipn- 
ватних власника фабрика за производњу серума 
пропали, н да lie у будуће више да се заузме у 
то.м правцу. Кад се зна да у namoj земл.и преко 
милиоп комада свнм.а угиие зато. imo nam сељак 
ne може да набави серум који je добар и користан, 
ja мислим да je потпуно банкротство Министар- 
стар i љ ».привреде. (Александар Дачић: Ти ћеш 
да до1)еш као адвокаг за стараоца!) Добро би би- 
ло да до^ем, бар би тебе ликвидирао за сиагда. 
Иако госиодин Министар полЈОиривреде нпје Mo- 
rao да се похвали, већ je сам признао да стање 
у нашој пољацривреди није добро, ja hy да на- 
поменем једну ставку из буџета, да видите, како 
je скроман господин Министар кад треба да пред- 
вкди суму за помоћ у једноме врло важпом слу- 
чају iianier сел>ака. У партијц 778 у тач. 1 пред- 
виђено Je 60.000 дипара. To су троткови „за испи- 
гивање и сузбијање сточне заразе и других боле- 
сгн, трошкови за пспишиап.е и сузбијање сточних 
инвазних болести, голубачке мушице и набавља- 
и.е средстава за тај цил. и иутни грошкови за чи- 
новнике  прилнком  сузбијања'ових болести." 

Како сам ja обавештен, ова ставка одавно сс 
провлачи кроз буист, али у овом поглвду није ни- 
nna кориснога учињено. 6д те ставке није сел.ак 
видео иикакпе користи, сем што су чииовници Ми- 
нистарства пол.оирииреде, кад се iiojaun го.тубач- 
ка муиЈица, пуговали и за путне трошкове ову 
суму из Минисгарства поднзали, и може се за- 
КЉучити из тога да je то једина корпст опет за 
чиновнике. 

Кад се из досадашњег излагаља внди да Ми- 
нистарсгво пољопривреде »ије озбиљно иишта 
предузело да макар у једној врсти пољопривреде 
помогне, iseli иидимо да je доиустнло код аграрне 
реформе да чипоииици актииии, самоуправни и 
пензиоиери под разним видовима добијају земљу, 
a да без земље остану добровољци, сиромашпи 
сел.аци итд. Кад овако стоји ствар са радом Ми- 
нистарства пољопривреде, оида мислим да би и 
сам посподш Министар паљопривреде требао да 
абдицира, и да се захвалм na свој положај кад 
иема могућиости, да макар једно горуће иитаи.е 
pemii и помогае еел.ака, који je остављен самом 
себи без икаквс помоћи од државе. 

Због свега овога и поред све вољс не могу 
гласати за овај буџет Минисгарства пољопривр.еде 
већ hy гласати против, a стараћу ое да и иароду 
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иокажем, како се буџетира, како се помаже пољо- 
прииреда и како иарод треба да тражи сиас na 
друта иачип, a не преко оних Влада icoje су у слу- 
жби великог капигала. a противу полуопривреде н 
ii(),i.i)iil)iiiipe;umKa. (Пљескаље na левици.) 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. Simo Budimir. 

Симо Будимнр: Господо народни послаиици, 
пошто je реч o Једпо.м ресору коме и ja iipnna- 
дам, дозволите ми да кажем неколико речп. Huje 
оправдзко оно што пека господа овде пступају 
npoTHB рада ne само господина Минпстра, као 
реоорног Милистра пољопривреде, него чак и npo- 
Tiin свих iiieroiui.K сарадпика. После Мпппстарстна 
војске n морпарице, ja мислим, да нема важ-нијег 
ресора од ресора Министарства пољопрпирсде. 
(Одобравање у центруму.) Лер: плуг и браиа це- 
лом свету храна. 

Дакле, госиодо, мп ne треба да пападамо. Mn 
морамо само да сарађујемо и да дајемо неке су- 
гестије, како би се nama luvhonpimpe.ia jom no- 
боллиала према појединпм крајевима и пр.ема no- 
требама, 

Ja \oliy нарочлто да вам кажем нсколико речп 
o важности срескпх пољопривредних референата, 
Onu су најближи сарадници пољопривредника, na 
11>има лежи одговорпост: да ли одговарају своме 
положају и да ли lie гоотодин Мидагстар пољо- 
привреде — братм, јер он има да жање, a onn да 
сеју и да обраде еве тто им Мшгнстар пол>опри- 
вреде CI^BH у задатак. Срески полЈОпривредни ре- 
ферепги no своме положају, a негде и no тереиу, 
морају mirne битти л.уди којн имају за то ne еамо 
сазиање пего и љубав. Без Лзубави за пољоприв- 
реду не иоже нико на томе послу сара!)иватн, 
јер ico ne мисли да ое narapn, raj ne треба да се 
прима коиачког запата. Једап праии срескп пољо- 
привредни реферепт, одпоспо срескп екопом, што 
ja iinme иолпм да кажем, то вам je, господо na- 
родии послаппци, ne срескп, nero пародни еко- 
пом, пароднп апостол. Ja мпслим да пема лепшег 
niKiima од rora. Kao што су и мпога друга звања, 
у којима мора да се capal)yje са љубављу, na да 
се покаже успех, такво je и ово звање, где се може 
показати успех само мад постоји највећа љубав. 
Ка1да би тако Gii/io n када би тп ,1>уди радили 
како трсба no сиом звању које заузимају, онда 
не би било свих ови\ приговора, којп падају овде 
na овомс месту. 

Да пређем na ствар. Ла liy умолипи господипа 
Министра пол.опрпвреде да поклони велнку паж- 
п.у срескпм npniioMoiiiniM закладама у Боспп н 
Херцеговини. C обзиром na то, да je задругарство 
у Босни и Херцеговпии слабо развнјеио, — и оно, 
што je било, све je ynponaiulieno и ne може се у до- 
гледно време ршовати као у Шумадији, јер то 
зависп од мпого разлкзга, a првц je што су људи 
neimcMeiin, mro су несвесит и што пису толико 
далеко отишли да позпају вредпост самог задру- 
гарства, — na док ne дође то време да се оспива за- 
другарство, мн морамо сав тај рад упут.ити на уна- 
iipei)eibe среосих iipnii()Moliniix заклада у Босни и 
Херцеговини. Mn п.мамо ниоке и средње полЈОпрн- 
вредпе тколе, na би среске npnno.Moline закладе 
могли воднтп само опи, који су свршпли Средљу 
поллопривредпу школу. 

Ilira ва.м вреди, господо, кад дође једном по- 
слово1)И  среске  npnnoMolmie  закладе  семе  од де- 

тслине, луцерке н краљске pene, и кад му сел>ак 
;u)l)e, a он по.меша npehe na ne зпа где му je шта. 
Кад му дође сел>ак да куни цлуг on исто тако 
иоступа, јер цео raj рад не вреди кад тај човек 
није стручан. Te нословође не треба да буду људи 
факултетлнје nero, како рекох, свршени \улпп 
средњих школа. To има jom и један други свој 
разлог зато, што се миоги снршени пољопривредпи 
средн.ошколци не враћају na своја нмаља, ina им 
заго треба дати неко запимање јер су они у 
морућпоспи да сељаку, земљораднику помогну не 
само својим радом, nero и сиојом речју, прнме- 
poai игд. 

Господо, иша још једна устапова која нам иа- 
рочито ne Konnemipa. llocroje месне задруге 38 
нољопривреднн кредит, али то пншта не вреди- 
One су унронастиле мпоге људе .и то oner због 
иеписмепоалп, sćtor непознаиата вођења labnia. 
Потто je Аграрна банка преуаела сељачке дугове 
и бригу око кредитирања сељака и земл.ораднпка, 
требало би да се у сваком среском месту оснују 
среске кредитне задруге које he да дају кредии 
земљорадннку, јер земл>орад11Ик данас иема кре- 
дигга n mije у еташу да га добије, нитн код ба- 
нака ниши код трговаца. 

Ту ће битн послово1)а среске прнномоћне за- 
кладе и срески стручни иолгоирнвреднн референт, 
(^акултеглнја, којм hc да даје директине, ту lw 
биши н претставник Аграрне привилеговапс банке. 
Њих тројнца треба да претстављају центар у сва- 
ком срезу за даљи рад на унапређењу пољопри- 
вреде. Ла мнслим да то ne би бнло р1)аво. 

У сваком срезу треба да nocroje срески pa- 
садници. Пошто имамо пољонрпвредног референ- 
та као стручњака и послово^у средњошмкпи 
којн he да води бригу « среском расаднпку, он 
he да води бригу како би људи дошли до добрих 
садница, да се унапреди воћарство. Ja ову ствар 
xohy да збнјем у краттшм потези.ма, n ja мнслим 
да то госноднн Миннстар врло добро разуме. 

0 сточарству нећу да говорим jej) je ту  i 
сподин начелник којн се o томе брине. Али има 
иешто друго што бих рекао господику Минисгр) 
И што мн OIH nehe замернгн. Код нас у Врбаок 
бановннн   потребан  je  завод  за  заједнпчку  про 
дају вуне. У Врбаској башшипи нронзиоди се го- 
дишње близу 2 мнлнона кг вуне. Вуна се продаје 
10—12 динара. Ту вуну купују трговцн, a као што 
се  господин  Мипнстар  брине  o   откупу  пшеиицо, 
могао бн да се побрипе да се та вуна откупи, upe- 
ради и прода но много бољој цени. Ja мпслим, да 
би наш сел>ак сточар ■зарадио, јер бп му се пре- 
давао ловац но одбнтку свнх режијскнх трошко- 
ва које je учиннло Мнннстаретво. 

LUro се тиче сточарсгва, у Врбаској баповини 
н-ма нреко 1 мнлнон ситне стоке. Ja сам имао при- 
лнке да видим како су до para куповапи јарцн и 
овнови за Јужни Тирол. Али сада тога нема и ти 
испи ЈиудЈН иду сада у Румуннју да купују и про- 
лазе кроз нашу државе, a nama снтна стока из 
Врбаске баповнне нема извоза, na би требало и 
у том нравцу 'nenrro да се нодузме. 

У ono време кад je стока шајдебља, a то je 
у октобру 'H новембру, она треба да се коље, мео 
сушн, кожа преради, a лој да се употребн за фа- 
брикацију сануиа. Ооушено месо од стоке имало 
би да се извози за Азлју, Грчку и Бгипат, јер a 
го учнинло. Кад могу 6paha Бугари да нзвозс 
гамо оно миого троти. Ов-им би се, господо, мно 
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своје јагоде и да имају добру прођу и корист, 
зашто да ми то ne можемо са нашо*! пастрмом. 
.Ja ca сноје страпе благодарим господину Миии- 
стру што ее побринуо за сутнице. Како натн 
крајепп треоа да прнетупе преради noha, то еу 
ове суптице потребне за еушење и-стог, пошто 
миого isolie и иначе пропада и поједе га стока. 
Кад се у јесен дивљака донесе и мегне у сламу, 
na кад исту сачува и у пролеНе xohe да прода, 
нико га не пита потто ова дипл.ака, пего пошто 
ове јабуке. Како je B-ohe једна велика храна за 
паше крајеве у којима има досга сиромашпих гра- 
1)ана то исто треба сушити и зими употребл>авагги 
за исхраиу. 

Xoh\' да проговорпм још неколико рсчи и да 
ставим још једну ствар г. Министру na срце a то 
je: унапређење наших пашњака. У свима земл.ама. 
као у Швајцарској, Данској, Шведској и Норве- 
niKOJ, где нема, тако pehn, непиемена човека, тамо 
се, господо, води рачуна o пашњацима. To исто 
стараше за пашњаке треба да и ми овде пренесе- 
мо и да р1)аве пашњаке очистимо и уредимо тако, 
да народ види, како се од р1)авог пашп.ака може 
добити добар пашњак. Што се тиче, господо, се- 
рума, њега 'има доста и он je јевтин. Против мсти- 
ља ли.јек кпшта 50 пара « сел.ацп, који ne могу 
да дају 50 пара да излечс овиу, добијају бесплат- 
но прско општина од Баповине. 

Господо, xohv да кажем ono што je најглав- 
није. .Ja мпслим, господо, да je овај буџет Мини- 
старства пољопривреде мали. Ja, господо, нисам у 
стању да га ни уколико повећам, али ja Jiy гласатн 
за н>ега. 

Potpretsednik .levrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik gospodin Maksim Tešić. (Glasovi: Nije ovde). 
Pošto g. Tešić nije ovde, smatra se da je odustao 
od reči. , 

Ima reč narodni poslanik кг. R'sto Grdic. (Glaso- 
vi: Nije ovde!). Pošto g. Grdić nije ovde, smatra se 
da je i on odustao od reči. 

ima reč narodni poslanik g, Radivoje Nikolic. 
Радипоје Николић: Господо народни посла- 

ници, борба за опстанак једнога парода на при- 
вредпом пољу упорпа je и тешка исто онако, као 
mro je упорна и тсшка и борба na бојпоме пол>у. 
Ona борба на економском пол.у претходница je 
оне друге борбе. И у колико та борба буде vene- 
шније решена no један народ, у толико je npe 
обезбеђен успех тога народа на пољу one друге 
борбе. 

Господо, у почетку светскога para, кад су 
упитали једног великог државника: ко lie побе- 
дити у рату, on je казао: победиће onaj у рату, 
који буде најдуже имао хлеба. To je било тачпо. 

По овом буџетЈ4 Мнпистарства пољопривреде, 
који je сада пред нама na решењу у специјалној 

1ебати, не бих рекао да je правилпо схваћена ова 
озбиљна борба на привредном пољу. Јер, од укуп- 
iu)r расхода државног буџета, чији издатци са вап- 
редним кредитима износе око 14 милијардп дипа- 
ра, долази један стоти део расхода na буџет Mn- 
нистарства пол.опривреде. Да би смо успсшно во- 
дили борбу на привредном пољу, ми морамо при- 
иремити наше генерације исто онако као што мо- 
рамо припремати и нашу војску. Ми немамо до- 
вол>но средстава за ову припрему. Прво средство 
за припрему наших будућих геперација јесу стрУч- 
не пољопривредне школе.   Ми   пмамо   тако мало 

пол.опривредпих  школа.  Јсдва  неколико.  Прошле 
године кад je био   vune   ђака   у   пољопривредне 
школе  ми,  no  ОНОМ  споптапом  интересовап.у na- 
mer сељака за пољопривредне школе, нисмо могли 
да нађемо места за упис ученика. .Ja сам говорио 
0 томе еа меродавпим факторима и omi су ми ре- 
кли: да се ограничава упис учепика у пољопри- 
вредне школе, зато, јер ти ученици после сврше- 
не школе, рефлектпрају na државну службу. Мо- 
ментално можда je тако, али, господо, ja мислим 
да не мора бити господип само државпн чиновник 
или службеник.   Јер,   господо   посланици,   може 
бити исто тако Г0СП0ДИН, ако ne joni n бол.н, до- 
бар привредпик. Ово што имамо пољопривредпих 
школа тихова оргапизација нпје најбол5е решена. 
Ja сам нмао прилике да говорим са директором 
једне од ових пољопривредних школа и on мп je 
изнео  извеспе  потешкоће,  Te  потешкоће састоје 
се поглавнто у томе што спабдевање овпх школа 
мора да иде путем компликовапе адмипистрацнје 
тако, да од опих сретстава којима школа pacno- 
лаже,  јер ona има извеспо пољоприврсдпо добро 
које  обра1)Ује,  ona  ne може   да   учини   употребу 
својих прихода док то не прође кроз ту компли- 
ковапу администрацију. Требало би се постарати 
да се пословаље   у   пол3оприврелпим   школама   у 
томе погледу упрости. Знам да није сигурап при- 
ход од дохотка  пољопривредних шкрлских нма- 
ња  исто онако, као mro пије  сигурап пи приход 
земл>орадпика, јер се може догодити елемептарна 
пепогода, која може   збрисати   приход  пољопри- 
вредне школе. Али за таквс случајеве треба имати 
извесну резерву, да се школи притекне у помоћ. 

Ja hy, господо посланици, прво своју пажњу 
да посветим оном најслабијем пољопривредннку, 
јер no onoj мудрој пословици, да болеснику треба 
лек, треба се руководити и у овој прнлици. Koju 
су економски јачи, они he Mohn више да збрииу 
своју бригу, макар да се ни код п.их ne ретава 
брига без старап.а саме државе, јер и ови јачи 
пољопривредници у зависности су од државне за- 
једнице и читавог комплекса разних пптап.а свет- 
ског значаја. Ови најслабији пољопривредпици од 
својих малих поседа ne могу живети јер_ немају 
довољпо прихода, те морају да се посжећују и до- 
маћој радиности. Ми имамо један Закои o радња- 
ма који ту домаћу радипост кочи. Ови сиромашни 
земллрадници који имају један до два хектара 
земл.е, n којп су прину1)ени да сс баве неком ру- 
котворипом, да би надокнадилп приходе којнма 
ће нздржавати своју породицу, када се прихвате 
каквог другог посла одмах се ту nahe финансиска 
контрола која их реферише, те они буду излагани 
глобама и казпама. Ми смо pannje пмали једап за- 
кон који je то питање много лпбералпије тУмачио. 
Према'ранијем закону o радњама, тумачспо je да 
се onaj привредник, који се бави домаћом ради- 
ношћу, алп нема радње и не држи момке, не сма- 
тра као занатлпја и он ne подлежи обавези да 
мора имаги протоколисану радњу и да ту радњу 
мора пријавити за плаћање порсзе, јер се он не 
бави стално тпм запатом. По дапашњем Закону o 
радњама, то либерално тумачење нестало je. Дуж- 
ност je r, Министра пољопривреде као првога ста- 
раоца пад поЛЈОпривредпицима у овој земљи, да 
се постара да Закоп o радњама не буде запрека 
домаћој радинрсти. 

Другу своју пажњу посветићу заосталпм кра- 
јевима. Ми смо чули  од г. г. предговорника, a и 

51* 
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имао сам и прилике да сам у Јужној Србнји ни- 
дим, да још код нас постојс ралице. Ралица и сте- 
IK'II неписмености највећи су доказ заосталости 
namera народа. Сиромашном полЈОпривредпом 
свету, глегод сс можс, треба притећи у помоћ. Ta 
помоћ сиромаЈшним пол^прнврелннцима може се 
састојати и у бесплатном раздавању разних садни- 
ца племенитих воћака. Министарство пољопри- 
врсде треба да се постара да сс nama држава снаб- 
де таквим расадницима из којих lic моћи вслики 
број воћака да изда сиромашним прљопривредни- 
цима бесплатно. Лер кад могу каииталисте да до- 
бијају разне повластице, много je нужније прите- 
ћи у помоћ сиромашном пољопривреднику, да би 
могао обезбедити своју егзистенцију. 

Пошумљавање ис спада у ресор Мштстарства 
пољопривреде већ у ресор Министарства шума. 
Али томе Министарству ми ћемо оставити голети 
нека их пошумљава, a Министарствп пољопривре- 
дс треба да се постара да пољопривредници, на- 
рОЧИТО  у  ЈуЖНОЈ   СрбИЈИ,  ДОбИЈу    mro    BCiiH   број 
садница од багрема. Ja сам видео   да   тамо   има 
лспе земље na коју багрем може успешно да на- 
предује, и Министарство треба да се постара да 
тамо имамо велике расаднике са багремовим сад- 
ницама, које ће се у великом броју раздавати на- 
роду. Живећи у ппроду п видећи како сс пате нај- 
сиромашнији пољрпривредници, ja сам размишљао 
o томс, на који Cm начин  они  могли  да обезбеде 
своју најпотребнију егзистенцију.  Они пол.опри- 
вредници који имају   испод   два   хектара   земље 
врло тстко живе, јер не могу да држе ни радну 
стоку.  Али би ипак могли пскако да  се  помогпу 
и да живе од свињарства и од живинарства. Си- 
ромашаи ппл^опривредчик може држати неколико 
свиња и известан број кокошака и друге живине, 
што би ипак давало један приличан доходак од 
кога би могап да жиии и издржава CBOJV породи- 
цу. Али скоро нема годипс да код сел.ака не удари 
ипмор у свии.с н живину. И ja сам дотао до за- 
кључка да би онај, који би помогап да сс сирома- 
шан пољопривредник спасс од помора живине и 
свиња, много учинио за тај мали пол>опривредни 
свет.  Пп тој  ствари  разговарао сам  и  са  разиим 
стручњацима. Ja сам доптап до закључка да по- 
л.ппривредпи рсференти, којнх има свега no јсдан 
у срезу, пс могу да стнгиу да пруже довољно по- 
моћи. Не би могли да стигну да их има и више. 
Јер ако би свакс године морао један рефсрепт да 
цепи CBV живину и све свнње на терену no селима 
он не би могао да сврши тај посао свега у двс 
три општипе. Шта би онда могло да се учини у 
том погледу? Ja мислећи o тој ствари дошао сам 
до закључка, да би било потребио одржати теча- 
јевс, na којима би сс млади људи поучавали како 
he се борити против заразе код свиња и жпвппе 
и да се ппуче како hc самп цепити свпн.е и живп- 
ny. ПоЛ)Опривредни рсферепти crojelin на глсди- 
шту закоиа o сузбијању сточне заразе кажу, да je 
то апсолутно немогуће, Јер, веле, no закону допу- 
штепо je цепл.еп.с само стрУчњацима, a лајицима 
нс! Алн, гбсподо, кад ми већ не можемо да се по- 
могнемо стручњацима, као mro сам мало пре из- 
нео, зар треба скрштених руку да гледамо како 
мали прииредпик пропада у свои јсдипом сретству 
које можс да има? Требало би TO питањс просту- 
дирати и naliH peiueiije. 

Говорило   се   и   o   иодизању   велнких  житних 
силоса. Ja мислим да je много преишнје побрину- 

ти се да се код нас створи могућност за конзер- 
BHcaibe меса и млека, јср, као што сам вам рекао, 
малом пољопривредном свету који се помаже од 
живине и стоке, потребно je прво притећи у по- 
Moh, na тек онда стварати оне велике силосе, који 
iic   прихватати   великс   залихе   наших   житарица. 
AKO већ немамо ни пољопривредних  im  млекар- 
ских  школа,  потребно  je   учинити   ono   тто   се 
може. Држава треба макар и na страни да приба- 
Bii стручњаке, да их награди, na да ови путем то- 
чајева помогну да naum л>уди дођу до нужнога 
знања. To би требало учинити да се земљорадпп- 
ку обезбеди његова егзпстенција" противу разних 
пертУрбација и штете. Ви сте чули овде да je го- 
ворено o обезбеђењу земљорадниковог минимума. 
Ми смо говорили у пленуму o  заштити   коју   je 
земљорадник имао код нас у Србији. Приликом 
расправе o земљорадничккм  дуговима,  Финансиј' 
ским законом од прошле године та његова заштп- 
та je игнорисапа. Ja мислим да je г. Минпстар no- 
љопривреде учипио всликп грех, што сс ту нпје 
супротставио и гледао да ne допусти да земљо- 
радник тај минимум изгуби. Ви сте чули овдс да 
су предговорници изнели, a нарочито je г. Исако- 
Biili изнео случај, да je земљорадницима за при- 
спели ануитет узет у попис и последљи nap стоке. 
Шта hc бити са његовом породпцом кад му се и 
то прода? Исто   тако   nam   пољопривредни   свет 
треба спасавати од оних повластица, које na ње- 
гов рачуи добијају разни капиталисти. Затим, Ми- 
пистарство пољопрпврсдс трсба да се побрине да ое 
земЛ)Ораднт< не пл.ачка оним ужасним варошким 
таксама и троШаринама. 

Пре ратова, господо посланици, ми смо имали 
Закоч o мерп и no томе Закопу зпало се колико 
земљорадпик плаћа na enoj производ кад га Д0- 
neće v варош и мери na варошком кантару ради 
продаје. Ta мерина била je једнака у целој землт. 
Друге трошарипе пије било. Сада постоје варош- 
ке трошарине, које су no величини pasiionpcne у 
нашој земљи. Свака варош, према своме naxot)C- 
n>y, одређује варошке трошарине. Дужност je го- 
сподина Министра пол>опрпвреде да се постара 
да се нађе минимум за варошке и пијачне таксе " 
тротарипе, и да one буду једнаке у целој .чсмл.и. 

Било je овде речи n o задругарству. Законом 
o прпвреднпм задругама то питање није дефини- 
тнвпо решено. 

Potprelscdnik Jevrem Tomić: Gospodine posla- 
nice, Vaše je vreme isteklo. Skrecem Vam pažnju 
na to. 

Радивоје НиколиИ (наставља): Ono je тек у 
своме зачетку. У ономс комплексу, који je обУХ! 
тио Закон o привредним задругама, имаће тек да 
се снађе пољопривредно задругарство, и ne треба 
стати na овоме путу, њега треба даље разрађива- 
m. Треба настојати да се пољопривредно залр\- 
гарство боље и дефинитИвно реши. To питање 
г, Миппстар поЛ)Опрпвреде треба да проучава у 
гфвом реду уз сарадп.у представника Савеза зе- 
мљорадничких задруга. 

Исто тако, господо посланици, треба се no- 
бринути да се ослободс царипе најпужпији земљо- 
радникови алати и артикли. He говорпмо ми то иа 
демагогије. ЛАп то говоримо због тога што na то- 
рену видимо да овај мали полЈОпривредпи свет не 
може да опстапе. И кад on ne буде могао да оп- 
стане, створиће се пролетаријат који he бити ве- 
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лики оаласт у нашој земљи v рационалном орга- 
низму. 

Аграрна реформа je једна ванредна мера. Мије 
то баш лако и згодно ударити na приватну своји- 
ну. Али. господо посланици, једна иословицп ка- 
же: Пгжла закон мења. Иарол осиромашава, ка- 
питал налази своју концентрацију код појединаца 
и све више притискује мали сиромашни свет тако, 
ла ако пс Cm бнло v томе погледу корекције, мо- 
рало би доћи до револуције. 

Pntpretscdnik Jevrem Toniić: Gospodine posla- 
nice. Vaše je vreme  isteklo. Molim Vas da završite. 

Радивоје Николић  (наставља):  Сад hy завр- 
IUIITH. 

Ja сам ту скоро читао извештај једног нашег 
земљака o приликама v Кини, и видео сам да су 
V Кини граћански ратови дошли баш због тога, 
IHTO су разни капиталисти успели да приграбе ne- 

:е површине земл.ишта a малом пољоприпред- 
ном свету није остало од че^а да живи. Разуме се 
ца je v таквим приликама морало да дође до гра- 
ћанских ратова. Ако ми ne желимо да и код нас 
цођу такве прилике, јер видели смо да гсрираст 
становништва расте сваке године no 200.000 — 
глава што значи да за 5 година тај прираст изно- 
си ми-1иоп становника онда, господо посланици, 
морамо водити рачуна да и код нас не растану зле 
прилике Али, аграрне рсформе, које бп вршиле 
корекције с времена на време, треба да буду ли- 
квидне a никако да буду перманентне. ПостоЈе 
аграрне реформе и њима се ништа не постиже. 
Ja господо посланици, ако сам гласао протпп по- 
већања бупета државних расхода гласао сам због 
великог оптерећења. Рекао сам да je буџет Мини- 
стапства пол,опривреде, који je ресор најпажппји 
v нашој земљи, премален и баш зато што je npc- 
мален гласам против, (Пљескање на левици). 

Potpretseđnik  Jevrem  Tomić:  Ima  reč  narodni 
poslanik g. Karlo Gajšek. 

Karlo Gajšek: Gospodo, ja se ne slažem sa izla- 
eaniima gospode povornika koji su sve redom kn- 
tikovali sav rad Kraljevske vlade, bio on dobar ili 
loš Icdno moramo da priznamo: ima puno potreba 
ti našoj državi, al: Kraljevska vlada se stara da izađe 
narodu u susret. Između tih mnogobrojnih potreba 
pitanje seljačko- razduženja krupno je pitanje koje 
e tek ova Vlada počela ozbiljno da rešava. Zato ja 

'izjavljujem da imam poverenje u Kraljevsku vladu i 
da ću glasati za. 

U našoj se državi ustalila praksa, da svi pevaju 
panegirike zemljoradniku kako je on stub države, 
kako on sve hrani i sve od njega živi, kako nje^a 
ima u državi preko 80% itd. pa ako pogledamo 
malo tačnije, vidimo da se za zemljoradnika naj- 
manje .brine i vodi računa o njemu u prkos sve 
važnosti koja se polagala na njega ali samo u recima. 

Naš seljak živi još danas u nehigijenskim stano- 
vima sa svojom mnogobrojnom porodicom, u veli- 
koj je meri još neuk i zato teži za tim, da bi bar 
svojoj (leci obezbed o bolju budućnost šaljući je u 
gradove na posao, i, ako je ikako moguće, u državnu 

I užim   gde će moći lakše zarađivati svoj hleb. 
Prevladuje mišljenje,  da je seljak  ostao sam«) 

zalo, pošto nije mogao postati što drugo, nešto bolje. 
Veliki državni interes svake države jeste u tome, 

da se sačuva jak seljački stalež, koji generacijama 
živi na istom dobru. Naročito veliku važnost polažu 

na to Nemačka, Češka i Francuska, pa i rlru-e dr- 
žave, koje podupiru seljački stalež sa jcvtinim kre- 
ditima i kupovinom celo- seljačko- poseda, kojega 
onda otplaćuje zemljoradnik u godišnjim ratama po 
najpovoljnijim uslovima. Sve do dolaska Vlade g. dr. 
Mlana Stojadinovića mnogo se govorilo o razduže- 
nju zemljoradnika, ali se je tek sada ozbiljno pri- 
stupilo rešavanju ovo- teško- problema, koji je dao 
najpovoljnije rezultate. 

Za naše prilike potrebno je da skrenem pažnju 
na sledeče: 

30 decembra prošle godine objavljena je u »Slu- 
žbenim novinama« Uredba o promenama i dopunama 
Uredbe o likvidicaji scljačkli du-ova. Cl. 1 odreduie 
da se za prvim stavom metne nov stav koji glasi: 
»Sume se ubrajaju u takvom primeru medu zemlju 
sposobnu za obrađivanje.« Usled toga dodatka izgu- 
bilo je u Sloveniji zaštitu preko 3.000 zemljoradnika, 
lako, da je ova Uredba dejstvovala direktno fatalno 
na naše- seljaka. Nekoji gorski srezovi Dravograd, 
Gornji Grad, Radovljica, i delimično i Maribor tako 
su opterećen' usled toga da ni jedan seljak više ne 
uživa zaštitu. Ovi poljoprivrednici imaju šume od 
50 do 200 hektara, koje su jako udaljene od pro- 
metnih sredstava i tako loše- kvaliteta da donašaju 
tek 1/6 katastarsko čisto- donosa ziratne zemlje. I 
ako je površina velika, ne mo-u se ovi seljaci ubra- 
jati medu veleposednike, jer su s'romašni. 

Bansko veće dravske banovine i Poljoprivredna 
komora preduzele su korake da se stilizacija popravi i 
to tako da se šume uzimaju u obzir samo onda, ako 
imaju toliki katastarski donos koliki ima ziratna 
zemlja od 50 ha. 

Još na jedno drugo krupno pitanje mora da se 
skrene pažnja u vezi sa tim. Po § 471 Zakona o po- 
stupku sudskom u građanskim stvarima koji je važio 
za pokrajine bivše Kraljevine Srbije, ne može se 
eljaku pr'nudnim e-zekutivnim putem prodati 5 rali 

zemlje sa kućom i zgradama. — t.zv. okućje, te pri- 
nadajući alat i stoka za obrađivanje ove zemlje. 
Prodaju ne može izvršiti ni Privilegovana agrarna 
banka za svoja potraživanja. Ovo iznimno stanovište 
nekih pokrajina trebalo bi protegnuti na ćelu dr- 
žavu, jer pravi to slabu krv kod naših poljoprivred- 
nika, ako se njegovom kolegi ne može prodati neki 
egzistenčni minimum za dugove kod iste banke. Jer 
intencija zakonodavca sigurno ivje bila da se neki 
dužnici favoriziraju i da je iznimno stanovište, dok 
bi drugi dužnici bili daleko zapostavljen1. 

Sa radošću smo pozdravili nameni o ekspropri- 
jaciji veleposeda. Ali, na žalost, vidimo da su došle 
neke poteškoće, koje su sasvim formalne prirode, te 
skoro sprečavaju izvršenje ovo- dobro zamišljenog 
plana. 

Da navedem jedan konkretan slučaj. Seljaci u 
selu Koprivna u' srezu Dravograd zamolili su za 
besplatno drvo za gradnju da si podignu osnovnu 
školu. Molba je bila poslala prošle godine meseca 
marta Ministarstvu poljoprivrede i Ministarstvu šuma 
i rudnika, jer ove stvari potpadaju pod kompeten- 
ciju oba Ministarstva, a ova molba još ni do danas 
nije rešena, pošto nisu gotovi još zaključni računi 
za 103f> godinu, i ako se zna, da su ove šume aktivne. 
U takvom slučaju gde jedan seljak moli za drvo u 
vrednosti od din. 50.— da si popravi most moraju 
da rešavaju dva ministra, što iziskuje vreme najma- 
nje od godinu dana, dok se proveri, da li je bilanca 
aktivna za prošlu godinu. 
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Mišljenja sam, da bi trebalo promeniti Uredbu 0 
dodeljivanju drva n tome smislu, da se sav taj posao 
prenosi na Bansku upravu, koja je interesentima 
bliža i bolje poznaje lokalne prilike, nego li da se 
Ministarstva bave sa takvim sitnicama. Takav jedan 
pravilnik je već izrađen, i ja molim Gospodina Mini- 
stra, da ^а primi, jer mu ga je sigurno već predlo- 
žio gospodin Ministar Krek. 

Prošle godine su osnovane u celoj državi poljo- 
privredne komore, njima treba povećati delokrug, 
da bi one ne fungirale samo na papiru, kao saveto- 
davni organi, koji se nikada ne slušaju i koji su samo 
na teret državnoj upravi sa svojim spomenicama i 
mišljenjima. Pre svega, neka se njima da fond U 
svrhu kupovine seljačkih imanja, koja budu prodata 
egzefcutivnim putem i koje bi kupila poljoprivredna 
komora u slučaju, ako nema drugog seljačkog inte- 
resenta, da se tako posed ohrani zemljoradničkom 
staležu, jer bi komora prodala takove posede opet 
hapred, ako bi došao interesent i/, seljačkih redova 
uz povoljne uslove. Time bi bila ispunjena jedna so- 
cijalna i nacionalna svrha, jer se ne bi mogli stvarati 
veleposedi iz seljačkih imanja, i opet posed bi došao 
u ruke naših nacionalnih zemljoradnika. 

U Jugoslaviji živi 1,000.000 stanovnika od vino- 
gradarstva. Л baš ova j.e grana poljoprivrede pod- 
vrgnuta jačim opasnostima usled klimatskih prhki, 
gde nastaju nerodne godine usled suše, kiše ili grada, 
koje mogu da unište sve što se je velikim žrtvam;! 
stvaralo. Pre svega treba da se snizi zaštitna carina 
na veštačko đubre i modru galicu — plavi kamen — 
jer fabrikanti ovih artikla ogromno zarađuju na 
štetu našeg vinogradara, a sva su preduzeća u ru- 
kama stranog kapitala. 

Prošle godine je uređeno pitanje radničkog osi- 
guranja, te sprovedeno u potpunosti u život. Isto 
tako i pitanje radničkh nadnica. Sad je na redu Mi- 
nistarstvo poljoprivrede, da ova pitanja reši i za po- 
ljoprivredne radnike koji su još veći siromasi nego 
li fabrički radnici. Svake godine traže hiljade i hi- 
ljade naših sezonskih radnika zaposlenje u Nemačkoj 
i Francuskoj i u drugim državama, gde ostavljaju 
svoje najbolje godine i radnu snagu za minimalne 
nadnice. Njihov životni standard i kupovna snaga 
treba na svaki način da se podiže uređenjem pitanja 
0 minimalnim nadnicama. 

Poslednjih godina vidimo lep napredak u raz- 
voju voćarstva. U svrhu bolje propagande trebalo 
bi nabaviti iz inostranstva poučne filmove, koje bi uz 
predavanja zorno prikazivali kako treba gajiti na- 
predno voćarstvo. 

Mi smo u velikoj meri i stočarska pokrajina, 
zato treba favorizirati govedarske te selekcijske za- 
druge, da se popravi slaba i degenerisana stoka. To 
je moguće samo sa kupovinom plemenite stoke, koja 
je još uvek jako skupa. Podupreti je potrebno poljo- 
privredne zadruge. Ova je grana zadrugarstva kod 
nas malo razvijena, jer se je od svoga početka pola- 
gala veća važnost na kreditno zadrugarstvo, koje je 
u istinu i spasilo našeg seljaka pred zelenaStvom. 

Molim Gospodina Ministra, da se iz milijardnog 
zajma odvoji primerni iznos i za unapređenje poljo- 
privrede, naročito za isušenje baruština i melioracije 
seljačkih poseda, a specijalno u našoj banovini za 
isušenje Ptujskog polja, doline Sotle i Dravinske do- 
line. Izjavljujem da ću glasati za ovaj budžet. (Odo- 
bravanje i pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Potprclscdnik Jevrem Tomić: Ima reč narodni 
poslanik g. Avguštin Lukačič. 

Avguštin Lukačič: Gospodo narodni poslanici, u 
našoj lepoj Jugoslaviji stvarno živimo u dobi para- 
doksa. Stalno se ponosimo bezbrojnim žrtvama za 
našu slobodu, a sasvim hladnokrvno dozvoljavamo, 
da hiljade i hiljade invalida, boraca za slobodu pro- 
pada i umire u bedi. 

Gospodo, ništa bolje od naših boraca za slo- 
bodu ne postupa se sa našom poljoprivredom. Uvek 
se kucamo na prsa i vičemo, da smo seljačka država, 
da je seljak stožer ove drž.ave. Ako pak vidimo, 
kakva se briga vodi o našem seljaku, stožeru naše 
države, našli smo novi paradoks. 

Gospodo, budžet poljoprivrednog resora sa gle- 
d'šta celokupnog budžeta (ispod 1 od sto) mnogo i 
mnogo je premalen. Zauzimanja u svrhu zaštite i 
unapređenja poljoprivrede su nedovoljna, a mnogo 
puta čak i diletantska. 

Svi mi znamo kakvu veliku važnost ima seljačka 
zaštita. Ali isto tako moramo i svi da priznamo, da 
sadašnje uredbe koje su na snazi ne mogu da dovedu 
do cilja, koji se očekuje. Dvanaestogodišnji rok za 
otplatu i ako sniženog duga jeste prekratek. 1 kod 
normalnog ili čak kod dobrog poljoprivrednog pro- 
speriteta seljačke produkcije otplate na novo utvr- 
đene obaveze u ovoj kratkoj dobi jesu nemoguće. 
Trideset godišnje otplaćivanje hipotekarnog duga 
kod normalnog otplaćivanja s 4 i po do 5% kamata 
bio je u normalnim prilikama mnogo laške isplatiti 
nego F)()no duga u dvanaest godina. U mnogim i 
mnogim slučajevima jeste 50% otpis suviše mali i to 
zbog neverovatnog pada prihoda i zbog pada vred- 
nosti realiteta. 

Pošto seljaci nisu mogli da plate dospele anui- 
tete, već se počelo  sa  prodajom   njihovog  imanja. 

Gospodo narodni poslanici, raspitajmo se sada 
ko kupuje imanja tih zemljoradnika? Ako se raspi- 
tamo u Sloveniji, saznaćemo, da ih kupuju obični 
trgovci i nameštenici s ušteđevinom. Zemljoradnik 
nema novaca i ne može da kupi. Ako se sadašnja 
Uredba o likvidaciji zemljoradničkih dugova skoro 
ne promeni, moramo za srezove Ptuj i Ljutomer sa 
sigurnošću da računamo, da će imanja oko 30% pre- 
zaduženih seljaka oLći na doboš. 

Gospodo, svi ovi većim delom mali zemljorad- 
nici sa mnogobrojnim članovima pjorodice postaće 
preko noći bezdomci, bez ikakve nade, da će naći 
odgovarajuće zaposlenje. Ova činjenica neka bude 
Kraljevskoj vladi ozbiljna opomena, da se što hit- 
nije proširi na ćelu državu poznati član 471 o zaštiti 
zemljoradničkog minimuma. 

Umesto da bi se seljačka zaštita stalno pobolj- 
šavala u smislu zahteva i potreba naših prezaduženih 
seljaka, postupa se u mnogim slučajevima baš 
obrnuto. 

Tako je, na primer, sa Uredbom 23 decembra 
1937 godine došlo mnogo prezaduženih seljaka a 
naročito u Dravskoj banovini pod zaštitu, pošto se 
sa ovom Uredbom ubrajaju šumske parcele u zemlju 
za obrađivanje. Onaj koji poznaje prilike u našim 
gorskim i šumskim predelima — taj će uvideti, 
da se je time dogodila šumskim posednicima velika 
nepravda. 

Gospodo narodni poslanici, s budžetskom godi- 
nom, koja je sada na snazi država je preuzela oba- 
vezu za unapređivanje konjarstva u Dravskoj bano- 
vim.   Banovinska   ergela   bila je pre   toga u blizini 
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Ljubljane u mestu zvanom »Selo«, i sve nekretnine 
kojima se je služila ova ergela bile su njezino vla- 
sništvo. Priznajem, da ove prostorije nisu bile naj- 
povoljnije za svrhu, kojoj su služile. Ipak bi se pro- 
dajom tili nekretnina mogao nabaviti jedan prime- 
ren posed, koji bi odgovarao svima potrebama jedne 
uzorne ergele! Ovo se nije uradilo nego se je ergela 
premestila na sasvim pasivno imanje banovine u Po- 
noviče. Sa novcem, koji je namenjen isključivo una- 
pređenju konjarstva, mora se sada izdržavati pa- 
sivno banovinsko imanje. 

Gospodo, krajem prošle godine videli smo ovd-e 
u Beogradu lepu i veliku zemaljsku izložbu konja. 
Stvar kao takva bila je dobra i za našu državu po- 
trebna, ali smo na toj izložbi videli vrlo malo konja 
naših zemljoradnika. Troškovi ove izložbe iznosili su 
preko jednog milijona dinara. Nemam ništa protiv 
toga, ali sam ipak mišljenja, da bi gospodin Ministar 
poljoprivrede mogao i morao po koji dinar poklo- 
niti i lokalnim izložbama priplodnih konja u Drav- 
skoj banovini. 

Ne mogu da se složim sa sadašnjim načinom na- 
bavke priplodnih pastuva u Dravskoj banovini. Kod 
nas, komisije, koje nabavljaju priplodne pastuve ne 
vode nikakvog računa o vrsti konja, koji se gaji 
ц izvesnoj pokrajini. Tako se desilo, da je jedna ko- 
misija nabavila tri kolosa teške porenske pasmine 
za koju nema ni potrebnih kobila, niti imaju naši 
odgajivači  uopšte interese na tome da  gaje  takve 
vrste. 

Gospodo, mogu još da napomenem, da se je de- 
sio slučaj, da smo u Dravskoj banovini dobivali iz 
drugih ergela za priplod mušku ždrebad koja je bila 
/a tu svrhu neupotrebljiva, pa se ti kenji rad' 
toga upotrebljavali kao obični teretni konji. Vidimo, 
dakle, da se kod nas još uvek ne radi sistematski na 
unapređivanju konjarstva, nego se još uvek prave 
skupi eksperimenti, koji nanose više štete nego ko- 
risti. Za konjarstvo u državi trebalo bi da se izradi 
potreban nacrt u četiri vida: domača upotreba, 
eksport, državna odbrana i sport. Sve ove upotreblji- 
ve mogućnosti treba imati u vidu, a osim toga treba 
strogo voditi računa o vrsti«konja, koja se gaji u 
izvesnoj pokrajini naše države. 

U srezu Ljutomer više od 50 godina gaji se 
pažljivo i s uspehom amerikanski kasač. Naši seljaci 
postigli su sa amerikanskim kasačima lepe zavidljive 
uspehe. Ako bi im se sad liferovali pastuvi belgijske 
pasmine, konjogojstvo bi u Ljutomerakom srezu si- 
gumo propalo. Zato ne promeniti vrste konja, nerc 
se postarajmo, da postojeću vrstu ispravimo i po- 
dignemo. ,.,        ...      v        , 

Najglavniji je zahtev slovenackih odgajivaca, ela 
se što pre i u Dravskoj   banovini  osnuje kompletna 
državna ergela, jer danas imademo ergelu bez i jedne 
kobile.  Ponoviče, gde se sada  nalazi  takozvana  ег 
gela, neka se što pre likvidira. 

U Dravskoj, Savskoj i Dunavskoj banovini po- 
čelo se je pre par godina privatnom inicijativom sa 
sistematskim selekcijskim radom u stočarstvu. Ove 
selekcijske organizacije postigle su lepe i vidlj.ve 
uspehe i ako rade pod vrlo neugodnim prilikama. 
Trebalo bi izdašno potpomoći ove organizacije. Vi- 
dim, da za ovakve potrebe u našem budžetu nema 
sretstava. Naprotiv, uvek se nadu sretstva, da se po- 
šalje kakav stručnjak u inostranstvo i to u takve dr- 
žave, koje u pogledu stočarstva i poljoprivrede mi 
uopšte nećemo dostići ni za sto godina. 

Jedna posledica takvog nepotrebnog putovanja 
stručnjaka u inostranstvo je ta, da su stručnjaci došli 
na ideju, da je kod nas pjotreban jedan „.lugosloven- 
ski Meni bok" to je centralni selekcioni odgajivački 
zavod stočarstva. Organizaciju tog zavoda kopirali 
su po jednom sličnom zavodu u Holandskoj. Ono je 
jedna tako skupa i komplikovana ustanova, da je 
apsolutno isključeno, da bi naše zemljoradničke or- 
ganizacije bile u stanju, da udovolje svim propisima. 
Iako se nama Slovencima pripisuje 100% pismenost 
i prihvatljivost za ovakve stvari, mogu sasvim mirno 
da tvrdim, da će u Slovenačkoj prestati sa svojim ra- 
dom sve selekcijske organizacije, ako budu prinu- 
đene, da rade po propisima tog zavoda. 

Gospodo narodni poslanici, neka mi bude dozvo- 
ljeno, da podvrgnem stvarnoj kritici i Vladinu poli- 
tiku u pogledu vinogradarstva. 

■Poznata je činjenica, da smo mi u produkciji 
vina vrlo aktivna država i usled toga bi trebali oni, 
koji se nalaze na upravi zemlje, ozbiljno da vode 
računa o onim vinogradarima koji su sav svoj 
napor uložili u vinograde i kojima je vinogradarstvo 
jedini prihod i isključivo žive od toga. Susedna Au- 
strija, koja je pre petnaest godina bila pasivna u 
produkciji vina, donela je prošle godine zakon, na 
osnovu kojeg se smanjuje zemljište obrađeno vino- 
vom lozom.. Kod nas naprotiv pretvaraju se rodna 
polja, gde sjajno prosperira pšenica i kukuruz, u vi- 
nograde. Sa zabrinutošću pak čekaju budućnost oni 
naši vinogradari, koji zbog prirode zemljišta imaju 
jedinu mogućnost, da se izdržavaju od vinogra- 
darstva. 

Poslednje je vreme, da se državnom intervenci- 
jom spreči dalje pretvaranje žitnih polja u vinogra- 
de i da se kod nas zavede vinogradarski katastar. 

icibronamerna akcija, Lj. osnivanje vinarskih 
zadruga koje bi bile na pomoći našem vinogradaru u 
Dravskoj banovini promašila je svoj cilj. Polamili- 
jiinska suma dala se je iz partizanskih razloga jednoj 
zadruzi, koja je obična vinarska radnja. 

Treba, da dodirnem još jednu korporaciju koja 
je bila osnovana sa strane ove Vlade, t. j. poljopri- 
vredna komora. Mnogo se je pisalo i govorilo na 
javnim zborovima, da će ova komora biti prava bla- 
godet za našeg seljaka, .ledini vidljivi uspeh ove ko- 
more jest za zemljoradnika u Dravskoj banovini taj 
što će morati platiti dodatak na zemljarinu u visini 
5% da podmiri budžet ove komore, to je u iznosu 
jednog miliona i sto hiljada dinara. Osim toga ova je 
nesretna komora zadala vinogradarstvu, koje seje 
već sada teškom mukom borilo za svoj opstanak, još 
jedan nov i težak udarac. Usvojila je novi pravilnik 
o banovinskim trošarinama na vino, koji "će vinogra- 
darstvo ponovo oselljivo oštetiti. Cak u vrstama 
bivše SLS čuju se javni glasovi „Ovako se više ne 
može"! 

Gospodo narodni poslanici, javne dažbine našeg 
seljaka u poslednje vreme osetno su povišene i seljak 
nikako neće moći da ih snosi, jer nije u stanju, da 
udovolji dosadašnjim obavezama. 

Isterivanje poreskih zaostataka vrši se u Drav- 
skoj banovini bez ikakve samilosti. Nemilosrdno pri- 
silno uterivanje poreza vrši se čak u Ljutomerskom 
srezu, koji je na glasu kao prilično bogat srez. 
Dozvolite"da vam pročitam pismo, kojega sam ovih 
dana primio iz sela Lokavci, opština Križevci. 

„Gospodine poslanice, sa tugom u srcu Vas izve- 
štavamo, da su poreski organi počeli sa velikom br- 
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ziiioiu nama oduzimati zaplenjenu stoku i druge po- 
kretnine. Narod klečeći moli zajam, ali su retki tako 
sretni da dobijaju novac, da mogu spasiti njima po- 
trebnu stoku. Uvi ostali pak moraju sa suznim očima 
i sa gnjevom u srcu gledati, kako se seljak privredno 
uništava. Kada su se pre par dana seljacima u Lokav- 
cima oduzimale pokretnine u svrhu naplate poreza, 
mogle su se čuti reči, na osnovu kojih bi se moglo 
doći do zaključaka, da ćemo uskoro doživet; španske 
prilike. Svaki bi hteo da plati ako bih bio u sta- 
nju, itd." 

Gospodo narodni poslanici, kuda to vodi neka 
razmisle oni, koji su na upravi zemlje i oni, koji 
stalno govore, da se je ekonomski položaj našeg 
seljaka popravio. 

Tvrdnja, da je besposlice nestalo možda je tačna 
za nekoje banovine, ali za Dravsku banovinu nije 
istinita. Kod nas postoji velika besposlica poljopri- 
vrednih radnika, a naročito u vinogradskim krajevi- 
ma, gde postoji prenaseljeno pučanstvo. U tim kra- 
jevima narod stvarno gladuje i životni standard 
strahovito je pao. Minimalne nadnice i ostale soci- 
jalne odredbe nisu obuhvatile ovaj seljački proleta- 
rijat, medu koji ubrajam i one maloprivrednike sa 
mnogobrojnim članovima porodica, čiji mali posed 
ne može da ishranjuje porodxu. Povišene cene poljo- 
privredne produkcije ovim jadnicima nisu donele ni- 
kakvog poboljšanja njihovog ekonomskog položaja, 
nego su ih gurnule u još veću bedu. Oni naime ne 
prodaju životne namirnice nego ih kupuju. Jedino 
veći javni radovi mogli bi ovoj sirotinji da obezbede 
nasušni hleb. A takvi se radovi danas u Slovenačkoj 
ne izvode ni sa strane banovine ni sa strane države. 

Gospodo narodni poslanici, vama svima je po- 
znato, da je bila u Slovenačkoj organizacija zemljo- 
radničkog kreditnog zadrugarstva na zavidnoj v sini. 
Uredba o likvidaciji zemljoradničkih dugova zadala 
je toj grani zemljoradničkog zadrugarstva smrtono- 
sni udarac. Dužnost je bila merodavnih krugova, da 
se zemljoradničko kreditno zadrugarstvo sanira i 
uspostavi likvidnost kreditnih zadruga. Uraesto toga 
doživeli smo u Slovenačkoj jedinstveni primer, kako 
se ne sme rukovati sa narodnim novcem. 

Dravska banovina primila je sa odobrenjem Mi- 
nistarskog saveta za sanaciju zadrugarstva u Slove- 
načkoj zajam u iznosu od 63 miliona dinara. Naravno 
da smo bili uvereni, da će se taj novac upotrebi! za 
sanaciju sviju kreditnih zadruga u Slovenačkoj. U 
Ljubljani postoje dva zadružna saveza i to: „Zadružna 
zveza" koja ima G82 člana i „Zveza slovenskih za- 
drug" koja ima 381-og člana. 

Zveza Slovenskih zadruga ima seljačkih dugova 
u iznosu oko 140 miliona dinara, a Zadružna zveza 
oko 237 miliona seljačkih dugova. Svaki pošten gra- 
đanin ove zemlje očekivao je, da će se zajam od 63 
miliona dinara podeliti između obe zadružne cen- 
trale i to srazmerno prema visini seljačkih dugova. 
Ali su se grubo varali oni, koji su verovali u ob- 
jektivnost državne uprave. Gospodin ban dr. Natla- 
čen, je sasvim hladnokrvno i bez ikakvog stida do- 
značio iznos od 63 miliona dinara Zadružnoj zvezi a 
Zvezu slovenskih zadrug ostavio je njenoj' sudbini. 

Zajam u iznosu od 63 miliona dinara, koji mo- 
raju otplaćivati svi poreski obveznici u Dravskoj ba- 
novim, upotrebljen je za sanaciju samo jedne za- 
družne centrale. Ovakav način rukovanja s državnim 
novcem tim više je bezobzirniji, jer celokupna slo- 
venačka javnost znade vrlo dobro, da je Zadružna 

zveza izgubila taj novac kod »Zadružne gospodar- 
ske banke« tako da se je državni novac upotrebio 
za saniranje jedne obične partijske banke. Takav po- 
stupak najvišeg prelstavmka državne vlast, u Drav- 
skoj banovini doterao je sve privredne krugove, koji 
nisu direktno angažovani u partijskim preduzećima 
bivše SLS do očajavanja. Izgubili su veru u objek- 
tivnost državne uprave, jer su stavljeni van zakona. 
Gospodo, ovo je opasna .gra, koja može svima nama 
jako da se osveti. Coveku direktno prestane mozak 
da radi, kad pored svega toga čita u »Domoljubu«, 
organu gospodina dr. Korošca, da treba za takav 
sanacijski postupak biti zahvalan »Gospodinu Bogu i 
gospodinu dr. Korošcu«! 

U celosti pak budžet Ministarstva poljoprivrede 
raspolaže sa suviše oskudmm sretslvima, da bi se 
moglo uspešno intervenisati sistematsko osposoolja- 
vanje silnog seljačkog poseda za naprednije gazdin- 
stvo i bolji život poljoprivrednih radnika. Zbog tak- 
vog rada Ministarstva poljoprivrede na severu naše 
oiaozoine iščezava sve i vise man posed i prelazi u 
гике veieposeua, koji je ponajviše u rukama anaci- 
onalnog elementa. Glasaču protiv. (Odobravanje i 
pljeskanje na levici). 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Ima reč u ime 
grupe Nezavisnog kluba narodni poslanik g. Vojislav 
iNenadič. 

Војислав Ненадић:   Господо   народни посла- 
ници, 1УЗЗ године донег je Закоп којши je решено 
ai рарно питање у Јужиој Србнји. Дакле, тек после 
15 годппа. Taj Закоп, са социјалиог гледишта 
веома je иезгодап, јер награђује оне који су били 
имућни, na штету оишх, ради којих je и допесен; 
na штегу оппх, који уопште нису пмали ништа. 
Тако no § 2 за чивчије држава даје накнаду, док 
напротив, за наполичаре, а-репдаторе, закупце и 
момке држаиа такође даје накнаду, но с тим, да 
omi исплате то држави у року од 10 година. Из 
овог се впди јасно, да je овде заступљен принцип: 
onaj који и.ма, оиоме коме je Бог дао, треба и 
л>уди да дају, a оиоме коме Lor mije дао, ne треба 
im људи im шта да дају. 

Г. Мппистар у овом експозеу није 1нам означио 
колико je плаћеио за чпичије, a колико je плаћено 
за све one којп нису чивчпје, јер су ти податци од 
врло велике важиосги, да знамо колпка je су.ма 
дата за једпе, који су имућни, a к.олика je сума 
дата за друге, који немају ништа. Питање je: ко- 
лико jom остаје од 100 мнлиопа, јер no Закопу 
100 мплнопа има да će псплаги, колико још остаје, 
да се као пакпада, исплатп власпнцима земљишта... 
(Миипстар иољопрпирсдс Светозар Станковић: 
Hehe oimi iiiime од 100 милиоаа!)... ,1a бих молпо 
r. Министра, да ово питаше регудише једнпм амап- 
дмапо.м, тако, да се тачно зна,дализа нечивчијске 
одпосе, a гих иечиичијскпх одпоса има 4, да 
може настати време, да и сав тај новац опет отидс 
власництма, a не државној каси. У то.ме случају 
зпачило on да 100 милнопа даје држава a 100 ми- 
лиона од прилике дају власнпцп. 

Друшо једпо niiTame, које je остало педпрпуто, 
нерешено, то je питање иапшх утрина и забрана. 
,Iep, Закон то питање пије решио. Г. Министар, 
једним расписом обухватио je то питање крајем 
1936 подине, када je већ доцкан било, када су су- 
лови сиа та имаи.а тако рећи решили. Једно имање 
код nac доле na југу иа територији бивше Отоман- 
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ске импсриЈс претстављало je цслниу, нс само са 
зиратном земљом, која je имала ораницу и коса- 
ницу, непо uaiu и са тим шу.ма.ма и забраиима. Ако 
je јсдан читлук имао од прилике 5 до 10 хектара 
ораошце и косанице, сигурно je, да je имао још 
10, 15, 20 хектара шу.ме, утрине забрана и испашо. 

To je пигање осгало иарешено, Онда шта радс 
бииши влаоници? Они се обраћају судовима, и од 
њих траже тапнјс иа та iiMaiba, пошго je аграрии 
суд, и срески и виши, решио само пнтан.е зиратног 
земљишта и питање ливада, a питање утрина, шума 
и забрана, то уопште nuje 1)ешаиао, a то je њихсво, 
аналаго као што су њихиие и оранице и косаннце, 
Среаси судови сс ueli упуштају у те парницс, и 
дају власницима ираво, да je то ibnxoBo земљиште. 
Ja бих Вас молио, г. Мнннстре, да и ono nmaibe 
ca једним амандманом рвгулишете, да се срсски 
судави у ово питање више ие могу мешати, и да 
немају право доносити прссуде и давати тапије 
иласницима, no којим тапијама признају нлша вла- 
иншгво иа те забране, утрине и шуме. 

Треће гштање г. Министре, молио бих Вас, да 
једанпут н.аредите, ако сте у стању нешто да на- 
редите, Бану Зетске баноиине, да нас у Зетској 
баиоииии осигура од града н оуше. (Др. Војислав 
Дошеи: To није његова надлежиост!). Јесте, то 
muiK ирипада у надлежиосг Мииистарства пољо- 
иривреде, јер Уредбу 0 осигурању издаје Миип- 
старство пољопривраде, и ja верујем, да je Миии- 
стар г. Станковић мздао једну Уредбу o оспгурању 
од града. Ja Нам тврдим г. Министре, a и Вама je 
познато, да су у Зетској бановини две опасиости, a 
TO je град, a када нема града онда je суша. Ja Вас 
уверавам да народ цео жели да be оош^а од гра- 
добитине, a na пигаи.е колико he да плати, ja веру- 
јем, да би се он првма пршшсу -осигурао. Само тре- 
ба Бановина да изда наређвње одн. изда упутство 
и гараовила тако, да ми у Зетској банонини будемо 
једаипут з^зинути од града, na не биомо гаружали 
руке сваког часа Влада, и тражили од Владе помоћ. 

За све oeo г. Минисгре, ja бих Вас молио да 
путем амандмаиа Вапгих ова питања решите, јер 
ако то ие учините, верујете, да од обиове СПОра 
неће бнти ншита. Јер, eptem суд one name наредбе 
iic признаје. LUra више, оии ne призиају ни извр- 
шпе пресуде, Menihe пута, вишег аграриог суда у 
Скопљу. Ja и.мам овде дпа случаја. У оба случаја 
пресуда вишег arpapnor суда у Скопл.у извршна 
je. По једној пресудп Ви сте дозволили обпову 
enopa. Међутим Срески суд у ГГлевллша ne прианаје 
ту Вашу одлуку. По једној пресуди, која je извр- 
imia од стране вишег апрариог суда, истп тај суд, 
исте судије не призпају ту пресуду за извршну 
него, место да сс уручи земљиште чивчији, они 
су уручилп земл.шпте власипку. Даклс, када хоће 
срески суд, on признаје пресуду вишсг arpapnor 
суда, када неће, он ne призпаје н обратпо. 

Ja верујем, господине Милистре, да ћете све 
ове моје кратке опаске прпмитп, радп чега сам Вам 
веома захвалан, a пошто арипадам прупи, 'која je 
на 'овој страии, мени je жао mro не могу за Ваш 
буџет гласатп. (Пљбскање na левици). 

Potprctscdnik Jevrein Toinić: Ima reč narodni 
poslanik g. Milan Petković. 

Милап Петковић: Господо пародпи послапицп, 
толико колико вас je, ja морам пред вама да са 
жалЈењсм  пстакпем да се претресању буџета јед- 

nora ресора за који cnn хоће да кажу, да je врло 
важан, да je једап од пајважппјпх ресора, покла- 
ња овако машо пажње, да се прегресање тога uy- 
џета вршп у 3 и trn часа после пола ноћи, и то 
31|)ед празнјим клупа.ма. Хојцу ивај npnroaop да 
упугим IH Влади. Исто тако замерам и другоипма 
са деспице, зашто оии као владппа већша, ппсу 
какггојали да се расправа овога буџета води no 
дану, 'пред пупп.м тупша, кад омо свежи и кад 
можемо да кажемо мпопо што шга важпо и KO- 
рисио. Mnorn nainii другонп, a тако 'исто и Влада, 
требали би да чују паше јаде n певол>е, и namy 
ријеч, која би требала да буде услишепа, пароду 
за корист. 

Mamu друговп са деспе crpame, макар ко ro- 
ворпо у име п.ихово o проспвритеоту, o току прн- 
вредног жпвота, o жмвотнам стандарду, редовио 
почап.у са хвалама o успеху Иладе др. Мнлапа 
Стајадииовића у свима правцима и свима гранама 
пародпог живота за све сталежс n све друштеене 
редоие namera парода. Међутпим МОЛИКО je та хва- 
ла основана na ствармосш најбоље потврђује бу- 
џет Мппистарства пољошривреде. Буџет Мииистар- 
сгва гоолуопривреде у целокупиом сасгану буџета 
држаоних расхода за 193S ;i9 год. чппп само je- 
дап Једипп постота«. 

Овај једап постогак — уколико Мииисгарство 
пољопрпареде уопште пма срећу да партаципира 
у повећц^у цјеликупног буџета државппх расхо- 
да — овај једап постотак упорпо n л.убоморпо се 
чува баш мод Минисггарсгва поллопривреде. 

Ero, н.пр., цјелокуппп буџет раооода за ову 
буџегску родииу повећан je за 1 мплпјарду и 270 
милиона дивара, a буџет Мниистарства пољопри- 
вреде nonelian је^само са 12 мплиопа дипара, кад 
се одвоје они издаци на личне потребе. Госгеодо, 
хоћемо ли да због овога кривимо пооподина Mn- 
нистра П10Л>апривреде? Ja лично ne желп.м да бу- 
дем толико непрзведан према господппу Mmm- 
сгру пол>с)11ривреде, na да њега кривпм. Ja лично 
urra mune верујем, na чак омем n да тврдим, да 
пооподин Мишстар пол»оприореде за оно потце- 
њивање реоора Министарсгоа аољопривреде пнје 
ЛИЧНО и пије сам on крив, јер верујем да im го- 
сподпп Министар пољопривреде није лично задо- 
вољаи са овим буџегом, као што je дапас казао у 
своме експозеу. Ако бпх хтео да тражим крпвца 
ja бих кривицу прије поделпо равномврио између 
господипа Мппистра полишрпвреде и onora дру- 
рога Мчимстра кога означавају за сељачког Mn- 
пистра. Али, гооподо, ja ncliy постављати кривицу 
na њих, јер кривица за vo прелази границе лпч- 
ностп. Ta кривица je у оистему, у структурп, у са- 
ставу саме Владе у којој су до јуме седела четпрп 
a сада седе трп пзразита претстаиппка капитализ- 
ма и бапкократпје. 

Питање преоријентације полуопривреде no- 
ставл.ало се и pairnje a поставља се и дапас, ne- 
кад јаче a иекад слабије. Последп.а привредна кри- 
за пстакла je no nmaii.e преоријентације пол.опрп- 
вреде пеодоллшо n спажпо, алп ПОЗВанИ И зашпо- 
ресовапп ИЛИ micv хтели илп nncv зпалп пли пису 
смели да приступе њогово.м решеп.у na време са 
свима расположивпм спагама. И кад се приступпло 
решењу onora nnraina грепжло се, јер 'ono није 
поставл.епо na своју праву основпцу и пису обу- 
XBalienii у пупом обиму сви oim елемептп које ono 
у себи ноои, a који изгледају на први поглед као 
елемептп   друторсдпог   зпачаја.   Морамо,  na  npn- 

52 



410 XXVI REDOVNI SASTANAK — 3 MARTA 1938 

мер, код агране реформе призлати да je досадаш- 
ii.ii цензус великог поседа велики. Taj цензус треба 
онизигги да би na raj начт остао већи део распо 
ложиве земље, који &и се могао поделити Оезкућ- 
ницима и землЈорадиицима оскудним у земљи. 
Друго, извођење колоиизације на досадашши на- 
'inu гакрђе није било добро. Гребало je даље no- 
магати ггол>опривредне задруге у подизашу напра- 
ва IH индустрије за прераду лана и гоме слично, 
али II;I iy није рађено како греба. 

Господии Мишстар пољопривреде у свом екс- 
гоазеу геоииње да нам je аграр«а реформа у Боони 
и Хврцеговини у овојој завршној фази. Набраја 
нам нерешене предмете ао питању Закова o бе- 
lav'iKiiM земљама у Босни и Херцеговиии. Госпо- 
дпи Мииисгар иам набраја и друге ствари, али иам 
unjo казао ано што je грсбао да каже, a то je ко- 

i од те непуне ,    ■     их предмета п'0 
беглучком зах! i су решени у последње 

не, колики je npoi шен у корист зем- 
љорадкика. Кад сзмо кбд овога ja морам да диг- 
нем   enoj   глас   противу   аграрно-правног   отсека 
Дрннске бановине и против J правног суда у Са- 
рајеву, који су за вријеме овог режима д   i 
претежни дио пресуда на штету земљораднмка. 

Ja морам, господше Мимистре, н жо je време 
поодмакло да  и i  овде два тако маркан 
случаја. Жедам, да изложим стање ствари, a остав- 
.i.;i.\i друговима и Вама, пооподине Министре, да 
оцеиите: да ли. и иолкко ј[е, овде могао да №ма 
уттпцаја веко оа стране који mije могао и иије 
смео имати утицаја на авакве ствари, 

УселуЂеваиу, I >пшшне дрињачке, Среза звор- 
нјичког, и.ма 3! дома који су били заи^Јтересовани 
;i благовремено поднелц захтев rio беглучкој уред- 
би на земл.у, коју су они држал« не само пропИ' 
сам Г)ји\ј година, него u преко тога броја. Њих 34 
дрмаћина сви су добили код Првостепене власти 
пресуду у своју корист. Te пресуде достављене су 
батпој Аграрној дирек! ији и сжа je го потврдила, 
n пошто се земљовласници нису жалили, те су 
пресуде постале извршне. To je све било за г.реме 
,;;;: ијега режнма. Међутим Јевто, Miiho и M 
Мићић кз истог еела, који испуњавају све услове 
као ii остал« сељаии њихова села, »ису добили 
пресуду у време кад оу n о-стали добили, јер аграр- 
mi делегат. који je вришо поступак no беглучком 
закону imje стагао да овој гројици изда пресуду, 
јер je ono премјештен. 

Међутим, свима осгалима издао je пресудз 
прије свога премјештаја. Касније je обновљен по- 
ступаж na лицу мјеста и за ову тројицу Мићића 
и no резз ;iary поступка аграрни делегат досудио 
je аемл.у и н>има. Земљовласник, који вије III)BO- 
битни землловласшик, nem je прекупио земл>у 
у чпего спекулативне циљеве, Хасо Бојић, ко- 
мандант шуцкора пз 1914 годпие, којп je водио 
чету шуцкора no Србији и тамо je харао и пл.ач- 
као, жалио се на ту пресуду коју су ови Мићићи 
добили. Ои се жалио Управном суду, и' Управни 
суд поништава пресуду аграрног референта Атрар- 
ие дирекције no његовој жалбп и враћа предмет 
на понопии поступак, е тим. да се na лицу места 
саслушају сведоци и земљовласника и земл>орад- 
ппка. Банска упр^ава je уступила предмет arpap- 
iio.M делегату и onaj je одредио рочиште и на лице 
места позвао сведоке на доставкицу. Дошли су 
сведоци земљорадиичк«, a дошао je једаи и од 
земЛЈОвласника.  Међутим,  ouaj  Хасо  Бојић  mije 

дошао. Саслушанн су eun сведоци који су дошли, 
a и једап од лсм.поиласплка за Хасу bojulia. Утвр- 
Ijeno да je и ин,    a   n   њепови   сведоци   примили 
поаив   na   време   je])   су   потпишли   доставницу. 
Аграрии делегат дошсећи нресуду констатовао je 
то у првсуди. UH ту каже да од гужених mije до- 
niao ннко „еем  пуномоћиик Мусгафа Кринћ, као 
засгупиик   испред Махмута и Л.чмега  Алајбеговића, 
ум. Омербега, дочим остали тужени, иако оу бла- 

(рвмено примплп позпве, ииеу нрнстунилн, што 
се докааује досгавиицом  o уручеким позивима." 
Даисле, овде ne може omn eimpa o гоме да аграрни 
делегаг mije поступио ncnpaimu кад je пмао у ру- 
кама доставницу. o уручеисш позиву. Ако землло- 
влаоник, као запшересовапа erpan.i, iiclie да ДОђ€ 
да opaini  своје  интересе, онда власт mije дужна, 
да га прнсиљава да ои caai заступа своје ннтересе. 
Гога   npomiea  пема  mi  у  једпом закопу  mi  једие 
землле.  И,  na оенову  оваквог  erama,  аграрни  де- 
легат je динео  нрееуду у  корист земљорадника. 
Овај се жалио бамској управи и банска управа iiu- 
шрдп  пресуду  аграрног делегата као na законЈ 
основацу. ('n пужи Управночи оуду и Управни суд 
еасгављен од сеиата у коме еу били Никола Докић, 
Ахмед Inioajnli и Jucnn Кобаоица, доноон преоуду, 
којом пошштава нресуду и аграрног делегата и 
оаиеке управе и враКа гшново предмет иа поновно 
суђење. М.еђупим, земљорадннцн еу ее жалилн Др- 
мсавнсим   еавету,  и еад да шдите  шта се дешава у 
Државнови савету. 

Од Уиравпог суда тихова жалба дотла je у 
Државви еавет 22 децембра 1937 г., a 23 деце.мора 
дага je у Ч  одељење и тога дапа добила je орој 
и дшлм.  Ja еа.м  ono тада у Бвограду н PO јутро 
дошао  са.м у  Држапии  еавет када je жалба  при- 
спела   гамо.  Питао сам колнко треба  времена да 
се реши ona жалоа. Речеио мн je најмање 2-  3 ме- 
дине, јер je жалба стигла крајем календарске го- 
дипе, a иочегком сваке године у Државном саветЈ 
носгављају се нови  сенатн,  нова лнца у еепате и 
раопоређују  се  предмети   no  сенаттима.  Мс1)ут;нм, 
Државпи савег na једанпут, саетавл>еп од rodio 
Павла Чубровића, Војислава Николића, др. Франа 
Светека,   Владимира   Хајдук   Вељковвћа,   Милоша 
Недића и деловође Миленка Кангрге, одржава већс 
14  јапуара, дакле 23 даи no ориспећу овога пред- 
мета у Државш савет, и доиоои penieme no onoj 
гужби. Пада у очи брзша мбјом je Државни савет 
донио решење no овом спору, a нарочиго када ее 
узме у обзир. да су у TOIM времену били празници 
нашег н католпчког Божића n да je peinen.e ;io- 
несеио управо na правсславиу пову годииу. Ja neliv 
господпне Мииистре да дајем пикаквог другог ко- 
ментара. (Војислаи Лазић: Како je решена?) Од- 
бкјена je жалба ових  зсмл.орадника! 

Ja сам дашк: шиао no овој ствари Претсед- 
нику Државиаг савета. Њеаау сам казао све ово 
како сам ва.ма сада 1ИЗЛЧ>ЖИО. У почегку ме je ro- 
сподпи Претседник Државиог савета уверавао, да 
je Управми суд у праву, одткпо да on ne можс 
да се упушта у мернгорно решење камо ra je до- 
нео Упраппи суд у Држаени савет. 

Али када сам му иоказао оригнналну прее\ду 
Државног савега, као и no када je предмет при- 
cneo у Државии савет н како je брзо решен>е до- 
neceiK), on je слегао рамепима н абећао да iie ствар 
да нзвиди. Ja мислим да je ово јаеио, да je иеки 
ветар са неке стране морао да дуне н да сруши 
право ових ЛЈуди, које су онн браннли, господине 
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Мииистрс, и под турском владом и под аугсриј- 
ском управом. 

СеЛ);1Ц!! су чуиали и бранили своје право на 
гу земљу ii онда, кздих je аусгријска власт и жан- 
дармерија везала и незпне гоии.ш у затвор. Чу- 
вали cv, бракили « усијели су да очувају и од- 
бране. A данас у својој рођеној отаџоини они су 

мјају и на овакав иачии губе право иа земљу. 
Ииди.м да мн je нремс на измаку и не могу 

да изнооим детаљно и друге случајеве, али hy 
са.мо укратко да изнесем jom јелап случај. 

Цвкјстни   IIcpnli   н   19  лпмаКииа  из  МркаЛ)а, 
Општине пјесачке,  Срсза власешичког,  држали су 
од памтивека једну шуму и замљииите које сс зове 

р&вњш, a »oje изнкхи у површини 1100 дунума 
■I.I;I  110 хектара. Bam зато што су ималн rv ni\4\- 
Борови.ак,   inirv  има.чи   право   ссрвитута  нигде  у 
;i')>K-ami()j my.\i;i, a то je, господмпе Ммнистрс, нај- 
јачи доказ да ov морали имата неку шуму за своје 

■ рсбе. јер у Босни и Херцеговини нема примера 
да наш сељак нема у ма којој од државних шума 
сервитутно право,  ако нема  своје  шуме.  Ови су 
,I,V;UI   nonie.'in  захтев  аграрипм делегату.  Њихов 
захтев расправио je аграрни делегат у њихову ко- 
рист, али то je било пре овога   режима.   Земл.о- 
власкик,  којн  такој^е  није  првобитни  землуовла- 
оншс,   иего  je опст  шпекулант,  бивши  директбр 
Гајрст  банке  Ахмет Степић,  жалио се Управном 
суду у Сарајеву, који je поншитио првсуду доне- 
секу v KopiicT земљорадника и одредио гшипван 
поступак. И, госпплиие Министре, кад je треоалп 
проввСПИ погтлпак" на лицу места Бан napelA'je Т€- 
террафски да теометар из Влајсенице изађе на тс- 
peir v Мркал.е и да се стапи ifa распрложење аграр- 
иом делегату, који je ппслат нарочито из Баискс 
уттраее. Ha ту рашраву позват сам и ja, као све- 
лок,   јер   сам ja  иеким  од тах  интерссеиата, као 
IMINOH pamijii свештеник, освештавао куће IDU) го- 
дште на том нстом звмл>ишту. Од шга није могло 
бити јачег доказа, да cv ови сељаади имали v сво- 
foj  лржаииим  то земл.ипгге дуги ИИЗ година. Пи- 
шта  није помогло —■ било je napeheiro да има да 
rc првсуди v корист игпекулаиата, Па нс само то. 
Бсглучка уредба изпичиго пропису.је да трошкове 
'--ом nm je има да онори зашггересована сшанка. Лко 
Вас И1гтерес\'је. гогподине Мииигтре, ja ћу Вам   '"- 
иоги и пренис pemcn.a Бапа којпм je наређено да 
ге  гсомстру за 'излазак ка лице места има да иг- 
плате   путви   трошкови   из   државких   средстава, 
иако, како рекпх, у беглучком закону rmjn ла тс 
трошкове  плаћа  заотнтереооваиа  странка. Виглите 
да  \с и rv дукуо ветар који je ерушио право ових 
ошромашних људи. 

Када сам код беглучке уредбе, гос-иолние Mu- 
ne, ja бих Rac молио да мримпте једап мој 

предлог, и да унесете v амандман, да се продужи 
VOK за прдношење захтева на беглучке земље no 
беглучком Закону из 103.3 године, iep има изве- 
стан број беглу1даих иитересеиата који нису знали 
и ниоу искористили закономо право и поднели na 
време захтев. 

Мнслип сам да гоиприм и D Уредби o ликпи- 
лацији земљорадничтоих дутова, али cv господа 

сговорници доста o томе казали. Самоћу да 
кажем укратко ово: Овом Уоедбом ударен je гло- 
i f)!i колац задругарству у Боони 'и Херцеговтш. 
Задругарсгво у Боони и Херцепошии младо je, 
и im je толнко чврсто п спажно да можс да се одр- 
>кп   и   мод  ударцима,   каквс   му   je   ианијела  ова 

Уредоа. Пиа Уредба вите узнма у заштиту no- 
вериоце трговце непо задруге. lio овој Уредби тр- 
говци иогу да наплаћују овоје геотраживање сто 
no cio без камате, a задругама je сман>ено право 
шихова потражииаи.а за 25%, иако су one давале 
ип.мјмнце из својих сопствеиих средстана задру- 
гарима под најповољнијш условима. 

Ja се придрл^кх-јем друповима предговорни- 
цима коју су говорили o добровољачком замону 
и питању додељивања земље добровољцима. За; 

иста je време да се једаипут репги то ггитање на- 
сељаваља додсл.пиап.е земље. 

Госиоди-н Мшистар M!i je обећао jom 1935 no- 
дние у јесси, да lie се пајкаснпје 1037 гчадине сн- 
гурт делити Паичевачки рит. Ja сам онда рекао: 
Неће. господиие Мииистре, ja Вас уперавам. (Мп- 
иистар пољопрппрсдс Светозар Станковић: Хоће!) 
Дај Боже, пооиодиие Министре. Изборт се при- 
ближавају, na се може и то дссити. 

У поглсду вијести, које ое проносе, да ћс се 
дмлровол.нмма. давати нвке обвезнице мјесто зем- 
л.о. имам да кажем ово. Многи добровољци прн- 
иили cv ту вест нслагпдио и сматрају то за увреЈду, 
да приме иоиац, јер кажу, да oira иису ишли у 
рат због новца, но су гинули из чнстог уверења. 
Штп нм je земља била обећана, то je сасвим дру- 
го. |ер ви зиате да cv у Боони и за време Отоман- 
ске управе били немири ради земл>е, давање зем- 
л.е не умаи.ује њихшу част и HcropnjcKV улогу. 
Зато кад им je обећаиа зсмл.а, тгска пм се ona н 
даде. Јер ja у полвизима ианшх добровољаца гле- 
дам драгоцјени м^оралии капитал irame нације, na 
ми je жао да тај капитал изгуби пд свог сјаја 
нсплпћипаи.м обећане земл>с v новцу. 

Друга je ствап ако немају порода. Лли, ако га 
има.ју, ако miaiv ;iieiie, трсба им дати земљу и по- 
Moliu их да се на rv земљу и населе. 

fla Kpaiv молпм гпгппднпа Мтгнстра да се пп- 
стара да Срез власеиичкн добије ветеринапа. 

Зато IHTO jo onaj буџет, састав буџета, који 
дрНООИ Влала лр. Гтпјалтгпвића и потто имам 
дубоко уверење да ће Влада вршита лела која су 
нгтетна no ивтересе нароша и државе, ja морам и 
imoriiB овога буџета ла гласам и гласаћу нротив. 
(Пл.ескање на левици.) 

Pofprcfsodnik Jcvrr»ni Tomir; Reč :ma narodni 
poslanik p. Radivoie Milo'ević. (Glasovi; Nema fa!1) 
Pošto v: Milnševićn nema, smatra se da ie odustao 
od reči. Re? ima narodni poslanik Ef. Mnliamed Pre- 
liubović, fGlasovi: Nema еаП Po'to cr. Prelluboviića 
nema, smatra se da je odustao od refi. ReC ima na- 
rodn: poslanik p. Luka Avramovlć. 

Дука Аврамовић: ГоСПОДО народин послаии- 
ЦИ, и лаи.ске гомиие ja сам говорио али није НИ- 
шта помогло, na зато скоро не бих требао ни да- 
нас да говорим, iep видим да све што говорнмо 
нигата ne помаже. Лли ииак сматрам за потреГто, 
сматрам да je моја лужност да кажем пеколико 
речн. 

У нашем Срезу гламочком остали су зсмљо- 
радници и ове године без семена. Свакако мнслим 
да би била и дужност господипа Министра пољр- 
привреде да се земљорадницима купи или даде 
нотребио семе. Код нас се сеје само јечам и зоб 
јер друго не iuojke уопевати. Пбтребно je, sa се 
земљораднику да семе да обрађује земЉу, да се 
барем преко лета тиме запосли, да ne долази бос 
u гладан v Београд, a да нма н за жнвот преко 
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зиме. Л кад ce даје семе онда га треба дати на 
врсме. 

Даље, господо, обећало ce ла ћемо добитп v 
Гламочком срезу сточарску станицу, али још до 
данас нсма ништа од тога. Чули смо час да je био 
v прошлој години одређен и унешен потребан 
кпсдит. Ja молнм господина Мииистра да ми каже 
како je ca том станицом, јер ме народ пита, na да 
могу бар одговорити. (Министар пољопривреде 
Свегозар Станковић: To je ствар бановине, јер je 
то бановинска установа!) Господине Министре, 
народ тражи и хоће сне од Београда. A наша ба- 
новина je запостављена v свему и na свим пољима. 
Ja мислим да та бановина иема сретстава н да не 
може подићи станицу   без   државних   сретстава. 

Господо посланици, у погледу плугова, и то 
железних плугова, мислим да у нашем Гламочком 
срезу има спега два. Сне остало су дрвени плугови. 
C тим дрвеним плуговима народ муку мучи и дан- 
губи поправљањем тих плугова. Колико сам разу- 
мео ти плугови коштају до 600 дашара, a ja ми- 
слим, да их селЈак ne би могао купити и кад би 
коштали свега 300 динара. 

,V iiamcM срезу нма доста млека, али како 
наши земљорадници нису упућени, то млеко не 
доноси пикакве зараде, јер ne зпају да направе сир 
како треба; Мислим да би била дужност господи- 
на Министра да даде путујуће учитеље и да на- 
род наумс како ce то ради. 

У onoj земл.и има 80",; земљорадника али ce 
за тај народ врло мало и скоро imuna не даје, na 
зато ja и ne могу да гласам за овај буџет. (R'be- 
скање на леиици). 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Reč :ina narodni 
poslanik p- Svetozar Tasić. 

Светозар Тасић: Господо народни посланици, 
гопоритп o буџету Министарства пољопривреде 
значи говорити o пајпрепшпјим потребама народ- 
ним, значи изнети пред Крал^евску владу и пред 
овај високи Дом све оно mro je народу потребно, 
све ono без чега ce пародпи жнвот .не може н ne да 
замислити. Али, ако сс то жели и да постигне, 
онда ce Tv мора ла оперише са стварним чињени- 
цама, са чињепицама које у себи ne смеју имати 
ничега демагошког, и најзад са чињеницама које 
у свакомс од нас, ма na којој ce страпи мп na.ia- 
зили, морају створпти \'iiepeii>e зп хитно предузи- 
мање мера, ради удовољавања тих потреба народ- 
них. И ja Ку ce придржавати строго тога принци- 
na и потрудити ce да у своме даљнем излагату 
прикаже.м само оне најпрешније потребе које тан- 
гирају Moj изборни срез. A'Voj изборни срез јесте 
Срез морихбвоки. По броју становпшптва и no 
просторностп својој, onaj срез je мали, можда n 
најмањи, али, no своме историјскоме значају, ja 
тврдпм, a то ћете мп и ви одобрити, on je највећп. 
Господо, због тога, mro ce na п.еговој тершторијп 
палазе за југословепску историју и југословенски 
народ два најважнија знамења, наш славни и гор- 
ди Кајмакчалан и село Бач, parna престопица Бла- 
жеиопочившег  Крал>а   Алексамдра   I  Ујединптеља. 

Срез je upe Светскога para пмао 55 села; за 
врсме рата од тих 55 села порушепо je било и са 
земл>ом срављепо 50, јер je цео срез био у ватре- 
ној зони, a парод његов, у колико je остао жив, 
био je евакуиса« делом од окупатора, a делом од 
name н савезпичке војске у позадипу. Пупе две 
године тај парод je био ван својих села и домова 

a затим, no свршепом рату, још две годинс живео 
je у војнпчким земуппцама и рововпма, јср нијо 
имао чиме да обпови порушене куће, пошто су 
му окупаторске војне власти биле реквпрнрале 
како храну тако и стоку. 

И ако je, господо, од престанка para прошло 
пупих 20 година, raj иапод још и данас ce нпјо 
могао економски и матријалпо да опорави. После- 
дице рата још и даиас га притискују и даиас га 
даве. Пре рата 50% жнвл>а бавило ce je пајвећим 
делом сточарством, јер je полоипиа среза брдооит^ 
и земља за обрађивап.е n засејаваље неупотребл,11- 
ва. Стоку HM ja окупатор за време рата одузео а 
omi je после рата нису могли да набаве и умноже у 
ономе броју, у комс су je пре рата имали и колико 
je потребпо да je нмају да би могли да обезбеде 
потребап иинимум за своју егзпстепцпју. И због 
гога ce on, raj чувар namer светог Кајмакчалаиа, 

■mj сел.ак Среза мориховаког na чпјој ce тсрито. 
рији налази ратна престонпца неумрлог Крал>а 
Уједигоггеља и данас још мучи и пати. Тамо у n.e- 
ровој средппи и са њиме живпм и радим пуних 2.5 
година у својству државног функпионера и јавпог 
радника, познајем га као вредпог, поштвног, ло. 
јалиог. — 1\рал.\- и држави и народиом једппству 
најоданијег и смело тврдим, као најмирнијег гра- 
ђанина у целомс Краљевству. Једном речју, као 
прађанина који заслужује пуну пажњу свпју и сва- 
кога. Томе грађанину легендарног среза треба и 
mro npe noMoliii и омогућпти му бол*и живот и на 
raj пачин сачувати у и.ему ono mro je on сам у 
својој души усадио a то je: Лзубав, верност n ода- 
nocr прсма Крал^у и Државп. 

По занимаљу сгопроцсптпо сточар и земљо- 
радник, on треба земл>у и стоку. Земљу за сада ne 
би могао да добнје или бар ne у оноликој повр. 
шини у колпко je потребпо да je има, јер je лошоц 
политиком бивших минпстара пол^опривреде та 
зем.1.а већ подел.епа колопистима, и то ne само ана 
земл.а koja ce сматрала безвласничком, већ и ona 
коју су домородци стотипама година ужпвали 
било као чивчпје, бнло no праву наслеђа. 

Питате, господо, na како опда да ce томе na- 
роду поморпе, како да и on дође до потребпе no- 
upiiiiine землЈе, када земље вшпе пема, — одгона- 
рам велика и пространа пелапониска равница има 
неколико хил.ада хектара првокласне земље која 
лежп под водом nencKopnmliena a која би ce pen- 
лацијом Црне Реке и исушивањем баруштина мо- 
гла оспособити за обра!)Пвап.е и са том земљом 
пошто ce ona оспособи за обрађивање подмирити 
погребу домородаца, како оших из Среза морихов- 
CKor, тако n опих из Среза битол.ског, na и опмх 
из града Бнтол.а којн ce земторадп.ом баве и од 
земл>оралп>е живе, a земље пемају. 

Ja, обраћајући ce господину Миппстру пољо- 
прнвреде апелујем na п.сга, као најпозванијег за 
вођење бриге o најпрешнијим потребама за земљо- 
радиика да учини све што треба код Крал.евско 
владе, да ce "већ започетп посао ma регулацији Црие 
Реке и исушивању полагопијских баруштина убр 
и mro je Morvlio npe доврши, и na тај начин penm 
проблем исхрапе a n проблем здравствепи, n onaj 
народ cnace од гладп и од маларпје која тамо уби- 
тачно делујс. 

Исто тако ja апелујем na господина Министра, 
да, у иптересу унаЈпређења сточарства у овоме сто- 
чарском срезу паредп  аЈрарним власгима, да јсл- 
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ном прсстану ca одузимањем утрина ссоских за 
аграрие сврхе као и да до сада одузете утриис 
врате сели.ма. Молим Вас, Госполипе Мииистре, и 
за дејство код Господи-на Министра финансија и 
код Господина Министра шума, да г. Мипистар 
финансија иареди ревизију класификације земљи- 
шта сеоских и општинских утрина, јер су ове због 
високих класа јако оптерећене порезом, као и да 
једном ослободи земЛ)Орадничке производе и сто«у 
која се Ha тргове ради продајс доиоси од општии- 
ских трошарииа, a да варошке и градске општи,нг 
упути да своје буџетске потребе подмирују из при- 
рсза. који he разрезати на овоје гра1)ане, a г. Ми- 
нистар шума да смањи таксу за напасаше ссоскс 
стоке на државним суватима. 

Са овим ja мој говор завршавам и изјављујем 
да hy због тога што имам пуно повсрење у Кра- 
л>евску владу и г. Министра пољопривреде гласати 
за овај буџет. (Одобрава11)С и гшсскањс у центру- 
му и на десници). 

Potprctsednik Jevrein Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. Velimir Kursulič. 

Велнмнр Курсулић: Господо народни посла- 
ниц-и, велику и важну улогу игра пол>Опривр€да у 
нашој земл,и, која несумњиво има једно претежио 
аграрно обележје. Од полЈОприврсде жнви највећи 
део нашег становништва и у њој налазн једини 
извор своје егзистеиције и зараде. 

Beh саме ове чнњешце указују на то, да no- 
л>опривреди ваЛ)а посвститн пуну пажшу и насто- 
Јати свим силама, да се ona подипне, и унапреди, 

1 ep јачајуИи сел.ака, господо -народии посланици, 
јачајући нашег вредпог пољоприврсдника и раде- 
ћи на томе, да он будс скономски мезависан, ми 
јачамо и државу, као целину. 

Отуда je, господо, јасно, да једаи исправан и 
савестан министар ползопривреде има пред собом 
огромно пол.с, рада, у толико пре, што je naiua 
пол-.опривреда, нажалост, још увск заостала и што 
она у данашњем времену захтева сигурно руково- 
ђење и непрекидни планскн рад. O снему овоме 
после рата било je мнопо говора. Готово све про- 
шле владе апеловале су на сељаке и село, ne ште- 
дећи обећања, али, онда, када je требало уч«нити 
одлучне потезе, који су захтевали ангажовање др- 
жаве, ангажовање великих матсријалних сретста- 
ва, остајало je опет све no старом, a сељак, од 
свих обе11ања, није имао мпого користи. 

Ja сам, господо, иидустријалац, али сни пол.о- 
привредника, и човек који из дапа у дан посматра 
тегобап и мучаи рад наших поЛ)Опривредника n 
ca њима дели и зло и добро, те зато могу отворено 
и искрено ре1ш, да се на снажељу и подизапЈу наше 
привреде све до доласка Владе нашег уваженог 
шефа г. др. Милана Стојадипов-ића, није много 
урадило. У колико се радило, радило се повреме- 
ио, без икаквог систсма и плана, тако да су пајбо- 
ља времена пропуштена. 

Ilaina опозпција, како другови са лешце, тако 
и они, који решеп.е наших унутрашн.их проблема 
траже. нажалост, ван пвога Дома, могу у својим 
критикама владиног рада говорити што xolie, али 
у души морају признати, да се Влада г. др. Милана 
Стојадиновића прво окрепула селу и сел.аку. Г. др. 
Стојадиповић пружио je, заједно са својим сарад- 
ницима, руку сел>аку, о-нда када се о« .налазио у 
најтежим приликама, када je своје производе, ro- 
сподо, продавао у бесцење, то je било онда, када 

су га на све стране Јурили и прогањали порески 
егзекутори тражећи наплату порсза, a ca друге 
стране банке захтевале 'исплату дужних и приспе- 
лих обавеза. Тада оу прво дошле пореске олакши- 
це, дошао. je други поступак у наплати порезе. 
дошли су јавни радови, који су сиромашним ино- 
косним земљорадницима дали могуНност зарадс, 
дошла je noMoli у храни и најзад, господо, дошло 
je раздужење земл.орадника. Са друге стране, 
господо, било je такође крајње време, да се и у 
ресору Министарства пољопривреде поведе једна 
здрава политика, која iie у приом реду служити 
нашем селу. Мипистар полЈОпривреде г. Станковић, 
као стари пољопривредник, схватио je сву тежину 
свога положаја и одговорности, коју му тај поло- 
жај намеће. Из скромпих сретстава свога буџета 
on je за две и no године рада спровео важне ре- 
(|)орме у ресору Минисгарства полуопривреде, али 
и>ега очекују још многи задаци. Приговара се, да 
je буџет велики, међутим ово Министарство тре- 
бало би no улози, која му je намењена, да има још 
много већи буџет, na да одговори у свему обаие- 
зама и надама, које се у њега полажу. 

ЗахваљујуИи Мипистру господипу СтанковиКу 
na савеспом делаљу и свестрапом зауаимању за 
поболлпање оиштег положаја пашпх полЈОпри- 
иредпика, ja хоћу да пзпесем пеке сугестије у ОД- 
в-осу na мој срез, где je пОлЈопривреда далеко зао- 
стала иза других богаФијпх и плодпијих крајева. 

У мом Срезу студеничком сељак обрађује 
земл»у засгарелим алатима и прш најбољем жетве- 
ном припосу сељацп у долипи Иб])а једва nai:a- 
бирче толпко хране, колико je потребно да ое бар 
у првим зимским месецима шсхрапе, и да ne мо- 
рају куповати жпто. У другим брдским крајевима 
ситуација je миого ropa, јер сељак живи под вео- 
ма тешкпм околносгима. Да би пашег земљорад- 
кика колико толнко по-могли, mi смо upe HfiKO- 
лико година у Рашкој осшшали поЛЈОПривредну 
подружину, која je под претседништвом господина 

■ Стевана Сашћа, ппвалида и резрвиог капетапа pa- 
звила најобилнију делатност. 

Ja апелујем na господ. Министра, да onoj По- 
дружиии укаже своју IIOMOII и оадогућ« joj да mro 
ушешније одгоиорп цилуу, ради кога je основапа. 
Да би рад полуоприврсдпих подружипа бно mro 
ефикаснији, ja молпм господипа Мипистра, да се 
ауторитетом свога положаја заузме, да се све no- 
л^опривЈ-Једпе подружпне ослободе плаКап.а под- 
воза na артикле које набављају за своје чланове. 
Тако ne би никако требало паплаћивати подвоз 
на плави камен. лику, семе и ползопривредпе алате, 
као и ослободити их плаћања поттарипе na пи- 
сма. Ja сам у овом смислу поднео и један амаид- 
мап Фппа1гсијском одбору, na молим Минисгра го- 
сподипа Стаиковића, да 'ii он важпост овог аманд- 
маиа и његову морист за земл.'орад1Гика образ- 
ложи Краљевокој влади и допринесе, да се on 
озакогги. 

Како je у моме срезу сточарство главпа no- 
љопривредна грзна, било би потребпо, да се преко 
сточ1гих станица сел.аку ггружи могућност, да дође 
до добрих приплодних грла, a самим тим n сто- 
чарство и његов развој постаие na бол.ој оспови. 

Поред сточарства, у Срезу студеничком воћар- 
criio за\'зима главно место у пол.опрпврсди. Шл>и- 
ве, које овде уопевају, no своме квалитету спадају 
v 'ред најбољих врста у нашој зсмл.и. Али услед 
педостатака   саобра1.ајпих   веза,   пемогуће   их   je 
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искирмсгмтп онакО, како би то требало, јер док 
се воће беспушим мрајем и планинским стазама 
траиопортује no неколико nrm na коњу, оно из- 
губи 80% овоје вредносги. Отуда су сељаци при- 
морат да пеку искључиво ракијуу па и то на јед- 
ноставан и веома примитиван начин. Зато ja yriy- 
ћујем најгоплију иоотбу посиоиину Министру по- 
љапривреде, дз овоме сиромашном, алн честнтом 
и вредном нараду притекне у ггомоћ и поради, да 
се i • резу студеничком гтодигне бар пет великих 
сушница за cyiiien.c шљива. 

Господо народии гтосланици, ■ ништа нмје 
страшније за земљорадника, но кад наиђу елемен- 
тарис нечгогоде и за исколико часака збришу са 
земл.инс површине сис усевс, iberonv крваву муку 
и зној, и оставе га без игде ичега. У оваквим ка- 
гастрофама оељак je чссто пута доведен до про- 
сјачког mraiia. Поред ооитурања оа града, спа- 
как'0 да треба рбратити нелику пажњу регулисању 
потчжа н планинскЈИх бујица, које сељацима иа- 
иосе огромис и нвизмерне штете. Вујице, госгкудо, 
не односе само усеве. V највећем броју случајева 
вода cimpa ca iioapiimiie плодиу зе.мл.у и за DO- 
5с>.м ствара пусчош. Тамо, гдс je била мала н.и- 
i'iina, за неколико година остапе сам го камсн, на 
коме и трава не расте. Ja имам овакав случај у 
снојој naJHL'lioj општиии Баљевац, где поток „Ja- 
раиадол" \ доба пеликнх миша илаии и оддаои у 
Ибар ведаике iionpmmic плодног земљишта. Овај 
поток могао би се регулисагн бсз великих мате- 
ри јалних жртава, тс се надам, да he тооподин Ми- 
imcrap схвапгш рправданост мојих захтева. 

! Ia јзад иорам нагласити, Да развоју сточар- 
ства у моме крају чини велику сметњу недостатак 
испаша. Знатан део мога среза упућенје преколета 
да кориспчи испаше на држаеном нмању на Коиао- 
иику. Али како je такса за ишаше BticoKa, čupo- 
иапши сточари тсу у могућносши да je плаћају, 
те су прииуђени сиигом околности да број своје 
стоке сведу на најм&му меру. Кад би ове таксе 
биле смаи.сие. a no могућству за најсирамашније 
и укинуте, сгочармма би се дала прилика, да број 
стоке удвоструче. Међутим, све молбе, које су у 
oiiDM правцу упућене na М,иии!старсггао шума и 
рудника, ансу рш увек поволлго pemene. Зато ja 
мо.тп.м да се o OIBOM питању поведе рачуна. 

Одајући пуио признање Влади шефа наше 
страмке гошоиина-др. Стојадиновића, a имајућ« 
пгуно поверење v иоправав рад росподина Mmrn- 
стра пољопривреде, изјавл>ујем ла hy гласати за 
овај буџет наглашавам, да бих био jom зздовољ- 
miju. да je onaj буџет, који je намељен селу и сс- 
љаку, nrliii. (Пљескаше и  бравање v центруму 
ii на дешшци). 

Pol prči sodnik Jevreiri Tomić: Ima reč narodni 
poslank g. Josip Cvetic. (Glasovi: Nema ga!) Pošlo 
g, Cvetica nema, smatra se da je odustao od reči. 
Reč ima narodni poslanik g. Zivotije Jevtič, 

Животнје Јевтић:  Господо народни  послани- 
ци, када ее у оиом Високом дому претреса мро- 
рачун држатшг буџета прихода п расхода за ра- 
чунску 1938'39 гошину, раздео Мивистарства по- 
љогтривреде и вода; сматрао ca*i за сбоју гтосла- 
ничку ni нсност да n ja ca своје črpane узмем вид- 
пог учешћа v onoj дебати и са овога места у овом 
Ипсочом до.\1\- изнеоем своје сипаске, као и да ука- 
жвм na дапатп.е гетко сгап.е које влада код na- 
mer иарода. 

Радп краткоће врсмспа којс ми стоји на р, 
сгголбжењу, писал! у могуНиости да прикажем цах 
локуппо сгап.е, какво je у нашем пароду, јер - \ 

■ сс o томе пмало иного да повори, већ hy 'ce -^ 
raiui пајг.ажппјпх nnraina која тангирају нзшу ц] s 

л.опрпвреду n ii>cn засгој. v 

Кад слушамо са.ове говорнице у овом Дом 
laran.a господпиа Министра пољопривреде ;V 

иода, како лепо прпказује папредак name по.ч.,,'1 

прпвреде, могао on човек бсз икаквог устезан»а 
да полети у нарОД и na сав глас повпче: Народе 
v бвој зем/пп тече мед и млеко! 

И збиља, ак"о посматрамо одавде пз Београд 
нашу гтол^отгривреду, морамо искрено да признамг 
да je ona na достојпај imcuifH, и да у земљи сн ! 
cnja и блиста. Ллп, господо, ако зађемо no уиу« 
rpainn.'ocTii name земл.е n ппдимо како je crBapno 
стајње, ми ћемо се разочарати. Јер ћемо видети v, 
сморо две Tpelinne namer народа, грцају под уда. 
ром тешке нестатиде и немаигтиие. Трговина crna. 
■ia, i-nriin трговцп и заиатлмје губе се, јер n\ дав^ 
кпуппп каппталп, a полјопривреда je jom у no- 
воју. она спава мртвим спом, као да je ухватила 
опавајућу болест и иикако да се пробуди и крене 
напред. 

Видећемо врло мизерно одевене и поцепане 
испијепе n бледе силуете људских бића, a зашто? 
Само загго што немају довољио средстава за жи"- 
вот. Њихови станови нише личе na неке уџерице 
за стапоиаше стоке, a ne л.удских бика. 

ГООТОДО пародпи nociaiinna, пгга je огладало 
je;ine добро уређеиЈе земље, која правпо nocTojii, 
него добрп пугеви, добра моткзризација n желез' 
ппчкп саобраћај, добрчи станови, хигијенски уре- 
Јјенс школс за иаспптањс омладине нарочпто na 
селу, уређена и до максимума уздигнута пољо- 
ггривреда, затим ред и поредак у земљи. Али, го- 
сподо, за све овр мп смО jom увијек у кризи. 

Меии изгледа. a дај Боже да се ja у овоме н 
варам, да Краљевска влада више полаже на ро- 
кламе него na сам рад. Мема дана a да не чујете 
no некога са београдске радио станице како je 
Краљевска влада ггбстигла велике успехе na сре- 
ђив&ту ппплпка у нашој зсмл.и, и постигнутог ве- 
лимог благостања код namer народа. И свакн onaj 
ко CJiviua преко радија ове диктиране извештаје, 
a не би знао какво je право стање у земљ«, могао 
бп да поверује да у овој земљи све cnja n блиста. 

Господо, да се запитамо прво, какви су нам 
Лутеви који су артерија name државе? Ja мпслим 
да се nn једап од вас не може похвалптп да cv 
на завпл.ппвој niicnnn, a можемо отворено при- 
знапи да су cicopo непроходни. Основне школе. 
нар|очит6 no ■селпма, v којима се nam подмладак 
ваотитава4, више личе na неке страћаре a ис na 

анове које служе за добар одгој namer под- 
м гатка, na се пптамо, 6д куда оволика појава ту- 
беркулозе кол ^еце, нарочитп кол ђака. Ето, от- 
куда, a кад подмладак ипје здрав и добро од- 
гојен, онда пам neke бптп nn добар пољопри- 
mie/imiK'. 

Е, сал. господо, да пређем na цифарски део 
буџета. 

Расматрајући државни буиет прихода и рас- 
хода за рачуному lOSB'SS годину видео сам, да on 
ИЗНООИ unikpv ОД 12.ISO 000.000 дпнара. Л како je 
од протлопптпњег буџете повећан за динара 
1.270,000.000 опда ja ca правом тврдим, да je ово 
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и сувише велики буџет за нашу землЈу, a да не 
одговара платежној финаиоијској и скоиомској 
MDIIH нашег народа inim lic се on моћи реали- 
зовати. 

Гооподин Миипстар финаноија у овом Дому 
изјавно je, да иако je onaj оуџет nonchan за дп- 
нара 1.270,000.000 ппик неће оптп никаквог »овог 
оптерећења нашег народа, a ja га питам откуд ће 
imliii покриће за ову суму. * 

A сада, господо, када се узме у обзир, да оу 
и бановински буџети свију бапоиппа достигли су- 
м\- од 2.000,000.000 дппара, што окула износзи са 
држа.ипим буџетом укупио 14.liSO,000.000 динара, 
a то je, поспрдо, оптерећење na сеаку исиву главу 
у овој земл.и no КНК) дидара. Е, сал, пасподо, до- 
бро промпслитс, да лн наш народ може да издржи 
оволике дације или ne. Ja тирдмм да ne може 

Иако je државни буџет за ову годину повећан 
за 1.270,000.000 динара ипак изгледа мп да je nama 
прљопривреда пасторак садањег државног буџета, 
јер je буџет Министарства пол/опрнвреде и вода, 
иако један од најважнијих ресора јер je nama 
земља пољопривредна, једва повећан за свега 
17.625.677 дипара. 

Уместо да се овај буџет кад се већ чшш п 
ћање државпог буџета повећа за 200—300 милијо- 
на динара, a верујем, господо, да би и ова сума 
била мала да удовољи свима потребама поменутог 
ресора какац он има задатак, али на жалост on се 
ипак запоставља. 

Изгледа ми, господо, да je у овој нашој земл.п 
пречи „футбал и гол(1)" од пољопривреде, јер се за 
ову сврху баснословне суме бацају, na сал, rocrio- 
до, 'није ши чудо што смо са ynaiipe!)cn.eM пољо- 
привреде оволико заосталн, Јер скоро o n.oj вико 
не води рачуна. 

Питам ja вас, господо, шта je до сада Mnnii- 
старство полЈОпривреде и вода предузело и уради- 
ло да се Beli једном пољски усеви и летина нашег 
пољоприврсдника заштити од елемептарпих непо- 
года као што су град, суша, поплава итд. Нема 
лета, господо, a да читавн крајеви name држме 
не страдају од елементарних пспогода, тако да 
скоро од летине ништа ne остане. И raj народ, kora 
овако што задеси, осуђен ,ie да ДО друге лехине 
просто гладује за хлебом, a o осталим потребама 
и да ие говоримо. 

Уместо да се г. Мннистар овпм питањем оз- 
бил>но позабави и у буџету свакс године уноои 
знатне суме ради исплате 100о/,1О пострадалим од 
непогоде, on иа ово и не обраћа много пажње. 

У овом буџету Министарства пол>опривред( 
врло су мале суме предвиђене за сузбијање сточ- 
них заразних болести, које се скоро сваке године 
код стоке мојављују, a нарочито код свиња - 
свињска куга, од које скрро хил^адама хиљада грла 
\i ину. Уместо да се за ову сврху [Јредвиђају знатне 
суме ради набавке лекова, и ла се они бесплатно 
раздају произвођачима стоке за спречавање сточ- 
не болести, onu су лишени сваке помоћи, na ко 
има новаца on се бори да своју стоку спасе, a ко 
пак нема, он скрсти руке н вели: „Тако je Бог 

ао"! 
O овомс, господо, г. Министар г10л.опривреде 

мора озбиљно да поведе рачуна и да сваке годиис 
уноси у буџет знатие суме за шу сврху. Познато 
liiiM je, господо, да се код nac сваке годпне, наро- 
чито у пролеће, појављују читави ројеви голубачке 

мушице од које највише страда крупна стока. За 
um,m,o помбћи онима, чија je стока угинула, mije 
скоро ппшта предвиђоно у буџету, шго ja знам да 
се 0 овоме и ne води рачуна, стога je noipeono да 
ее у буџету за сваку годину за ову сврху упесу 
iseiie суме. 

Како се видп тргивипа са нашнм произвођа- 
чима жита, кад се појаве na ппјацп ш иам je свпма 
познато. У времепу кад летипа СТИГНе n треба да 
ее уновчн онда Gam државни opranu појуре за na- 
илату пореза. И тргоици, знајући ово, одређују 
цене житу онако како љнма конвенира na увек 
испадне да трговци зараде замашне еуме, a произ- 
вођач iie мрже ни режијске трошкове да помрије. 
Да je то тачно нека нам послужи прошлогодишњи 
онланс друштва „Прнзад"" које je зарадило преко 

i иилијона динара na извозу жита. A шта мисли- 
i е да je ова сума дата пр,ОИЗ»ођачу, што му у етва- 
ри и прппада, где 6н му оило Kpaja. U овоме 6н 
г. Миниетар пол>опрввреде трсбао озбиљно да no- 
веде рачупа, н да не дозаоли да се nam землшрад- 
иик овш^о шљачка, него да се одреде цепе и стара 
се за откул жита од произвођача, те на тај иачин 
омогући ироизвођачу да дође до болтх прихода 
ради уиапређења по.вопрпвреде. Не могу да про- 
пустнм a да ne замерим г. Мнннстру пољоарнвредс 
што ни мало не иоклаша пажњу иа исушиваше 
мочвара, којих у нашој земл.п има у велшшм KOM- 
плексима и да их претвара у зиратиу земљу. Ha 
raj начин постигле би се велике користи и за зе- 
мљорадпика и за државу. 

..i оау оврху у буџету пије muura предвиђено 
iiiini ее ко o томе сгара, a ако je и нешто учи- 
ibeno, то je незнатно, Несуаињиво je, господо, да 
врло велике штете нмамо од појединих река и 
оујица које су без својих корша у довољној ши- 
рини и дубнни, н, чпм мало надођу, оне се излију 
пз својих корита на читава поља летине и све уни- 
mre. Шта сад мислите колика je овде штета и за 
парод и за државу? За пример хоћу да наведем 
само 2 реке у мом ерезу за mija речна корита да 
се регулиту не би требало више од 2 МИЛИОНа 
дппара. To су реке „Белица" и „Лугомир". One 
ciKiKor лета плаве 'И уш^ите хпл.адами хекгара 
засађвне лепше, a колпко таквих бујица има и у 
другим крајевима name земље o томе и да не го- 
воримо. Ja сматрам да je крајње Јвреме да се PO- 
доодин Мииистар пољопривреде озбпл.по поза- 
бави и нађе потребан кредит да се већ једном 
приступи проколавануу корпта овакнпх река и 
спречс даље nnere које one паносе по.вопрпврсд- 
ницпма. 

Колике би се користи овдс постигле, то вам 
ne могу pelui, већ остављам господппу Мшшстру 
П(ОЛ.опривреде да on то сам утврди. 

A шта можемо pehu за пашу пољопрпвреду 
и за њен напредак? Скоро готово ништа. Ona im- 
камо да крене папред, \oni увек тапка у месгу. 

HoljiiMo, господо. у парод na ћемо видети да 
се земл.а jom \иек примптпвпо обрађује. Нема се 
ппкаквих справа за рациоиалну обраду земље. A 
то само због Tora mio ру царпне на пол.опрпвред- 
ne сзправе и алат превелике, n земљорадник ne мо- 
же да nx набави од прихода добиввних са пмап.а. 
Ja гаитам господнна Министра пол.опрпиреде, sa- 
uno се једпом ne скипе царииа na подлпривредне 
справе n алат, и то na one који су најпотребније 
нашем зе.мл.орадпнку за обраду земље, n na 'raj 
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иачин омогуНи сваком пољонрииреднику да до по- 
требних cripaua до1)С, јер, госиодо, како се земља 
за сегву припреми тако Jic и род дати. 

Скидањем царине на ове справе држава бц 
жрттвовала један веКи примнтак, алн бн зато до- 
била много nelin принос пол.опрпиедиих произ- 
вода. A шта мислите, гооподо, зар у нашој земљи 
не 6и могла да се створи једна фабрика за израду 
пољопривредиих справа >и алата на задружној 
основи и то уиионвањем акција, што се може да 
уради само ако се нма мало добре воље за ово. 

Прло се имало, a готово :iin мало., поклања 
пажн>а селекцији се.мена за сетву, a свима вам je 
познато, да каосо семе посејеш, тааова he ти и же- 
тва бити, a ово je врло важно за BCIIH приход. 

Господии Мииистар полЈОпрмнреде требао je 
у буџету да предвиди много веће суме за отвара- 
ње зимпоих пољопривредиих течајеиа који би тра- 
јали no 6 месеци, оида кад иаш земљорадник није 
заузет пољским радовима. У овим течајевима би 
се предавало o свима гранаша наше пољопривреде 
И то за одраслијс ijKi^ane од 18—30 годипа ста- 
рости, као и практична обрада земље и њено иско- 
ришћавање. 

Али, господо, нажалост, мм оваквих школа за 
сада имамо овега две и то: у Омедереврк.ој Па- 
.lanmt и у Пошићу ii ингде вишс. Да je opehe да 
у сваком срезу имамо оиаквих школа, шта мисли- 
те колнки би се ту успех постигао за унапре.ђење 
наше 110Л.011ривреде. Меопходно je потребио да 
се no селима стварају зимоки течајеии ради обуке 
и жеиског сталежа на селу. у вођешу гаадииства, 
повртарстиа, нчеларства, млекарства и живинар- 
сттва. Ha тај иачии мпого би се допринело уиапрс- 
hcibv пољопривреде и сеоског газдинства. 

Врло се мале суме уиосс у бујџет за приређи- 
luiibe изложаба citiix врста, a и ово je врло важио, 
јер изложба je јодна врста смотре, која даје иот- 
стрека прсжзвођачима, да се утркују, ко lic и mra 
лепше да пронзведе и одгаји, a ово све опет утиче 
na развитак  name полуопрпвреде. 

Мпого ме чудп mro господпп Мипистар пол.о- 
привреде није енергичпо устао у седници Mnmi- 
старског савета и да не дозволи да се § 471 Грађ. 
суд. поступка стави ван снаге, јер, господо, док je 
овај параграф код нас у предратној Србији важио, 
дотле мп нисмо имали na селу безкућника, a после 
стављања ван снаге овог §-а биће их и сувише. Го- 
шодо, упамтите, да кад сељак остане без крова 
иад главом, опда nelie битп пиком добро. 

Господо пародни послашицп, са ове говорпице 
у овом Дрму тврдп се, од criiane-скупштинске ве- 
ћине, да je стање код namer парода врло добро, 
a ja тирдпм да mije. Па вас пптам: колико има до- 
маћина на селу који 'Имају no два говечета, колико 
no једно a колико н>их im no једно. По два грла 
има 1/4, no једно 1/4 a половипа гра^ана немају нп 
no једно. Има л>уди којн купују гас само зими и 
то за дипар или два, mirne једу песлано него слапо, 
a inehop у кући имају само за БожиИ, Ускрс и Сла- 
ву, — na sac сад, господо, пптам: код кога je то 
благостање? A ima 1мислите, колико њих просеч- 
и!> са села у случају болести могу да оду лекару. 
Врло мало, IH то само због тога, што иемају повац 
да лекара плате a и што су no болпицама срло ве- 
лике болничке таксе, које слабпјп сталеж anco- 
лутно не може да плати, ако би болест захтевала 
болничко лечење. Onu махом остају у својпм ку- 
ћама, лечећи се бабским лековима,  na  ко  прете- 

кне, тај ■захвал>ује једино Богу и баби. Ово je врло 
ружан зпак за једну земљу, као што je nama. 

Ha запртетку својмх излагања, ja предлажсм: 
да се тто npe скппе царина na поллхпривредпе 
справе и алат; да се допесе закоп, o обезбеђењу 
пол>ск:пх усеиа од елсмептарних пепогода; да се 
приступи регулнсању река и бујица; да се npncrv- 
пп. изградњи путева и омогуНп експеди i ииппјп 
саобраћај; да сс скину цене соли, гасу и шећеру са 

, од досадање цене, као и да се снизи цена ду- 
вану и то omiM врстама које пуши слабији сталеж 
«ашег народа, и да ое на тај пачпп омагући зем- 
.иорадиику да до ових артикала може доћи; да се 
§ 471 Грађ. суд. поступка повратп na снагу и npo- 
шири na целу територију name државе; да се сми- 
ny цене бемзшгу и OMorvliii паппедпија моториза- 
■ција; да се скипе порез na земл.арииу; да сс укину 
наследне таксе код масених сУдова, да сс скину 
болничке таксе за 50% и омОгуНи лечење земљо- 
радника у болнице. 

Молим господи«а Министра пол^опривреде, 
да она моја доброиамерна излагања прихвати n 
што npe оствари. 

C обзиром што се не води рачуна и не покла- 
ња довољна пажња нашем селу и сељаку, пзјављу- 
јем да liv гласаги против. (Одпбраиање и пљеска- 
n.е на лепици). 

Potprciscdnik Jevreni Tomić: lina reč narodni 
poslanik g. Miiiae! Brenčič. 

Mihael Brenčič: Gospodje narodni poslanci! Mo- 
ram /. žalostjo konstatirati, da je tudi letos proračun 
poljedeJSKCga ministarstva premalo dotiran. Želeti bi 
bilo, da se krediti za to važno ministrstvo v prihod- 
tijem letu znatno zvišajo. Ob tej priliki naprošam 
g. ministra, da daje izdatnejšo letno podporo sadjar- 
skemu in vrtnarskemu društvu v Ljubljani, ki ima že 
preko 9000 članov. Prav tako bi bilo želeti, da se 
z zadostno podporo podpre kmetske zadruge v ptuj- 
skem, okraju. Zlasti pa naprošam g. ministra, da 
podeli novo ustanovljeni vinarski zadrugi pri sv. 
Barbari v Halozah okraj Ptuj za novo zadružno klet, 
katera zadruga ima preko 100 članov podporo 
pol miljona dinarjev in to i/, kredita, ki ga ima na 
razpolago v te svrhe v znesku fi miljonov dinarjev. 
Istotako naprošam g. resornega ministra za brezo- 
brestno posojilo za uboge slovenske vinogradnike 
v Halozah in Slovenskih goricah, ker jim je to posojilo 
potrebno za obnovitev vinogradov. Moram ob tej 
priliKi povdariti, da je bivša Austrija dala iz držav- 
nih sredstev svoječasno enako tudi deželni odbor 
v Gradcu znatne zneske in to na 25 letno odplačilo. 
S temi zneski so se ^red 50 leti obnovili v naših kra- 
jih vinogradi. 

Glede galice moram omeniti čuden slučaj, da se 
galica prodaja v inozemstvo po ceni 3 dinarjev, med 
tem ko moramo mi za lastno uporabo plačevati sko- 
raj dvojno ceno. Verjetno je da imajo nekatera dru- 
štva premije za izvoz galice v Inozemstvo. Jaz apeli- 
ram na g. ministra, da to stvar uredi, ker nima smi- 
sla, da mi plačamo doma dražje kot pa se galica pro- 
daja v inozemstvo. 

Novi trošarinski pravilnik iz leta 1937 je storil 
veliko škodo tako vinogradnikom kakor tudi gostilni- 
čarjem. Prej so lahko revni kmetje v Halozah zame- 
njali za svojo potrebo žito za vino. S tem pravilni- 
kom pa jim je to onemogočeno. Po tem pravilniku 
mora kmet-nevinogradnik takoj pri prevzemu plačati 
banovinsko   trošarino v znesku 1  dinar   in   pravtako 
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obč'nsko trošarino. Vsled tec^a pravilnika v bodoče 
tudi gostilničar v naših krajih tve im več kuppval vino 
direktno od vinogradnika temveč ga bo kupoval od 
vinskega trgovca. Tako bo imel škodo samo vino- 
gradnik a zaslužek bo pobral vinski trgovec. Gostil- 
ničarju se ne izplača kupovati vino od kmeta vino- 
firradnika кег mora že takoj pri vklctauju plačati 
banovinsko in občinsko trošarino, 

Ob tej priliki opozarjani !r. Ministra na članek 
ki je izšel v „Slov. Gospodarju", ki izhaja v Marboru. 
V tem članku piše g. banovinski svetnik Alojz Janže- 
'■• vir pod naslovom ..Tako ne gre naprej, kaj vse in 
kje kmeta vinogradnika kakor tudi nevinogradnika 
čevelj žuli", Gosood finančni minister Letića je lansko 
leto nasedel, koje ustreeel željam predsednika župan- 
ske in kmetske /veze v Ljubljani ter še nekemu tro- 
spodit ki hoče vinogradnike zastopjati. Gb tej priliki 
prosim g. Ministra da pripomore da se v Dravski ba- 
novini uvede paušaliranje vina n žganja, in da se 
ukine trošarinski pravilnik, ki je do sedaj v veljavi. 
Isto tako naprošam da se pri nas uvede ponovno 
hivM avstrijski sistem prodaje vina t i. da lahko vino- 
trradnik Komurkoli nroda od 56 litrov naprej di- 
rektno brez trošarine. Ubogim vinogradnikom naj 
se zopet dovoli v slučaju nadprodukcije vina točenje 
v:na pod vejo da lahko svoje vino prodajo bodisi tam 
kjer so ga pridelali ali v kraju na drobno po litrih 
kjer vinogradnik stalno stanuje. Seveda moralo pri 
tem nlaČati takso kakor jo plačajo sostilničarjl. Bo- 
gatejšim vinogradnikom naj se te ugodnosti ne da. 

Lansko leto smo bli poklicani od trgovske zbor- 
nice v Ljubljano zastopniki vinogradnikov, vinskih 
trgovcev in gostilničarjev, kjer smo se po 3 urnem 
prerekanju zedinili za paušalacijo v naši banovini in 
prosimo da se ona čimprej uvede. Za to so se izrekla 
vsa gostilničarska udruženja razen ljubljanskega in 
še enega drugega. Za to se je izrekel tud: predsednik 
takratnega vinarskega društva za Dravsko banovino. 
G. ban nato še do danes ni pristal pa upam da bo 

časoma naši upjavičeni želji gotovo ustregel. 
Nadalje moram apelirati da se ponovno uvede 

isti sistem plačevanja davkov, kakor pred vojno in 
to 4 krat na leto z davčnimi knjižicami. Eksekucije 
naj   se  omilijo  a 6%   obresti  naj   se ne  zahtevajo 
V prvem letu, ker na štajerskem posojilnice plačujejo' 
svojim  vlagateljem le 2%  obresti. 

Kmetska zaščita naj se razširi tudi na velepo- 
sestnike k' nimajo nad 50 hektarjev zemljišča ali nad 
pol milijona dolga, ker so oni prav tako potrebni 
zaščite, ker so to najboljši kmetje. V zvezi s tem na- 
prošam, da se počaka plačevanje prve in druee anui- 
tete do jeseni, kadar kmet proda svoje pridelke, ker 
le tedaj lahko plača. Vse eksekucije Ki so v teku naj 
se ustavijo. 

Glede nakupa mladih žrebcev v tujini ki bi se 
moral čimprej izvršiti apeliram na g. Ministra da se 
kunijo samo originalni belgijci. V državni ergeli 
v Ponovlšah pri Litiji naj se pri nakupu v inozemstvu 
in tuzemstvu piitegne kak praktičen kmet konjereiee 
in ne zopet zagrebški žid. Premovanju konj in goveje 
živine naj se od strani države podeli izdatna podpora. 

Prav tako prosim g. ministra da intervenira pri 
vojnem ministru, da izda odlok, da ni potrebno, da 
oni kmečki fantje, ki so služili vojake pri konjenici, 
pa še niso posestniki da morajo vzdrževali doma last- 
nega konja. Prosim tudi ministra da intervenira pri 
vojnem  ministru,  da se  ob  priliki  manevrov,  vzame 

konje le onim kmetom, ki imajo najmanj 3 konje. 
Breje kobile pa se naj sploh tega oprostijo. 

Obenem tudi prosim g. m'nistra, da razpusti 
takoj srezke kmetijske odbore, ki so nepotrebni, in 
da zopet uvede okrajne zastope. kakršne smo imeli 
na Štajerskem, Češkem in v Dalmaciji. Ti zastopi so 
mnogo let delovali v korist ljudstva. 

Pri kraju prosin g. ministra naj slovenske vete- 
rinarje ki služijo že najmanj 5 let v Južni Srbiji pre- 
mesti nazaj v Slovenijo. Glede Prizada moram ome- 
niti, da bi bilo potrebno, da pride v upravni odbor 
Prizada vsaj en član JRZ in to kmet. 

Ker imam največje zaupanje v sedanjo kraljev- 
sko vlado dr. Milana Štojadinoviča, dr, Korošca in dr. 
Spahe bom z mirnim srcem glasoval za proračun, 
(Odobravanje i pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Potprctscdnik Jevrem Tomič: Reč ima narodni 
poslanik g, M'lan Radžak. 

Милан   Баџак:   Господо   народни   посланици, 
прилнком прстреса буџста Мпнистарства пољопри- 
вреде на свима досаданлш буџетским дебатама ua 
u na садањој, готово сви говорници истичу прво- 
разредни значај пољбпривреде, земљорадње и 
сточарстна no namv изразито arpapnv зе.мл.у. 

Me једном je ититано u опде и у јавности, 
како целокупиа nama пацпонална скономпја и бла- 
гостање и просперитет, na и одбрана name земље 
зависи ол ссла и сел.ака. Ако je на селу и сељаку 
добро, добро je свуда. И заиста, благо опом на- 
роду и сретна je ona земља no чијпм се селима, 
поллша u гајепима, з"а плугом, за браздом, за ста- 
дом u свуда ори песма задовол.ног сел.ака. 

Имајући то пред очима, данашња Краљевска 
влада г. др. Милана Стојадшшвпка, одмах no сно- 
мс доласку na управу земл.е прву своју брнгу и 
старање поклонила je баш самомс селу и сел.аку. 

Bek je v толико махова подплачепо са овога 
места да je, Југославија no својој структури npc- 
теумно пол.опрпврсдпа земл>а. И поред тога што je 
ова чпп.еппца свпма нама добро позната ипак сма- 
трамо да mije сувишно, да се ona што чсшће по- 
навља. Ово стога што je потрсбпо да у свест свих 
наших иароднпх слојева продрс ндеја, да баш 
зато што смо стварпо сељачка држава, морамо да 
водимр земл.орадничку политику. Подаци, са 'ко- 
јпма располажемо, најбоље илуструју пол»опри- 
аредни карактср name земл.е, пз тих података се 
види да je у истој земл.н врло слаба просечпа гу- 
стппа стапоттштва (54,2 стаповппка na 1 км.) за- 
тим, да су неДовољно развијени ипдустријски цен- 
три са neliiiM бројем становшпптва n, иајзад, да je 
подела na градско и сеоско стапопппттио као и 
подела домаћинстава no појединим врстама зани-' 
мања таква, да не оставља никакву сумњу у аграр- 
nn карактер наше земл.е. Слабо развијсна инду- 
с i pn ja и релативно малп број rvmhe насел^ених ин- 
дустријских центара најбоље се запажа баш у Вој- 
воддаи која иначе прстставл^а најгушће насељену 
покрајину у држави 75,1 стаповннштва na 1 км2. 
Из података o подели стаиовништва на градско и 
сеоско као и из поделе no врстама заиимања види 
се да 75% становпика живи искл.учиво од произ- 
води.с пол.опривредних сировина (ратарства. сто- 
чарства, воћарства, виноградарства итд.), 3,3135 од 
шумарстаа, 9,82% од индустрије и занатства (са 
рударством 11,89%), дакле, од трговине новчарства 
и саобраћаја   живи свсга око 5,12%   целокупног 
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становништва. Ови податци најрсљефнијс пока- 
зују слику структуре иаше државс, и стога сматра- 
мо да je сваки коментар no овом питању излшпан. 
Овај и овакав карактер наше државе намеће свима 
владама и једну еминентно аграрну политику, ме- 
ђутим, ако размотримо рад разних влада које су 
се менЈале на управи наше државе, видсћсмо, да се 
пије Бог зпа шта урадило за нашу пол>опривреду 
и г10л>опривредникс. 

Од уједињеља наше државс до данас, рссор 
Министарства пољопривредс водили су наизме- 
пичио врло угледни и истакнутн полнтичари na 
чак и стручњаци. Сви су ти људи улагали крајН)С 
напоре и све своје способности и зиањс, да овај, 
за нашу аграриу земл.у можда најзначајнији ре- 
сор, што више уздигну и афнрмнрају. Ме1)утим, 
постигнути резултати нису ни мало ружичасти и 
окуражавајући. Ja свакако нисам први дошао до 
ове констатације. Сви објективни и упућени посма- 
трачи рада ma унапређењу name ползоприврсде са- 
глаоки су са овим закључком. Али ако je ова nama 
копстатација тачпа, онда се мпра поставитп nn- 
Taiiic: шта je омстало рад ранијих Министара no- 
л.опривреде n где лежн узрок њпховпг пеуспеха. 
Меии сс чппи, да у осповп постоје два битна узро- 
ка од којих зависи успех или неуспех у раду Mn- 
нисгра пол>опрпвреде. Ледап je чисто матерпјалпе 
природе, и као такав у пепосредној зависпостп од 
велнчшпе кредита, одпоспо од буџета са којима су 
располагали рапијп Мштстрп 110Л)Опрпвреле зл 
спровођеп.е разппх мера око унапређења свпх гра- 
na поЛ)Оприврсдпс производње. Позиата je ствар, 
a то je ca овога места редовпо сваке годипе под- 
влаченр и понављано, да су буџети Мттстарства 
пол>опривредс увск долазилп скоро na последше 
место. Потребе пол.оприврсле и поЛ)Опрпвредника 
третпране су као факултатпвнс друго-степепе, да 
ne кажемо, споредпс потребе. To се најбрље види 
из упоредног прегледа издатака no разним ресо- 
рима гдс су расходп Мипистарства поЛ)Опринреде 
претставл>ени мизсрним прпцептом којп ппјс дп- 
стизао ни впсишу од 1 % целокупног државпог 
буџета. 

Други, no моме мишл.сп.у. мпого значајнији 
узрок неуспеха Мипистарствп ползопрпвреде лежи 
у томе, што mnje било пикаквог спстема, ннкаквог 
одре1)Сног програма и плапа рада. Радило се, то 
се несумњиво мора признати, али то je бпо рад na 
парче, без пшрих копцепција и без оправдане наде 
na постишуће некпх стварн н далекосежпнх резул- 
тата. Доласкои na управу земл.е Крал>евске владе 
г. др. Мплана Стојадпповића n долпском г. Свето- 
зара СтапкоппИа na чело Мпппстарства пол.опри- 

' нреде, пастали cv бољи дапп за namv поЛ)Опрппре- 
ду и наше ползоприврсдппкс. Мссто ранијег лута- 
n.a кли тапкања у месту свс je кренуло спажпим 
корацима у напред. Mnom he мождп од вас упи- 
татп, чиме може да се објаспп onaj у пстипи ве- 
лики преображај, овај спажпп замах и бживљење 
у нашој привреди. За све one којп пзблпза n ca 
пажњом прате рад дапашње Крал>свске владе a на- 
рочито Мпнистра г. Стапковпћа на зпачајпом по- 
слу подизања пол>опрпвредпе пропзволље и еко- 
НОМСКОГ спажеи.а пол>опр11вредпика одговор je врло 
прост. Дапашп.а Крал^свска влада др. Мплана Сто- 
јаидновића и шен Мипистар г. Стапковић унели су 
пов дух 'И пово реалпо схватање o томе како треба 
да се ради na државном и иародпом добру. Г. Ми- 

нистар Стапковић je npe свега детаљно испитао и 
проучио све проблеме који тапгирају полоопрп- 
вреду и пољопривредника. On je у пуној саглас- 
ности са Крал.евском владом врло спретно и зна- 
лачки умео да пзабере све пајважппјс проблеме n 
да им да дефтштивпу солуцију. У том послу ои 
je najnpe nomab од оппх питап.а која тангирају 
жпвот садашшице, na je затнм прилазио и ретењп- 

■ма осталпх питап>а, чије cnpoBotjeibe у жпвот за- 
хтева дуг низ годппа. Таквим смишљвним радом 
избегнута су мпога евептуалпа разочарења и ocn- 
гуран сталап папредак name поЛ)Опрпвреде и no- 
Л)Опрпвредпика. 

Позната je чињеница да ми нисмо пмали из- 
rpaheno пол>ог1р11вредпо закоподавство, које би од- 
говарало прплпкама n потрсбама .нашпх земљорад- 
ника. Према томс im јсдпа мера, макар и пајболЈе 
замишл>ена| није могла да се са успехом спроволи 
у живот јер iHHJe имала ослопца у Закопу. Дана- 
тња Крал.евска влала и г. Мттстар Станковић 
уочили су одмах у почетку рада OBV празппну и 
стога je у овом релативно кратком периоду од не- 
пуне три годипе дапа израђен n угледао света чи- 
тав пиз закона. уредаба и правилпикп, који чмне 
|едну неразлучну органску целину, a na ocnonv ко- 
јпх je омогућеп рациопалап n плапскк рад na по- 
бол.шанЈу и унапређењу свпх грапа пол>оприврелс. 
Ради болЈег прегледа тога врло обимпог n зпачај- 
ног рада, ja ћу швести хронолошким редом шта je 
све урађвно v току овс трп послсд11>с годппе ло 
данас na пол>у полЈОггрпвредпог закоподавства. 

I) v 1035 год. допешене су следеће Уредбе: 
1) Уредба o измепама и допунама Урслбс o 

заштити земл.орплппка од 3 августа 1934 год. 
2) Уредба o заштитп земл.оралппка; 
3) Урелба o регулисању услова производње: 

прсдајс и откуппс nene mehcpne pene; 
4) Уредба o пзмепп Урелбе од 31 децембра 

1934 год. o пзмепи Закопа o ликвидаппјп arnapne 
реформе и велпкпм поседима; 

■5) Урсдба o пзмепп Урелбе o заштити зсмл.о- 
радпика од 30 септембра 193П године. 

Сем папред помвнутих Уредаба допешепо je 
осам правилника којима се регулишу мпога зна- 
чајпа питања увоза, извоза и промета пољопри- 
врелних пропзвола. 

11) У TOKv 193П године су и ступиле Ha спагу 
следеће Уредбс: 

1) Урсдба o одлагању извршења за земљорад- 
пичкс дугове; 

2) Уредба o сапацији n одлагању плаћања 
Средјишњег савеза Хрватских сељачких задруга 
3.C.O..I. v Загребу; 

3) Урсдба са закопском спагом o уређењу ду- 
гова пздатих na оспову Закона o позајмицама без 
nniepeca насељених добровол.лпа, и земљорадника 
и другпх пптересспата аграрпс рсформе, бр. 11в00 
од 30 марта 1928 годиие; 

4) Уредба o спабдепаи>у ипдустрија семеноког 
ул>а, ул>штим семеном; 

5) Уредба o одређивању откупних цена пше- 
(Нице; 

6) Уредба o ликвидацији зсмл>орадпичк11х 
дугова; 

7) Уредба o државпој интервенцији купови- 
по.м итспице у екопомској 193G/37 годпни. 
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8) Уредба o државној интервенцији на тржи- 
шту сувих шљииа; 

9) Уредба o откупу домаћег памука; 
10) Уредба o изменама и допунама o беглуч- 

ким земљама у Босни и Херцегоаини, од 3 септем- 
бра 1928 године, Закона o надопуни Закона o бег- 
лучким земљама у Босни и Херцеговини од 3 сеп- 
тембра 1928 године од 25 новембра 1930 г. и За- 
кота o изменама и допунама Закопа који се од- 
иоси Ha аграрну реформу у Босни и Херцегоннии 
од 12 августа 1933 год. 

11) Уредба o државлој гаранцији за кредите 
у Главном савезу српских земљорадничких задру- 
ra  у  Београду; 

12) Уредба o дирекцијн среских припомоћних 
заклада у Сарајеву; 

13) Уредба o санацији савеза Земљораднич- 
ких задруга у Новом Саду; 

Поред поменутих уредаба донето je још 12 
правилника који иружају ближа објашњења као и 
упутства за примсну идносних уредаба. 

111) TOKOM 1937 гбдине овај обнлати рад на 
доношењу разних закона и уредаба onu je такође 
врло обиман. Тако су донесенн следећи закон« и 
уредбе: 

1) Закон o нривредним задругама; 
2) Зако« o слатководном рибарству; 
3) Уредба o пољопрнвредним коморама; 
4) Уредба са законском онагом o рнболову и 

раколову; 
5) Уредба o државној ннтервенцнјн на тржи- 

шту ишенице у скоиомској 1937/38 годшш; 
6) Уредба o изменама и допунама Уредбе o 

ликвидацији земл>орадничких дугова од 25 ceu- 
тембра 1926 године. 

Сем овога иарађеИО je 8 Правилннка, који иро- 
писују и регулишу разне мере за унапређење no- 
л>011ривреде. 

ETO, TO je у најкраћнм потезима укупан биланс 
рада Краљевске владе и г. Министра полЈОпрнвре- 
де на изградњи пољопривредног законодавства. 
Сваки објективан критичар мора признати да je 
овим побројаиим уредбама и правилницима по- 
стављен солида« темељ и остварена финансијска 
могућност за спровођење на делу велнког броја 
разновроних акција и мера од прворазредног з«а- 
чаја за целокупну нашу пољопривреду. 

Упоредо са овим грандиозним законодавиим 
радом ишао je руку под руку и рад na терену. Са- 
зване и одржаие су многобројне стручие конфе- 
ренције no разним питашима из области билзие 
праизводње и сточарства, као и no свима другкм 
актуелним питањима, која се односе на пол.опри- 
вредну производшу, извоз и промет. Ha тим су 
конферсицијама узималн учешће, не само стручп.а- 
ци иа које спада терет спровођеља разннх акција 
у корист иарода, већ и сви заинтересованн стале- 
жи. Ha овај иачин ставлЈвн je у покрет цео при- 
вредни свет, дакле свн они који имају бнло rio- 
средне, било непосредне везе са проилиодп.ом. п"- 
трошн>ом, изиозом н прометом пољопривредних 
производа. Тиме je остварена давно прнжељкиваиа 
општа сарадња свих привредних кругова у pciim- 
важу пољопривредних питап-а. Нећемо претерати 
ако кажемо, да je оваквнм радом данашње Владе и 
Мииисчра ползопривреде много учињвно за ства- 
рање пољопривредног менталитета у свим слоје- 
г.и.ма нашега друштва. Сама ra чињеница, посма- 

трапа за себе преставља огромап успех ;iaiiaiiiii>c 
Владе. Јер ne смемо заборавити да иако je опште 
позната ствар, да je nama земља чисто аграрна 
земља, ипак тај појам аграризма није био довољно 
уса1)ен баш у свести оних, који су требали да рс- 
шаиају крупна аграрна питања. Ето, и у том no- 
гледу данашња Влада je повукла једиу дубоку 
бразду и раначила 'пут, којим треба наставити рад 
за дооро народа и државе. 

Ja hy L'O овога пута нарочито задржати 
иа извесшш законима и уредбама које, no 
моме мишљењу) претстављају капиталан значај 
sa будући развој наше пољопривреде.. Ту у 
првом реду мислим да подвучем значај доноше- 
и.е Закона o paздyжelby земљорадничких дугоиа. 
Свима нама добро je мозната горка истина да су 
задужења сел>ака спутавала ne само сваки покушај 
рада поједниаца, већ и сваку озбиљну акцију no- 
дузету од стране Владе и државе и самоуправних 
oprana. To болно питање виснло je као Дамаклов 
мач над главама нашег пољопривредног света у 
току скоро једне деценије. () томе пптању било je 
много речи и путем штампе разних часописа и дру- 
rii\ јаипих гласила, a поред тога ono je лебдело 
на уснама сваког гра1)анина ове земље. Чин.ени су 
разни предлози, разне сугестије, али «ије се нашао 
пико KOJU un ово за нашу привреду и њен проспе- 
ритет пајзпачајппје пптап.е озбпл.ио узео у расма- 
трање и потражио одговарајућу солуцију. 

C обзиром na компликовапост овога uman.a 
није ни чудо да се ни једна ранија влада није 
усуднла да приступи озбиљном расматрању и ре- 
meii>y овог питања. Требало j'e много храбрости, 
полета и познавања прилика, и много државнпчкс 
мудрости na да сс n ово пнтање једпом скппе са 
дневнога реда. Ja сматрам, да се неће наћи ппко, 
мислим од објективних јавних радника, који iic би 
одао велико признање данашљој Влади што je 
пмала толнко иушкости и толико онаге да n nn- 
тање растерећења земљорадничких дужппка скине 
са дневног реда. 

Други, no нашем мишлЈењу, веома значајан за- 
кон јесте Закои o привредннм задругама. У једној 
малопоседничкој земл>и, као што je наша, задру- 
гарство je једини излаз, једини начин да се паша 
свеколика производња организује и упути у са- 
времене начине рада. Hafue задругарство, л ако ре- 
лативно младо и без великог (искуства, показало je 
oi poMiiv ншвотну спагу нарочито у последњим го- 
дппама тешке екопомске кризе. Ono би свакако за- 
бележило још видније успехе да je благовремепо 
донешен једап саврсмеп закон, који би му пружио 
нове олакшице за рад и потребну потпору за сие 
његове акције. Нови Закон o привредном задру- 
гама имао je пред очима све ове моменте и стога 
можемо с праном очекивати да he настати бољи 
дани за наше задругарство. 

Порсд паведепих закона и Уредаба нама се 
чини да нарочнту пажњу заслужује Уредба o по- 
љопривредним коморама. Питање оснивања полјо- 
привредпнх комора било je предмет врло озбил>- 
»их студија како код nac тако и у страпим држа- 
вама. Ово стога што je ново време донело и нове 
системе рада. Познато je, да се na овим странама 
говори o диригованој планској привреди. Међу- 
тим, никакав се плански рад не може извести без 
ррганизованих елемената. Ми смо у нашој зем.1.11 
пмали организоване шндустријалце, трговце, за- 
натлије  и  друге  слободне  професије.  Само  nam 
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најмногабројнији сталеж — земљорадиички ста- 
леж остао je no страни, Сез икакве сталешке op'- 
ганизације, Сви су осећали да je то стање велика 
неправда првма стубу наше државс, али нико се 
није озбиљио заиигсрссонао да ово можда нај- 
круиније ninaibe дефивитивно реши. И ту je да- 
нашња Влада делом показала колико joj лежи na 
срцу добро и просперитет земљорадника, Стога 
je одмах no доласку na власт извршвна свестрана 
прнпрема за доношење Уредбе o пољопривредним 
коморама. Ова Уредба, као што вам je познато, 
донешена je прошле године јануара месеца и она 
се данас поступно уводи у живот. Мени je иаро- 
чито стало до тога да се обазрем -на најглавније 
моменте ове Уродбо. Свака na и најбоља ствар 
увек iHalje no неког критичара, али се у једној об- 
јективној крнтнцп не смеју изгубити из иида крај- 
ibn циљеви и намере оних, који раде }ia опште до- 
бро народа и државе, Moje je уверење, да je У; '• 
ба o поЉопривредним коморама таква да пружа 
све могућности за нормалан развој и просперитет 
пол>опр«вредннх комора. Разумлхиво je, да he у 
почетку рада можда бити мало колебања и лута- 
ња, јер je сваки почетак тежак, али he се у нај- 
краћем времену изградити способни људи за во- 
1)еи>е ових усга-нова. Задатцн пол.опривредних ко- 
мора су јасио и одређенО прописани у самој У- 
редби, тако, да ne остављзју ипкакву сумњу у по- 
гледу начина opi анизоиап.а n спровођења у живот 
разних мера на уиапређењу пол>опривреде. Комо- 
рама се оставља веома тироко поље рада како на 
унапређењу свих грана пол^опривредне производ- 
ii.e, потрошње и продаје, тако и иа изградњи no- 
љопривредних законодавсгава и [Јегулисању при- 
вредних односа разнил сталежа ■■ ie he се омогу- 
Iiimi хар.мо.нично и правилно задоволзењс свих по- 
треба иарода и државе. По .нашој замисли, пол>о- 
привредне коморе he биги покретачи свих корис- 
imх акција за подизање села и сељака. One lie да- 
вати иницијативу и импулс за рад, и тиме he и 
посредно n непосредно утицати на све адмннистра- 
тивне, управне и закоиодавле власти, no свима пи- 
тањима која тангирају економски, социјални и 
културпи животиашега земл>орадника. One he joul 
minu' допринети, да се и код нас спроводи она и 
онаква аграрна политика, која he најбоље одг^ ва 
рати naimiM гариликама и иптерссима наше пољо- 
привреде.^Оне he, ja сам у то уверен, бити најпо- 
деспији инструменти за стварање пољопривредног 
менталитета, без кога ne може ни да се замисли 
неки парочши напредак na пољу унапређења rio- 
љопривреде. 

Бацивши овај летпмичап поглед na законо- 
давни рад Мраљевске владе, рад који свакако за- 
служује највећу пажњу и признање, мепи je миого 
стало до тога, да проговорим неку реч и o оном 
значајном раду na терену у народу. Напред сам 
поменуо да je у овом кра'п<ом псрподу од 3 го- 
дине одржап чптав пиз конференција n веНих ску- 
пова, Ha којпма су расправљана разпа стручна nn- 
тања us области разппх грапа поллоприареде. Ово- 
га пута жеља ми je да се мало више држим na 
кошсретпом излагању тог стручпог рада из обла- 
сти сточарства и бил>ие пpoизвoдlbe. У овом Дому 
чули сте од HHiue гоиориика, приликом буџетске 
дебате, колики значај претставља сточарсгоо за 
нашу националну економију. Стога се ja нећу за- 
државати на томе гштању. Мени je стало до тога 

да се и овде на наше сточарство гледа реално, a 
no MoryhcTBy и стручно. Ради тога, потребно je, Да 
макар у најкрупнијим линијама прикажем то стаи,е 
како се на њсга гледа са етране наших стручњака. 
Пре свега морам да учиним једпу општу конста- 
тацију ,на стање нашсг еточаретва, како je затечено 
одмах после ■ослобођеша и уједињења. У то доба 
стање нашег сточарства било je како бројно, тако 
и кналптативпо пезадоволЈавају11е с обзпром на 
захтеве светских тржишта. Такво стање захтевало 
je ужурбан рад с једпе стране на попуњаваи.\ 
огромних празнина створених ратовима, a с друге 
страпе рад na поправци квалнгета свих врста сто- 
ке. Разумљиво je, да су први jianop'H чип.спи да се 
попуне празнине у погледу броја стока, јер су опу- 
сгошени крајеви од пепрнјател^ требали хитну 
iioMoh у радпој сгоци. Када je завршен овај први 
период рада na попуњавању празпипа, појавили су 
се пеодложпп захтевп за радом na поправци ква- 
литета. 

Taj рад na поправцп квалитета свих врста 
стоке захтевао je у првом реду великн број добро 
опремљеппх стручпих cnara, a затим и обилна 
сретства. Међутимј једпо и друго недостајало je за 
овакав подухват. llaine врсте домаће стоке ниоу 
могле да задоволзе укус потрошача na етранп.м 
тришштима, a у колико су палазнле прођу, пла- 
luine су no најнижој цени. Ово сгога, што су и ro- 
веда и коњи и свпњс и овце већином биле у полу 
примитивном стању. Да бл се такво стање што прг 
поправило и да би и ми као .пзвознпчка зсмља мо- 
гла са успехом да конкуришемо na страним пија- 
цама, био je потребап брз рад na поправцп квали- 
тета. За поправку квалитета сипх врста стоке по- 
стоје два начипа: 

1) Поправка паших домаћих paca и сојева \ 
сопсгвеној крви путем селекције и 2) поправка на- 
ших дома^нх типова путем укрштавања са ст.ра- 
miM оплемењеним расама. Овај други начин нам 
je наметнут силом захтева светских тржишта на 
којима се појављујемо као извозници. Ово стога, 
што je поменутн начин много бржи и што нас 
време гони ла тај брзи рад. Алн и у овом nannnv 
поправке квалитета стокс мора да се ради са из- 
веспим утврђеним планом. Ради тога, захваљујући 
најширем консултовању како стручњака, тако и 
произвођача које je тако зналачки организовао г. 
Министар Станковн11 прво су тачпо одређеие pače 
које одговарају шашпм климатским, тереиским и 
еколомскпм приликама, na je затим извршено ре- 
јонизирање целе државе да бн се одредило која 
paca мора да се гаји у сваком поједнпом крају n 
која paca најбол.е одговара приликама допичног 
краја. 

Истина je, да се до ступања данашн^с Краљен- 
ске владе ma чело управе земље у овом прапцу и 
лутало и радило без плана и програма, Међутим, 
доласком садање Краљевске владе, која je na свима 
пољима показала један утврђени врограмски рад, 
и сгочарској политпци одмах je посвећена пуиа 
пажња. И сви ми и читава јавност који смо у.мелп 
да пратпмо n процењујемо дела-ппост Министар- 
ства пол.опрпвреде присуствовали смо како изгра- 
ђнвању самога програма тако и ncnyibaBaiby једне 
no једне тачке тог општег програма. 

Поред основне мере за унапре1)ење и подизање 
сточарсгва, која се састоји у убацивању у народ 
uiTO  већег  броја   одличних   расплодних   грла за 
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.limun приплод, npiiii пут, иосле без мало читапс 
две деценије no рату, видимо да сс селекцији до- 
Mahe стоке поклања заслужена iia>Kiba. 

Употребом страиих чистих paca стокс за опле- 
.MeibHnatbe иаше стоке у напреднијим сточарским 
крајеии.ма и истовременим радом преко гоиедаЈ)- 
скјих и других селекцијских станица, чијим ocim- 
HaibHMa и органнзова11>у прнсуствујемо прошле и 
гоко.м ове године, ми виднмо да се у остварењу 
ирограма за подизаше сточарсгва иде правим и 
реалшим иутевима. 

C друге стране, ож11вл>авање.м сточарских про- 
извођачких селекцнјских задруга и удружења no 
читавој земљи, са којнма су и Министарства и ба- 
новине ступале у најтешњу сараднЈу, видимо јсда« 
иов реалан и корисан рад на селекцнј11 " сотлеме- 
њивању сгоке.   Мале задружпе   смотре   задружие 
стоке у вези са селекцијом и преииран>ем најбол.их 
расплодних грла стоке претстављају осноипцу npo- 
грамског и  систематског рада  на  подизању сто- 
чарства одоздо. Колики су и какви су успеси овак- 
вог рада за релативно кратко време најоољу илу- 
страцнју видимо на  нашил!  сајмовима расплодне 
стоке у I IOBOM Саду и Младеновцу. Ту видимо да 
наше сточарство из године у годнну показује све 
видније резултате н успехе. 

Напослетку, оживотворењем и увођењем у 
живот централне устапове за Bol)CiiJe евидекције 
и конгроле иорекла одобренс стоке за приплод, 
чији дагум осинвања златинм словидо улази убе- 

. лежен у историју нашвг сгочарства, оточарској 
производњи и сгочарској зваиичној полнгпцн УДа- 
рени су здрави основни темел.и за даљи програм- 
ски и снсгематски рал у праицу 5рзе киалитетис 
поправке  iiamcr зсмалзског сточарства. 

Ме1)угим, констатујемо лм стагшсгиму бројног 
стања стоке која нам пружа следе11у слнку: 

Било je коња у 1927 родини 1.120.000, у 1936 
години 1,21(3.000; говсда у 1927 г. 3,730.000, у 1936 
години 4,100.000; свиња у 1927 2,770.000, у 1936 r. 
3,126.000; оваца у 1927 годшш 7,736.000, у 1936 r. 
9,568.000; живнне у 1927 годипи 16,280.000, у 1936 
години 21,505.000. 

Затим, статистику извоза стоке која нам по- 
казује да смо 1930 године од мзвоза стоке и сточ- 
них производп пмпли 1 милмјарду 906 милиона 
22.3.000 дииара, a 1936 годиие 1 милијарду 485 мн- 
лиона дииара. 

Напослетку, да у скали националиог дохотка 
сточарспш 'Заузима једио од водсКих места са 
огромном цифром од преко 10 милпјарди динара, 
ои.ча, иажалост, морамо да констагујемо, иако 
у.чимамо у обзир само 1сточарство, да je буџст 
Министарсгоа иол.оприврсде и npcBeh мали и оск\- 
даи. Уацоређен првма цслокупном буџету, буџсг 
Миггистарства полЈОпривреде прегставља једва не- 
пгго прско ]"',. Затп he вслика брига господипа 
Минксгра у идућој буџетској годипи Г>ити управ- 
љена у изналажењу нових срстстава — мимо бу- 
џета — ако мисли да mro учини, Уосталом, на то 
je o« био приморан да чини н TOKOM ове године. 
,v овом погледу, као mro смо видели, он je делп- 
мично имао успеха. 

Али, кад сс узме у обзир обимност и значај 
овога ресора no namv чисго аграрну земл>у овај, 
оиакч) мали и 11едои()Л>аи буџет требаЛо би свака- 
ко повећати. Зато сам и слободан, да подшосећн 
поссбап амаидман, уиозорим господу народпс по- 
сларгике na могу1»ност за повећањем сретстава за 

овај тако важан приврсдни реоор. llaiHMc, потреб- 
но je да Министарство трговине од извозних и 
другпх такса, које се убиру при извозу сто- 
ке и сточних праизвода, стави на раоположење po- 
сподину Миинстру полуопривреде мредит од нај- 
мање П) милиона динара. 

Исти план.ски рад, какав смо констатовали при 
подизању namer сточарства, запажамо и na уна- 
пређењу свих грана биљне производње. Mu смо, 
као што вам je позпато, прежпвл^валп гешке 
дане винске кризе; затим, кризе у погледу плас- 
маиа пашпх Ж11та])пца, као n у погледу уноБЧММ 
namer Boiia. Свима овим пигап.п.ма давашња Влада 
ггоклања иного бриге и старања. Познагоо вам je 
да смо још у току прошле буџетске дебате слу- 
шали у оиом Дому мулра пз.пп ama namer Mnnn- 
npa полЈОпрпиреде 0 mro скорпје.м извршењу ти- 
nnanpaiija внпа, a затпм « осталпх пол»0»привред- 
miK пропзвода. У гу сврху ОДОбрени оу н napo- 
nu™ крвдити, .којп су потребпи да поолуже за (из- 
градњу задружиих подрума у којима he се справ- 
.i.,irii једнолична нппа, a према савременом пачину 
пауке н техппке. 

Ha крају овог излагања мепи je нарочито ста- 
ло да укажем na потребу mro јачег n агилппјег 
|)ада na пол.опртфедпом образовању нашег зсм- 
љорадника. Позиато je, да произвођач мора да 
ради спретно. Пскуство свпх шфода учи nac, да 
je ncMorvlie покрепуип нвпред IIO.I.CKV прпвреду 
користећи се са nocrojeliiiM пародппм традпцпјама 
n вемовним навикама практпчара, пего je потреб- 
но да се примспл je прогресивно знање које стал- 
но еволуционира и које даје произвођачу стална 
нова сретства за потчињавање природних чини- 
лаца пропзводње. Crora je norpeono да се npn- 
в[)едпа наука и сип гехничкп пЈхшаласцп mro впше 
препосе у народ путем стручппх пољопривре/ших 
iiikoia. Пољопривредне тколе су баш зато н од- 
ређене да v свпма приликама пружају потребна 
упутства землЈорадницима за п.пхов рад, како би 
овака п.ихова акцпја могла донепти што боље ре- 
зултате. У гаоређенуу са друпим чак неаграрним 
државама nama држава сгоји врло phaso у no- 
гледу браја поллопривредних ткола. Ми дапас je- 
два и.мамо око 45 које средп.пх, које нижих, које 
спецпјалпнх n до.маћичкпх пол.опривредннх тко- 
ла. Taj број je апсолутно педовол.аш за name при- 
лике и ja 5и\ се парочпто радоиао ако би се у 
будуће и овом веома зпатпом пптању поЈВОПриаре- 
дпе паставе и 110л>опривредпог образовап.а уопште 
посиетила ona пажња коју ово питање заслужује. 
Морам, посподо посланпци. из свега горс изложе- 
ног изјавпги да hy гласатп за буџет Министар- 
Отва пол.опрпвреде. (Одобравап.е и пл.сскап.е у 
пептруму и  na деспнци.) 

Potprdscdnik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik  g.  Stjepan  Novakovic. 

Stjepan Novaković: Gospodo poslanici, prije sve- 
ga konstatiram neprijatnu činjenicu, da je ova Kr. 
vlada sa pristankom Pretsedništva ove Skupštine bez 
svakog pravog razloga ubrzala kroz noćnu sjednicu 
pretres ovog najvažnijeg resora Ministarstva poljo- 
privrede u ovoj agrarnoj zemlji i tako hotice ili neho- 
tice oduzela oiiaj značaj ovom resoru, koji on u in- 
teresu dve trećine državljana ove zemlje — najvažni- 
jeg staleža i odbrane — zastupa. 

Gospodo narodni poslanici, Božja pretnja: u zno- 
ju lica svoga ješćeš kruh svagdanji" pogađa muko- 



422 XXVI REDOVNI SASTANAK — 3 MARTA  1938 

trpni zemljoradnički svijet svom težinom sadržaja 
šta više gotovo paradoksno: u našoj Bogom danoj 
Jugoslaviji: mnogi zemljoradnik, koji skrbi za kruh 
drugome, nema dovoljno kruha za se i svoju obitelj! 

Pod tim auspicijama kreće se i budžet Ministar- 
stva poljoprivrede za godinu 1938/39 koji bi imao 
obuhvatiti čitavu našu poljoprivredu i sve probleme 
nacionalne ekonomije, presudne za najbrojniji stalež 
U ovoj zemlji, zemljoradnički, a zatim, za blagostanje 
naroda i progres države Jugoslavije. Gospodo posla- 
nici, svaka vlada u državi sa tako izrazitim poljopri- 
vrednim karakterom kao što je to Jugoslavija mora 
da u prvom redu posveti svu brigu da prosperitet po- 
ljoprivrede osigura na osnovi polučene prakse i pro- 
gresa savremene nauke 0 nacionalnoj ekonomiji tako, 
da poljoprivredna proizvodnja poluči onaj pozitivan 
uspjeli, koji odgovara mukotrpnom radu našeg selja- 
ka i stvori preduslove da bude pozitivan takmac na 
svjetskom tržištu svojih poljoprivrednih, stočarskih 
i gospodarskih proizvoda. Tom velikom zadatku mo- 
rao bi odgovarati budžet Ministarstva poljoprivrede. 
Međutim, jasno je i na žalost već kroz godine je iz- 
našano i priznavalo, da raniji budžeti pa tako i ovaj 
budžet baš gledom na tu pretežnu agrarnu strukturu 
ove zemlje nije dostatan niti je u kakvoj proporciji 
sa ostalim resorima i, prema tome, oh ne može udo- 
voljiti potrebama agrarne zemlje, koje postavlja sa- 
vremeni napredak kulture i svjetska utakmica na tr- 
žištu. 

Gospodo narodni poslanici, cijeli budžet Mini- 
starstva poljoprivrede iznosi za godinu 1938/39 di- 
nara 142,950.780,— t. j. više od prošlogodišnjeg za 
[7,625.677 dinara. LI omjeri prema celokupnom izno- 
su državnog budžeta din. 142,950.780 : 12,180:000.000 
svikolikih rashoda za okruglo 12,000.000 zemljorad- 
nika u državi iznosi postotak i %', a to je u najmanju 
ruku slabokrvna politika i nehaj za prosperitet 3/4 
državljana ove zemlje, koji neće dovesti konsolidaciji 
naših bolesnih ekonomskih i socijalnih prilika a po 
njima i općih političkih. Dok susjedna Bugarska na 
1 knr troši za unapređenje poljoprivrede din. 1004, 
Jugoslavija troši 500; dok Bugarska na jednog ze- 
mljoradnika troši dinara 21,50, Jugoslavija troši 8,40 
diiiara. A sa koliko shvaćanja i po sigurnom planu 
druge civilizovane zemlje unapređuju i modernizuju 
poljoprivredu neka svedoče statistički podatci, da 
prihod jednake površine orane zemlje zaostaje u Ju- 
goslaviji od Nemačke za 60%, Danske za 100%, Irske 
za 140/0. Treba da se još za vremena zamislimo da 
je Jugoslavija sitnoposjednička seljačka zemlja, u 
kojoj 2'3 zemljoradnika imaju posjed ispod minimu- 
ma  egzistencije,  i  to   1/3  (671.865  gazdinstva)  ispod 
2 hektara (637.576 gazdinstva) više od 2 hektara 
zemlje! Tek 1 3 gazdinstava ide od 5 hektara na više. 
Gospodo, oko 7,000.000 zemljoradnika radi i živi pod 
najtežim uslovima i minimalnim mogućnostima zara- 
de danas a uvaženjem daljeg cijepanja zemlje i zbog 
postojeće nezaposlenosti pokazuje se sve jača pau- 
perizacija sitnili zemljoradnika. 

Agrarna reforma snabdela je zemljom veći broj 
malih zemljoradničkih interesenata, nu nedostatno za 
one, koji su nadeljeni zemljom, a veliki broj ostao je 
i dalje bez zemlje. Ona nije ni mogla sama riješiti ci- 
jeli naš socijalno ekonomski problem, potrebna je 
bila za to dobro smišljena stručna privredna i soci- 
jalna politika: unapređivanje poljoprivredne proiz- 
vodnje, industrijalizacija naše zemlje i socijalna za- 
štita našeg domaćeg radnog elementa seljaka i rad- 
nika, koji mora da prodaje svoju radnu snagu, ako 

hoće da živi. Kod nas se, međutim, koristila agrarna 
reforma za izborne kuglice, briga za selo rasla јв 
samo pred izbore i tjerala demagoška politika pro- 
tiv kapitala i industrije i tamo gde bi industrija jedi- 
na mogla da zaposlenjem ublaži pauperizaciju sitnog 
zemljoradnika. Napose to važi za Primorsku i Sav- 
sku banovinu, gde oko 80% zemljoradnika ima nedo, 
voljno zemlje, pa je proletarizacija i pamferizacija 
seljaka brojčano najveća i postepeno rasle. Socijalno 
ekonomski problem našega sela je najjači narodni 
problem, jer seljak da se izdržaje izjeda i grize te- 
meljni kapital pošto nm prihodi nedostaju da po- 
krije ni najmanje potrebe svoje porodice i gosporad- 
stva — a gdje su još razni državni, banovinski i cm. 
ćinski tereti?! I, gospodo, za regeneraciju toga iznio- 
renog i isisanog sela šta je učinjeno i što je predvi- 
deno ovim budžetom za taj najbrojniji stalež, za sr- 
čiku narodne snage i odbrami države, za našeg naj- 
brojnijeg poreznika, najjačeg potrošača? Kraj uve- 
ćanja budžeta za milijardu dvesta sedamdeset tniliona 
od godine 1937/38, iznosi tangenta budžeta za Mini- 
starstvo poljoprivrede iznosi horibile diktu sa dinara 
142,950.780 = 1%, a od .toga. otpada 50% na lične 
izdatke. 

I kraj najbolje volje i dobre spreme nije Mini- 
stru poljoprivrede moguće da digne prosperitet po- 
ljoprivrede u %, koji odgovara bonitetu naše zemlje, 
klimatskim prilikama i rijetkoj marljivosti našeg se- 
ljaka, da unapredi blagostanje seljaka, a s njima, i 
cijelog naroda. To pak tim teže što je prema izve- 
Staju samog Gospodina Ministra finansija, narodni 
dohodak koji je iz godine 1936/37 od 38 milijardi 
skočio na 40 milijardi, gotovo u cijelom višku od 2 
milijarde povučen u državne kase za uvećanje budže- 
ta, ne mareći što će ostati za progres cjele privrede 
po privatnoj inicijativi. 

Gospodo, ne vidim, dalje, iz budžetskog plana go- 
spodina Ministra poljoprivrede kako će podići poljo- 
privredu, gde su mu mjere za opskrbu siromašnih ze- 
mljoradnika dobrim oruđem (željezni plug — brana 
— vjetrenjak itd.), gde su mjere za što jaču uporabu 
umjetnog gnojiva, čišćenje sjemena — čišćenje njiva 
od korova, gde su mjere protiv bolesti bilja, obnovi 
livada i pašnjaka, gde su pogodnosti za jeftin uvoz i 
besplatne carine za gospodarsko oruđe i gnojivo i za 
sretstva protiv bolesti bilja. 

Ministarstvo poljoprivrede moralo bi sa svojim 
ogledmm i kontrolnim stanicama, koje bi dakako mo- 
rale biti ne po partiskim obzirima već podjednako 
podjeljene prema faktičnoj potrebi dotičnog kraja - 
vršiti intenzivan i uspešan rad u poljoprivrednim gra- 
nama, te davati po svojim stručnim ekonomima bes- 
platna uputstva i praktične pouke zemljoradnicima o 
kvalitetu njihove zemlje, o potrebi vrste i načinu 
upotrebe umjetnog gnojiva, o svrsi — shodnosti kul- 
ture tla, o gnojenju livada i opće o prosperitetu po- 
ljoprivrede kraj intenzivnije i racionalnije obradbe 
zemlje. Tako bismo narodni dohodak, kraj napred- 
nog stočarstva i ostalih grana poljoprivrede, godi- 
mice podigli barem za 50%, dok kraj današnjih viso- 
kih cena umjetnom gnoju a nesrazmernih cena polj- 
skom proizvodu nije seljak u stanju da ih nabavlja 
već drlja dalje drljačom i vrše žito konjskim kopi- 
tarna. A kako je sa cijenom monopolskih državnih 
artikala i to onih što ih proizvodi zemljoradnik še- 
ćerne repe, duhan itd. a cijena petroleja, soli i žigica! 
Na pravilnom regulisanju tih cijena morao bi Gospo- 
din Ministar poljoprivrede energično raditi. 
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Gospodin Ministar morao bi da poradi nadalje 
na sniženju zemijarine, koja se od godine na godinu 
inilošću Vlade proteže; a napose da se zemljoradnici, 
barem oni ispod 2 hektara zemlje, posve oslobode 
svake zemljarine, jer je taj posjed već ispod mini- 
muma egzistencije. Nadalje bi gospodin Ministar mo- 
rao uznastojati, da se na sve vrsti poljoprivredne 
kulture protegne sniženje zemljarine, a ne samo na 
oranice, te dalje da se klasifikacija katastralnog pri- 
hoda u svim krajevima države što prije provede po 
jednakom principu valjanosti zemlje i njene plodno- 
sti. Samo u takvom radu i sprovodenju valjane poljo- 
privredne-socijalne politike povišice se rentabilnost 
seljačkog gospodarstva i osvežiti ambicije rada. 

Uz ratarstvo najvažnije je u ekonomiji valjano 
stočarstvo, koje je od živog uticaja na našu izvoznu 
trgovinu te dostiže već preko 4,000.000.000 godišnje. 
Racionalno stručno uzdržavanje livada i pašnjaka te 
nadasve korisno sijanje djetelina i sočivica povišice 
kvantitativno i kvalitativno kapacitet stočne hrane i 
tako pridonijeti napretku stočarstva, kojim naše kli- 
matske prilike bezuslovno pogoduju, a naš seljak mu 
posvećuje punu ljubav i sav svoj trud i mar. Treba 
ga samo u tom nastojanju podupreti savjetom i ma- 
lom ispomoći za selekciju za nabavku rasplodnih 
grla i to kako u konjogojstvu tako i marvogojstvu, 
te sitnoj stoci. 

Treba nabavljati rasplodne pastuhe i bikove u 
prvom redu u samoj državi iz dobro vodenih seljač- 
Idh gospodarstva i marvenih zadruga, a tek za osve- 
žctije pasmine odabrati skupe nabave iz inestranstva. 
Tu treba uporedan rad banovina i opština u prosu- 
đivanju potrebe pojedinih krajeva kao i raspodele 
rasplodnih grla na priznate stočare ne po partijskoj 
pripadnosti već po gospodarskoj uzgojnoj valjanosti 
i pouzdanosti; ne po legitimaciji člana J.R.Z. već po- 
štenom i uzornom gospodaru. Uz ljudsko zdravlje 
važno je zdravlje marve i stoke tog živog narodnog 
imetka za koji moraju U punoj harmoniji poraditi 
sreski veterinar: i ekonomi ne kao izvor komisija već 
u duhu socijalne medecine i zdravlja narodnog blaga 
i imovine. Milion dinara propadaju usled zaraznih 
stočnih bolesti, jer su bedrenica - sakagija, metilja- 
vost, pa svinjska kuga i vrbanac stalna periodična 
godišnja pošast pojedinih krajeva. U tom pravcu tra- 
žimo da se povise stavke u budžetu za suzbijanje za- 
raznih bolesti i da se intenzivno nadzire služba vete-. 
rinara u tom pravcu. Nabava cjepiva, 1 jekova i drugih 
sretstava za Ijcčenjc marve treba da je što jeftinija, 
jer sadahje sitno gospodarstvo ne podnosi današnje 
previsoke apotekarske cjenc. Uprava naših ergela 
treba da stalno osvežuje i popunjava potrebu rasplod- 
njaka u narodu i potrebu grla za našu narodnu od- 
branu. Važna grana stočarstva su i naša sitna stoka, 
svinje, ovce i koze — te peradarstvo. Napose treba 
posvetiti što veću pažnju svinjogojstvu i peradarstvu 
u siromašnim prenapaćenim krajevima hrvatskog Za- 
gorja i Medumurja, gde je seljak upućen na svinjo- 
gojstvo i peradarstvo, jer na neznatnoj površini orane 
zemlje jedva uz obitelj može prehraniti po jednu do 
dve krave, koje mu obraduju zemlju i služe kao mu- 
zare slabijeg kvaliteta. 

Racionalno svinjogojsvto te preradarstvo, koje 
u kratkom vremenu odbacuje lepu ekonomsku korist 
i traži se gotovo uvek na tržištu, — trebalo bi što sa- 
vesniju stručnu uputu sa strane države i banovine; 
mi, sve dosadašnje intervencije ostale su samo pred- 
met većanja bez vidnih koristi barem u mome kraju 

na opetovane moje molbe i pretstavke. 1 sam izvoz 
stoke, organizovan posebnim uredbama, trebalo bi 
podvrći reviziji i poveriti Sto više stočarskim zadru- 
gama, a ne slučajnim eksploatatorima tuđe proizvod- 
ne muke. 

Važno vrelo prihoda ekonomje u pojedinim 
krajevima je vinogradarstvo i voćarstvo, dapače u 
nekim krajevima gotovo jedino vrelo. Pa unatoč 
toga se toj grani ekonomije ne posvećuje dostatna 
pažnja i ona je već u višegodišnjoj krizi. Proizvodnju 
vina poskupljuje preskupa cena vinogradaru potreb- 
nog oruđa, srestava za odbranu od razn h bolesti 
(galica-sumpor itd.), visoka zemljarina, osiguranje u 
pojedinim Banovinama — neracionalno podrumarstvo 
i nestručna manipulacija vinom visoke trošarine dr- 
žavne, banovinske i opšt nske, — pa kad je naš vino- 
gradar pored sve te muke i tereta spremio u jesen 
vino u podrum, nema za nj' nj ekvivalentne cene, a 
u mnogo slučajeva ni kupca pa ga uopšte ne može 
prodati. Stoga predlažem i molim gospodina Mini- 
stra, da razmotri iznesene tegobe vinogradara i uz- 
nastoji pojeftiniti obradu vinograda, osigurati trži- 
šta i podići prosperitet. 

U prošloj godini najavljena preorijentacija po- 
ljoprivrede u svojoj osnovi neka bi u prvom redu 
bila sprovedena u pravcu omogućenja racionalne 
obrade, osiguranja potrebnog kredita zemljoradniku, 
Sto nižih cena gospodarskom oruđu i svim gospodar- 
skim potrcbštinaina, da se zemloradniku da jeftino 
čisto seme, lozni i voćni rasadnici i upustva stručna 
uz pravilan nadzor. U tom će radu uspešno pomoći 
naše zadrugarstvo kao uopšte poznat važan faktor 
naprednom privrednom životu našeg zemljoradnika. 
Toj saradnji mora i Ministarstvo poljoprivrede po- 
kloniti punu moralnu i materijalnu pažnju kao i 
njenom radu oko promicanja interesa naprednog go- 
spodarstva u najširim slojevima zemljoradnika. Nu, 
naše zadrugarstvo mora biti istovremeno svesno svog 
poziva, da ga savesno i objektivno u interesu opće 
celine vrši, da ga ne stigne teška opomena zbog za- 
bluda počinjenih na štetu visoke zadružne misli i za- 
datka za vreme rata. Država mora greške i posledice 
tih zadruga podjednako u svima krajevima na za- 
dovoljstvo rešiti i osvežiti djelovanje kako srnskih 
tako i slovenskih i hrvatskih zadruga podjednako u 
razmeru njihovog djelovanja bez svake plemenske i 
partijske primisli. Tu mora prevladati čista jugoslo- 
venska politika: dobro naroda i države, pre svega. 

Gospodo narodni poslanici, poljoprivredna^ na- 
stava jeste akademska sa fikultetom u Zagrebu i Ze- 
munu, iz koje proizlaze budući poljoprivredni uči- 
telji i nadzornici sreski i banovnski sa rangom inži- 
njera poljoprivrede, 

U budžetu predviden je rashod oko 3,000.000 
dinara za 3 srednje poljoprivredne škole Križevci, Va- 
Ijevo i Bukovo gde bi pitomci u prvom redu morali 
popuf svih naprednih država biti prednjaci, gospadari 
U svojim krajevima i Praktični gospodarski savjetnici 
sitnih i srednjih zemljoradnika. Tek u drugom redu 
mogli bi se privuci u birokratsku službu, da budu 
pomoćnici sreskih poljoprivrednih referenata. 

Gospodin Ministar dao je u prošlogodišnjem eks- 
pozeu svoje mišljenje 0 tim srednjopoljoprivTednun 
školama te izjavio, da one promašuju svoj cilj i da 
u glavnom iznose činovnike aspirante a ne faktične 
gospodare. Gospodo, i tome je razlog u prvom redu 
nerentabilnost ekonomije i silna pocepanost poseda 
naših srednjih gospadara. To je prolazna bolest, koja 
će uormalizaciom prilika a pravilnom politikom dr- 
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Zave u pravcu sanacije poljoprivrednih tegoba i una- 
pređenja poljoprivrede sama po sebi iščeznuti. Ipak, 
napominjem, da je praktična uporaba takvih pito- 
maca i/, srednjih privrednih škola pokazala i svoje 
povoljne rezultate, napose, što su tu još mnogi sre- 
zovi bez poljoprivrenih viših referenata i što kao u 
našim krajevima, nema ni u dvanajest srezova po koji 
voćni, lozni ili šumski rasadnik a da 0 uzornim go- 
spodarstvima i ne spominjem. Gospodo, u napredno 
doba, gde Kulturne države оцгошап kapital troše 
na melioraciju tla i hidrotehničke radove — budžet 
Ministarstva"poljoprivdede u Jugoslaviji, gde je još 
toliko zemlje na ugarp i zapušteno -- irde je toliko 
hiljada hektara zemlje izloženo godišnjoj poplavi i 
milijonskim štetama iznose bijedne stavke po tim par- 
tijama. Hiljade jutara zemlje poplavljuju gotovo 
svake godine neregulisane reke i potoci uništuju 
usjeve, ruše kuće, ugrožavaju ljudske živote i na- 
nose milijunske štete. Osim teških zala poplave 
nanose uzročnike stočnih i ljudskih zaraznih bolesti, 
zbog kojih nazaduje stočarstvo — trpi ljudsko 
zdravlje, to najveće ljudsko blatJO, i povećava već 
onako visoki procenat mortaliteta kraj već teških 
pojava malarije, tuberkuloze, endemoga luesa itd. 

Sve su to podjednake pojave sa neznatnim nijan- 
sama diljem cele države, pa treba planski, stručno 
što  energičnije   poraditi   oko   sanacije. 

Napose mi je dužnost da skrenem pažnju na kra- 
jeve siromašnog Hrvatskog Zagorja i Medumurja na 
najgušće naseljena sela u državi (200 na km.), rasuta 
po slobodnim brežuljcima i dolinama, .ude brojna obi- 
telj živi na posjedu od 1 2 hektara zemlje, zadu- 
žena, bez kredita, očajna, jer nema više mogućnosti 
da svoju mnogobrojnu radnu snagu uposli i na taj 
način dođe do dinara u kući za najpotrebnije potrebe 
i porez. Gospodin Ministar poljoprivrede i šuma i 
ruda kao i saobraćaja nisu vodili sa najvećim jere- 
tičkim socijalnim ministrom brigu da održe u pogonu 
brojne zagorske rudnike i lako barem nekako ublaže 
bijedu toga kraja, u kom su blagodareći brizi resor- 
nih ministara državne i banovinske ceste U teškom 
stanju, a brzica Drava i Mura ruše mu svake godine 
komad po komad obradive zemlje unatoč bolnog va- 
paja i molbe za pomoć. 

Gospodo poslanici, seljački dom prestavlja ne 
samo ekonomsko kulturnu već i političku jedinicu. 
Tu se uzgaja onaj visoki etički princip za zajednicu i 
U njoj osećaj da iz rada za opšte dobro izvire pravo 
nojedinca: duh trpeljivosti, miroljubivosti i iskrenosti 
i bratske ljubavi, to su žive sile, to su vrline i snaga 
našeg seljačkog doma, koje živo protiču kroz cio naš 
politički život. 

I dok se taj naš najbrojniji i najproduktivniji 
stalež, naša najjača odbrana i naš najveći potrošač 
ekonomski i socijalno ne digne na nivo i ugled, koje 
mu po njegovom značenju i važnosti pripada i to 
podjednako i ravnopravno po celoj državi od Var- 
dara do Triglava, od Dunava do Jadrana, nema konso- 
lidovanja naših unutarnjih odnosa a ni'blagostanj a 
u zemlji. 

U tom konstruktivnom radu treba da se nadu svi 
Srbi, Hrvati i Slovenci, jer nam je sreća i budućnost 
vezana na zajednički život u Jugoslaviji. To će prive- 
sti po zakonu kolektivne psihologije i po prirodnom 
osećaju, da smo ogranci velike slavenske lipe na 
jugu, punom nacionalnom u duhovnom preporodu, 
koji teži solidarnosti svih narodnih snaga na sreću 
našeg naroda i procvatu Jugoslavije. (Odobravanje i 
pljeskanje na levici). 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Reč ima narodni 
poslanik g. Joca Georgijević. (Glasovi: Nije tu.) Po- 
što g. Georgijević nije prisutan, smatra se da je odu- 
stao od reči. Reč ima narodni poslanik g. Velimir 
Vrbić. (Glasovi: Nije tu.) Pošto g. Vrbić nije prisu- 
tan, smatra se da je odustao o reči. Reč ima narodni 
poslanik g. Vladimir Šulkic. (Nije ovde!) Pošto go- 
spodin Šulkić nije ovde, smatra se da je odustao od 
reči. Reč ima u ime grupe Narodnog radnog kluba 
narodni poslanik g. dr. Vojislav Došen. 

Dr. Vojislav Došcn: Gospodo narodni poslanici, 
moram da konstatujem da je vrlo neprijatno kad se 
u 4 sata izjutra treba da govori o budžetu Ministar- 
stva poljoprivrede. Tu bi se moglo kazati, obnoć grede 
a obdan počiva. Mi vidimo da je i lanjske godine ovaj 
budžet prošao kroz pomrčinu, pa isto tako i ove go- 
dine taj budžet prolazi kroz noć. Javnost ne može da 
prati ništa rad Narodne skupštine. (Mihailo Krstić: 
Sta će  ti javnost!  Narod  пека te  prati!) 

Ja ću ukratko ovde da iznesem sve nedostatke 
budžeta u resoru Ministarstva poljoprivrede. 3 fe- 
bruara 1936 bio je podnet zakonski predlog za usta- 
novljenje čistog katastarskog prinosa koji sam pre- 
dlog ja kao prvi predlagač obrazložio u pogledu hit- 
nosti i ta je hitnost 1936 godine bila odbivena sa 
motivacijom da Vlada radi baš na tome istome pro- 
jektu i da će u najskorijem vremenu doneti taka\ 
zakon kojim će regulisati čist katastarski prinos u 
celoj našoj zemlji. Šta se, međutim, desilo? Desilo se 
je to, da Kraljevska vlada ni do danas na ovome polju 
nije uradila apsolutno ništa, niti u opšte izjednačila 
ovu zeniljarinu, nego ju je ostavila onakvu kakva 
je i bila. 

Ja sam, gospodo, 3 marta 1937 godine podneo 
jednu interpelaciju na gospodina Pretsednika Mini- 
starskog saveta i u toj interpelaciji sam tražio u 
tački 5, da se stavi na dnevni red spomenuti zakonski 
predlog. Za ovu interpelaciju tražio sam hitnost. Ova 
je hitnost primljena 3 marta 1937 godine, i danas je 
prošlo tačno godina dana od primljene hitnosti pa ni 
ova interpelacija nije stavljena na dnevni red. Dobio 
sam odgovor da će se ova interpelacija staviti na 
dnevni red kad se prikupe potrebni podatci. Gospo- 
do, evo već dve goditie od podnošenja onog zakon- 
skog predloga i puna godina godina dana od podno- 
šenja ove interpelacije i ti podatci ni do danas nisu 
prikupljeni. 

Znači, naš Ministar poljoprivrede još ni do da- 
nas nema podatke o zemljarini. On nema podatke o 
čistom katastarskom prihodu, i prema tome, nije u 
stanju da odgovori na onu interpelaciju. Ja, gospodo, 
stojim na stanovištu da Ministar poljoprivrede u jed- 
noj agrarnoj zemlji kao što je naša, treba da zna u 
pola noći kad ga iz sna probudimo tačne podatke o 
čistom katastarskom prihodu i o zemljarini. A ako 
to nije znao, morao je za ove dve godine od kada je 
Mitiistar poljoprivrede da nauči i da reši ovo pitanje, 
jer je to krajnje vreme. Ovo pitanje trebao je rešiti 
iz toga razloga, jer kad se svakoga časa ističe da smo 
mi ravnopravni i da postoji jednakost, da smo svi 
pred zakonom jednaki, onda mora jednoobrazno biti 
rešeno i ovo pitanje. Ne mislim time reći da je trc- 
balo da budu opterećeni rodni krajevi, zemlje boljega 
kvaliteta istom porezom kao i oni lošeg kvaliteta, 
ali relacija i način izračunavanja moraju biti isti. Za 
vreme Austrijske monarhije kad je bila sprovedena 
klasifikacija zemljišta, svakako su zemljišta kuja sačK 
njavaju Vojvodinu bila računata u višim klasama nego 
li zemljišta u Bosni, u Dalmaciji ili u Sloveniji. A kad 
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je dolazilo do valorizacije katastarskih prihoda, koji 
su bili za vreme Austrijske monarhije utvrđeni, onda 
je to trebalo pomnožiti sa istim količnikom. To se, 
međutim, nije desilo. Nama Vojvodanima množilo se 
sa 34 dok se nekim drugim množilo sa 20 i manje. 
(Ministar poljoprivrede  Svetozar  Stanković:   Pitajte 
Mirka Košića, on je bio član te komisije!) Vi kao Mi- 
nistar poljoprivrede imate uvek da uzmete inicijativu 
za rešenje ovo^ pitanja. (Ministar poljoprivrede Sve- 
tozar Stanković:  Ovo ne spada u moj   resor, to je 
stvar Ministra finansija!) Gospodo, ako bi bilo tačno 
ovo što je kazao gospodin Ministar, da je za ovo kriv 
g.   dr.   Košić...   (Ministar   poljoprivrede   Svetozar 
Stanković: Ja nisam kazao da je g. Košić kriv, nego 
samo to da je on bio član komisije!)... Dobro, pri- 
mam to da je g. Košić bio član komisije, ali kažem 
samo to da svi mi znamo da Narodnoj skupštini od- 
govara vlada. I kad joj je izneta ova nepravda, i kad 
g. Ministar poljoprivrede zna tu nepravdu onda znači 
da je on učinio jednu grešku kad sa svoje strane nije 
preduzeo ništa da tu grešku ispravi. (Ministar poljo- 
privrede Svetozar Stanković: Mi nismo bili u moguć- 
nosti da to ispravimo, jer je to bilo uvedeno u život 
posle šestoga Januara!) Ja Vam to verujem, g. Mini- 
stre, i baš zato što je to tako  ja  sam   1936 godine 
podneo hitan zakonski predlog koji je predviđao ovo 
regulisanje i tražio hitnost, ali je to bilo odbijeno od 
strane one Vlade u kojoj ste i Vi bili. (Ministar poljo- 
privrede Svetozar Stanković: Spušteno je 33%.) Spu- 
šteno je trideset i tri od sto u celoj zemlji, ali mi smo 
tražili da se uzme jedan količnik koji će da ustanovi 
razne katastarske prinose pa tek onda da se od istoga 
količnika spusti 33%. (Ministar poljoprivrede Sveto- 
zar Stanković: Kao što sam već kazao, to je stvar Mi- 
nistra finansija!) Ja sam u pravu što ovo govorim, 
a Vi kao Ministar poljoprivrede treba da uzmete ini- 
cijativu u svoje   ruke te da  zaštitite   poljoprivredu. 
(Ministar poljoprivrede Svetozar Stanković: Ja znam 
svoju dužnost i znam šta treba da radim!) Da ste bili, 
g. Ministre, ti generalnoj debati kada sam ja govorio 
i pročitao rešenje iz koga bi videli da su vaši opštin- 
ski izbori bili falsifikat. (Ministar poljoprivrede Sve- 
tozar Stanković: Pa što niste tužili sudu?) Tužio sam 
Krivičnom sudu, jer je Upravni sud sluga režima. 

Potpretsednik Jevrem Toniić: Nemojte se tako 
izražavati o sudstvu. Sudstvo je nezavisno i nije u 
službi nikakvog režima. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Gospodo narodni 
poslanici, ja ću opet morati da govorim o jednoj 
stvari koja ne spada strogo u resor Ministarstva po- 
ljoprivrede, ali se tiče jedne deputacije koja je bila 
kod g. Ministra poljoprivrede a to je deputacija iz 
Srpske Crnje i Banatskog Karadordeva. (Ministar 
poljoprivreda Svetozar Stanković: Dakle iz Vašega 
sreza!) Iz moga izbornoga sreza. Bili su kod inenei 
ja sam ih poslao kod Vas. 1 oni SU tražili opravdano 
da ih Ministar poljoprivrede uzme u zaštitu da mesni 
interesenti oni koji nisu dobrovoljci kolonisti da 
budu oslobođeni od plaćanja poreza kao što su oslo- 
bođeni dobrovoljci i kolonisti. (Ministar poljoprivredo 
Svetozar Stanković: O tome sam baš danas govorio u 
svome ekspozeu. Vi ne slušate šta Ministar govori a 
hoćete da kritikujete budžet.) Postoji nemačka reč 
Vorlauf. Srpski se to, čini mi se, kaže: ide kao ždrebe 
pred rudu. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Gospodine posla- 
nice, nemojte upotrebljavati reči koje ne dolikuju 
ovome Domu. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Ta je deputacija 
kazala da je dobila odgovor od g. Ministra da to ne 
može da bude, jer kad bi se to učinilo onda bi nastao 
haos u financijama u budžetu. Gospodo, sva ova 
agrarna sirotinja ona je opterećena sem sa porezima, 
opterećeni su mnogo i sa otkupima. Ja sam u svojoj 
interpelaciji, koju sam spomenuo od 3 marta 1937 go- 
dine, tražio tla se snizi količnik za utvrđenja otštete 
koju imaju snositi agrarni interesenti i zato sam tra- 
žio hitnost, ali to ni do danas nije rešeno niti je odgo- 
voreno tla će se podneti zakonski pretilog. 

Gospodo narodni poslanici, sa ove strane moram 
da primetim da naše Ministarstvo poljoprivrede nije 
zajedno sa ostalim nadležnim ministrima po ovoj 
stvari do danas ništa učinio. Imam jedan slučaj koji 
se tiče direktno Ministarstva poljoprivrede. To je 
mislim bilo 1925 ili 1926 godine kada je Ministarstvo 
agrarne reforme oslobodilo nekakvim Rečajima koji 
žive u Srednjem Banatu preko 2.000 jutara. Tu je 
napravljen jedan mali švindl hokus-pokus. Jedan ve- 
liki posed podeljen je na 4 sina, -- ne kažem da je 
to bilo pod ovim Ministrom, mislim tla je to bilo 1925 
godine--i ti su Rečaji, 4 brata, prodali raznim kup- 
cima iz Sarče, Šiipljaje i okolnim selima. To je bilo 
jako skupo prodato, tako da kupci nisu mogli plaćati. 
Sad su kupci morali tu zemlju vraćati bivšim vlasmi- 
cima i šta se desilo, -■ desilo se to tla su ti velepo- 
setlnici ponovo vraćali zemlju koju su bili prodali, 
i ta zemlja se ' danas nalazi velikim delom u rukama 
tili Rečaja a delom je otuđena. Bila je upućena žalba 
g. Ministru poljoprivrede 18 decembra 1937 godine 
br. 95232/1-a. Gospodin Ministar je odbio reviziju 
ove stvari, ove afere i tako nije metnuo ruku za- 
brane otuđenja u korist agrarne reforme pošto je 
ta zemlja tim putem došla natrag bivšim vlasnicima. 
Pogranično mesto u Srezu Jaša Tomić, Ninčićevo je 
1924 potpalo pod Jugoslaviju. Atar ovoga mesta je 
ubogaljen sa državnom granicom i pošto je agrarna 
reforma pre toga razdelila zemlju to su ovi iz Nin- 
čićeva ostali nenadeljeni i ako ima agrarnih intere- 
senata, a još ima slobodne zemlje i mogla bi se ta 
- ri,tinja tamo natleliti. A toj bi sirotinji zemlju tre- 
balo nadelili. (Ministar poljoprivrede Svetozar Stan- 
ković: To mi nije jasno. Vi kažete da je zemlja bila 
prodata. Kako je mogla hiti prodata kad je bio ve- 
liki posed?) 

Otac je umro 1920 godine. Imao je 4 sina — tosti 
oni iz Sarče. Taj posed imao je 2.414 jutara, trebao 
je tla potpadne pod udar agrarne reforme. Oni su na- 
pravili hokiis pokus, napravili su podelu, delio ih je 
inžinjer i Ministarstvo agrarne reforme odobrilo je 
tu deobu. Ja sam rekao tla to nije bilo pod Vašim mi- 
nistrovanjem. .Apsolutno je potrebno tla država vodi 
računa O tome ko će biti vlasnik nekretnina u pogra- 
ničnim krajevima naše države, ali nije zgodno na ona- 
kav način to pitanje resiti. U prvom redu država tre- 
ba da se brani od inostranaca a od svojih vlastitih 
građana, valjda, ne treba da se brani, ali ako postoje 
neki viši interesi onda je mnogo zgodnije bilo, tla je 
država kazala u ovoj Uredbi kad se mogu otuđivati 
zemljišta. Ako država po istu centi neće da otkupi 
zemlju po kojoj je otkupljuju druga lica, onda neka 
ostavi slobodu prometa, a zato neka zatlrži pravo 
prvokupa. 

U Vojvodini ima oko 2 miliona jutara zemlje 
koje obuhvata ova Uredba i već su cene pale oko 
2.000 dinara po jednom jutru Sto sam ja već, g. Mi- 
nistre, primetio baš juče, kada su počeli neki da pra- 
ve ugovore. Nastale su teškoće, povisili su se troško- 
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vi i ako bi se uzeo prošek od 2000 dinara po jutru, 
to bi iznelo 4 milijarde dinara štete u vrednosti imo- 
vine, po ovoj Uredbi. 

Osim toga, ova Uredba je protivustavna i protiv 
zakonita već zato što izgleda da debije unatrag. Jasna 
je stilizacija pretposlednjeg 17 člana koji kaže: „ogra- 
ničenja predvidena članom 1 do 16 ove Uredbe važe i 
za one pravne poslove u pogledu kojih je do dana stu- 
panja na snagu ove Uredbe počet od suda pretres." 
Naši sudovi tumače da to znači da Uredba deluje re- 
troaktivno, To je nezgodno jer ako bi se desilo da se 
jedan svršen posao ne odobrava, onda bi bilo nezgo- 
dno. Inače mislim da je ovde intencija zakonodavca 
bila da se Uredba odnosi samo na zemljišta a ne na 
kuće, pa bi bilo zgodno da se i sud u pogledu kuća 
rastereti. Ja mislim da je državi svejedno ko će imati 
u Petrovgradu ili u Kikindi ovu ili onu kuću, ali za 
sada su obuhvaćene i kuće ovom Uredbom. Stoga 
opet moram da zamerim g. Ministru poljoprivrede 
jer je ova Uredba doneta i uz njegovu saglasnosl po 
g. Ministru pravde, da ovde nije dovoljno štitio inte- 
rese naših građana, naročito da je ova Uredba i pro- 
tivustavna jer ona, kao što i sam kaže, ograničava 
otuđivanje nekretnine, dakle, znači ograničava pravo 
vlasništva a pravo vlasništva garantuje Ustav, dakle, 
znači da se ovom Uredbom menja i Ustav. Sve može 
ova Vlada da uradi samo ako hoće. Da li je, g, Mini- 
stre, dobra  ova Uredba za  Vojvodinu? 

Gospodo, pošto se svi žure da se završe govori, 
ja ću biti slobodan da iznesem kako se U praksi spro- 
vodi agrarna politika. Gospodo, pošto svugde volim 
da gledam i da se interesujem za sve javne stvari, 
imam ovde jedan slučaj g'd^ je jedan narodni posla- 
nik, _ posle ću mu kazati ime, - - gde je jedan na- 
rodni poslanik u 1932 godini kupovao od agrarnih 
interesenata dodeljenn im zemlju. Kupio je ukupno 
mislim 126 jutara zemlje. Tu je zemlju kupovao pro- 
sečno oko 2500, eventualno do 3.000 dinara jer u 1932 
godini, kada je tu zemlju kupavao, bila je najjača 
kriza i te su zemlje imale onda nisku eenu, jer je bila 
nužda za novcem". U kupovnu eenu se uračunavao i 
dužni porez. t. j. iz kupovne cene imao se isplatiti 
dužni porez. Za dužne poreze koji su bili stari mogla 
su se dobijati i otpisivanja pa ne znam da li se u 
konkretnom slučaju i time poslužilo. Tu imam jedan 
izvod iz gruntovnice koji ću dati g. Ministru. Tačno 
je, a ovde ću da navedem toliko da su to dva zemlji- 
šnoknjižna zapisnika i to br. 1:520 i 1321, poreska op- 
ština Lok, srez Titel, i vlasnik ovih zemljišta je g. 
potpretsednik Skupštine, narodni poslanik .levrem To- 
mić. Gospodo, ovi agrarni interesenti nisu mogli da 
prodaju te nekretnine bez odobrenja agrarne vlasti, 
jer zemljišta nisu data tim agrarnim interesentima 
zato da ih oni prodaju nego da ih obraduju. 1 mi vi- 
dimo da je g. narodni poslanik i potpretsednik Na- 
rodne skupštine .levrem Tomić pronašao način kako 
da rešava agrarnu reformu odn. kako se likvidira u 
opštini Lok, pa je likvidirajući agrarnu reformu do- 
šlo do ovakvog zemljišnoknjižnog stanja koje je 
sada sa 21 decembrom 1937 pod. br. 3359 iz 1937 i 
pod br. 3360 iz 1937 putem zemljišnoknjižnog suda 
u Titelu sve skoncentrisao i metnuo na svoje ime i na 
ime još jednog druga koga neću da pomenem. (Mini- 
star poljoprivredu Svetozar Stanković vraćajući g. 
Došenu izvod iz gruntovnice: Što meni dajete?) To 
je bila gruntovna radnja iz Vašeg vremena. (Ministar 
poljoprivrede Svetozar Stanković: Koja gruntovna 
radnja?) Sudska gruntovna radnja za vreme ove Vlade 

i  za vreme ovog Potpretsednika. (Ministar poljoprj 
vrede Svetozar Stanković: To je kupljeno!) To je 1<и^ 
pljeno  i ja  kažem.  (Ministar poljoprivrede Svhtozal 
Stanković: Šta da mu radi?) 1 ja to pitam šta da  ra 
dimo. (Ministar poljoprivrede Svetozar Stanković: tio 
je bilo na zakonu osnovano!) 

Sada, gospodo narodni poslanici, kada sve sumi, 
rate, onda od prilike — ako je bilo poreskih popusta 
recin:: 200 do 250 hiljada dinara — koštalo je tih 1 2t; 
jutara zemlje. Ja mislim da se agrarna reforma nije 
-provodila zato da se advokati koriste na račun agrar. 
nih interesenata. Čujem da su u Srezu titelskom tu 
zemlju kupovali javni beležnici i ne znam još koje 
druge profesije, sve koje nemaju nikakvu veze sa 
zemljoradnjom. To bi značilo da je tu agrarna роЦ; 
tika izigrana. 1, ako bi naše agrarne vlasti drukčije 
htele da postupaju onda su agrarne vlasti imalo da tu 
zemlju, ako je nisu mogli tla drže oni vlasnici kcjiim, 
je bila davana ili oni interesenti, onda su te zemlje 
trebale biti davane drugim interesentima. (Ministar 
poljoprivrede Svetozar Stanković: Oni su nažalost 
prodali tu zemlju!) Ja ne kritikujem g. Tomića što je 
kupio tu zemlju. Ja lično je ne bih kupio, ali nije mi 
onako zgodna stvar da se upuštam u to da kupujem 
ali zameram Vam. (Ministar poljoprivrede Svetozar 
Stanković: To je stvar Privilegovane agrarne banke!) 
Ali, g. Ministre, u Vašu kompetenciju spada poljoprj. 
vreda, agrar, i on sada plaća zbog agrarne reforme 
Privilegovanoj agrarnoj banci. (Ministar poljoprivrede 
Svetozar Stanković: Istina je da tO spada u kompeten- 
ciju Ministarstva poljoprivrede ali ni Vi nemojte da 
žurite da Vam sada sve odjedanput svršimo!) G. Mi- 
nistre, dozvolite samo da Vam kažem sledeče. Pred- 
sednik opštine u Srpskoj Crnji, Živan Grućin kupio je 
oko 40 jutara ovakve agrarne zemlje. Srpska Crnja još 
nije predata gruntovnici. Vi bi mogli to još da spre- 
čite, ali sada ne znam da li hoćete, jer on je ipak 
,IRZ. pretsednik opštine. (Ministar poljoprivrede Sve- 
tozar Stanković: Svejedno!) Izvolite zapisati pa spre- 
čile. Tu zemlju on je tada kupio za jedno 1500 dinara 
efektivnih i preuzeo dug. Danas bi zemlja u Srpskoj 
Crnji trebala da košta 11.000 dinara jutro objektivno 
rečeno. (Ministar poljoprivrede Svetozar Stanković: 
Znam ja to dobro da prodaju zemlju, nažalost!) Ja 
tražim da se to spreči, jer se na taj način izigrava 
agrarna reforma. 

Dakle, gospodo narodni poslanici, pošto je pola 
pet sati ujutru, pošto smo videli kako se likvidirala 
agrarna reforma, pošto smo videli da nam nisu do- 
neti agrarni zakoni, hoću samo da kažem još i ovo 
da se u onoj interpelaciji od 3 marta koju sam spo- 
menuo nalazi i pitanje Dobrudžanskih dobrovoljaca, 
onih dobrovoljaca koji su isto tako ginuli za ovu ze- 
mlju kao i svi drugi pa bi trebalo i njihovo pitanje 
da se reši onako kako sam u toj interpelaciji ja pred- 
ložio ili onako kako neko drugi predloži ako je bolje 
od onoga Sto sam ja predložio. Nemajući poverenje 
u rad ove Vlade, nemajući poverenja ni u samu Vladu, 
to ću glasati protiv ovog budžeta. (Odobravanje i pije- 
skanje na levici). 

Potpretsednik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik g. Mihailo Krstić. 

Михаило KpcTiih: Господо народни посланици, 
у вези ca критнком предговортгка господппа До- 
шеиа, нска мн дозволп Народна скупштина, и ле- 
вица и десница, да објектшшо пзпесем једну чп- 
њеппцу. Најмап.е п.ма права да говорп o моралу 
једаи човек чијп се орат палази на једпој страпа. 
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a ои на другој страни. (Глакххви: Koja су то браћа?) 
Браћа Дошени најмање имају права да говоре o 
иаралу када изиђу na повориицу. 

Господо народни посланици, кала се говори 
o Министарству пољопривреде, ми морамо omu 
пуни захталности према садашњем Министру који 
брани овај буџет. O ibCMv се пжорило да je бо- 
гаташ, да ima napa и да о« неће раздужење се- 

Ј.ака. Међутим, господо napo.um послаиици, баш 
гтод његовом управом. кала je он &ио Министар 
пољопрпирсдс, донет je Замои o раздуокењу се- 
.■i,.-iKa. Ja не тврдим и iicliv да тврдим да je raj за- 

i најбољи, али могу да кажем да je он болл) 
него mro cv oiini закоии, који cv били прс тога. 
Даиас nam сељак, ако ништа друго, има ту оду- 
шку да inojmiuijcKii гшсар, банкар и понсрилац не 
може да дође код њега када хоће и да га прода. 
Ви мшкегге да иападате како хоћстс редаим Ми- 
лаиа Стојашиновића, али он je па томе пољу rro- 
Kašao резултате. Влада др. Милана Стојадиновића 
ралила je" 11 води по.штику Н€ лажп, ne псистчне, 
Нвго политику ек-оиомску и прско тс екоиомскс 
гталитике она жежн да дође до оне праве демо- 
кратије. Нема слободе ни збора ни договора ако 
ie празан стомак. (Животије Јевтић упада у реч"). 
Влаша лр. Милаиа Стојадиновића жели једно, a 
то je: да сваки грађанин ове земље буде задо- 
вољан, да нема сиромашка, да нема бедника, да 

',и грађании буде оит и да се к$о такав изјаш- 
и.аиа да ли he гласатм за гголитику Милана Стп- 
јадинавкћа или за политику која илс проттиву 
њега. 

Посподо народш посланици, ми шо слута.ш 
оиде вародне посланике са лввице, који сачип.а- 
вају нвколико формација, имате ЈНС, имате групу 
Doje Лазића, пмате ipvnv Мачека, имате групу пе- 
зав;исних, али када се радн o рушеп.у садашњице 
оии су сви на једпој линчји. Они cv без програма. 
они оу изгубили своје главе загго агго немају свог 
програма, II оиај Мачековац који je говорио про- 
гив Веље Поповића и против Којића, када je ro- 
вормо upornu Владе др. Милана Сто.јадиновића и 
он je признао да je Влада др. Мнлаиа Стојадпио- 
вића боље учинила него mro су оне претходне 

це чиниле, али je ипак само због тога што je 
лр. Милан Стојадиновић na власти пљескао томе 
Којићу, TOMe иелпком Kojul.v, 0 коме су micane 
најцрње ствари. Кшлнко je то објектавна гголи- 
тика, господо иароанм послаштп, ja вама осгав- 
л»ам na оцену, али се ради o једиој озбил.ној ства- 
im. Нама ј€ свакако свима жел.а и циљ ла вароду 
буде добро, да буде бол.е нсго urro je досада било. 
Ми морамо нризпати да дапас ne тсчс мсд и мле- 
кс), али je свакако иелпка разлшса када се упоредп 
режаш Милана Сшојадиновића са реокимом који јс 
'мадао пре три годппе. Када уппрсдпмо стаи.е ка- 
кво je оида било и какво je дапас, ja nnc увера- 
иам да je бар у мом срезу бо1ље eno на ero нсго 
urno je nn.io пре три novome. Ja раз\тмем вас из 
i iiD.-mniije, јер nn iincTc v полпжају једног Вла- 
дииог послапика, алп je зато И nama дужпосг да 
не дражите, марочпто у оипм тешкпм даппма, Tia- 
род, него да са легтом речју одлазите са ове no- 
ворнице. да дајете објекпивиу крп гику, да не иа- 
падате .тчпости, да ne пападате ono ШТО ne no- 
ćio ји. Само том објективном K'pnrnK'OM ви Кете no- 
ciiiiiii циљ, ако вам je збиља народ на души. (Одо- 
бравање na десници). 

Potprctscdnik Raclisav Vtičetić: ima reč gospodin 
Jevrem Tomić radi ličnog objašnjenja. 

Јеврем ToiNiiih: Посподо пародпи посланици, 
Mo.in.M вас да ме азвпните што морам да вас за- 
држпм са пеколпко треп\ гака иоиодом пзјава у 
којима се господип Дошвн дотакао п мога пмепа. 
K'aaa je npe пеко.шко дапа овде ono na npeipeev 
буџет Minmетарстаа правде, on je пзпео пеко пи- 
омо, Moje je некпм иолтебппм путем дошло у n>e- 
гове руке, и окшгао се na једног оудију, којп пије 
пмао ппкачвс всзе са тим писмом. Па кад mije Mo- 
rao ништа друго да изпесе прогшву rora cv.injc, 
on je казао n ово: „Колпчч) мп се чапп, овога je 
судију протежирао господин TOMIIII". И данас кад 
nn je Morao да пзпесе iraiiira nn прл.апо nn печаспо 
im v мом јавном nn у мом приватном животу као 
грађанива one зеаиље, ии v моме нацишалиом pa- 
i\, он je казао како сам ja куповао земљу од аг- 
раиих интересемага. Извадио je једаи извод из 
грунтовних кп.мга, ма да je зпао да je ова земч.а 
i  много раније била купована, кад нисам био 
ни народни посланик mi потпретседник Народне 
скупиггипс ii то Kvnonana и од л.удп који iracy 
on/m arpapmi пптерссептп. Јекгге, господо.ја сам 
земљу Kvnuo и поштсно платпо, a у тој мојој рад- 
1Ш пома ппчега mro би било противзакокито или 
11едозвол>С11о. 

Призиајем, да пп.сам пмао ту срећу, као го- 
сподпп Дошен, да доГшјем 200 јутара земље без 
поваца. 

Господо парпдпп послаппци, ви сте MTI свс- 
доцп. да господии Дошеп својпм поступцима И 
говорима, како на овој говорници, тако и на те- 
реиу, сплом mnvpa посмптрачу мпсао, да пма ве- 
лику aiicpaniv према свпма онима, који са ове črpa- 
ne Саве n Дунава долазе на ону другу страну на- 
шпх паппопа.птх река. Ако би се ооа претггостав- 
ка узсла као тачпа, ona бп сс могла оојагкпти 
једшо тиме, mro гошодин Дошен иије овој зем- 
■i.ii лао miima im за времс рата, a mi за време мира. 

Potprctscdnik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik gospodin Dane Miletič. 

Дане Мнлетић: Слажем cc ca поштовашгм 
iipeaVoiiopmiKoM, пашим послаппчкпм другом ГО- 
ciiounioM Петковићем, да би било пожел.ио да 
ona сала у овомс часг, када се у nvoj распранл.а 
ouaico важаи предмет б>'де nvimja. Али се не могу 
са miiM сложптп кад on одгоиорпост и за то баца 
na Краљевску владу. He мооке cc, господо, у оиом 
nor.ie.TV oauain одговорност иа Крал.евску владу. 
iR4-o та одгоиорпост пма да паднс ua нас. Mel)y- 
тпм, ja KoncrarvicM да су роворници, који су вс- 
черас у оиомс Долп- гопорплп, бпли на висини и 
да cv pacBCiviimn етиарп o којпма су гоиорплп у 
сшма пратшма, MBUCO TO n долпкхде материјп која 
се расправл.а. 

Господо, као послакик Tia Лике, једног сасиим 
nacmmor краја name земље, хтео бих да скрепем 
пажп.у К11ал.евској влади на то да je земљиште 
v .Mirnu ирло перодпо. Сел.ак из Лпке je noirocam; 
он жели да радп n да заради, na бих СТога и мо- 
лио Крал.евску иладу да овоме нашсм крају по- 
сиетп uel.N' moKii.v, a парочото оппм прнврсдипм 
грапама, од којпх би било корнстп no тамопш.п 
нзрод, a то je воћарсгво и сточаротво. 

Што се тпчс добровол.ачког пптап.а, ja бих 
n ту пмао да скрепем пажп.у Крал.евској иладп 
n   та каже.м ово: свпма je вама познато, колимо 
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je Лика дала iiamoj зс.мл.и дооронољаца. Ja Hcliy 
да истичем заслугс добровол.аца, јер су оне свима 
вама врло добро познате; нећу то да учиним на- 
рочито зато да сс ис 5их учинио нсскромаи ви- 
зави браГш нз Србије, која су дала шјвише што 
су могла дати и која су пропатила иајнитс мука 
за наше ослобођење и ујели11>ење. Али морам да 
взм спомеием да су и nama браћа из Лпке допри- 
нела свој део нашем о|Слобо1)С11>у и ујсдињсп.у, и 
да су била у тешком положају нарочнто због тога, 
IHTO су услед тога тј. ппо су оии са јуначком срп- 
cicoM BojcicoM 6opclin се за name ослобођење и 
\'јел11П.си>е знали, да су н.ихови на дому у Ау- 
crpovrapcKnj изложемп најгорим шиканама и 
мукама. 

Ооим тога ми имамо једап дсо нашс 6paiie, 
која су оставила богате и добрс зараде у Лме- 
рици и дошла да изврше своју дужност да српској 
појсци припомогну у најтежим часовима за осло- 
6ni)(Mi.c и уједињење. Ми Нгпма треба да одамо 
признање и да искупимп обсћаљс лато са вајви- 
шег места; треба да сс ода ттризиан.е оним л>у- 
дима који оу -no заслужили. ОкреЉу^и пажњу Kipa- 
л.евској влади на то гтитањс, молим je, да једном 
и то питање коначно репга. 

Господо, 'Ми смо чули говоре и похвале са 
стране деснице, a и левице која кад je објективио 
говорила морала je признати да je Влада са 
Урсдбом o лшшдацији звмљорадничких дугова 
доста учинила. Али, госполо, како закони нису ве- 
чити, v пракси сс вилело да и onaj Закон пма не- 
достатака. Ja се делимично слажем са неком го- 
сподом прелговорпицима који су говорили o ne- 
достатцима тс Уредбе, и Офвнуо бих пажљу Кра- 
л>евској владт! да те недостатке одстрани. 

Најзад, да вас не замарам. хоћу да нагласим 
да се слажем са говортгици^а ИЗ опозицнје у оном 
дслу говора o буџету, када су говорттли да je бу- 
иет Миштстарстпа пол^оприврсде cvniinie мали, ал-и 
(a смаграм као листшлтговапи члаи Југословсн- 
ске радикалне заједпице и као патриота да ми je 
дулотост да гласам за овај буџет. (ПлЈескаП)е у цен- 
труму и на депгацп.) 

Pnfpretsednik Radisav Vučetir: Reč ima o po- 
vredi Poslovnika gospodin Milan Mijic. 

Милан МиЈић: Господо иародии послапици, ja 
сам се данас када je господпп Претседпик објавио 
да ће после подне бити претрес ресора Мппистар- 
ства полЈОпр(Ивреде поијавио преко клл^бског сс- 
кретара да говорим. Убслсжеп сам кап 46, a ка- 
сније сам дошао ira ниже место, и целу irnli се- 
дим и дежурам и чскам, да говорим. Претседава- 
јући госполин Маркић je био пре сат и no овде. Ja 
сам га заиолио и mrraio да ли ћу брзо доћи иа ред, 
да бих могао кзаћи na пеколико мшгута. Господин 
Маркић ми je рекао дп има 10 гопортгка, алн лво- 
јица cv Tv који ће говорити. na, прсма томе, имам 
трш четврти сата времета. Ja сам био изатао на 
10—15 мивуга. Када сам утао унутра je шКггала 
гуисва. Мени je речепо да иемам прапа na рсч јер 
сам прочитап. Тако исго ппочптан je и господии 
др. Војпслав Доопен, али je и.ему после неклко 
дата реч. и, Kao ттп сте ч\'ли, господин лп. Дошен 
je говорио. Мени je одузета реч и нисам говорио, 
али ic дата реч двојици госполе, кпји сс ттреко 
Клуба imcv ЈаишДи, a то cv господа Михаило Кр- 
стић n Милети1ј. Ома cv господа говорила, (едан 
npe 10 минута, a једап пре сат и no. Они су до- 

били реч, a ja овде нпсам могао да говорн.м као 
да нисам пародпи послани«, него као да сам дете 
и балавац, иако сам послаипк 7 годииа. Ja молим 
господина Прстссдавајућег да ono изведе на чи- 
стину. 

Potpretsednik Radisav  Vučetić: Ja,  n  momentu 
kad je prozvan da govori gospodin dr. Milan Mijić, 
nisam pretsedavao. Ja sam došao kad je govorio go- 
spodin dr. Vojislav Došcn, a on je već bio na listi 
označen da je govorio. Prema tome, znači, da je pro- 
zvat od pretsedavajućeg gospodina Tomića. On nije 
bio u sali i gospodin Tomić je konslatovao da je odu- 
stao od reči. (Glasovi: Zašto je govorio Milctić?) 
Miletić je govorio zato što je pristupio i prijavio se 
pa mu je data reč. Prema tome nema povrede Po- 
slovnika. 

Reč ima narodni poslanik gospodin Rastko Pet- 
ković. 

Растко ПетковнК: Госиодо народнн послани- 
ци, када je реч o буџсту Мипистарсгва пол.опри- 
вреде, јелиог од најважпијих ресора, који прет- 
ставља иајшире слојеве namer сељачког народа, 
жспгм и ja да проговорим неколико реч^. 

Код овог ресора желим да се макар укратко 
позабавим питанјем уссва исхрапс, као врло важ- 
ним .питаи.ем мојих крајева. Било je доста гопор- 
ника којн с\- излонокли и у иачелној дебати и у 
појсдпостима како je у овом погледу у поједи- 
иим крајевима тешко craibe наших сел.ака и зем- 
■ЛЈорадника. Такво je стање IH у многшм деловима 
/IpimcKc баиовиие. Прошла година 1937, која je 
била одвитс китопита и водоплавна, у појсди- 
ним пределима била je и градобитпа, те су усеви 
и летина у великој мери увиштени. Према 1936 го- 
диии ова je година, може да се каже, дала за три 
дела маи.е прихода за исхрапу. У 1936 годшш, 
која je била релатипно доста добра, родио je и 
жир lio шумама, те су се намиожплп пол.ски ми- 
шеви. Ти пол>стои мишеви задржали су се до 1937 
године до пола зиме. Зима ie бнла лоста блага 
и пол>сми мишеви услед клијавости жира пресс- 
лили с\' се pano у љиве и усеве. Због тога олмах 
су униште1ги усевт! посејани no њивама, тако да 
je v Срезу сребрничком, Дпипске бановине, уни- 
niTcno 70% усева овиме пшсипце. У поједпипм 
крајевима нису се нашла ни семсна која cv поси- 
јана. Кукуруз и остали прол^етш! уссви уииштени 
су та^ође и ЛјУДИ o\r no 2—3 пута пресијаплли и 
na Kpaiv дпзали Р'\п<е од лгсева и њива, Због тога 
nne 1938 голтге остао je паоод у том крају без 
ссмеЈта. У исто преме пстао je и без хране. 50% 
imcv пма.ти ссмена да vcejv озиму пшеиицу, a пп- 
POTOBV сала neMaiv сјемена за прољећне лтјеве. 
To je ca je ine стране, a с лр\те странс та.ј тч-nai 
остао |е и бсз храпе. Зато, ако сс том нпроду ne 
помогие са прољетиим сјсменима, о^стаће без хра- 
не и ло године. 

У вајкраћим потеаима ia ћу се задржатч iom 
на лпо-три чиљеиице. Сточарство се такође иалпзи 
у слабом стању. У тпм крпјепима настутгиле cv за- 
разие болссти KOi оитне стоке. Km спиља nocrnin 
свијбокз клта iom ол npe 3—4 подине, те та бо- 
лост И ланас влала. 

Услед ките протле године овце су маи.капале 
од метил>а, a било je и другнх болести. Ветери- 
нари cv noKvmana.TH да то спрече, али без успјеха. 
И тако je пелики процсиат ситпс стоке страдао 
од разпих заразних болесги. 
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Наше воћарство налази се такође у слабом 
стан.у. У ту пустоше заразне оолеста. Велики број 
сељака ne може да подиже воћарсгво зато што 
HM се ne нзлази у сусрсг у поглсду сузбија11>а 
штеточнна. 

И, према свему овом, не може се говорити o 
принрсдпом полету и просперитету у иашсм иа- 
('и>ду, док сс jom налази у овако тешким привред- 
ни.м прилнкама. 

Ja бих молпо госиодипа Мииистра да предуз- 
ие мере за сузГ)ија11>с заразних болести код наше 
стоке н код Haiiuer soha. Сви су прошли режими 
бар nciiiTo учинили за сузбијање ових и онакних 
болести, a овај рожим баш кишта. Због оваквог 
рада село ne можс да шракне ни један корак 
налред: 

Уредба o ликиидацији земл.орадннчких дуго- 
гјп ffuje сељаку помогла. И поред те Уредбе сељак 
се обрће данас и лево и деоно ко iie да ia спасава 
у њсгоној сталиој борби са сгзекуторима. Све што 
je   vpaljeiro, урађено je na  ттету сељака. 

Питање добровољаца у нашим крајевима je 
врло важио и болао шгтање. 20 година се то пи- 
таше решава и још mije решено. Има од њих који 
су и помрли a друтц обшели, a који су све своје 
ira;i.e у том погледу мзгубили. Њиховс породнце 
су у великим гешкоћама, и, како изгледа, пи данас 
нема од тога шппта. Ja бих молно господина Ми- 
иисгра да и no овоме niiTaii>y поведе рачупа и 
што хитније допесе повољпо решење да се тим 
људииа удовол^и и даде заслужена и обећапа 
земља. 

Сташе аграрпе реформе, односно беглучких 
земаља у бившој Босни и Херцеговини није рс- 
mcirn, и ако je ова Влада обећавала ла Iie га 
решити. 

У Дрипској бановини има више стотипа не- 
решеник предмета, a и што се реши реши се na 
штету сел.ака. Према томс свему. господо посла- 
ттци, ви видите какво je стап.е namer снромаш- 
иог сел.ака, који и дапас има све потешкоћс које 
je /кмао упазад још прс .7 годииа. Mani се сељак 
дзна1С налази у пајвсћим Лотеиисоћама. 

Због KpaTKohe времена и зато што je 5 сати 
ујутру завршавам da'OJ гпвор. Гла1саћу против бу- 
џета.  (Одпбрапап>е и пЛ)ескаље на левици.) 

Potprctsednik Franjo Markic: Pošto je gospodin 
Mijić izjavio želju da govori o budžetu Ministarstva 
poljoprivrede to vas molim, gospodo, da ga saslu- 
šate. (Prima se!) ima ree narodni poslanik gospodin 
Milan Mijić. 

Мнлан Мијић: Обзиром na кратко време ja 
hy бити веома крагак, прпо зато што сам ja члан 
партије која потттомаже Краљевску владу, na сма- 
трам да пије потребно да износим Влалине за- 
слуге, јер то народ сам види без нашег излагаша 
овде  у Иародпој скупштипи. 

Ja hy овде iisnern моја кратка запажап.а до- 
бронамерпо за oire стварп које су у пароду мањ- 
каве, одпосно што народ воли, ла бих замолпо 
господина ресорпог Министра и Крал.епску владу 
да прпгодом решавања свих проблема има и овс 
ствари у виду које hy ja изпега и да их no Morvli- 
ргостима прихвати. 

O буџету много je било говореио да je мален 
и премалеп. "To je тачно, али тачно je и то да би 
Крал^евска влада волела да може да да mune него 
што je дала овог пута, али ми зна.мо како стоји 

еа namiiM буџегирањем, знамо да нвма могућно- 
сти да учипи оио што би ми сбн желели, како ии 
na десннцп, тако n господа na левицп. 

Ja бих молио господипа Мшшстра пољопри- 
вреде, уколнко има иогућности у буџету за ову 
годииу), да би iiocserao шш пижшу B'ocaHCKOJ 
Крајшги, односпо Врбаској баиоттп, a нарОЧИТО 
omiM крајеиама у којпма je бедно n тешко cran.e, 
mro се тиче воћарства, сточарства, a да o пољо- 
привреди уопште ne говорим, јер су тамо само 
шуме и голети. Банока управа са своје стране je 
доста учпипла колико je оило могуНе, али ona 
нема еретсгава да би могла дати ono што je no- 
требно оним крајеиима. Да би се TO craii.c к-олико 
толнко гтоправило ja молпм rocuo.uma Мииисгра 
да за OBV годипу учини што вите да се TO стаи»е 
поправи. 

По ггитању добровољаца нећу да говорим, јер 
КраЛ)евска влада je учинила ono шго je потребпо 
и, колико сам обавештен, имаћемо у Финансијском 
закону амаидмане, који he дати иешто ново, mro 
nehe вероватпо опозицији бити право. Ja бих ипак 
замолио господина Мииистра да код nac у кра- 
јевима којп гравитирају липијп Кл.уч—Петропац— 
CaircKH Мост, где je железница Шипада, a где се 
лобровољци нису MOI'.IU благовремепо населити, 
јер Шииад mije хтео бесплатно да пзврши пре> 
воз, na су доброволЈЦи пзгубили право na nace- 
љење, да се тим људима,, који нису својом кри- 
вицом то право изгубили, да пм се да сада мо- 
гућност да доНу до земље. 

Tpeha ствар, o којој желим да говорим, je ки- 
ссла јабука коју пиједап режнм од 1931 године 
наовалго није смео загристи до доласка Владе гп- 
сподтга др. Милана Стојадановића. To су земљо- 
ра.пгички дугови. Земл^орадппчки д\тови то je 
проблем такав да ra фактичнр mije било могућ i 
лако решнти, али je ипак peineu no.i.e uero што се 
могло мислити. ЗемлЈорадкички дугови су ретени 
тако да трпе пола повериоци, a пола дужници. 

Господо, при решаваљу тога питања поткра- 
ла се једна ствар. Поткрало се je то да cv највећу 
корист пзвукли адвокати. Земллраднички дугови, 
omi су код nac изпосили много, али нису залу- 
жен.а у сним крајевима наше земље настала na 
једнак начип, него су залужења индивигдуална. 
Једни cv се задужииали no потреби, лрхти KVIIO- 
miuoM земл.е и имап>а, a трећи да би исхраиили 
ролу душу од глади. У.те крајеие спада и мој срсз, 

■поготово Босаиска Крајипа. За врсме npocriepii- 
тета банкс су пскорпсгиле то стањс и давале кре- 
дит сељаку на високе ка.мате. Навешћу вам само 
једап пример из иог краја. Код мепе у Кључу 1929 
године постојала je мала бапка која je паручила 
у то времс 150 вагопа кукуруза. У Кључу na пијаци 
кукуруз се продавао no 2.25 дппара, a та je бапка 
пролавала тај кукуруз no 4 дипара на меницу са 
40% камате. Госполо. ТУ се мора поставити питање: 
je ли то поштено, je ли то рраввдно да се заштите 
оне баике које су na raj пачип радиле, na нсти 
пачин као 'И опебапке које су узпмале свега 10 
до 15% камате и штитше овај гладни народ. Ja 
сматрам да то ne може да буде, a кад ne може 
да буде, онда треба аикетом утврдити, које су 
бапкс то радиле и те банке ne бп се рмеле слу- 
жиги заттитом. (Пригонори.) Ако ово nnje тачно, 
господо, ja hy положитп свој мапдат. Молпм вас 
да се то устапови путем суда јер, господо, има 
бапака које су служиле вацији и помагале народ, 
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;I,III и.ма ii банака које су гул^ле народ и иапла- 
Кивале пет пута више но што су смеле no закону. 
TIHM банкама треоа судпти и п.има ништа нс вра- 
тити. Ja предлажем да Аграриа банка поведе ан- 
кету да се то испига и ако се утврди да то што 
caiM ja тврдио mije гачно, ja свечано изјавл>ујем 
да hy иоложити мандат. 

Господо, овде мора да се буии народ na да 
каоке, како се мкхже овакној оаици дати заштита, 
која je нас гулила м пљачкала, na да буде и даље 
ОНО mro Je ona друга баика коЈа иам Je давала 
Mitoro јевгшгије. Господо, Ja мислим да гОСПОДИН 
Мннистар неће имати ништа протпв тога да Аграр- 
на 6а«ка испита ово стање и учини што je no- 
требно. 

Господо, то je Једиа сгвар. Друга Je ствар да 
су ове исте банке пмале своЈе адвокате, и адво- 
кагски трошковн параслп су толико да, када се 
дуг од 2.000 дннара преполови ocraje 1.000 динара, 
a када се зарачуиаиаЈу адвокатски трошкови, дуг 
буде 2500 дииара. Значи, сељак не видн да му je 
niina помогиуто. Према томе, Ja сам хтео да за- 
молим господнна Министра да у овом погледу 
учиии mro je потребио да би се могло бар уне- 
колико noMoliH оним спромашиим крајевима које 
су гулили гулишже. Пошто имам UMIO поверење 
v Мралуевоку владу и noiiiro верујем да he ročno- 
дип Министар моје добронамерне напомене испи- 
тати како греба, [ГЗЈављујем да hy гласати за бу- 
i.ier. СПљескање у цвнтруму и на десници.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. Slavko Nikolić. 

Славко Нпколн!!: Пошто je време зб^ља поод- 
макло, ja hy бити врло кратак. У овоме моменту 
Memi пајвнше лежи на срцу Једиа ираведна ствар. 
Зато ее обраћам Краљевсжој влади са молбом да 
поведе рачуна o ДобЈзуџанским добровољдима na 
да ее n њима додели земља као и осталим добро- 
вољцима. Omi су били руковођени истим идејама 
када су ступали у редрве наших дичних и храбрих 
ослободи.-тца са Солуиа, na су заслужили да им се 
укаже ова пажп.а.. Пошго п.мам пуно поверење у 
рад Краљевоке владе a нарочит.о у рад г. Министра 
поЉопривреде омагграм за овоју дужмост да му и 
са овога меота захвалим у име оног народа кога 
ммам част овде .'аступати. Гласаћу ла буџет. (Одо- 
бравање и пљеслсање у цвнтруму и na десници). 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Marko Ružičić. 

Марко Ружичић: Гос.подо народни посланици, 
као претсгавник села и сел.ака, дозволите ми, го- 
сподо, да О томе пашем вредном и naјмпогоброј- 
пијем нашем сталежу пзнесем у кратком обиму 
iviiiKv O жпвоту nameia села и сељака, o његовој 
делатности m његовој будућпостп. Taj сељачкм 
радни свет као пајмоћипјп факгор свег жпвоча. 
реда и мпра у земл.и без сумње заслужује да 
Mv се iioK.iDim .iDiui.i.na пажп.а од стране меродав- 
miN фактора. Пако će до Владе др. Милана Сто- 
јадиновића o њему мало водило рачуна, иако je 
дапашп.а Влада са пуно воље и љубави учнппла 
неколнко крупиих потеза за побољшање његова 
жпвота, ппак hy бипи слободаи изпегп праву слпку 
његова жпвота и његове привредне делатнасти. 

Полппика Краљевске владе, која 'иде за тим, 
да :и'М.М1рдипцима за п/пхове производе обезбедп 
што боље цеие, како би онн и као најмногоброЈпи- 

jii иотрошачи у nainoj земљи постали и добри K\II- 
ци 'и јаки nopccKii обвезници, који he моћи да удо. 
вољавају својнм обавезама како према држави 'та- 
ко IH према приваптм поверпоцима, заслужује наи 
itoliv пажп.у, и najneliv захвалност. Побољшање це- 
на земЛ)Орад1тмк)1х производа, Jecre основни сто- 
жер, око кога се ou-peiie целокупна привредна tro. 
литика, управо то je 'извор свсг побољшања и бла- 
гостања сел.ачког живота. Треба ли, господо, то 
д()каз.11ватп? И.мали смо до скора, ло до.шска Вла- 
де др. Стојадиновића такву жалосну слику v 
селу баш услед ниских цеиа њихових производа 
na сматра.м да нам je то свима познато n да иебм 
требало o томе ни говорши. Отуда je и настало 
очајно стање у селу, јер je главни извор, главна 
снага његове привредне делатности пала, jop je 
ооновне 'идеје сваке прпиредпе политике, да na 
основу просперштета наших сел.ачкнх маса има да 
се засппва про^перитет и целог нашег народа. Mit 
коЈи жпвпмо «а селу :и RIOJH пратимо сваки отку« 
цај сељачмог жтвота имали омо и имамо прилике 
уиерити се да су те чињешше тачпе. Када сељак 
пема, онда нема mi трговац, занатлнја, опда нема 
НИ држаиа, јер Je гро натега иарода земљорадник. 
Огуда политика Крал^евске владе, ко'ја се у томе 
правцу креће, зашужује похвале 'ne само целе На- 
родие скупттипе, него n целог југословеисмот и i- 
рода. A да je се оитуација села -и 'сељака побољ- 
шала за ово време Владе др. Стајадиновића, ми- 
слим да je тако очигледао и jacffo да o томе иеби 
вредело говорити и побпјати нетачна гврђења го- 
споде са левпце. 

ПобољшапЈе ситуације оеетило се нарочито у 
сточарству, тј. у погледу цена стоке и сточних 
производа. До« Je раиије пар волова бпо испод 
две хил.адс дипара, даиас се креће тфско чепири и 
шест Х1ил>ада. Исто je тако 'и са свом Другом OTO- 
KOM као n са житом. Oceha се побољшање животг 
у селу тако jacno, да су пам други доказп непо- 
требип. ЛаГ>(1ме, да има у iiamoj землл^ и такних 
крајева који су страдали и који страдава.ју од еле- 
ментарних непогода, али.ту mije крива Влада др. 
Croja.'uiiKMiiilia. Ипак такинм сс крајевима излази 
у сусрет ne саио у оптспвапу порезе nero 'ii у да- 
вању обилате IIOMOIITI. Дакле, кап главни аснов 
сељачкот живота, његово подизање како у. мате- 
pnJa.inoM тако и у културпом и просветиом погле- 
ду jeev, поред осталих, иање значајних услова, 
добре ценс п.егових производа. 

Даље, name село много je гушило n спутава- 
ло n спутава у његовом развитку, напретку и 
благостању немање довољно кредита под по- 
вол>ним условима. Раније je сељак налазио кре- 
дита у банкама, код трговаца и код зеленаша, и 
када je био доведен до иаице пропзсти, услед во- 
лгаоих зеленашких камата, Крал.евска влада др. 
Стојадиновића морала je 1притећи у помоћ и регу- 
лисати та његова дуговања. Питање раздужења 
било Je животно пптап.е нсколико стотипа хпл^ала 
наших сел.ачкпх породица. У послерапго доба 
nam вредпп сеЛ)ак, желећи и тежећи да пропалл 
своје газдппство упапредп, упадао je у зелепашке 
руке из којих се неби сигурно лако извукао да му 
се од cipane Краљевске владе није прнтекло у no- 
Moli. Доношењем Уредбе o раздужеп>у землуорад- 
иика учпњена je велпка олакшпца свим дужиици- 
ма, даутоку времена, под поволлтм условима, куд 
И камо пувољнијим nero mro je paiinje имао код 
зслеиаша,    своје дуговање    нзравпа.    Брисање ДО 
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25.000 дпнара полоиинс,   учињено je BCIIIIM делом 
сиримашиијим    задругама ислика олакшица,    али 
лужиицима прико 25.000, поред извесиог процента 
брисања и олакшице у плаћању осгала je тешкоћа 
у погледу    гражења   смањења дуга.   Пј проценн 
нмања дужниковог, од стране комисије, зависи, да 
ли he дужиик имати какнн.ч ;i колнких    плактица 
односно смањења дуга ти. да ли je презадужен. 
A како je то ирло те.шко утврдиги a у општс се ии- 
шта у томе погледу од страие судава,   одре^сних 
за прцену и неради, то je ситуација тих дужника 
неизвесна. Када се узму у обзир one зеленашке ка- 
мате и трошкови, чињени на рачун сељака изла- 
зи, да, и поред отписаних, сума je преиелика, тако 
да  се надлежии    ф&ктори мирају тпм позабавити, 
ако   со x()lie   сељаку   да  помогне у onoj   мери у 
којој се жели. Аграрна банка, као поверилац, neh 
je ступила у дејство, доставл>ајућ1И оломене   дуж- 
ницима. liojimi  се иако mije до еада  почела  на- 
плата екзекутивним путем, да ne почпе, што би са- 
.UHM ти.м   iioiiOBO био доведен мши и дужиик у иез- 
годну ситуацију, a no готову када се зна, да je 
наш сељак тек за време ime Владе поново почео да 
сс  снажи  и  подмирује животним  потребама, без 
којих пема оног напретка и успеха у onoj мери у 
icojcjj се жели да су помогне. 11a самој je Краљев- 
ској влади да нашем сел>аку у томе изађе у сусрет, 
ги.м пре, пошто je сељак наилазио и дс сада на ве- 
лико разумевање код н.е. Стварање и давање no- 
гребног кредита нашим пол>опривредницима, под 
повол>ним условима — мислим, господо народни 
посланици,   да  he то бит прва брига   Краљевоке 
владе, тим пре, пошто су бивши првериоци отка- 
зали свако кредитирање сељаку. 

Велику захвалност nam сел>ак дугује Краљев- 
cicoj влади за смањење na 33% и na еаму наплату 
порезе, niM пре, када сс зна како je се и na који 
начин рапије пре ii>e наплаћисало n какнп су тро- 
шконп Mnn.emi. Држави никада није од користи да 
сељака онеспособи за далли живогг и рад a када му 
се прода, - само хвала Богу mro се то сада ne 
чини, — теглећа стока, без које рн не може у on- 
ime UH да живи, јер му се опда вежу n ноге и руке. 
Дакле, и овде се мора озбиљно врдити рачуна, да 
nocrvnnoj целисходпим мерама, нарбд плати свој 
дуг држави, што Ке on увек радо учинити. До сада 
се у гом погледу нема ima це1.п нити пак преба- 
цитп. Ce.i.aK, свесан своје снагеисвојемоћи,онсе 
no својој могућности сам сналази како зна и уме и 
држави доноси своје дуговање. Њега у TOM погле- 
ду дуговање држави мало заорпп.апа, али наплата 
општинских n других приреза егзекутивним путем 
наилази иеКим делом на револт, 

Господо наррдни посланивди, нма једна neon- 
ходна потреба за којом nam сељак из одавпа ва- 
пије, тражп и моли, ' ма да му je се од страпе IOBC 
Владе доста у пом погледу изашло у сесрет - - a 
надамо се да he ее изаћи јоште више a то je скупо- 
ha серума за сточне заразне болести. Колико nam 
сељак трпи штете, што му преко године угине до- 
бар део његове стоке, мислим да ne би требало го- 
ворити, и то само услед тога, тто су Саме цене це- 
пива за naine прилике сувпше впсоке и за мале и 
сиромашне наше пољопривреднике и сточаре теже 
подношљивије, Специјално v моме срезу сваки се 
сељак, поред пољопривреде, бави и сточарством, te 
ми je, у TOM погледу, п.ихова штета са те črpane 
nosiiaTa. Парочпго цепиво против свињске куге, a 
ко je се скоро попајвише n трошп,    требало би на 

СВЕКИ пачип nojennimmi, ге да on nam сељак Mo- 
rao лакше доЈш до тражепе по.мојт по спошлјИВИ- 
јој neim. Поред агилносги и вредаоће ветеринара, 
требало би на неии пачип и њихооу награду за 
пелцовање стоке код сел>ака уредигги тако, да ne 
мора сељак, када сиу евоју апиу стшу буде np«- 
иео, односно пелцовао, да га кошта скупо и пре- 
скупо. 

Необично nac радује, mro je Краљевска влада 
обратила пажњу, нарочито овом питању, те су у 
току овс годипе стали na enarv баиовипскп npa- 
ип.птци 0 еточиим фсмадсквима, те he се обезбедп- 
in пзвесши кредипп за унапређење сточарства. 

Поред папред изпетпх ЖИВОШИХ iiorpeoa на- 
iiier села n селуака, rpeoa.io би na оваки пачмп епу- 
стити nene мопополпсапнх артпка.ш, и ro: еоли, 
гасу, шећеру, и бар поеледњој врстти дуиана, no- 
што оу n то животне погребе namer сел.ака. Сама 
со, када би била у пола јевтинија, два-три пута 
би се mune трошила н&го до сада. Овамо сељак 
једва своју стоку осбли, што би без сумње, да je 
јевтинија куд и камо више чинио, Тако исто ду- 
ван. Пп расте у нашој земљм, nam na сељак raju, 
овде се прерађује и када ra сел.ак пз других кра- 
jena, као mro je MOtj, Ж€ЛИ да мма еа |)азлога, јер 
му je цена*веома скупа онда можете замислити, 
пооподо народни ппе.кшици, колпко би му се пзи- 
шло у сусрет TOM једппом и.еговом задовол>ству, 
ако би се бар цена дувану спустила у пола тј. 20 
грама na 2 динара. 

Многе name дуват.тје, поново on потражили 
своје луле и верујем да би се куд и камо nnnie 
трошило — a n само би се крпјумчареп.е свело na 
аајмању меру. Jonne једпа noumia за namera ее- 
л>ака, од које he on без сумње нмати велике кори- 
сти a то je рбавезио обезбеђензе усеоа и плодова 
од града. Надамо се да he се mro upe учинити све 
прппреме n у Дрппској oanoimim. Исто тако. ва- 
жно je питање за наше село и сел.ака, увођењс no- 
љопривредних комора, mro nac може само радо- 
иагп, јер се без непофедног учешћа самих пољо- 
прнвредника у привредној политпцп ne on моглс 
нмати све оне користи, које се од ове устано^е 
очекују. Изјављујући велику захвалност у име 
свога Среза na досадапт.ем раду n верујући n да- 
Л»е у ДОбру нол.у Кра.певске владе, п.епу л.уоап 
према селу н сел.аку, изјављујвм да hy гласати за 
буџет. (Пл.еекање v цептруму И na десппцп). 

Potpretscdnik Franjo Markić: Reč ima Ministar 
poljoprivrede g. Svetozar Stankovie. 

Мттстар пољопрпирсде Светозар Станковић: 
Господо пародпп послаппцн, сматрам за своју 
дужност npe свега да дам оојапш.еље no aiiOM na- 
тап.у које je мало час r. Дошен овде споменуо a у 
вези са лоседом Речи. Према податцима, које сам 
noliac добио И3 Миппстарства пол.опрпвреде, ово 
гтитање сггаји na следећи начин. Покојни Мииисгар 
Павле Радпћ v своје доба прпзпао je на поседу 
Речп ner макоимуала и то за ipn cnna, за ћерку и 
удову покојног Речија. Ono je pemeibc озакотепо 
у тачци 3 § 8 Закона од 10 jvna 1931 гадине по лп- 
кпидацији великих поееда n без про.мепа закона 
mije се Moi.ia меп.атп npamia оитуација neh се пмао 
замон у целости извршшги. Ово je, господо, npaso 
стап.е 'n, као mro впдпте, овде ne може бити гово- 
ра o некој повреди закопа. 
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IIITO ce тиче, госиодо, саме дискусије'no буџе- 
ту Министарства пољопривреде, ja сам, господо, 
oisv дискусију пажљиво иратио, салушао сам cue 
говориикс ii са лснице и са дссиицс. Могу, госпо- 
до, да консгатујем да све ове примедбе, које су 

■пале иговодом ове дискуоије, као mro je питашс 
доброкољаца, пмтање земљорадиичких дугова, пи- 
тање ветеринарске службс итд., да na сва та пита- 
ii.a и.матс одговор у моме експозеу, који сам ja да- 
нас прочитао још пре почетка дискуснје, a и вама 
пре дискусије поделио. Ja бих вас, господо, мо- 
лмо да са тим одгоиором будете задовољни. 

Према томе, господо, мсии ne преостајс пи- 
ПЈта друго, нсго да вам сс најгопл!ИЈе захвалим na 
вашим корнсним сугестнјама, које стс учинили, са 
изјавом, да liv ce ca вашим тим корнсмим сугести- 
јама користитн и руководити у своме будућем 
раду. (Бурно одобравање и 11ЛзескаИ)е у центруму 
u па десници). 

Potpretscdnik Jevreni Tomić; Gospodo narodni 
narodni poslanici, pošto je lista govornika iscrpena 
to je pretres u pojedinostima predloga budžeta ras- 
hoda XIII razdeo — Ministarstvo poljoprivrede za- 
vršen. Prelazimo na glasanje. Glasače se po parti- 
jama sedenjem i ustajanjem. Gospoda narodni posla- 
nici, koji primaju pročitane partije izvoleće sedeti, 
a koji ne primaju, izvoleće ustati. Molim sekretara g; 
Nuriju Pozderca da izvoli pročitati partiju 767. 

Zamcnik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 767—XIII razdeo — Ministarstvo poljoprivrede. 

Potpretsednik Jevreni Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 767? (Glasovi: Prima! —■ 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 767 većinom glasova prim- 
ljena. Izvolite čuti partiju 768. 

—■ Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava ,i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da XIII razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od par- 
tije 76S do partije 787 zaključno, — 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju '788 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac proč ta par- 
tiju 788 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

Xlil  RAZDEO        MINISTARSTVO  POLJOPRIVREDE 

GLAVA   XCVI POLJOPRIVREDNE  OGLEDNE 

1  KONTROLNE STANKI-: 

Redovni   rashodi 
A.    Lični    rashodi 

Part. Poz 
788 Lične   ininudlc/.nosti. 

I Plate periodske   povišice   i   položajni   dodaci 
činovnika 
III)  Poljoprivredna ogledna i kontrolna stanica 

Zagreb 
Činovnici 

Kod  3  poljoprivredna  savelnika  V   itd.  da  se  reči: 
„(I   sa  sedlStem U  Osijeku)''  briSu 

Kod  3  poljoprivredna  pristava  VIII   itd.  da  se   reči: 
„(1 sa sedištem u Osijeku)" brišu 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 78S sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 788 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 789. 

■— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda XIII 
razdeo —■ Ministarstvo poljoprivrede od partije 789 
do partije 796 zaključno. — 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 797 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 797 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA ХС1Х BANSKE UPRAVE ITD, 

Part, Poz, 
797 

Redovni    rashodi 

A,    Lični    r a s li o d i 

Lične prinndlc/.nosti: 

I  Plate   —    periodske    povišice   i    položajni    dodaci 
činovnika 

VI) Zetska banska uprava 

A)   Poljoprivredno   odeljenje 

Činovnici 

Kod 3 poljoprivredna savelnika itd, u razvrstavanju 
mesto: ,,I-V1-1" staviti: „l-VI-3' i na kraju subpo; 
mesto:  „(v.  d,  vinarska  nadzornika)"  staviti:   „(v. 
d.   vinarskog   nadzornika)",   iznos   subpoz,   ostaje 
isti. 

Kod  agrarnog inspektora  itd,  razvrstavanje  mesto: 
„IV, 1-2" staviti: „1V/1-3" iznos subpoz. ostaje isti. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 797 . sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! ■— 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem da 
je partija 797 sa predloženim amandmanom Kraljev- 
ske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 798. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
U pojedinostima sve partije predloga budžeta rasho- 
da XIII razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od par- 
tije 798 do partije 807 zaključno. — 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 808 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 
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Zamcnik izvesdoca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 808 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA   Cl        DRŽAVNA  ERGELA  „PETROVO" 
KOD ZAGREBA 

Redovni    nishodi 

Part. Poz. 
808 

Л.    Lični    t :i s h i) cl i 

Lične  prinadlc/.nustl: 
1 PlatL'   —   periodske   povišice   i   polu/ujni   dodaci 

činovnika 
Činovnici 

Kod  Upravnika  Pastuvske  stanice  itd.  mesto   reči: 
„Pastuvske    stanice"    staviti    reJi:    „Pastuvskog 
staništa" 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 808 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 808 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 809. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima ove partije predloga budžeta rashoda 
XIII razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od [partije 
809 do partije 815 zaključno. — 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 816 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 816 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA   CI!  —  DRŽAVNA  ERGELA   „MRKONJ1ĆEVO" 
KOD SARAJEVA 

Redovni   rashodi 

И.   Materijalni   rashodi 
Part. Po/.. 
810 Upravni troškovi: 

8 Za  troSkove oko  postavljanja i izdržavanja sezon- 
skih pastnvskih stanica itd. 

U   nazivu   pozicije  n   tekstu  U   trećem  redu  mesto 
reči:  „ishrana" staviti reč: „ishrane" 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 816 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 816 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 817. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
iklll razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od partije 
817 do partije 819 zaključno. — 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 820 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamcnik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 820 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA  ClII        DRŽAVNA  ERGELA  „DUŠANOVO" 
KOD SKOPLJA 

Redovni   rashodi 

li.    Materijalni    rashodi 

Upravni   troškovi: 
Part. Poz. 
820 

7 7.[\ troškove Itd. 
U  nazivu  pozicije u drugom I  trećem  redu  mesto 

reči:  „ishrana" staviti reč: „ishrane" 
9 Za opravku svih zgrada itd. 
U nazivu pozicije iza reči: „Električnog osvetljenja" 

brisati: „zapetu" i dodati reč: „i", kao i na kraju 
ove pozicije poslednje dve reči brisati 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 820 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 820 sa predloženim amandmanom kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 821. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XIII razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od partije 
821 do partije 822 zaključno. — 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 823 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 823 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA C1V       DRŽAVNA ERGELA „LJI 
KOD   POZAREVCA 

Redovni   rashodi 

B.   Materijalni   rashodi 
Part. Poz. 
823 Dnevnice, putni l podvoznl troškovi itd. 

U nazivu  partije u  prvom redu  posle reči:  „dnev- 
nice" staviti: „zapetu" 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 823 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 823 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 824. 

Zamcnik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 824. 

Potprctsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 824? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 824 većinom glasova prim- 
ljena. Izvolite čuti partiju 825 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade, 
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Zamcnik izvestioca Ntirija Pozderac pročita par- 
tiju 825 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji ^lasi: 

GLAVA  CV        DRŽAVNA  ERGELA „ALEKSANDROVO" 
KOD BIOGRADA NA MORU 

Redovni    rasliodi 
A.    L i č п i    г u s li u d i 

Part. Poz. 
825 Učne  primullc/.nosti: 

'2 Plate  —  peribdske  povišice  zvaničiiika 
Kod  4  zvaničnika  itd.  razvrstavanje  izmeniti  i  da 

glasi:  „3-1-3  i   l-ll',  i/nos  pozicije  ostaje  isti 

Poipretscdnik Jevrein Tomić: Prima li Narodna 
skupština proeitanu partiju 825 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 825 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 820. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
XIII razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od partije 
826 do partije 833 zaključno. 

Potprctscdnik Jevrem Tomić: Izvolite čuti par- 
tiju 834 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvesliocu Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 834 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, 'koji glasi: 

GLAVA CVII        DRŽAVNA ERGELA NA PONOVICAMA 
KOD  LITIJE 

Redovni   rashodi 
A.    Lični    r a s li o d i 

Part. Poz. 
834 Lične  primullc/nosti: 

2 Plate —■ periodske povišice zvaničnika 
Kod   4   zvaničnika   itd.   razvrstavanje   izmeniti   i   da 

glasi:   „2-11   i   2-111-1",   iznos   pozicije   ostaje   isti 

Poipretscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 834 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je partija 834 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 835. 

Zamenik izvesiioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 835. 

Poipretscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 835? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
inaju, aeka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 835 većinom glasova prim- 
ljena.  Izvolite čuti partiju 835 a. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 835 a. 

Poipretscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu part ju  835 a?  (Glasovi:  Prima! 

— Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji 
primaju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka 
izvole ustati. (Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem 
da je pročitana partija 835 a većinom glasova prim- 
ljena. Izvolite čuti partiju 836 sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 836 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

П.    Materijalni    r a s li o d i 
Part. Poz. 

836 Upravni  troškovi: 
7 Za troškove itd. 

U   nazivu   pozicije  u   drugom  1   trećem   redu   mesto 
reči:  „ishrana" staviti reč: „isliiane" 

Poipretscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština    pročitanu    partiju    836    sa    predloženim 
amandmanom  Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima!   , 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedete, a koji ne primaju, neka 
izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 836 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 837. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji ц snij. 
sin 61. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvoj.ila u poje- 
dinostima sve partije predloga budžeta rashoda KIM 
razdeo — Ministarstvo poljoprivrede od partije 837 
do partije 853 zaključno. — 

Poipretscdnik Jevrem Tomić: Izvolite čuli par- 
tiju 854 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 854 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade, koji glasi: 

GLAVA  СХ1 

Part. Poz. 

DRŽAVNA    POLJOPRIVREDNA 
Redovni    rasliodi 

Materijalni    rashodi 

ZAKLADA 

854 

+ 100.000.— 
100.000.— 

Za unapređenje svih grana poljoprivrede 
b) Odeljenje za stočarstvo 

9 Pomoći itd. 
ti nazivu pozicije u  pel om  redu posie 

reči: „ve.štački" staviti: „zagradu" 
v) Odeljenje  za  вккагпи  politiku 

19 Pomoć itd., iznos pozicije povećati sa 
20 Pomoć itd., iznos pozicije smanjiti sa 

Poipretscdnik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
sikupština    pročitanu    partiju    854    sa    predloženim 
amandmanom  Kraljevske  vlade? (Glasovi: Prima!   
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 854 sa predloženim amandmanom kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 855 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 855 sa predloženim amandmanom Kraljevske vla- 
de, koji glasi: 
Part. 
853 

Poz. 
Stručni rashodi Odeljenja za veterinarstvo: 

G Epidemiološki dodaci itd 
U tekstu pozicije u prvom i drugom redu iza reči 

bakteriolozima staviti: „zapetu" i dodati u produ- 
ženju reči: „liemičarinia, entomolozima i parazi- 
toloziina" 

Ukupno  XIII  razdeo 



STENOGRAFSKE  BELEŠKE 435 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 855 sa predloženim 
amaiuinianom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da 
je pročitana partija 855 sa predloženim amandmanom 
Kraljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite 
čuti partiju 856. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozdorac pročita par- 
tiju 856. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 856? (Glasovi: Prima! — 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da 
je partija 856 većinom glasova primljena. Izvolite čuli 
partiju 857. 

Zamenik izvestioca Nurija Pozderac pročita par- 
tiju 857. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 857? (Glasovi: Prima! - 
Ne prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji pri- 
maju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka iz- 
vole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem 
da je partija 857 većinom glasova primljena. 

Gospodo narodni poslanici, pošto je predlog bu- 
džeta rashoda XIII razdeo — Ministarstvo poljopri- 
vrede po ovima partijama pojedinačno primljen, 
objavljujem da je ceo predlog budžeta rashoda XIII 
razdeo — Ministarstvo poljoprivrede primljen (Bur- 
no pljeskanje i odobravanje u centrumu i na desnici). 

Gospodo narodni poslanici, kako je današnji 
dnevni red iscrpen, to sa vašim pristankom ovu sed- 
nicu zaključujem, a narednu zakazujem za danas u 10 
časova pre podne sa ovim dnevnim redom: 

Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja Fi- 
nansijskog odbora o predlogu budžeta državnih ra- 
shoda i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona га 
budžetsku 1938/39 godinu i to: 

1 — Pretres budžeta rashoda — IX razdeo — Mi- 
nistarstvo vojske i mornarice; 

2 — Pretres budžeta rashoda — XI razdeo — Mi- 
nistarstvo saobraćaja, i 

3 — Pretres budžeta rashoda — XII razdeo — 
Ministarstvo pošta, telegrafa i telefona. 

Prima li Narodna skupština predloženi dnevni 
red? (Prima!) Objavljujem da je predloženi dnevni 
red primljen. 

(Sednica je zaključena u 5,35 časova). 
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